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(1100/RC/RV) 

 (Q.141) 

SHRI KANUMURU RAGHURAMA KRISHNARAJU (NARSAPURAM): Mr. 

Speaker, Sir, I am a first time MP and this is my very first Starred Question.   So, 

I may take half a minute or one minute more.  Kindly pardon me, if I take a little 

more time. 

 Around 70 per cent people of the country are directly or indirectly related 

with the subject of doubling the agricultural income. These people have 

bestowed their utmost faith upon our hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi 

Ji.  With his relentless efforts, we are very much sure that they would be able to 

achieve this target of doubling the agricultural income.  

It will not be out of place to make a mention that yesterday our hon. Chief 

Minister, Shri Jagan Mohan Reddy Ji, has come up with an Agriculture Mission 

with himself being the Chairman of that Mission.  I hope this would work with 

your support as also with the support of our hon. Chief Minister. 

Now I come to the question.  The Government has promised to double the 

income of farmers with 2014 as the base.  In the last five years, how much 

increase has really happened.  During this period, how has the cost of living 

increased and how has the farmer been compensated?  The Government 

employees are compensated in the form of Dearness Allowance but what about 

the farmers?   
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®ी परषो°म łपाला : माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖय ®ी ने जैसा बताया िक इस सदन 

के सामन ेयह उनका पहला सवाल ह,ै तो हमारी सरकार कì ओर स ेम§ इÆह¤ बधाई देना चाहóगंा िक 

आपने पहली बार म¤ ही देश के िकसानŌ के बार ेम¤ िजø करके एक बहòत ही अ¸छे मसले को उठाया 

है।  

 माननीय अÅय± जी, इÆहŌन ेजानना चाहा ह ैिक िपछले सालŌ म¤ हमारी सरकार के Ĭारा जो 

ÿयास हòए ह§, उनसे िकसानŌ को ³या लाभ हòआ है। म§ बड़ी िवनăता स ेआपको और सदन के सभी 

माननीय सदÖयŌ को बताना चाहóगंा िक यह योजना वषª 2016 स ेही शłु हòई ह,ै िजसके चलते इनका 

इवैÐयूएशन करन ेका अभी तक कोई ऐसा ÿयास नहé हòआ है। लेिकन, इनके जो कुछ मानक ह§, उÆह¤ 

म§ आपके स²ंान म¤ लाना चाहóगंा। माननीय सदÖय ®ी कì जो िज²ासा ह,ै उस ेसतंĶु करन ेका म§ 

ÿयास कर रहा हó।ं 

 सर, मुझे यह बताते हòए बड़ा गवª हो रहा ह ैिक हमार ेÿधान मýंी जी न ेपहली बार िकसानŌ 

कì आय को लेकर एक बहòत बड़ा िनणªय िलया और िकसानŌ कì आय को दोगनुा करन ेका लàय 

सरकार के सामने रखा। यह पहला एक इÔयू हòआ। अब तक िकसानŌ के सÌबÆध म¤ हमारी जो नीितया ं

रहती थé, वे ÿोड³शन बÖेड रहती थé, अब उसे हमने उनकì आय के साथ जोड़ा ह ैऔर उसी के 

माÅयम स ेिकसानŌ को मदद करन ेकì कोिशश कर रहे ह§। हमार ेजो परुाने साथी ह§, वे इसके जानकार 

ह§ िक िकसानŌ को उनके ÿोड³ट का उिचत मूÐय िमले, इसके िलए एम.एस.पी. को उनकì लागत के 

ऊपर 50 ÿितशत का मुनाफा िदया गया ह,ै िजससे उÆह¤ उनके ÿोड³ट कì कìमत का 150 ÿितशत 

िमले, ऐसा ÿयास िकया गया है। इस ÿयास का ³या पåरणाम हòआ, इसके बार ेम¤ म§ बस एक िमनट 

म¤ कुछ आंकड़े आपके सामन ेरखना चाहóगंा। 

(1105/MY/SNB) 

एमएसपी के चलते िकसानŌ को जो खरीद का मूÐय िमल रहा ह,ै उसके पांच साल के फìगर 

म¤ म§ आपको एक-दो चीज¤ बताना चाहóगंा। वषª 2009 स ेवषª 2014 तक हमारा जो ऑयल सीड का 

ÿो³यमु¥Æट था, वह पांच लाख 71 हजार मीिůक टन था और टोटल 2459 करोड़ Łपये पांच साल 
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कì खरीदी थी। वषª 2014-15 स ेअभी तक कì जो जानकारी मेर ेपास उपलÊध ह,ै उसम¤ ऑयल 

सीड का ÿो³यमु¥Æट 40 लाख  70 हजार  मीिůक टन का हòआ और जो रकम थी, वह दो हजार से 

17 हजार पांच सौ 74 करोड़ Łपये, म§ अकेले ऑयल सीड कì बात कर रहा हó,ं और भी िडटेÐस ह§, 

मगर म§ इसके चलते बताना चाहता हóं िक इतनी रािश और वह भी सीधे िकसानŌ के एकाउंट म¤ जा 

रही है। इनका बेिनिफट िकसानŌ को अवÔय िमल रहा है। 

SHRI KANUMURU RAGHURAMA KRISHNARAJU (NARSAPURAM): My next 

supplementary question is regarding crop insurance of farmers. Out of the total 

insurance premium collected, what is the ratio of the contribution of the farmers 

and the Government respectively? How many claims have so far been settled? 

Is delay in settlement of insurance claims one of the reasons for suicide of 

farmers which is incidentally increasing day by day? What are the measures that 

have been taken to reduce the risk in the farm sector? Our State of Andhra 

Pradesh is very often hit by cyclones. In this regard I would like to know from the 

hon. Minister as to the measures that can be initiated to safeguard the interest 

of the farmers.  

®ी परषो°म łपाला: माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖय इÔंयोरÆेस के सबंधं म¤ जानकारी 

लेना चाहते ह§, लेिकन वह इस ÿĳ से åरलेटेड नहé है। मगर म§ आपको यह भी बता दू ंिक आज के ही 

ÿĳ काल म¤ एक दूसरा ³वेĲन इÔंयोरÆेस के सबंधं म¤ ह ैऔर इसम¤ माननीय सदÖय को जानकारी 

िमल जाएगी।। 

SHRI ANNASAHEB SHANKAR JOLLE (CHIKODI): Hon. Speaker Sir, I would 

like to mention that the answer that has been given in detail is correct. I would 

also like to say that doubling of farmers’ income was recommended in 2016 and 

the Committee set up for the purpose gave its report in 2018. How fast will the 
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recommendations be implemented? It is one of the `pride projects’ of the hon. 

Prime Minister. When will the recommendations be implemented? Is there any 

advice from the Committee regarding linkage of rivers as a long-term solution? 

Has the Committee recommended sprinkler drip irrigation for micro irrigation? 

This is what I would like to know from the hon. Minister.  

®ी परषो°म łपाला: माननीय अÅय± महोदय, कमेटी न ेवषª 2018 म¤ ये सारी िसफाåरश¤ सरकार 

को सŏप दी थी, मगर दो साल का जो भी पीåरयड था, उसम¤ भी यह ÓयवÖथा कì गई थी िक जैस-े

जैस ेवह कमेटी कुछ नतीजे पर पहòचंती थी, तो उसी समय वे सरकार के स²ंान म¤ लाया करते थ े

और उनम¤ स ेजो कई चीज¤ ह§, वे रोल आउट भी हो गई ह§। म§ माननीय सदÖय कì जानकारी के िलए 

बताना चाहóगंा, उनका जो एक इÔयू ह,ै उÆहŌन ेरीवर िलंिकंग के बार ेम¤ बताया। म§ उनके साथ शेयर 

करना चाहóगंा और अÆय सदÖयŌ कì जानकारी के िलए भी बताना चाहóगंा िक यह कमेटी कì एक 

िसफाåरश थी, मगर इसका इिÌÈलम¤टेशन दूसर े िडपाटªमेÆट कì ओर स े हो रहा है। उÆहŌने 

िűप/िÖÿगं³लर िमÆस माइøो इåरगेशन के सबंधं म¤ भी हम¤ जो åरकमेÆडेशन िकया था और ÿधान 

मýंी कृिष िसचंाई योजना के तहत उनके योजना का कायाªÆवयन कर  िदया गया है। राºय सरकारŌ 

के माÅयम स ेिजतनी भी रािश वहां स ेिडमाडं म¤ आती ह,ै उसके अनłुप हम इनको मदद कर रहे ह§। 

‘Per drop more crop’ जो हमार ेÿधान मýंी जी का िवजन ह,ै इसको साकार करन ेके िलए हम 

पूरी कोिशश कर रहे ह§। 

डॉ. अमर िसहं (फतेहगढ़ सािहब): Öपीकर सर, म§ पहली बार लोक सभा का मेÌबर बना हó ंऔर 

पहली बार बोल रहा हó।ं आपने मुझे मौका िदया, इसके िलए बहòत-बहòत धÆयवाद। आज ही म§न े

सÈलीमेÆůी के िलए åर³वेÖट िकया था। …(Óयवधान) 

®ी अधीर रजंन चौधरी (बहरामपुर): म§ माननीय अÅय± महोदय कì सराहना करना चाहता हó ंिक 

वह नए सदÖयŌ को जीरो ऑवर तथा सÈलीमेÆůी के समय बोलने के िलए बहòत मौका देते 

ह§।…(Óयवधान) इसके िलए म§ सराहना करना चाहता हó।ं 
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डॉ. अमर िसहं (फतेहगढ़ सािहब): सर, एúीकÐचर िमिनÖटर साहब न ेबहòत िडटैÐड जवाब िदया 

ह ैऔर म§न ेपढ़ िलया है। म§ आपके माÅयम स ेदो-तीन बातŌ पर िमिनÖटर साहब स ेिनवेदन करना 

चाहता हó ंिक अगर वह थोड़ी ³लैåरिफकेशन द ेद¤ तो हम लोगŌ को समझन ेम¤ बड़ी आसानी रहेगी। 

(1110/CP/RU) 

āॉड बात यह ह ैिक अगर िकसानŌ का भला करना ह,ै तो एक तो इनपटु कॉÖट कम कì जाए। 

इनपटु कॉÖट के िजतने साधन ह§, फिटªलाइजर हो, पÖेटीसाइड हो, ये Āì माक¥ ट म¤ ह§। इन पर िकसी 

का ÿाइस कंůोल नहé है। हम सबको यह पता है। दूसरी ओर, जो वह पदैा करता ह,ै उसम¤ 25 ऐसी 

चीज¤ ह§, िजन पर हम अपनी एमएसपी िनधाªåरत करते ह§। माननीय मýंी जी को वह सारा पता है। 

आपने िलखा ह,ै हम आपका आदर करते ह§, लेिकन इनपटु कॉÖट कैस ेकम कर¤गे, आप इस ेथोड़ा 

बताइए।  

 दूसरा, एमएसपी म¤ जो åरयल इÔयू ह ैए टू, ए टू Èलस, फेिमली लेबर वाला और सी टू वाला, 

वह साटª  आउट कर¤गे। तीसरा, फूड कारपोरेशन ऑफ इंिडया को वषª 1964 म¤ गवनªम¤ट ऑफ इंिडया 

न ेबनाया था। Óहीट और पैडी कì तो ÿो³योरम¤ट हो जाती ह,ै लेिकन दूसरी िकसी फसल कì कोई 

ÿो³योरम¤ट उस िहसाब स ेसाइंिट िफक तरीके स ेनहé होती है। ³या भारत सरकार कुछ दूसरी फसलŌ 

के ÿो³योरम¤ट का कोई सॉिलड ÿबधं करन ेकì सोच रही ह?ै Öपीकर सर, म§ यह बात आपके माÅयम 

स ेपूछना चाहता हó।ं 

®ी परषो°म łपाला: अÅय± महोदय, माननीय सांसद जी न ेजो इÔयू रेज़ िकए ह§, उनम¤ पहली 

वह जानकारी लेना चाहते ह§ िक इनपटु कॉÖट कम करन ेके िलए सरकार न ेकोई ÿयास िकया ह ैया 

नहé और खरीदी के ÿबधं के बार ेम¤ भी वे जानना चाहते ह§। इनपटु कॉÖट को कम करन ेके सबंंध म¤ 

कमेटी का भी सुझाव आया है। मुझे बताते हòए बहòत खुशी हो रही ह ै िक इनम¤ सबस े ºयादा 

फिट ªलाइजर और पÖेटीसाइड रहता है। इनपटु कॉÖट म¤ फिटªलाइजर को नीम कोटेड करके इÖतेमाल 

करन ेऔर हűेंड पस¦ट यूåरया को नीम कोटेड कर देने का जो कायª हमारी सरकार न ेिकया ह,ै इसके 

चलते उनकì कॉÖट म¤ कमी आने कì हमार ेपास जानकारी आ रही है।  
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 नीम कोटेड यूåरया का उपयोग करन ेस ेएक बेनेिफट और भी ह ैिक वह यूåरया थोड़ा लंब े

अस¥ तक जमीन म¤ अपना असर िदखाती ह,ै इसीिलए भी इनका कम इÖतेमाल करन ेकì आवÔयकता 

पड़ रही है। इस ेहűेंड पस¦ट करके एक बड़ा ÿयास सरकार न ेिकया है। पहल ेसवाल के जवाब म¤ भी 

बताया था िक पानी का इÖतेमाल साइंिटिफक ढंग स ेकरन ेके िलए पर-űॉप, मोर øॉप कì योजना 

है। उनम¤ 50 ÿितशत, 45 ÿितशत भारत सरकार कì और 45 ÿितशत स ेकई राºयŌ न ेअपने िहसाब 

स ेभी ºयादा सिÊस डी दने ेका ÿावधान कर रखा है। इस योजना के माÅयम स ेवे यिद िűप और 

िÖÿकंलर म¤ जाते ह§, तो बहòत ही कम लागत म¤ उनका ÿोड³शन होता है। 

 तीसरा, हमने िकसानŌ कì इनपटु कॉÖट कम करन ेके िलए एक-दो मॉडल िवकिस त िकए ह§। 

ये समेिकत खेती के łप म¤ जान ेजाते ह§। इनका ÿयोग करन ेस ेभी िकसानŌ कì लागत कम हो रही 

है। आग¥िनक फािम«ग का बहòत बड़े पैमान ेपर ÿसार-ÿचार करन ेऔर िकसानŌ को ÿोÂसािहत करने 

कì हमने योजनाए ंबनाई ह§। ये सारी योजनाए ंइनपटु कॉÖट कम करन ेके िलए ह§। 

      (इित ) 
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(ÿĳ 142) 

®ी िवनायक भाउराव राऊत (रÂनािगरी-िसधंुदुगª): अÅय± महोदय, मेर ेÿĳ के बार ेम¤ जो उ°र 

आया ह,ै म§ मýंी महोदय जी को धÆयवाद दूगंा िक आप इस ±ेý म¤ अ¸छी ÿगित  कर रहे ह§। आपने 

उ°र िदया ह ै िक देश म¤ 305.48 लाख मीिůक टन यूåरया कì आवÔयकता ह ैऔर उसम¤ िसफª  

63.12 लाख मीिůक टन कì कमी है। आज िकसानŌ कì आवÔयकता ह ैिक सÖते दाम पर और सही 

वĉ पर यूåरया िमले। म§ माननीय मýंी महोदय जी स ेजानना चाहता हó ंिक देश के सार ेिकसानŌ को 

सही वĉ पर और सÖते दामŌ म¤ यूåरया िमले, इसके िलए सरकार ³या कोिश श करगेी? 

SHRI D.V. SADANANDA GOWDA: It is the vision of our hon. Prime Minister that 

farmers should get fertilisers on time at minimum cost.      

(1115/NKL/NK) 

For that reason only, the subsidy is being given on all the fertilizers. More 

than Rs. 72000 crores worth of subsidies have been given by the Central 

Government to the farmers. Especially, nowadays, we have seen that the benefit 

goes directly to the farmer. After the sale of fertilizers to the farmers through PoS 

machines, the benefits will directly go to the farmer under the Direct Benefit 

Transfer. So, all the farmers will be benefitted out of that. Certainly, we want to 

reduce the use of fertilizers in the coming days. So, for that reason, we are also 

giving subsidy on organic and city compost and taking it forward. Totally, the 

usage of fertilizers, especially urea, in the country should be minimized. This is 

one of the visions of the hon. Prime Minister.  
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The other point is this. The Prime Minister wants to see that by the end of 

2021, the import should be minimized. At present, we are importing about 65 

lakh metric tonnes. We want this to be stopped. For that, several initiatives have 

been taken by the hon. Prime Minister by reviving five factories which were shut 

during 2002. Even, he has introduced a new policy and it has been taken care 

of. Two factories have already started producing urea and other fertilizers. 

®ी िवनायक भाउराव राऊत (रÂनािगरी-िसधंुदुगª): अÅय± महोदय, आज के टाइम म¤ यूåरया म¤ 

िमलावट होती ह,ै वह िकसानŌ के सामने सबस ेबड़ी समÖया है। यूåरया म¤ िमलावट न हो, इसिलए 

देशी यूåरया का िनमाªण ºयादा स ेºयादा और जÐदी स ेजÐदी करन ेका जो ÿोिवजन िकया ह,ै उसके 

िलए आप सही वĉ पर सफल हो सकते ह§? िमलावट को पूरी तरह स ेदूर करने के िलए सरकार के 

पास ³या ÿावधान ह?ै  

SHRI D.V. SADANANDA GOWDA: Hon. Speaker Sir, since the last four years, 

there was no scarcity of fertilizers across the country. Time and again, we are 

reviewing it and also getting in touch with the State Governments. Usually, the 

supply from the Centre to the State is our responsibility and the distribution to 

the farmers is the responsibility of the State. We are regularly getting in touch 

with the State Governments, the Chief Secretaries and also other Agricultural 

Officers in the State. Regular report is also being given. There is no scarcity. In 

advance, 30 per cent of the manures will be stocked everywhere across the 

country. So, practically, the farmers will not face any scarcity of fertilizers at any 

point of time.  
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DR. PRITAM GOPINATHRAO MUNDE (BEED): Thank you, Speaker Sir for 

giving me this opportunity. 

 It is a very good initiative that we are planning to make India self-sufficient 

in urea production. But our Government has always promoted neem coated 

urea. Our hon. Agricultural Minister also spoke just now and he also mentioned 

about neem coated urea. 

 Through you, I would like to ask the hon. Minister if there are any 

promotional schemes to replace urea with something which is more organic, 

eco-friendly and probably Carcinogen-free, in times to come. Are there any 

schemes to promote neem-coated urea more than it is being promoted right 

now? 

SHRI D.V. SADANANDA GOWDA: Hon. Speaker Sir, practically, the 

Government’s intention is to reduce at least 10 per cent of the fertilizers being 

used by the farmers, thereby promoting the use of organic fertilizers. So, we 

have started giving subsidies for city compost and we are encouraging it. Two 

States of the North East – Arunachal Pradesh and Sikkim – have already been 

branded as Organic States. Similarly, we want to plan in a few more areas where 

the usage of fertilizers should be reduced and the use of organic manures like 

city compost should be encouraged. 

SHRI SUNIL DATTATRAY TATKARE (RAIGAD): Thank you, Speaker Sir, for 

giving me this opportunity. India is one of the biggest buyers of the urea globally, 

where the farmers typically consume much of the urea. …(Interruptions) 
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माननीय अÅय±: माननीय सदÖय आप सिं±Į म¤ ³वेĲन पूछ¤, सभी माननीय सदÖय सिं±Į म¤ 

³वेĲन पूछ¤। मýंी जी भी।  

SHRI SUNIL DATTATRAY TATKARE (RAIGAD): We have to reduce down the 

dependability. My mentor – hon. Sharad Pawarji – when he was at the age of 

38, was the youngest Chief Minister of Maharashtra. He had taken up one 

project in my Raigad district. So, I would like to ask the hon. Minister whether 

the Government is planning to revive the project worth Rs. 5530 crores for 

producing additional ammonia and urea at Thal in Raigad.  

(1120/KSP/SK) 

SHRI D.V. SADANANDA GOWDA: Sir, the hon. Member’s suggestion is well 

taken. I will certainly look into the matter. 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): Hon. Speaker, Sir, the Fertilisers and 

Chemicals Travancore Limited is a pioneer public undertaking company which 

was catering to the fertilizer requirements of South India. They were producing 

urea up to 2003. Due to the Government policy, FACT had to discontinue the 

production of urea and the plant was shut down. Still, sufficient infrastructure 

facilities are there in FACT to produce urea. I would like to know whether FACT 

has already expressed its interest in replacing the plant with a new energy 

efficient plant. I would also like to know whether the Government can include 

FACT under the New Investment Policy to produce urea. 

SHRI D.V. SADANANDA GOWDA: Sir, practically there is a Revival Policy that 

is going on and we are already working on it by selling excess lands of FACT to 

the Government of Kerala. The Government of Kerala has not yet finalised it. 
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Practically, we are going to revive this company by getting some more funds 

through selling of excess lands which are available with FACT. 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): That is already over. 

SHRI D.V. SADANANDA GOWDA: No, it is not over. Recently, a team of your 

former MPs came and we had a detailed discussion. We wrote letters to the 

Chief Minister of Kerala. It is still under process. So, we want to take it up and it 

is in the final stage. We hope that it would be completed at the earliest and we 

would revive it. 

(ends) 
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(ÿĳ 143) 

®ी बालक नाथ (अलवर): माननीय अÅय± जी, सादर ÿणाम। म§ आपके माÅयम स ेमाननीय मýंी 

जी स ेपूछना चाहता हó ंिक  ³या देश के िविभÆन भागŌ म¤ ÿितबंिधत रसायनŌ शाकनाशी-रोधी कपास 

बीजŌ यĉु कìटनाशकŌ कì िबøì कì घटनाओ ंकì सूचना िमली ह?ै 

®ी परषो°म łपाला: माननीय अÅय± जी, माननीय सदÖ य न ेजो ÿĳ उठाया ह,ै उसके दो पहलू 

ह§, एक – ÿितबंिधत रसायन यĉु पेिÖटसाइड और दूसरा – जेनेिटकली कॉटन के सीड्स।  

 म§ आपके माÅयम स ेमाननीय सदÖय को पहल ेपहलू के बार ेम¤ बताना चाहता हó ंिक  सरकार 

को िकसी भी राºय स ेरसायन यĉु कìटनाशकŌ कì िबøì कì कÌपल¤ट अभी तक ÿाĮ नहé हòई है। 

 जहा ंतक माननीय सदÖय न ेकॉटन सीड्स के बार ेम¤ पूछा ह,ै हम¤ महाराÕů, úजरात और 

तेलंगाना राºय सरकारŌ कì ओर स ेसूचनाए ंिमली ह§। इसम¤ महाराÕů सरकार Ĭारा दी गई सूचना के 

अनसुार ऐसे अवैध कॉटन सीड्स नागपरु, चÆþपरु, परबनी, नÆदूरबार, यवतमाल एवं गढ़िचरौली 

िजलŌ म¤ स ेजÊत िकए गए थे। इसका िफगर भी ह,ै लेिकन म§ इसम¤ जाना नहé चाहता हó।ं गजुरात म¤ 

वडोदरा, क¸छ, साबरकाठंा, िगर और सोमनाथ म¤ िबøì पाई गई ह,ै सात एफआईआर भी लांच कì 

गई ह§। तेलंगाना सरकार Ĭारा जो सूचना उपलÊध हòई ह ैउसके अनसुार उÆहŌन े302 नमूनŌ को सीज़ 

िकया ह,ै 40 मामलŌ पर कारªवाई कì ह ैऔर 44 लोगŌ कì िगरÉतारी कì है। म§ यह महाराÕů, गजुरात 

और तेलंगाना स ेÿाĮ सूचना के आधार बता सकता हó।ं 

®ी बालक नाथ (अलवर): माननीय अÅय± जी, इस पर अब जो मामले उठे ह§, उन पर ³या कारªवाई 

कì गई ह?ै हम भी Öवय ंखेती करते ह§, मािकª ट भी जाते ह§ तो देखते ह§ िक  आज भी ÿितबंिधत 

दवाइया ंदकुानŌ पर उपलÊध ह§। इसम¤ मोनो भी ह,ै åरज¤ट भी है। ऐसी अनेक दवाइया,ं िजन पर रैड 

िनशान होता ह,ै आज भी उपलÊध ह§। 
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®ी परषो°म łपाला: माननीय अÅय± जी, माननीय सदÖय जो बता रहे ह§, अगर हमार ेस²ंान म¤ 

ऐसी दवाइयŌ कì जानकारी लाई जाएगी, तो हम इस पर कारªवाई करान ेके िलए राºय सरकार स े

बातचीत कर¤गे। उÆहŌन ेजानकारी मागंी थी िक अभी तक हòई कारªवाई कì ³या िÖथित ह?ै 

(1125/MK/SRG) 

म§ उनको बताना चाहóगंा िक क¤ þ सरकार कì ओर स ेजो हमार ेिनरी±क काम करते ह§, उनके 

Ĭारा 1792 नमूने िलये गये थ,े इनम¤ स े125 फजê पाए गए थ ेतथा इनम¤ स े61 पर अिभयोजन कायª 

कोटª  म¤ पेश कर िदए गए ह§। 15 को दोषी पाया गया ह ैऔर शेष मामले कोटª  म¤ चल रहे ह§। राºय 

सरकार के Ĭारा 30 हजार नमूने िलये गये ह§, इनम¤ स े7497 नमूने फजê पाए गए ह§। इनम¤ स े2902 

अिभयोजनŌ पर काम कोटª  म¤ चल रहा है।  

SHRIMATI MANEKA SANJAY GANDHI (SULTANPUR): One of the most 

dangerous pesticides which is pure poison in the world is the Neonicotinoid 

pesticides.  These have been brought to India a decade ago.  Mainly forgotten, 

they are so dangerous that almost every country has banned them, and they are 

under investigation by many Parliamentary Committees for having  lied during 

their tests.  India is using Neonicotinoid pesticides very, very frequently and as 

a result, our bee population is now almost half of what it was.  Since bees are 

our main pollinators, we should be banning this pesticide.  Sir, could the Minister 

let us know what we are doing with the Neonicotinoid pesticide range? 

®ी परषो°म łपाला: माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖया न ेजो ÿĳ उठाया ह ैवह पिटªकुलर 

दवाई के बार ेम¤ मेर ेपास अभी जानकारी नहé है। म§ जानकारी लेकर उनको ²ात करा दूगंा। अभी मेर े

पास िजतनी जानकाåरया ंह§, उनम¤ हम भारत सरकार कì ओर स े40 ऐसे कìटनाशक ह§, िजन पर 

आयात, उपयोग और िविनमाणª पर ÿितबंध लगाया गया है। 
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®ी गौरव गोगोई (किलयाबोर): अÅय± महोदय धÆयवाद। उ°र म¤ िलखा ह ैिक क¤ þ सरकार को 

राºय सरकारŌ महाराÕů, गजुरात और तेलंगाना स ेजानकारी िमली ह§। लेिकन, कई बार हम¤ पढ़ने म¤ 

आता ह ैिक भारत स ेजो एúीकÐचरल ए³सपोटª  होता ह,ै यूरोप म¤ जाता ह,ै अमåेरका म¤ जाता ह,ै 

खासकर के जो फल ह§, जैस ेबनाना या अÆय कमोिडटीज ह§, कभी-कभी वहां उन पर रोक लगाया 

जाता है। ³यŌिक यूरोप म¤ जो बैन ह§, ई.यू. म¤ बैन ह,ै वे यहा ंपर बैन नहé ह§, िजसके कारण हमार ेही 

फामसª और ÿोड्यूससª मुिÔकल म¤ पड़ते ह§। ³या क¤ þ सरकार ई.यू Öट§डडª  और अमåेरका म¤ जहा ंपर 

हमार ेफूड, Öपाइसेज जाते ह§, वहा ंस ेभी, जो पेिÖटसाइड बैन होने चािहए, ³या उसके साथ हमारी 

सरकार को-आिडªनेट कर रही ह ैया नहé कर रही ह?ै धÆयवाद। 

®ी परषो°म łपाला: माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖय कì यह िचतंा िबÐकुल वािजब ह ै

िक हम जो एúीकÐचरल ÿोड³ट्स को ए³सपोटª  कर रहे ह§, वहा ंउनके जो रेिसड्यू पाए जाते ह§ तो 

िफर वे हमार ेइÌपोटª  को रĥ कर देते ह§। ऐसी जानकारी के िलए हम ए³सपोटª  ÿमोशन काउंिसल के 

माÅयम स ेऔर Óयापार मýंालय के साथ िनयिमत łप स ेबैठक¤  कर रहे ह§। ऐसे इव¤ट को कैस ेबचाया 

जाए और िकसानŌ को इससे कैस ेअवेयर िकया जाए हम इस पर काम कर रहे ह§। 

(इित) 
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(ÿĳ 144) 

®ी सुखबीर िसहं जौनापुåरया (टŌक-सवाई माधोपुर): अÅय± महोदय, पहल े तो म§ आपका 

धÆयवाद करता हó।ं आपके लोक सभा Öपीकर बनने पर माननीय ÿधान मýंी का, माननीय राÕůाÅय± 

जी का और समÖत सदन का धÆयवाद करता हó ं िक हम 25 के 25 राजÖथान के सांसद और 

राजÖथान कì कोिट-कोिट  जनता कì तरफ स ेधÆयवाद। 

 अÅय± महोदय, मेरा माननीय मýंी जी स ेयही सवाल ह ैिक, िजस सवाल के जवाब म¤ मान 

भी रहे ह§ िक ऐसी गणुव°ा पाई जाती है। आपके माÅयम स ेमýंी जी का Åयान िदलाना चाहóगंा िक 

िजन लÌबी दूरी गािड़यŌ म¤ प§ůी कार नहé ह,ै जैस-े दयोदया ए³सÿेस, कोटा-उधमपरु, जोधपरु-इंदौर, 

इन गािड़यŌ म¤ लोकल व¤डर जैस-ेāेड पकोड़ा, सÊजी-पूरी, िमचê आिद वहé के लोकल व¤डर बेचते ह§। 

इस पर आपकì कोई पाबंदी नहé है। ये सब चीज¤ िकसी भी तेल म¤ बनी होती ह§। याýी को मजबूरी म¤ 

लेना पड़ता ह ै³यŌिक वह सामान को छोड़कर उतर नहé सकता। इसिलए याýी उसी को लेकर काम 

चलाता है। माननीय मýंी जी स ेम§ कहना चाहता हó ंिक आपने जो रेलवे Öटेशन, होटल, एयर पोटª  

इवेन मÐटीÈले³सŌ म¤ जो āांड अÿूÓड ह§ जैस-ैरेल नीर, हÐेथ Èलस, िबसलेरी िसफª  देखने को िमलते 

ह§ बािक सब वहा ंके लोकल व¤डर वहé का लोकल पानी बेचते ह§, वहé का लोकल खाना बेचते ह§। मेरा 

माननीय मýंी जी स ेयह ÿĳ ह ैिक चाहे िचÈस का हो या अÆय चीज¤ हŌ अपने मनमजê रेट पर बेच रहे 

ह§। 

माननीय अÅय±: आधा ³योĲन माननीय मýंी जी का ह,ै आधा रेल मýंी जी का है। 

®ी सुखबीर िसहं जौनापुåरया (टŌक-सवाई माधोपुर): अÅय± महोदय, म§ पूछना चाहता हó ंिक िक 

मान लीिजए पानी के बोतल पर िÿटं रेट 15 Łपये ह।ै  
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(1130/YSH/KKD) 

वहा ं20 Łपये कì िāकì है। होटल म¤ जाए तो 40 या 50 Łपये कì िāकì ह,ै एयरपोटª  पर जाए 

तो 50 Łपये कì िāकì ह,ै ऐसे ही िचÈस का ह,ै ऐसे ही Āूटी का है। इन सब रेटŌ पर कÆůोल होना 

चािहए।  

®ी रामिवलास पासवान: सर, इÆहŌन ेदो सवाल दो भाग म¤ पूछे ह§, एक तो इÆहŌन ेकहा ह ैिक ऐसा 

बोतलबदं पानी ह,ै जो आई.एस.आई. माकª  का होना चािहए वह नहé है। आई.एस.आई. का माकª  नहé 

ह,ै यह अपने आप म¤ भयंकर जमुª  ह ैऔर इसके िलए रेड Öटेट गवनªम¤ट करती है। इसके िलए कड़ी से 

कड़ी सजा दी जाती ह ैचूंिक वह लाइफ के िलए भी डेÆजर है। 

 दूसरा इनका जो मैन सवाल यह ह ैिक एम.आर.पी. म¤ जो दाम िलखा रहता ह-ै मैि³समम 

åरटेल ÿाइस उसम¤ उससे अिधक वसूला जाता है। ये िशकायत¤ हमको िमली ह ैऔर हमने इस पर 

बहòत कड़ा ए³शन लेन ेका भी कदम उठाया था, लेिकन कोटª  का मामला बीच म¤ आ जाता है। जसै े

मान लेते ह ैिक वषª 2016-17 म¤ 3683, वषª 2017-18 म¤ 3346 व वषª 2018-19 म¤ 2990 और 

इसम¤ िवभाग के Ĭारा कारªवाई 90 परस¤ट कì गई और बाकì Æयायालय म¤ मामला दजª है। जो मैन 

सवाल इनका होटल के संबधं म¤, हवाईअड्डा के सबंधं म¤, रेलवे Öटेशन के सबंधं म¤ ह,ै इसम¤ दो मत 

नहé ह ैिक यहां दाम अिधक वसूले जाते ह§। हम लोगŌ न ेएडवाइजरी जारी िकया था और इस पर 

ÿितबंध लगाने का काम िकया था, लेिकन ये लोग कोटª  म¤ चल ेगए। कोटª  म¤ होटल एसोिसएशन कì 

यािचका जो ह ैउसको 12.12.2017 को उÆहŌन ेÖटे कर िदया। कहा िक यह जो सिवªस चाजª ह,ै जब 

लोग होटल म¤ जाते ह§, रहते ह§ इसिलए वे जो सिवªस करते ह§, उसके िलए उनको हक है िक 10 Łपये 

कì बोतल वे 20 Łपये म¤ बेच सके। 20 Łपये कì बोतल 40 Łपये कì भी बेच सके। हम उसके िखलाफ 

िफर सÿुीम कोटª  म¤ गए सÿुीम कोटª  न ेभी उसको खाåरज कर िदया, उसी तरीके स े10 रेलवे का ह,ै 

मॉल का ह ैइन लोगŌ का भी हाईकोटª  न ेखाåरज करन ेका काम िकया। अब हम लोगŌ न ेसोचा ह ैिक 

जो हमारा लीगल मेůोलॉजी ए³ट, हम उसम¤ संशोधन कर¤गे, उसके बावजूद भी लोग कोटª  म¤ जाएगें, 



02.07.2019       Sh/Rsg(Ks)            Uncorrected / Not for Publication                                                  18 

 
कोटª  म¤ तो कोई ÿितबंध ह ैनहé, लेिकन यह गलत ह ैिक होटल के बाहर कम दाम म¤ िमल,े होटल के 

अÆदर ºयादा म¤ िमले। एयरपोटª  म¤ Éलाइट के अÆदर ºयादा दाम म¤ िमले, यह सही नहé है। हम¤ आने 

के बाद हमने 2015 स ेही कदम उठाना शłु िकया, लेिकन यह मामला अंत म¤ जाकर कोटª  म¤ िनरÖत 

कर िदया। इसकì रमेडी ³या हो, हम इसके बार ेम¤ िफर स ेिवचार गंभीरता स ेकर रहे ह§।  

®ी सुखबीर िसहं जौनापुåरया (टŌक-सवाई माधोपुर): अÅय± महोदय, मेरा माननीय मýंी जी स े

यह सवाल ह ैिक िजस िहसाब स ेसार ेकÆůोल आपके हाथ म¤ ह,ै एक बी.पी.एल. पåरवार को िजस 

िहसाब स ेसिÊसडी दी जा रही है। ³या इन होटलŌ और मÐटीÈले³सŌ म¤ ये बी.पी.एल. पåरवार या 

गरीब आदमी को भी मौका िमल सकता ह,ै उनम¤ 20 स े30 परस¤ट कì छूट कÖटमर को िमल जाए। 

वह भी अपने ब¸चŌ को लेकर वहा ंपर जा सकता हो, अ¸छा खाना खा सकता हो। इसस ेबिढ़या और 

³या हो सकता है। वैस ेतो हमार ेसदÖय भी बी.पी.एल. म¤ ही ह ैइनको भी छूट िमल जाए। मेरा यह 

माननीय मýंी स ेिनवेदन है। 

(इित) 
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(ÿĳ 145) 

अÅय± महोदय: माननीय मýंी जी को बधाई दो, जो पहली बार सदÖय बनकर सदन म¤ आए ह ैऔर 

जवाब द ेरहे ह§।  

®ी रवनीत िसहं (लुिधयाना): धÆयवाद Öपीकर सर, िजतने भी जवाब अभी एúीकÐचर िमिनÖůी स े

सबंिंधत आए ह§, कोई भी जवाब सतंĶु करन ेवाला नहé था। इधर-उधर कì बात¤ अभी तक हòई ह ैएक 

भी जवाब नहé िमला आपकì तरफ स े…(Óयवधान)  

अÅय± महोदय: आप ³वेĲन कìिजए।  

®ी रवनीत िसहं (लुिधयाना): आप सीåरयसली नहé लेते। सर, म§ अभी आपकì िमिनÖůी का तीन 

पेज का एÆसर पढ़ रहा था। उसम¤ िबÐकुल … (Not recorded) जवाब िदया ह।ै 

(1135/RPS/RP) 

माननीय अÅय±: माननीय सदÖय, आप ÿĳ पूिछए। 

®ी रवनीत िसहं (लुिधयाना): अÅय± जी, आज दिुनया भर म¤ यह माना गया ह,ै आज पजंाब म¤ जो 

क§ सर केसेज ह§, वे हर एक लाख लोगŌ पर 90 पेश¤ट्स ह§। अभी जो लेटेÖट åरपोट्ªस आई ह§, जो 

मालवा रीजन ह,ै जो इनफेमेसली क§ सर बÐेट ऑफ इंिडया के łप म¤ जानी जाती ह,ै वहा ंहर एक 

लाख लोगŌ पर 136 केसेज क§ सर के आए ह§। यहां जो ºयादातर म¤बसª ऑफ पािलªयाम¤ट पजंाब स े

आए ह§, वे मालवा रीजन स ेह§। …(Óयवधान) कैÈटन साहब न ेआपको ठीक कर िदया।  …(Óयवधान) 

सर, ये हालात कब बन?े जब पजंाब म¤ साठ और स°र के दशक म¤ úीन åरवोÐयूशन आ रही थी, 

उस समय अपनी परुानी और ůेिडशनल खेती छोड़कर, नई टे³नीक स े खेती, िजसम¤ ºयादा 

फिटªलाइजसª, ºयादा पेिÖटसाइड्स और हाई यीÐड सीड्स को यूज िकया गया। उस समय देश म¤ 

करŌड़Ō लोगŌ को अनाज देना था, इसिलए इसके नकुसान के बार ेम¤ नहé सोचा गया। अब उसकì 

वजह स ेपजंाब के नौजवान और िकसान, चाहे वे िफिजकली हŌ, चाहे म¤टली या इकोनॉिमकली हŌ, 

हम चाहे Éलड हो या űाउट हो, उनको कÌपनसेशन देते ह§, लेिकन यहां लोगŌ को क§ सर हो रहा ह,ै 
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लोग मर रहे ह§। यह बॉडªर Öटेट ह,ै पहल ेनौजवान űµस कì चपेट म¤ आ गए और अब क§ सर कì मार 

झेल रहे ह§। आज उनके जो भी Êलड टेÖट्स हòए ह§, उनम¤ पेिÖटसाइड्स रेिजड्यूज पाए गए ह§। इसका 

जवाब आपका देना पड़ेगा। कृिष मýंी जी यहां बैठे ह§। वषª 2017 म¤ यहां जवाब िदया गया था िक 

इसकì वजह स े272 िकसान मार ेगए ह§, वे िकसान पेिÖटसाइड्स कì वजह स ेमहाराÕů म¤ मर ेथ,े 

तब आप कैस ेकह सकते ह§ िक पेिÖटसाइड्स और इसस ेनकुसान नहé हो रहा है। माननीय मýंी जी 

इसका जवाब द¤ और बहòत गंभीरता स ेजवाब द¤, यह पजंाब का मामला है। 

®ी कैलाश चौधरी: माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖ य न ेजो ÿĳ उठाया ह,ै उÆहŌन ेकहा ह ै

िक क§ सर कì बीमारी पूर ेपजंाब म¤ बढ़ती जा रही है। मेरा कहना ह ैिक माननीय ÿधान मýंी जी ने 

ÖवाÖÃय कì िचÆता कì ह ैऔर सबस ेºयादा िकसान कì िचÆता कì ह,ै ³यŌिक िकसान कì आमदनी 

दोगनुी करनी है। इस ेआपने पहल ेही बजट के अÆदर देख िलया है। इसी तरह उÆहŌन ेÖवाÖÃय के 

ऊपर भी Åयान िदया है। …(Óयवधान) म§ आपस ेकहना चाहóगंा िक आपने पजंाब का जो ÿĳ रखा ह,ै 

आपने कहा ह ैिक पजंाब म¤ क§ सर के सबस ेºयादा मरीज़ ह§। क§ सर के बार ेम¤ माननीय सदÖय न ेजो 

आंकड़ा िदया ह,ै उसके बार ेम¤ म§न ेमूल ÿĳ के उ°र म¤ ही बता िदया ह ैिक देश म¤ जो क§ सर के मरीज़ 

ह§, ÿित लाख जनसं́ या पर उनका औसत 100 स े110 के बीच म¤ आता ह ैऔर पजंाब का भी 

लगभग वही औसत आ रहा है। इसिलए यह नहé कह सकते ह§ िक  िसफª  पजंाब के अंदर ही क§ सर के 

मरीज़ ºयादा ह§। इसके आंकड़Ō के ऊपर हमार ेåरसचª स¤टसª म¤ काम िकया गया है। उसके बाद आपने 

कहा िक जो क§ सर के पेश¤ट्स होते ह§, उनके िलए सहायता के łप म¤ भी सरकार के Ĭारा पांच लाख 

Łपये का ÿावधान रखा गया ह ैऔर अभी माननीय ÿधान मýंी जी कì जो योजना ह,ै उसके अंदर भी 

उनके िलए काम िकया जा रहा है। यिद आज िवĵ Öतर पर आंकड़े दखे¤, फिटªलाइजर कì वजह स े

क§ सर, जहा ंतक हमारी åरसचª म¤ भी सािबत हòआ ह,ै नहé हो रहा है। कुछ पेिÖटसाइड्स अवÔय ऐसे 

ह§, िजनसे यह होता ह,ै उन पर हम ÿितबंध लगाते ह§। ÿितबंिधत पेिÖ टसाइड्स कì सूची भी म§ आपको 

द ेदूगंा। आज िवĵ Öतर पर भी देख¤ तो कई ऐसे देश ह§ जो हमस ेभी ºयादा फिटªलाइजर का उपयोग 

करते ह§। भारत म¤ ÿित हे³टेअर फिटªलाइजर का उपयोग 158 िकलोúाम ह,ै चीन म¤ 420 िकलोúाम 
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और िमą म¤ 388 िकलोúाम है। कुल िमलाकर, म§ यह कह सकता हó ंिक िसफª  फिटªलाइजर के अंदर 

ही क§ सर होता ह,ै ऐसा नहé है। िनिĲत हमारा आईसीएआर इसके ऊपर åरसचª भी कर रहा है। 

आईसीएआर का जो उĥेÔय ह,ै उसके अंदर कहा गया ह ैिक उसकì सही माýा हो, सही समय, सही 

मोड और सही ÿकार फिटªलाइजर देने के िलए पूरी åरसचª कì जाती ह।ै 

(1140/RAJ/RCP) 

इसिलए म§ आपसे यह कह दू ंिक आपने जो ÿĳ उठाया ह ैतो िसफª  पजंाब के िलए ही नहé 

बिÐक पूर ेदेश के अंदर क§ सर कì िचतंा िनिĲत łप स ेहै। यह िवषय िसफª  पजंाब के िलए नहé है। 

®ी रवनीत िसहं (लुिधयाना): अÅय± महोदय, यह ठीक ह ैिक इÆहŌन ेमाना ह ैिक पेिÖटसाइडस से 

क§ सर हो रहा है। यह केवल पजंाब म¤ नहé हो रहा ह ैबिÐक सार ेदेश म¤ हो रहा है।  

माननीय अÅय± : माननीय सदÖय, जब माननीय सदÖय पूरक ÿĳ पूछ रहे ह§ तो आप बार-बार 

नहé उठे, नहé तो नाम स ेबोलना पड़ेगा। आप अपनी सीट स ेउठे नहé, बैठे रह¤। 

 माननीय सदÖय, आप ÿĳ पूिछए। 

®ी रवनीत िसहं (लुिधयाना): अÅय± महोदय, जैस ेयह पीढ़ी हम¤ माफ नहé कर रही ह,ै जो अब कì 

पीढी ह,ै िजसको क§ सर हो रहा ह ैतो अगली पीढ़ी हम¤ माफ ³यŌ करगेी? ³यŌिक अभी जो पजंाब कì 

åरपोटª  ह,ै पजंाब के úाउंड वाटर म¤ रेिडयो ऐि³टव मेटÐस, जैस ेयूरेिनयम, मकª री और आस¥िनक पाए 

जा रहे ह§। हम यही पानी अपने खेतŌ म¤ द ेरहे ह§। ट्यूब वेÐस और मोटरŌ स ेपानी के साथ ये मेटÐस 

खेतŌ म¤ जा रहे ह§। वहा ंहमार ेफल, सिÊजया,ं दाल¤, वे सभी चीज¤ जो फूड चेन म¤ आती ह§, उनम¤ ये 

मेटÐस जा रहे ह§। जब ये मेटÐस पानी म¤ आएगें तो शरीर के अंदर जाएगें। हम बाज़ारŌ म¤ चमकते हòए 

फल और सिÊजया ंदेखते ह,ै लेिकन उÆह¤ कौन चेक करगेा?  

 म§ पूछना चाहता हó ंिक ³या हमार ेदेश म¤ इसके िलए कोई बायोमॉिनटåरगं ÿोúाम ह?ै इसके 

बार ेम¤ मýंी जी बताएगें िक ³या बायोमॉिनटåरगं डाटा किÆसडर करते ह§, जब बाहर स े पेिÖटसाइडस 

और फिटªलाइजर इÌपोटª  िकए जाते ह§, आप उसका कोई डाटा रखते ह§? आपने कहा िक  हमने 

कंपिनया ंबदं कì। अगर यूरोप और अमåेर का म¤ ऐसा कोई केस आ जाए तो कंपनी बदं होती ह§ और 
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चार पÔुत¤ भी याद रखती ह§ िक हमने यह गलत काम िकया था। आप एक कंपनी का नाम बता द¤, 

िजसको आपने बदं िकया हो और जेल म¤ भेजा है। आप एक कंपनी का नाम बता द¤, म§ आपको मान 

जाऊंगा। आप समझ¤, यह अगली पीढ़ी ह,ै आपको माफ नहé करगेी। अगर यह हाल हमार ेिकसानŌ 

का होगा, यह केवल िकसानŌ कì ही बात नहé ह,ै यह आम जनता कì बात ह,ै िजसको नकुसान हो 

रहा है।   

कृिष और िकसान कÐयाण मýंालय म¤ राºय मýंी (®ी परषो°म łपाला): माननीय अÅय± 

महोदय, माननीय सदÖय न ेजो जानकारी दी ह,ै वह मेर ेिप छल ेसवाल के जवाब म¤ पेिÖटसाइडस पर 

िकतनी कंपिन यŌ पर बदंी कì ह,ै वह िदया हòआ है। म§ उनको उन कंपिनयŌ का नाम मुहैया कराऊंगा।  

 माननीय अÅय± जी, म§ आपके माÅयम स ेमाननीय सदÖय को बताना चाहóंगा िक िकसानŌ 

के बार ेम¤ और क§ सर के बार ेम¤, फिटªलाइजर कì वजह स ेया िकसी भी वजह स ेयह हो रहा ह,ै तो 

इसकì िचतंा पूर ेसदन को होनी चािहए, हमारी सरकार को भी इसकì िचतंा है। म§ यह जानना चाहóगंा 

िक ÿधान मýंी जी न ेपूर ेदेश के क§ सर पीिड़त लोगŌ के िलए ‘आयÕुमान भारत योजना’ लागू िकया 

ह,ै पजंाब न ेइसको ऐ³सÈेट नहé िकया है।…(Óयवधान) आपको वहा ंबताना चािहए।…(Óयवधान) 

अगर आप क§ सर पीिड़त दिदªयŌ कì मदद करना चाहते ह§, िकसानŌ कì मदद करना चाहते ह§ तो 

इसको Öवीकार करने के िलए आपको आगे बढ़ना चािहए, सरकार को बताना चािहए।…(Óयवधान) 

वरना, सरकार कì ओर स ेजो ÿयास हो रहे ह§, इनकì जानकारी आपके स²ंान म¤ है।…(Óयवधान) 

®ी भगवतं मान (सगंłर): अÅय± महोदय, रवनीत िबĘó जी न ेसवाल उठाया है। म§ मालवा रीजन, 

सगंłर स ेचनु कर आया हóं। देश म¤ सबस ेºयादा अनाज सगंłर पैदा करता ह,ै लेिकन सबस ेºयादा 

क§ सर के मरीज भी मूनक तहसील म¤, इसका मतलब ह ै िक  हम जो रसायिनक खाद¤ और 

पेिÖटसाइडस यूज कर रहे ह§, वे कहé न कहé उसके िलए िजÌमेदार ह§। हमारा पानी पीने लायक नहé 

रहा।  
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म§ यह पूछना चाहता हó।ं दोनŌ मंिýयŌ म¤ स ेकोई भी मýंी जी जवाब द ेद¤, िजनको भी अ¸छा 

आता है। आप हम¤ यह बताइए िक बिटंडा स ेबीकानेर एक ůेन जाती ह,ै लोगŌ ने उसका नाम ‘क§ सर 

ए³Öÿेस’ रखा हòआ है। पजंाब म¤ क§ सर का कोई अÖपताल ह,ै कोई अÖपताल बनान ेका ÿावधान ह?ै 

सगंłर के क§ सर अÖपताल को मिÐटÖपिेशयिल टी ³यŌ कर िदया गया? ³या पजंाब के लोगŌ को ऐसे 

छोड़ िदया गया, वही पजंाब के लोग िजÆहŌन े90 ÿितशत कुबाªिनयां दी, मýंी जी जवाब द¤। 

(1145/IND/SMN) 

®ी परषो°म łपाला : अÅय± जी, माननीय सदÖय न ेजानकारी मागंी ह ै िक पजंाब म¤ िकसी 

सÖंथान को मंजूरी दी गयी ह ैया छोड़ िदया गया है। म§ आपके माÅयम स ेबताना चाहóगंा िक झझर म¤ 

एक नेशनल क§ सर इÖंटीट्यूट को मंजूरी द ेदी गयी है। पजंाब स ेभी और िडिÖů³ट लेवल पर Öøìिनगं 

करवाने के िलए…(Óयवधान) उÆहŌन ेजो बताया…(Óयवधान) उÆहŌन ेएक क§ सर ए³सÿेस ůेन के 

बार ेम¤ बताया है। यह बात सही ह ैिक बिठंडा स ेबीकानेर कì ओर जाती ह,ै उसको क§ सर ए³सÿेस 

के नाम स ेबलुाया जाता है। म§ आपकì जानकारी म¤ और सदन के स²ंान म¤ लाना चाहóगंा िक ऐसे 

łिढ़वादी ÿयोग हमार े दशे म¤ चल रहे ह§,…(Óयवधान) िजनका साइंिटिफक बेस नहé होता 

है।…(Óयवधान) ऐसी कई चीज¤ चलती ह§। हमार ेगजुरात म¤ एक इव¤ट हòआ था, िजसको िजंजकावाली 

बोलते ह§। वह िजंजकावाली ³या ह,ै हम¤ अभी तक पता नहé है। …(Óयवधान) ऐसी चीजŌ का आधार 

लेकर क§ सर के मरीजŌ के बार ेम¤ कहा जा रहा है। उनकì सुिवधा के बार ेम¤ म§ आपको िफर स ेबता 

रहा हó ंिक पजंाब ही नहé परू ेदेश के ऐसे पीिड़त मरीजŌ के िलए ही आयÕुमान योजना हमारी सरकार 

न ेलागू कì है। …(Óयवधान) िजसम¤ पांच लाख Łपये का ÿावधान द ेरहे ह§। इसके बेिनिफट लेन ेके 

िलए आप राºय सरकार स ेकह¤ िक वह भी इस योजना म¤ शािमल हो जाए। 

माननीय अÅय± : माननीय मýंी जी जवाब देना चाहते ह§। 

कृिष और िकसान कÐयाण मýंी; úामीण िवकास मýंी तथा पंचायती राज मýंी (®ी नरÆेþ िसहं 

तोमर): अÅय± जी, रवनीत िसहं जी न ेजो सवाल पूछा ह,ै िनिĲत łप स ेवह सभी को िचिंतत करने 

वाला ह ै³यŌिक क§ सर देश म¤ बढ़े, इसस ेिकसी को भी ÿसÆनता होने वाली नहé है। इसके िलए केÆþ 
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सरकार भी िचिंतत ह ैऔर राºय सरकार भी िचिंतत है। सवाल िसफª  इतना ह ैिक रसायिनक उवªरक 

स ेक§ सर हो रहा ह ैया नहé? यह भाषण देने स ेिसĦ नहé होगा, यह åरसचª स ेिसĦ होगा। आईसीएआर 

को देख¤ या इंिडयन मेिडकल åरसचª ऑग¥नाइजेशन को देख¤, इन सब न ेजो åरसचª कì ह,ै उसके 

आधार पर उवªरक स ेक§ सर हो रहा ह,ै इस ÿकार कì बात ÿकाश म¤ नहé आयी है। लेिकन जहा ंतक 

क§ सर का सवाल ह,ै वह बढ़ना नहé चािहए, उसके िलए अवेयर रहना चािहए। चाहे वह पेिÖटसाइड्स 

का सवाल हो या रसायिनक खाद का सवाल हो, इन सार ेमामलŌ म¤ म§ सभी माननीय सदÖयŌ स ेयह 

आúह करना चाहता हó ंिक रसायिनक खाद या पेिÖटसाइड्स का सही समय पर, सही माýा म¤ ठीक 

ÿकार स ेउपयोग हो तो उसका दÕुÿभाव िकसी भी फसल पर नहé होता है। इसिलए ÿधान मýंी जी 

न ेसॉइल हेÐथ काडª  को िमशन के łप म¤ िलया है। हम सब भी अपने-अपने ±ेýŌ म¤ अगर िकसान को 

इसके ÿित आकिषªत कर¤गे और हर िकसान अपनी सॉइल टैÖट करवाएगा तो जो åरकमÁडेशÆस 

हŌगी, उसके िहसाब स ेफिटªलाइज़सª और पेिÖटसाइड्स का उपयोग करगेा तो िनिĲत łप स ेहम 

इस ेरोकने म¤ सफल हŌगे और क§ सर के अÖपताल के िलए देश म¤ कमी नहé है।  

अÅय± जी, म§ आपके माÅयम स ेपजंाब सरकार स ेआúह करना चाहóगंा िक वह आयÕुमान 

भारत योजना का लाभ उठाए और पजंाब के रोिगयŌ का इलाज कराए।ं 

खाī ÿसÖंकरण उīोग मýंी (®ीमती हरिसमरत कौर बादल): अÅय± जी,  आप मझेु बोलने का मौका 

द¤ ³यŌिक दोनŌ माननीय सांसद मेर ेराºय से ह§ और खास मेर े±ेý के बार ेम¤ इÆहŌने िचंता Óयĉ कì ह।ै 

काश, इतनी ही िचंता राºय सरकार को होती। िफर भी इनकì इनफोम¥शन के िलए म§ जłर बताना चाहóगंी 

िक इÆहŌने कहा िक क§ सर का कारण ³या है? म§ यह जłर ऐड करना चाहóगंी िक वषª 2009 म¤ जब म§ इधर 

से सांसद बनé तो सबसे पहले हमने क§ सर åरसचª और डायµनोिÖटक स§टर, बिठंडा म¤ बनवाया। बहòत बिढ़या 

अÖपताल चल रहा था, लिेकन आज कì मौजूदा सरकार ने वहां के सार ेफÁड्स रोक िदए ह§। वहां åरसचª 

तो ³या चलना है, वहां इलाज का काम भी नहé चल रहा है। दवाइयां तक नहé िमल रही ह§। …(Óयवधान) 

दूसरा, क§ सर कì ůेन के बार ेम¤ बहòत बड़ी-बड़ी बात¤ कही गयी ह§। लिेकन हमारी सरकार ने भिठंडा म¤ एÌस 

का अÖपताल बनाने का काम वषª 2016 …(Óयवधान)     (इित) 
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(1150/VB/MMN) 

(ÿĳ 146) 

®ी राजÆेþ धेड्या गािवत (पालघर): माननीय अÅय± महोदय, बहòत बार देखा गया ह ैिक मछुआर े

अनजान ेम¤ समþुी सीमा को पार कर जाते ह§ और हर ÿकार के अंतराªÕůीय उलझनŌ म¤ वे फँस जाते 

ह§। हजारŌ खलासी और øू-मेÌबसª पािकÖतान और ®ीलंका कì जेलŌ म¤ कैद थे। अभी भी लगभग 

200 खलासी और øू-मेÌबसª पािकÖतान और ®ीलंका कì जेलŌ म¤ कैद ह§ तथा वहा ँ1087 नौकाए ँ

पकड़ी गई ह§। इसका ÿमुख कारण यह ह ैिक आज भी पारÌपåरक łप स ेमछली पकड़न ेवालŌ को 

समþुी सीमा का ²ान नहé है।  

माननीय अÅय±: माननीय सदÖय, कृपया Łक जाए।ँ  

 अÆय सदÖयŌ कì बातŌ को कायªवाही स ेिनकाल द¤। 

…(Óयवधान)… (Not recorded) 

®ी राजÆेþ धेड्या गािवत (पालघर): इसिलए उन लोगŌ को नेवीगेशन का ÿिश±ण देना बहòत ही 

जłरी है। अत: मेरा मýंी महोदय स ेसवाल ह ैिक सरकार न ेमछुआरŌ कì सरं±ा और समþुी सीमा 

स ेसबंिंधत मĥुŌ का ÿिश±ण ÿदान करन ेअथवा जानकारी देने हेतु ÿिश±ण सÖंथान को समािहत 

िकया ह ैया नहé? 

माननीय अÅय±: माननीय मýंी जी, एक िमनट Łक¤ । माननीय सदÖयगण, म§ िफर कह रहा हó,ँ यह 

मेरी अंितम चेतावनी ह,ै इस तरह स ेबीच म¤ उठकर सदन म¤ कोई िटÈपणी न कर¤। 

 माननीय मýंी जी, अपनी बात कह¤। 

®ी िगåरराज िसहं : माननीय अÅय± महोदय, माननीय सदÖय न ेजो िवषय रखा ह,ै वह बहòत ही 

महßवपूणª है। हमार ेमछुआर ेभाई, जो अपनी जान जोिखम म¤ डालकर समþु म¤ जाते ह§, उनकì ůेिनंग 

होनी चािहए। इसी सदंभª म¤, भारत सरकार के तीन ůेिनगं सÆेटसª ह§, जो को¸ची, िवशाखाप°नम म¤ 

ह§। इन तीनŌ ůेिनगं सÆेटसª लगभग 26,414 लोगŌ को ůेिनगं द ेचकुा है। इसके िलए एक कोसª भी 
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होती ह,ै जो चार साल और दो साल के ह§। इन कोस¥ज म¤ भी लोगŌ को ůेिनगं दी गई है। इनम¤ ůेिनगं 

पाने वाले लोगŌ कì सं́ या ह,ै 74 लोगŌ को वेसल नेवीगेटर, 134 लोगŌ को मेåरन फìटर आिद म¤ 

ůेिनंग दी गई है।  

 इस ÿकार स,े हम देश म¤ एक माहौल बना रहे ह§ िक मछुआरŌ को ůेिनंग दी जाए। म§न ेकहा 

िक लगभग 26,414 लोगŌ को ůेिनंग दी गई ह,ै इसके साथ ही राºय सरकारŌ के साथ िमलकर िवलेज़ 

म¤ भी अवेयरनेस ÿोúाम िकये जा रहे ह§। 

®ी राजÆेþ धेड्या गािवत (पालघर): माननीय अÅय± महोदय, मÌुबई म¤ एक ही इंिÖटट्यूट ह-ै 

सÆेůल इंिÖटट्यूट ऑफ िफ़ शरीज एज़केुशन। इस ेभी को¸ची म¤ िशÉट करन ेका ÿÖताव है। महाराÕů 

स ेजागवा म¤ 1640 िकलोमीटर का अंतर है। पालघर और बांदा के बीच 720 िकलोमीटर का अंतर 

है। पोरबदंर और मÌुबई म¤ एक ही सÆेटर है। मेरी राय ह ैिक मेरा ससंदीय ±ेý पालघर महाराÕů और 

दि±ण गजुरात के बीच म¤ आता है। इसिलए मेरा मýंी महोदय स ेआúह ह ैिक आपने जो सं́ या बताई, 

मछुआर ेलोगŌ कì कुल जनसं́ या को देखते हòए ये सÆेटसª बहòत ही कम ह§। यिद सरकार मेर ेससंदीय 

±ेý पालघर म¤ एक ůेिनंग सÆेटर खोलेगी, तो गजुरात और महराÕů दोनŌ को इसका बेिनिफट िमल 

सकता है। 

®ी िगåरराज िसहं : महोदय, माननीय सदÖय न ेजो िचÆता Óयĉ कì ह,ै वह िनिĲत łप स ेहमारी 

भी िचÆता है। हम राºय सरकारŌ के साथ िमलकर इस िमशन म¤ लग¤गे। सबंिंधत गजुरात और महाराÕů 

कì राºय सरकारŌ स ेिमलकर इनकì िचÆता म¤ साथ द¤गे।  

(इित) 
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(Q. 147) 

DR. SUBHASH RAMRAO BHAMRE (DHULE): Speaker, Sir, thank you very 

much for giving me the opportunity. 

 आजीिवका úामीण ए³सÿेस योजना के ऑÊजेि³टÓस ह§, to provide an alternate 

source of income, livelihoods to members of Self-Help Groups and to provide 

safe, affordable and community monitored rural transport services in remote 

areas. 

(1155/PC/VR) 

 Sir, through you, I would like to ask the hon. Minister what impact has 

been created by the Aajeevika Grameen Express Yojana (AGEY) and whether 

the Ministry has set up any monitoring and evaluation programme for this 

Yojana. 

®ी नरÆेþ िसहं तोमर : माननीय अÅय± महोदय, दीन दयाल उपाÅयाय राÕůीय आजीिवका कायªøम 

भारत सरकार का एक महÂवपूणª कायªøम है। इस कायªøम के अतंगªत लगभग 5 लाख Öव-सहायता 

समूहŌ स े5 करोड़ 92 लाख बहन¤ जड़ुी ह§। इस कायªøम के अंतगªत गांवŌ म¤ िनवास करन ेवाली बहनŌ 

को आजीिवका ÿाĮ हो सके, इसके िलए सरकार का भी आिथªक योगदान होता ह,ै ÿिश±ण भी होता 

ह ैऔर उसके बाद उनको ब§क स ेिलंक कराने का भी काम िकया जाता है।  

 अÅय± महोदय, इसी कायªøम के अंतगªत यह िवचार हòआ िक गांवŌ म¤ पåरवहन कì सिुवधा 

भी उपलÊध हो और आजीिवका भी उपलÊध हो, इसिलए आजीिवका ए³सÿेस कायªøम चालू िकया 

जाए। लगभग 17 राºयŌ म¤ आजीिवका समूह 730 वाहनŌ का उपयोग कर रहे ह§। इनकì मॉिनटåरगं 

और िनगरानी का पूरा ÿबंध है।  

DR. SUBHASH RAMRAO BHAMRE (DHULE): Sir, I would like to know from the 

hon. Minister the guiding factors in selecting blocks under this scheme because 
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a total of 250 blocks have been selected. I would also like to know whether the 

Government has planned to increase the number of blocks in each State, 

especially in Maharashtra.  

®ी नरÆेþ िसहं तोमर : माननीय अÅय± महोदय, आम तौर पर यह कोिशश कì जाती ह ैिक जो 

Êलॉ³स काफì गरीब ह§, उनम¤ गरीबी उÆमूलन कì ŀिĶ स ेऔर आजीिवका कì ŀिĶ स ेभी इस ÿकार 

कì योजनाओ ंका सचंालन करन ेके िलए पूर ेदेश को सामन ेरखकर एक पĦित बनाई जाती है। इसके 

आधार पर Êलॉ³स का चयन होता है। यह एक िनरतंर ÿिøया है।  

DR. HEENA VIJAYKUMAR GAVIT (NANDURBAR): Thank you, Sir. 

Development of any country is directly proportionate to the condition of roads 

and its transport system. The Aajeevika Grameen Express Yojana is a very good 

scheme, especially for tribal and rural areas as it will act as a backbone of the 

rural transport system.  

 Sir, only 13 blocks were selected in my State of which one is in my 

constituency. Overall, if we see, the funds allocated under this scheme are very 

meagre. Through you, Sir, I would like to know from the hon. Minister whether 

the Government has any plans to approach big business houses and try to 

mobilize some CSR funds under this scheme.  

 If not, whether the Government has taken any steps to allocate more 

funds under this scheme.  

®ी नरÆेþ िसहं तोमर : माननीय अÅय± जी, माननीय सदÖया कì िचतंा िनिĲत łप स ेवािजब है। 

हर Óयिĉ को लगता ह ैिक उनके ±ेý म¤ और अिधक काम होना चािहए। म§न ेजैसा पूवª  म¤ बताया िक 

यह कायªøम दीन दयाल उपाÅयाय राÕůीय आजीिवका िमशन के अंतगªत हो रहा है। इस िमशन को 

कायाªिÆवत करन े के िलए 9 हज़ार करोड़ Łपये के बजट का ÿावधान है। इसम¤ एक कंपोन¤ट 
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आजीिवका ए³सÿेस का है। यह ÿयोग िनिĲत łप स ेसफल रहा है। िपछली बार हमने 22 राºयŌ के 

िलए इसकì Öवीकृित दी थी। 17 राºयŌ न ेइस ेÖवीकार िकया था और अभी 730 वाहन लोगŌ ने 

खरीद ेह§ और इसस ेमिहलाए ंआजीिवका ÿाĮ कर रही ह§। यह और आगे बढ़े, यह हमारी भावना है। 

आिथªक िÖथित को देखते हòए इस पर िवचार िकया जाएगा।  

®ी राहòल कÖवा ं(चłु) : अÅय± महोदय, आपका बहòत-बहòत धÆयवाद। 

 म§ मýंी महोदय स ेजानना चाहóगंा िक राजÖथान के अंदर 9 Êलॉ³स का आवंटन िकया गया, 

लेिकन अभी तक वहा ंएक भी Óहीकल कì अर¤जम¤ट नहé कì गई है। ³या राजÖथान सरकार कì ओर 

स ेइन Êलॉ³स के िलए आपके पास कोई आवदेन आया ह?ै कृपया मýंी जी इसके बार ेम¤ बताए।ं  

®ी नरÆेþ िसहं तोमर : माननीय अÅय± जी, केÆþ ÿवितªत िकसी भी योजना का िøयाÆवयन राºयŌ 

के माÅयम स ेहोता है। जैसा िक म§न ेपूवª  म¤ बताया िक देश के 22 राºयŌ के िलए इसकì सÖंतुित कì 

गई थी, िजनम¤ स े17 राºयŌ न ेइस पर काम ÿारभं कर िदया है। बाकì राºय जैस-ेजैस ेइसम¤ जड़ु¤गे, 

उनको भी हम आगे बढ़ाएगंे।  

(इित) 
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(1200/SPS/SAN) 

(ÿĳ 148) 

®ी åरतेश पाÁडेय (अÌबडेकर नगर): माननीय अÅय± जी, बहòत-बहòत धÆयवाद।  

माननीय अÅय± : सिं±Į म¤ पूिछएगा, म§न ेआपको मौका िदया है। 

®ी åरतेश पाÁडेय (अÌबडेकर नगर): माननीय मýंी जी न ेअपने उ°र म¤ पांचŌ िबंद ुिदए ह§। माननीय 

मýंी जी इतने िबंद ुदेने के बाद भी आपने िदखाया ह ैिक चीनी िमलŌ को पैसा िदया जा रहा ह,ै तािक 

वह गÆना िकसानŌ का भगुतान कर सक¤ । आपने तमाम नीितया ंबनाई ह§, लेिकन माननीय मýंी जी 

को म§ बताना चाहता हó ंिक आज भी उ°र ÿदेश म¤ 10183 करोड़ Łपया चीनी िमलŌ का बकाया है। 

कनाªटक म¤ 1709 करोड़ Łपया बकाया है। माÆयवर, ये सारी योजनाए ंदेने के बाद आज ³यŌ ऐसी 

िÖथित बनी हòई िक गÆना िकसानŌ का िपछले साल का भगुतान नहé हòआ है। हर जगह यह िÖथित 

बरकरार है। इस पर कुछ ÿकाश डालन ेका काम कर¤। 

®ी दानवे रावसाहबे दादाराव: गÆना िमल जो ह§, उÆह¤ दो तरफ स ेपैस े देना बाकì है। एक तो 

एफ.आर.पी. होता ह ैऔर दूसरा एस.आई.पी. होता है। अपने देश म¤ चार राºय उ°राखÁड, पजंाब, 

हåरयाणा और उ°र ÿदेश ऐसे ह§, जो ए.सी.पी. देते ह§। कुल िमलाकर वषª 2018-19 म¤ 17840 

करोड़ Łपये और 2017-18 म¤ 303 करोड़ Łपये, ये दोनŌ िमलाकर 18143 करोड़ Łपये देना बकाया 

है। इसके िलए सरकार न ेजो ÿयास िकए ह§, वे काफì अ¸छे ह§। चीनी मौसम वषª 2017-18 और वषª 

2018-19 के िलए लागत भरपाई करन ेके िलए चीनी िमलŌ को सहायता दी है। िमलŌ को 30 लाख 

टन का बफर Öटॉक रख-रखाव के लागत कì पåरपूितª और चीनी िमलŌ को िव°ीय सहायता भी ÿदान 

कì है। ऐसे कई उपाय ह§। इन उपायŌ के कारण देना जłरी ह,ै लेिकन उनकì जो बकाया रािश ह,ै 

उसको देने के िलए आदेश 1966 म¤ राºय सरकार के पास अिधकार है और केÆþ सरकार बार-बार 

आदेिशत करती है। 
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उपभोĉा मामल,े खाī और सावªजिनक िवतरण मýंी (®ी रामिवलास पासवान): आपको म§ 

बताना चाहóगंा िक 2017-18 म¤ 85,179 करोड़ Łपया िकसानŌ का बकाया था। जो मौसम के अंत 

तक होते-होते केवल 303 करोड़ Łपया बचा। अभी का जो बकाया था, वह 85,355 करोड़ Łपये 

बकाया था, िजसम¤ 67,706 करोड़ Łपये का भगुतान हो चकुा है। अभी सीजन चल रहा है। यह 30 

िसतÌबर तक चलेगा। हम लोग कड़ाई के साथ म¤ राºय सरकार कì यह पूरी जवाबदेही ह,ै लेिकन हम 

जो िकसान का बकाया पेम¤ट करन ेके िलए ह,ै िमल को भी राहत देनी पड़ती ह,ै हम हमेशा स ेदेते 

आए ह§। हम देखते ह§ िक जो बकाया रािश ह,ै वह साल के मौसम के अंत तक कम स ेकम रहे और 

यिद उसके बाद नहé होता ह ैतो राºय सरकार को पूरा अिधकार ह ैिक िमल मािलक के िखलाफ 

कारªवाही कर,े उसको जेल म¤ बदं कर।े यह राºय सरकार को पूरा अिधकार है।  

 

      (इित ) 

ÿĳ काल समाĮ 
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(1200/SPS/SAN) 

स्थगन प्रस्ताव के बार ेमें  

1203 बजे  

माननीय अध्यक्ष : माननीय सदस्यगण, मझेु विविन्न विषयों पर कुछ सदस्यों से स्थगन प्रस्ताि 

की सूचनाए ंप्राप्त हुई हैं। यद्यवप ये मामले महत्िपूणण हैं, तथावप इनके वलए आज की कायणिाही में 

व्यिधान डालना आिश्यक नहीं है। इन मामलों को अन्य अिसरों पर उठाया जा सकता है। 

इसवलए मैंने स्थगन प्रस्ताि की वकसी सूचना के वलए अनमुवत प्रदान नहीं की है।  

 

--- 
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सभा पटल पर रखे गए पत्र 

1203 बजे 

माननीय अध्यक्ष : अब पत्र सिा पटल पर रखे जाएगें। 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HOME AFFAIRS (SHRI G. 

KISHAN REDDY): Respected Speaker, Sir, on behalf of Shri Amit Shah, I rise 

to lay on the Table a copy of the Foreigners (Tribunals) Amendment Order, 

2019 (Hindi and English versions) published in Notification No. G.S.R. 409(E) 

in Gazette of India dated 4th June, 2019 issued under sub-section (2) of 

Section 3 of the Foreigners Act, 1946.  

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF PARLIAMENTARY 

AFFAIRS AND MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HEAVY 

INDUSTRIES AND PUBLIC ENTERPRISES (SHRI ARJUN RAM MEGHWAL): 

Hon. Speaker, Sir, I rise to lay on the Table a copy each of the following 

papers (Hindi and English versions):- 

(1) Memorandum of Understanding between the Scooters India Limited and 

the Department of Heavy Industry, Ministry of Heavy Industries and Public 

Enterprises, for the year 2019-2020. 

(2) Memorandum of Understanding between the Braithwaite Burn and Jessop 

Construction Company Limited and the Department of Heavy Industry, Ministry 

of Heavy Industries and Public Enterprises, for the year 2018-2019. 
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THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF HOME AFFAIRS (SHRI G. 

KISHAN REDDY): Hon. Speaker, Sir, I rise to lay on the Table:- 

1. (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the 

REPCO Bank Limited, Chennai, for the years 2015-2016 and 2016-2017, 

along with Audited Accounts. 

(ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government of 

the working of the REPCO Bank Limited, Chennai, for the years 2015-2016 

and 2016-2017. 

(2) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (1) above. 

(3) (i) A copy of the Annual Report (Hindi and English versions) of the REPCO 

Bank Limited, Chennai, for the year 2017-2018, along with Audited Accounts. 

(ii) A copy of the Review (Hindi and English versions) by the Government of 

the working of the REPCO Bank Limited, Chennai, for the year 2017-2018. 

(4) A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions) 

under sub-section (4) of Section 6 of the Anand Marriage Act, 1909:- 

(i) The Lakshadweep Anand Marriages Registration Rules, 2017 published in 

Notification No. F. No. 01/02/2017-Genl in Lakshadweep Gazette dated 29th 

July, 2017. 

(ii) The Chandigarh Anand Marriage Registration Rules, 2018 published in 

Notification No. F.No. 526-HIII(3)-2018/11264- in Chandigarh Administration 

Gazette dated 29th May, 2018. 
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(5) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (4) above. 

(6) A copy each of the following Notifications (Hindi and English versions) 

under sub-sections (4) and (5) of Section 35 of the Unlawful Activities 

(Prevention) Act, 1967:- 

(i) S.O.693(E) published in Gazette of India dated 5th February, 2019 

adding the name of “Tehreek-ul-Mujahideen and all its manifestations” in the 

First Schedule of the Unlawful Activities (Prevention) Act, 1967 at Serial No. 

41. 

(ii) S.O.1806(E) published in Gazette of India dated 24th May, 2019 

adding the name of “Jamaat-ul-Majahideen Bangladesh” or “Jamaat-ul-

Mujahideen India or Jamaat-ul-Mujahideen Hindustan and all its 

manifestations” in the First Schedule of the Unlawful Activities (Prevention) Act, 

1967 at Serial No. 42. 

(7) A copy of the Investigation of High Quality Counterfeit Indian Currency 

Offences (Amendment) Rules, 2019 (Hindi and English versions) published in 

Notification No. G.S.R. 22(E) in Gazette of India dated 11th January, 2019 

under Section 53 of the Unlawful Activities (Prevention) Act, 1967. 

(8) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (7) above. 
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कृषि और षकसान कल्याण मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री परिोत्तम रूपाला): अध्यक्ष महोदय, मैं 

नेशनल सीड्स कॉरपोरशेन वलवमटेड तथा कृवष और वकसान कल्याण मंत्रालय के बीच िषण 2019-

2020 के वलए हुए समझौता ज्ञापन की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्करण) सिा पटल पर 

रखता ह ।ं 

 

 

THE MINISTER OF STATE IN THE MINISTRY OF SOCIAL JUSTICE AND 

EMPOWERMENT (SHRI RAMDAS ATHAWALE): Respected Speaker, Sir, I 

beg to lay on the Table:- 

(1) A copy of the Report (Hindi and English versions) under Section 21(4) of 

the Scheduled Castes and the Scheduled Tribes (Prevention of Atrocities) Act, 

1989, for the year 2017. 

(2) Statement (Hindi and English versions) showing reasons for delay in laying 

the papers mentioned at (1) above. 

 

 

(1205/KDS/RBN) 

गहृ मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री षनत्यानन्द राय): अध्यक्ष महोदय, मैं िारत के सवंिधान के 

अनचु्छेद 309 के अंतगणत गहृ मंत्रालय, अवननश्मन सेिा महावनदेशालय, वसविल वडफें स और होम 

गाडण  (फायर एडिाइजर) िती वनयम, 2019 जो वदनाकं 9 फरिरी, 2019 के िारत के साप्तावहक 

राजपत्र में अवधसूचना स.ं सा.का.वन. 43 में प्रकावशत हुए थे की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

ससं्करण) सिा पटल पर रखता ह ।ं 
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कृषि और षकसान कल्याण मतं्रालय में राज्य मतं्री (श्री कैलाश चौधरी): अध्यक्ष महोदय, मैं 

वनम्नवलवखत पत्र सिा पटल पर रखता ह :ं- 

(1)(एक) इंवडयन काउंवसल ऑफ एग्रीकल्चरल ररसचण, नई वदल्ली के िषण 2017-2018 के   

िावषणक लेखाओ ं की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्करण) तथा उन पर 

लेखापरीक्षा प्रवतिेदन। 

(दो) इंवडयन काउंवसल ऑफ एग्रीकल्चरल ररसचण, नई वदल्ली के िषण 2017-2018 के 

लेखापरीवक्षत लेखाओ ंकी सरकार द्वारा समीक्षा की एक प्रवत (वहन्दी तथा अंगे्रजी 

ससं्करण)। 

(2) उपयुणक्त (1) में उवल्लवखत पत्रों को सिा पटल पर रखने में हुए विलम्ब के कारण दशाणने 

िाला वििरण (वहन्दी तथा अंगे्रजी ससं्करण)। 
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षवशेि उल्लेख 

1202 बजे 

श्रीमती सोषनया गाधंी (रायबरलेी): माननीय अध्यक्ष महोदय, आपने मझेु बोलने का मौका वदया, 

इसके वलए मैं आपको धन्यिाद करती ह ।ं मैं आपके माध्यम से सदन का ध्यान सरकार की उस 

योजना की तरफ खींचना चाहती ह  ं वजसमें रलेिे की 6 उत्पादन ईकाइयों का कंपनीकरण वकया 

जाना िाला है। इस योजना के प्रथम चरण में रायबरलेी की मॉडणन कोच फैक्ट्री होगी।    

अध्यक्ष महोदय, जो कंपनीकरण यानी कॉरपोरटेाइजेशन के असली मायने नहीं जानते हैं, 

मैं उन्हें यह बताने की इजाज़त चाहती ह  ंवक कंपनीकरण दरअसल वनजीकरण की शरुुआत है। यह 

देश की अमूल्य सम्पवि कौवियों के दाम चदं वनजी हाथों के हिाले करने की पहली प्रविया है। 

इससे हज़ारों लोग बेरोजगार हो जाते हैं। असली वचतंा तो इस बात की है वक सरकार ने इस प्रयोग 

के वलए रायबरलेी की मॉडणन कोच फैक्ट्री को चनुा है, जो वक कई कामयाब पररयोजनाओ ंमें से एक 

है। इसे डॉक्ट्टर मनमोहन वसहं जी के नेततृ्ि में यूपीए सरकार ने देश के घरलूे उत्पादन को बढ़ािा 

देने, यानी ‘मेक इन इंवडया’ के वलए शरुू वकया था। आज इस कारखाने में इसकी बवुनयादी क्षमता 

से िी काफी ज्यादा उत्पादन हो रहा है। िारतीय रलेिे का यह सबसे आधवुनक कारखाना है और 

सबसे सस्ती कीमतों पर सबसे बेहतर रलेिे कोच बनाने के वलए मशह र है। यह सबसे अच्छी 

ईकाइयों में से एक मानी जाती है, वजसकी स्थापना के समय से ही सरकारों ने इसमें बहुत पैसा 

लगाया है। अपनी किी मेहनत से यह उपलवधध हावसल करने िाले दो हजार से ज्यादा मजदूरों 

और कमणचाररयों को मैं इस सदन में बधाई देती ह ,ं लेवकन दखु की बात यह है वक अब उन सिी का 

और उनके पररिारों का िविष्य िारी सकंट में है और वकसी के वलए िी यह समझना मवुश्कल है 

वक क्ट्यों यह सरकार ऐसी औद्योवगक ईकाई का कंपनीकरण करना चाहती है?  

अध्यक्ष महोदय, ससंद में अलग से रले बजट पेश करने की इतनी परुानी परपंरा को पता 

नहीं इस सरकार ने अचानक क्ट्यों खत्म कर डाला? लेवकन अब हम कंपनीकरण के इस तरह के 

कदमों की ससंदीय छानबीन की उम्मीद िी न रखें। ऐसे मामले में इस सदन के सामूवहक वििेक का 
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इस्तेमाल करने की अपेक्षा िी न करें? सरकार ने इस फैसले को िी एक गहरा राज़ बनाकर रखा 

है। कारखानों की मजदूर यूवनयनों तक को विश्वास में नहीं वलया और न ही श्रवमकों को विश्वास में 

वलया, वजनके पसीने से ये उद्योग खिे हुए हैं। मैं सरकार को याद वदलाना चाहती ह  ंवक सािणजवनक 

के्षत्र के उद्योगों का बवुनयादी फज़ण लोक कल्याण है, वनजी पूजंीपवतयों को लाि पहुचंाना नहीं है।   

(1210/MM/SM) 

 अध्यक्ष महोदय, पवंडत जिाहर लाल नेहरू ने हमार े सािजणवनक के्षत्र के उद्योगों को 

आधवुनक िारत का मंवदर कहा था। आज यह देखकर अफसोस होता है वक इस तरह के ज्यादातर 

मंवदर खतर ेमें हैं। मनुाफे के बािजूद उनके कमणचाररयों को समय पर िेतन नहीं वदया जा रहा है 

और कुछ खास पूजंीपवतयों को फायदा पहुचंाने के वलए उन्हें संकट में डाल वदया गया है। एचएएल, 

बीएसएनएल और एमटीएनएल के साथ क्ट्या हो रहा है, यह वकसी से िी वछपा नहीं है।  

 अध्यक्ष महोदय, मैं आपके ज़ररए सरकार से अनरुोध करती ह  ंवक िे रायबरलेी की मॉडनण 

कोच फैक्ट्री और सािणजवनक के्षत्र की सिी सपंवियों की पूरी रक्षा करें और उन्हें इस मंवजल तक 

पहुचंाने िाले श्रवमकों और उनके पररिारों के प्रवत सम्मान और आदर का िाि रखें। धन्यिाद।  

माननीय अध्यक्ष : श्रीमती सवुप्रया सदानदं सलेु और श्रीमती कवनमोझी करुणावनवध को श्रीमती 

सोवनया गाधंी द्वारा उठाए गए विषय के साथ सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री षवनोद लखमशी चवाड़ा (कच्छ): अध्यक्ष महोदय, सबसे पहले मैं कच्छ की जनता की ओर से 

आपको बहुत सारी शिुकामनाए ंऔर बधाई देता ह ।ं क्ट्योंवक कच्छ में जब िूकम्प आया था तो उस 

दखु की घिी में आप सहिागी बने थे और आपने कच्छ के पनुिणसन में अपनी सेिा के माध्यम से 

योगदान वदया था। मैं पनु: आपको बधाई देता ह ।ं 

 महोदय, मैं आपके माध्यम से जल ससंाधन मंत्रालय का ध्यान आकवषणत करना चाहता ह ।ं 

मेरा के्षत्र कच्छ पानी के अकाल-दशु्काल से पहचाना जाता है। िहा ंबाररश न होने की िजह से बार-

बार इसका सामना लोगों को करना पिता है। िहा ंन तो कोई पानी के बिे स्रोत हैं, न ही बधं या 

सरोिर हैं और न ही नवदया ंहैं। मैं हमार ेप्रधान मंत्री जी का आिारी ह  ंऔर उनको बधाई देना 
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चाहता ह  ंवक गजुरात के मुख्य मंत्री के तौर पर उन्होंने कच्छ में सौ वकलोमीटर तक पीने का पानी 

गािं और शहर तक पाइपलाइन के माध्यम से पहुचंाया। उन्हीं की इच्छाशवक्त के कारण नमणदा 

कैनाल से वसचंाई का पानी आधे कच्छ में पहुचंा है। मैं आपके माध्यम से मंत्री जी से वनिेदन करता 

ह  ंवक मेर ेके्षत्र गजुरात के कच्छ वजले में राजस्थान के पाली वडवस्रक्ट्ट से लूणी नामक नदी वनकल 

कर साचंौर राजस्थान होते हुए कच्छ के बिे रण में विसवजणत होती है। राजस्थान के आबू से 

बनारस नदी गजुरात के पालनपरु, वदशा, राधनपरु होकर कच्छ के रण में विसवजणत होती है। तीन-

चार महीने तक इनका खारा पानी िहा ंरहता है। आपके माध्यम से मेरी जल ससंाधन मंत्रालय से 

मागं है वक मीठे पानी के वलए बिे से बिा जल सरोिर उपलधध करिाए जाने का काम वकया जाए। 

धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष : श्री दिेजी एम. पटेल, श्री उदय प्रताप वसहं, क ुं िर पषु्पेन्र वसहं चन्देल और डॉ. 

वकरीट पी. सोलंकी को श्री विनोद लखमशी चिािा द्वारा उठाए गए विषय के साथ सबंद्ध करने की 

अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री मकेुश राजपूत (फरूूखाबाद): अध्यक्ष महोदय, मैं आपका आिारी ह  ं वक आपने मझेु बोलने 

का अिसर वदया। 

 महोदय, मेरा ससंदीय के्षत्र फरणखाबाद गंगा, रामगंगा और काली नदी के मध्य में बसा हुआ 

है। गंगा, रामगंगा और काली नदी में जब िी बाढ़ आती है तो िहा ंकी उपजाऊ जमीन कटती है 

और साथ ही साथ कई गािं के गािं कट जाते हैं। यहा ंतक वक बच्चों के स्कूल्स िी कट जाते हैं। 

कई पूर ेके पूर ेगािं कट गए हैं।  

 महोदय, मेरा आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से अनरुोध है वक ऐसा आदेश जाए वक जो 

गंगा, रामगंगा और काली नदी से जो गािं कटने िाले हैं, उनमें तटबधं बनाए जाए,ं वजससे िे गािं 

बच सकें । सैंकडों एकि वकसानों की उपजाऊ िूवम गंगा जी में, रामगंगा में और काली नदी में समा 

जाती है, इससे िहा ं के वकसान िखुमरी के कगार पर आ जाते हैं और िहा ं से पलायन करके 

वदल्ली या अन्य महानगरों में आ जाते हैं।  
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 महोदय, मेरा आपके माध्यम से अनरुोध है वक इन पर तटबधं बनाए जाए,ं वजससे इनकी 

सरुक्षा हो सके। धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष : कुुँ िर पषु्पेन्र वसहं चन्देल को श्री मकेुश राजपूत द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

(1215/SJN/AK) 

श्री राहुल रमेश शेवले (ममु्बई दषक्षण-मध्य) : अध्यक्ष महोदय, आपका धन्यिाद। मेरी यह 

ररक्ट्िेस्ट है वक मैं जीरो ऑिर में दूसर ेविषय पर बोलना चाहता ह ।ं मुंबई में जो िारी बाररश हुई है, 

मैं उसके ऊपर बोलना चाहता ह ।ं  

माननीय अध्यक्ष : आपको इजाजत है। 

श्री राहुल रमेश शेवले (ममु्बई दषक्षण-मध्य) : अध्यक्ष महोदय, दो वदनों से मुंबई में िारी बाररश हो 

रही है। 44 सालों में वजतनी बाररश नहीं हुई थी, वपछले दो वदनों उतनी बाररश मुंबई में हो रही है। 

मुंबई की वस्थवत बहुत ही खराब है। िहा ंका जन-जीिन पूरा रुका हुआ है। िहा ंपर िारी बाररश की 

िजह से दघुणटना िी हुई है। वपछले दो-तीन वदनों से मुंबई और महाराष्र के पणेु में कम्पाउंड िॉल 

वगरने के कारण लोगों और मजदूरों की मौत हुई है। वबवल्डंग स्रक्ट्चर हो या कम्पाउंड िॉल हो, यह 

स्रक्ट्चर स्टैवबवलटी और स्रक्ट्चर सेफ्टी के नाम्सण के वहसाब से होना चावहए। धयूरो ऑफ इंवडयन 

स्टैण्डड्णस और नेशनल इंवडयन कोड के वहसाब से होना चावहए। केन्र सरकार के माध्यम से 

नेशनल वबवल्डंग कोड बनाया जाता है, लेवकन स्टेट गिनणमेंट और म्यूवनवसपल कॉपोरशेन उसको 

इंप्लीमेंट नहीं करती हैं। इसका कारण है यह वक नेशनल वबवल्डंग कोड रकेमेन्डेटरी है, मैन्डेटरी 

नहीं है। इसवलए स्टेट गिनणमेंट और म्यूवनवसपल कॉपोरशेन उसको फॉलो नहीं करती हैं। अगर 

नेशनल वबवल्डंग कोड को फॉलो करेंगे, तो कम्पाउंड िॉल वगरने की दघुणटना नहीं होगी।  

मैं आपके माध्यम से सरकार से यह अनरुोध करता ह  ंवक नेशनल वबवल्डंग कोड मैन्डेटरी 

होना चावहए। मैं आपके माध्यम से सरकार से यह िी अनरुोध करना चाहता ह  ं वक मुंबई के जो 

हालात हैं, उसमें केन्र सरकार, राज्य सरकार और म्यूवनवसपल कॉपोरशेन को मदद कर,े स्पेशली 
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रलेिे मंत्रालय के माध्यम से। िहा ंपर रलेिे के हालात बहुत ही खराब हैं। मुंबई लोकल बदं होने की 

िजह से जो मुंबई के पैसेन्जसण हैं, उनको बहुत वदक्ट्कत हो रही है। अतः मैं आपके माध्यम से यह 

कहना चाहता ह  ंवक रलेिे मंत्रालय और केन्र सरकार मुंबई के हालातों को सधुारने में मदद करें।  

माननीय अध्यक्ष : कुुँ िर पषु्पेन्र वसहं चन्देल को श्री राहुल रमेश शेिले द्वारा उठाए गए विषय के 

साथ सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री छेदी पासवान (सासाराम) : अध्यक्ष महोदय, मझेु आपने अत्यंत महत्िपूणण वबन्द ुपर प्रश्न पूछने 

का आदेश वदया है, मैं इसके वलए आपको बहुत-बहुत धन्यिाद दतेा ह ।ं आप राजस्थान से आते हैं, 

आप पानी की वकल्लत को समझते हैं। आज देश में पानी बचाने के वलए सरकार सकंवल्पत है। बूदं-

बूदं पानी के वलए लोग तरस रहे हैं और कहीं-कहीं पर लोग पानी के अिाि में मर िी रहे हैं। उस 

वस्थवत में मेर ेयहा ंपर एक ऐसा स्थान है, जहा ंतेलहर कंुड से पानी सूरा नदी में वगरता है, उसके 

बाद दगुाणिती नदी और दगुाणिती नदी के बाद कमणनाशा नदी में वगरकर लाखों एकि फीट िूवम पानी 

उिर प्रदेश में चला जाता है। यवद पानी को रोका जाए और सूरा नवद पर बांध बनाकर दायंा तट 

बना वदया जाए, तो िहा ंपर एक जगदहिा ंडैम बना हुआ है। जहा ंपर पानी के स्त्रोत कम होने की 

िजह से उसका पानी एकदम सूख गया है। िह एकदम मतृप्राय पिा हुआ है। यवद डैम का वनमाणण हो 

जाता है, तो जगदहिा ंडैम में िी पानी जाएगा और दावहनी तरफ से िगिानपरु प्रखंड का िी पटिन 

हो सकता है।  

इसवलए मैं आपके माध्यम से सरकार से मागं करता ह  ंऔर आपसे िी वनिेदन करता ह  ंवक 

जल शवक्त मंत्रालय को वनदेवशत कर ेवक वबहार सरकार से बात कर ेऔर िहा ंपर तत्काल बाधं का 

वनमाणण वकया जाए। िह इलाका वकसानों का इलाका है और िह एकदम अवसवंचत हो चकुा है। यवद 

बाधं नहीं बनाया गया, तो मैं समझता ह  ंवक िहा ंके वकसानों के सामने बहुत बिी समस्या खिी हो 

सकती है। इसवलए मेरा आपसे पनुः आग्रह है वक जल शवक्त मंत्रालय को जरूर वनदेवशत वकया जाए 

वक वबहार सरकार से बात करके, िहा ंपर तत्काल बाधं का वनमाणण कराया जाए।   
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श्री दीपक बैज (बस्तर) : माननीय अध्यक्ष महोदय, केन्र सरकार ने इस िषण छिीसगढ़ के कोटे में 

से वमट्टी के तेल में 38 प्रवतशत की कटौती की है। छिीसगढ़ िनाचंल एिं आवदिासी के्षत्र होने की 

िजह से माननीय मखु्य मतं्री जी ने माननीय प्रधान मंत्री जी को पत्र वलखकर वमट्टी के तेल का कोटा 

बढ़ाने की मागं की थी, लेवकन िह उल्टे वमट्टी के तेल पर 38 प्रवतशत की कटौती करके राज्य 

सरकार के साथ िेदिाि कर रही है।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय, एक तरफ जहां राज्य सिा के सासंद 40,000 घरों में वबजली 

नहीं होने की बात करते हैं और दूसरी तरफ वमट्टी के तेल में कटौती करके सरकार के द्वारा दोहरी 

नीवत अपनाई जा रही है, इसवलए मैं आपके माध्यम से केन्र सरकार से मागं करना चाहता ह  ंवक 

छिीसगढ़ सरकार के वमट्टी के तेल की कटौती केन्र सरकार न कर ेऔर उसे बराबर दे।   

डॉ. उमेश जी. जाधव (गलुबगाू) : अध्यक्ष महोदय, आपका धन्यिाद। कनाणटक में गलुबगाण, 

हैदराबाद-कनाणटक में मोस्ट एजूकेशन बैकिडण  एररया है। िहा ंपर 10 लाख पापलेुशन बढ़ रही है। 

िहा ंपर चार विश्वविद्यालय हैं और बहुत से सेन्रल गिनणमेंट आवफसेस हैं। मैं आपके जररए से यह 

ररक्ट्िेस्ट करना चाहता ह  ं वक िहा ं पर एक और केन्रीय विद्यालय चावहए, क्ट्योंवक पिोस का 

जहागंीर वजला िी मेर ेससंदीय के्षत्र में आता है। िहा ंपर 25 प्रवतशत इकोनॉवमकली िीकर सेक्ट्शन 

को एडवमशन वमलना चावहए। आजकल केन्रीय विद्यालय की बहुत वडमाडं है, तावक अच्छी तरह से 

एजकेुशन हो सके। मैं आपके जररए से यह ररक्ट्िेस्ट करना चाहता ह  ंवक गलुबगाण नॉथण में एक और  

केन्रीय विद्यालय वदया जाए।      

(1220/GG/SPR) 

श्री अषनल षफरोषजया (उज्जैन): अध्यक्ष महोदय, सबसे पहले तो मैं आपको धन्यिाद दूगंा वक 

आपके सरंक्षण में हम जैसे नए सासंदों को बोलने का अिसर वमलता है और ईश्वर से प्राथणना करता 

ह ू ंवक  आप आगे िी ऐसे ही हमको बोलने का अिसर प्रदान करेंगे। 

 अध्यक्ष महोदय, मैं आपके माध्यम से अिगत कराना चाहता ह ू ंवक वपछले 5-6 महीनों से 

मध्य प्रदेश में हत्या, लूट, बलात्कार और छोटी बेवटयों के साथ दरुाचार एिं उनकी हत्याए ंहो रही 
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हैं। अपहरण की घटनाए ंिी विगत चार-पाचं महीनों से बढ़ी हैं। विगत 15 िषों में िाजपा की सरकार 

थी, तब तक कुछ िी नहीं हुआ। लेवकन 4-5 महीनों में ऐसा क्ट्या हो गया वक इतनी घटनाए ंऔर 

दघुणटनाए ंहोने लग गई हैं। मेरा आपसे वनिेदन है वक  आप सरकार को वनदेवशत करें वक जो अपराधी 

हैं, उनके ऊपर सख्त से सख्त कायणिाही कर इन अपराधों को रोकने की कृपा करें। धन्यिाद।  

माननीय अध्यक्ष : कुुँ िर पषु्पेन्र वसहं चन्देल को श्री अवनल वफरोवजया द्वारा उठाए गए विषय के 

साथ सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री पल्लब लोचन दास (तेजपुर): माननीय अध्यक्ष महोदय, आपने मझेु पहली बार बोलने का 

मौका वदया है, इसके वलए मैं आपका आिार प्रकट करता ह ू।ं सर, सबुह उठ कर पहले हम चाय 

पीते हैं और चाय पी कर हमार ेवदन की शरुुआत होती है। लेवकन चाय वपलाने िाले उन लोगों की 

हालत आज बहुत खराब हैं। टी इंडस्री की हालत बहुत खराब है। आज टी इंडस्री में ऐसा है, हम 

बाहर से जो चाय खरीदने जाते हैं तो 500 रुपये प्रवत वकलो के वहसाब से हम लोगों को वमल जाती 

है। लेवकन जो प्रोड्यूससण हैं, उनको आज चाय का रटे नहीं वमल रहा है। प्रोड्यूससण को चाय का रटे 

नहीं वमल रहा है, उसके कारण आज ऐसा हो रहा है, उसमें 50 लाख ऐसे िकण सण की फैमलीज़ हैं, 

वजनके अवधकार िी पूर ेनहीं वमल रहे हैं। इसके वलए ससंद ने दो एक्ट्ट बनाए हैं। एक एक्ट्ट, टी एक्ट्ट 

है। दूसरा एक्ट्ट, प्लाटेंशन लेबर एक्ट्ट है। टी एक्ट्ट के मतुावबक पूरी चाय इंडस्री को चलाया जाता है 

और प्लाटेंशन लेबर एक्ट्ट के मतुावबक वजतने िी िकण सण हैं, उन िकण सण को चलाया जाता है। लेवकन 

आज ऐसी हालत हो गई है वक टी इंडस्री की वजतनी िी बिी-बिी कंप्नीज़ हैं, िे बदं पिी हुई हैं 

और उनका प्रोवफट नहीं हो रहा है। साथ ही साथ िकण सण को िी वमवनमम िेवजस नहीं वमल रही हैं। 

ऐसा वसस्टम बनाया गया है, वजस वसस्टम के तहत आज आप अगर चाय बगान में जाएगें, िहा ं

आपको स्लेिरी वदखाई पिेगी। विवटश तो चले गए, लेवकन विवटशसण का वसस्टम टी गाडणन् स में रह 

गया है। वबहार, झारखण्ड, उिर प्रदेश, मध्य प्रदेश आवद सिी राज्यों से लोगों को िहा ंबॉन्डेड 

लेबसण की तरह से वलया गया था। लेवकन उनकी हालत आज बहुत ही खराब है। मैं आपके माध्यम 

से बोलना चाहता ह ू ंवक इस टी एक्ट्ट और प्लाटेंशन लेबर एक्ट्ट को अमेंड करना चावहए। इन दोनों 
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एक्ट्ट्स में अमेंडमेंट करने से टी-गाडणन के िकण सण और टी-इंडस्री बचेगी। नहीं तो पविम बगंाल और 

असम में लॉ एण्ड ऑडणर की समस्या उत्पन्न हो सकती है। इसके वलए मैं आपका आिार प्रकट 

करता ह ू।ं 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय नए सदस्य बहुत अच्छा बोल रहे हैं और सदन में अच्छा लग रहा है। 

 श्री महेश साह । 

SHRI MAHESH SAHOO (DHENKANAL): Hon. Speaker, Sir, I am really 

grateful to you that you have given me a chance to speak. Partially, I am 

unable to speak in Hindi and I cannot speak in English fluently. So, I had to 

speak in Odia about which I have intimated the secretariat.  

 * Hon. Speaker, Sir, as you are aware the National Highways plying 

through Odisha are in deplorable condition. Due to lack of funds, their repair 

work is not taking place in time. In the recent past, the Central Government 

has taken a decision regarding National Highway that connects Sambalpur to  

Cuttack. This route connects rest of Odisha to the western Odisha. It should be  

four-laned and in the Dhenkanal parliamentary constituency, there is 

absolutely no problem of land acquisition.  

(1225/UB/KN) 

As per the version of the hon. Minister, there is delay in the work due to 

acquisition, but from Angul to Cuttack, there is absolutely no problem of 

acquisition.    However,   the  work  is  very  slow.      I request the Government 

*Original in Odia. 
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through you, Sir, that the works should be expedited as soon as possible so 

that the development of the busiest road connecting to the Western Odisha is 

completed.  

माननीय अध्यक्ष : डॉ. शवश थरूर। आप नया विषय बोल दीवजए, क्ट्योंवक परुाना विषय आप पहले 

बोल चकेु हैं। 

DR. SHASHI THAROOR (THIRUVANANTHAPURAM): I wish to draw the 

attention of the Government to the need to strengthen the railway infrastructure 

in Thiruvananthapuram. There has been a relatively low allotment of funds to 

Kerala by the Railway Board along with the slack base of utilisation of such 

funds leading to very little improvement in our infrastructure.  

The Railway Ministry should install CCTV cameras in coaches for 

enhancing security and safety of passengers to track down criminals in 

general. We have just seen today’s newspaper that they have decided to 

remove wi-fi facility on trains. The trains from Thiruvananthapuram, which is 

the end of the country, have to run very long distances such as the New Delhi-

Kerala Express, from Kanyakumari to Mumbai - the Jayanti-Janata Express, 

the Thiruvananthapuram-Nizamuddin Rajdhani Express. They should be 

allowed to have wi-fi facility so that people can do some work if they are sitting 

for one and a half or two days on the train.  

 Railway stations in the city also need to be upgraded. I once again 

reiterate my request to the Minister to provide drinking water facilities, toilets, 

parking facilities, re-roofing of platforms at stations such as Neyyattinkara in 

our rural area, setting up of unreserved and reserved ticketing services at 
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Parassala Railway Station. Given the massive demand, I also urge the Minister 

to increase the frequency of trains from Thiruvananthapuram to Mumbai and 

Howrah.  

 I also request the Minister to expedite the doubling of works in the 

Thiruvananthapuram-Kottayam-Alappuzha route which has been promised for 

many years and implement the automatic signalling system in the 

Thiruvananthapuram-Thrissur Section. 

माननीय अध्यक्ष : एडिोकेट ए.एम. आररफ को डॉ. शवश थरूर द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्रीमती लॉकेट चटजी (हुगली): स्पीकर महोदय, प्रणाम। मैं आज पविम बगंाल की जनता की 

आिाज़ कट मनी के सबसे बिे घोटाले के बार ेमें बोलना चाहती ह ुँ।  

* I wish to speak about the biggest scam in Bengal, the ‘Cut Money’ 

Scam.  What is this cut money?  When a child is in the womb of the mother, 

when the mother is taken to the hospital for delivery, the menace of cut money 

begins, as the hospital charges for the bed and treatment.  And when someone 

expires, one is carried to the cremation ground – commission or cut money is 

demanded there as well.  

That means cut money is everywhere, from birth to death.  Hon. Chief 

Minister of Bengal has accepted the fact that cut money is being extorted.  So 

she has asked her men to return the cut money. Starting from the grassroot 

level workers to the higher level party men, even the ministers are involved in 

this racket.     After 8 years or 10 years, you suddenly remembered    that the 

*Original in Bengali  
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money collected should be returned.  Those who have collected cut money are 

today seeking justice.  The thieves are crying for justice today.  Chief Minister 

says that the workers can keep 25% of the money and the remaining 75% can 

be transferred to her.  That means the Chief Minister has 75% money with her.  

13 flats at Kalighat, many hotels at Puri and Goa – all have been built using the 

cut money.  Gold is being illegally brought from Thailand.  How come?  Where 

is the money stashed?  Ordinary people of the state are at loggerheads with 

the TMC government.  The Trinamool supremo must answer, must give a reply 

to the people.  Only shouting will not do.   

माननीय अध्यक्ष : कुुँ िर पषु्पेन्र वसहं चन्देल, श्री सधुीर गपु्ता, श्री एस.सी. उदासी और डॉ. सजंय 

जायसिाल को श्रीमती लॉकेट चटजी द्वारा उठाए गए विषय के साथ सबंद्ध करने की अनमुवत 

प्रदान की जाती है। 

…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : श्री बैन्नी बेहनन।  

माननीय सदस्य की बात के अलािा कुछ िी ररकाडण  में नहीं जाएगा। 

…(व्यिधान) … (Not recorded) 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): Hon. Speaker, Sir, nowadays, 

sports is getting more popular and the new generation is highly interested and 

involved in sports. 

 Sports leads to a well-balanced mental and physical growth and also 

makes significant contribution to the well-being of the people in leading a 

healthy lifestyle. 
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 In sports, Kerala State is also on top as compared to many other States 

in India. Large and popular sports facilities are there in every corner of Kerala. 

The State Government of Kerala is upgrading, at least, one sports facility in 

each district using State funds. Apart from sports training, many job 

opportunities are there in sports sector from ground facility maintenance, 

sports technology management to making score board, sports field lighting, 

sports media handling, sports medicine and fitness event management like 

IPL, ISL, sports marketing etc.  

(1230/KMR/CS) 

We have to create professionals in their sectors out of sportspersons 

who practically retire before 30 years of age. Considering the fact that Kerala 

has systematically been producing a large number of athletes and 

sportspersons, Kerala should be considered for establishing a new generation 

sports university with affiliated District-level sports facilities to focus on 

scientific training and creating new job opportunities in the sports sector. Thank 

you. 

माननीय अध्यक्ष : एडिोकेट ए.एम. आररफ को श्री बैन्नी बेहनन द्वारा उठाए गए विषय के साथ 

सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री षदलेश्वर कामैत (सुपौल): महोदय, सबसे पहले तो मैं आपके प्रवत आिार प्रकट करता ह ुँ वक 

आपने मझेु जीरो ऑिर में बोलने का अिसर वदया।  

 महोदय, मैं सपुौल वजला वबहार के एक अविलंब लोक महत्ि के विषय की ओर आपके 

माध्यम से सरकार का ध्यान आकृष्ट करना चाहता ह ुँ। राष्रीय मकु्त विद्यालय वशक्षा ससं्थान 

(एनआईओएस) द्वारा सचंावलत प्रारवम्िक वशक्षा में वद्विषीय वडप्लोमा (D.EL.ED.) िषण 2017 से 
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2019 में प्रवशक्षण प्राप्त कर अप्रवशवक्षत वशक्षकों के माक्ट्सण के्षत्रीय कायाणलय पटना, वबहार द्वारा 

अपलोड नहीं वकए जा रहे हैं। के्षत्रीय वनदेशक, एनआईओएस वबहार के पत्रांक: 6022, वदनाकं 10-

01-2019 के द्वारा वनदेवशत वकया गया था वक वजन-वजन अध्ययन केन्रों के माक्ट्सण वकसी 

कारणिश एनआईओएस की िेबसाइट पर अपलोड नहीं वकए जा सके हैं, िे वदनाकं 22-01-2019 

तक एक्ट्सेल शीट एिं सी.डी. के्षत्रीय कायाणलय पटना को उपलधध करा दें तावक माक्ट्सण अपलोड 

वकए जा सकें । सपुौल वजला वबहार के 3 अध्ययन केन्र सखं्या 471006002, केन्र सखं्या 

471006021 एिं केन्र सखं्या 471006025 से कुल 480 अप्रवशवक्षत वशक्षकों को थ्योरी में पास 

कर वदया गया है, वकन्त ु पै्रवक्ट्टकल के माक्ट्सण अपलोड नहीं होने के कारण उनक परीक्षाफल 

प्रकावशत नहीं हो रहा है। अध्ययन केन्र समन्ियक द्वारा िी के्षत्रीय कायाणलय को एक्ट्सेल शीट एिं 

सी.डी. के माध्यम से पै्रवक्ट्टकल माक्ट्सण का पूणण वििरण उपलधध करा वदया गया है, लेवकन वफर िी 

कोई कायणिाही अिी तक नहीं हुई है। इसके फलस्िरूप 480 अप्रवशवक्षत वशक्षकों का िविष्य 

अंधकारमय बना हुआ है।  

 महोदय, मैं सरकार से माुँग करता ह ुँ वक िह इस विषय को गंिीरता से ले और उक्त 480 

अप्रवशवक्षत वशक्षकों के पै्रवक्ट्टकल माक्ट्सण को अपलोड कर उनके िविष्य को सिंारने की वदशा में 

पहल कर।े धन्यिाद।  

श्री नारणभाई काछषड़या (अमरलेी): महोदय, पहले तो मैं आपसे यह कहना चाह ुँगा वक वजस 

घटना पर मैं बात करने जा रहा ह ुँ, पूर ेदेश ने देखी है और पूर ेसदन ने टीिी के माध्यम से और 

सोशल मीवडया के माध्यम से यह घटना अपनी आुँखों से देखी है।  

महोदय, मैं आपके माध्यम से सदन में एक अवत सिेंदनशील विषय को आपके समक्ष रखना 

चाह ुँगा, वजस खबर को सनुते ही पूरा गजुरात और सूरत कुछ क्षण के वलए थम गया था।  

 महोदय, हाल ही में हमार ेगजुरात राज्य में सूरत के अंदर एक महीने पहले जो घटना घटी 

थी, तक्षवशला इमारत में जो कोवचगं ससं्थान चलता था, उसमें आग लगने के कारण िहाुँ के 22 

छात्रों की वजदंा जल जाने की िजह से मतृ्य ुहो गई। जो बच्चे घर से पढ़ने के वलए वनकले थे, उनको 
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पता नहीं था वक हम िापस वजदंा घर पहुुँचेंगे या नहीं पहुुँचेंगे। िहाुँ घटु-घटु कर उनकी मौत होने से 

उनके पररिार शोकमनन हो गए।  

महोदय, मैं आपके माध्यम से कहना चाहता ह ुँ वक िहाुँ चल रहे कोवचगं ससं्थान में सरुक्षा 

की कोई आपातकालीन व्यिस्था नहीं थी। िहाुँ लकिी की सीढ़ी थी, िह िी जलकर खाक हो गई, 

तो ऊपर जाने का िी कोई रास्ता नहीं था। िहाुँ कोई अवननशामक यंत्र िी नहीं था, वजससे आग को 

काबू में लाया जाए।  

महोदय, मैं आपके माध्यम से कहना चाह ुँगा वक देश में ऐसे कई ससं्थान छोटे या बिे शहरों 

में चलते हैं। मैं आपके माध्यम से वशक्षा मंत्री से कहना चाह ुँगा वक ऐसे शहरों में कलेक्ट्टर या 

महानगर के कवमश्नर के माध्यम से उन अनवध कृत कोवचगं ससं्थानों को बदं वकया जाए या उनकी 

जाुँच की जाए वक उनमें सिी प्रकार की व्यिस्था है या नहीं। आने िाले समय में इस प्रकार की ऐसी 

कोई घटना देश में किी िी कहीं और नहीं घटनी चावहए। बहुत-बहुत धन्यिाद।  

माननीय अध्यक्ष : कुुँ िर पषु्पेन्र वसहं चन्देल, श्री सधुीर गपु्ता, श्री प्रििुाई नागरिाई िसािा, डॉ. 

मनोज राजोररया और श्री देिजी एम. पटेल को श्री नारणिाई काछविया द्वारा उठाए गए विषय के 

साथ सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

(1235/RV/SNT) 

श्री चदं्र शेखर साहू (बरहामपुर): माननीय स्पीकर महोदय, मैं आपके जररए एक बहुत सीररयस 

मैटर लाना चाहता ह  ंक्ट्योंवक आपको पता है वक ओवडशा में साल में कम से कम दो बार नैचरुल 

कैलेवमटीज़, चाहे िह साइक्ट्लोन हो या फ्लड हो, कुछ िी हो, िह हो जाती है। पहले सपुर 

साइक्ट्लोन आया था। उसके बाद फैवलन आया, हुदहुद आया, ‘वततली’ आया और अिी फनी 

आया है। हमार ेजो लीडर हैं, मान्यिर मखु्य मंत्री निीन पटनायक जी, उनके लीडरवशप में zero 

casualty रहती है, वजसकी सार ेविश्व में प्रशसंा िी हुई है। यूनाइटेड नेशसं में इसकी प्रशसंा हुई है। 

खदु प्रधान मंत्री जी ने अिी जापान में िी इसकी प्रशसंा की है। लेवकन, पािर सेक्ट्टर में जो 

नकुसान हो जाता है, उसकी िरपाई के वलए एक प्रपोजल आया है वक कोस्टल टाउन्स जैसे 
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कटक, परुी, बालेश्वर, बरहामपरु आवद शहरों के वलए अंडरग्राउण्ड केबवलंग की जाए। पािर सेक्ट्टर 

में जो बार-बार नकुसान होता है, उससे उसे बचाने के वलए और इसका एक परमानेंट सॉल्यूशन 

वनकालने के वलए अंडरग्राउण्ड केबवलंग का एक प्रपोजल है, जो वडवस्रक्ट्ट लेिल से आया है, स्टेट 

गिनणमेंट से िी आया है। मैं आपके जररए गिनणमेंट से ररक्ट्िेस्ट करना चाहता ह  ंवक इसके वलए एक 

स्पेशल ग्राटं दी जाए। प्रधान मंत्री जी ने तो एक हजार करोि रुपये वदए हैं, वफर िी इसके वलए एक 

स्पेशल ग्राटं दें, तावक अंडरग्राउण्ड केबवलंग हो जाने के बाद वकसी नैचरुल कैलेवमटी में पािर 

सेक्ट्टर में ज्यादा नकुसान न हो। 

माननीय अध्यक्ष : ओवडशा में वजस तरीके से िहा ंकी सरकार ने और केन्र सरकार ने सहायता 

दी, दल से ऊपर उठकर हम सबको, फनी के अन्दर वजस तरीके से उपाय वकए, उसके वलए िहा ं

की सरकार और केन्र सरकार को धन्यिाद देना चावहए।  

डॉ. सजंय जायसवाल (पषिम चम्पारण): अध्यक्ष महोदय, मैं आपका इसमें सरंक्षण चाह गंा वक 

आप स्िास्थ्य मंत्री को वनदेवशत करें वक कानून बनाना हमारी लोक सिा का कायण है, सरकार का 

काम है, न्यायपावलका इसमें दखल देना बन्द कर।े नीट में पोस्ट गै्रजएुशन में बच्चों को एडवमशन 

नहीं लेने वदया जा रहा है, क्ट्योंवक यह कहा जाता है वक समय पूरा हो गया है और यह िी कहा 

जाता है वक हम इससे कम पसेंटाइल नहीं कर सकते हैं। 

 महोदय, एक बहुत बिा अन्तर है, वजसे न्यायपावलका को समझना पिेगा और मझेु लगता 

है वक स्िास्थ्य मंत्री को अपील करनी चावहए क्ट्योंवक नीट पी.जी. की परीक्षा केिल और केिल 

डॉक्ट्टसण देते हैं। 50 पसेंटाइल का मतलब हो गया वक 50 प्रवतशत डॉक्ट्टसण पी.जी. कोसण के वलए 

क्ट्िावलफाइड हैं और 50 प्रवतशत डॉक्ट्टसण, वजन्होंने पास वकया है, िे िी क्ट्िावलफाइड नहीं हैं। 

इसवलए मैं आपके माध्यम से अनरुोध करंूगा वक जो एक हजार सीटें बबाणद हो गयी हैं और आज 

जबवक इस देश में दो लाख की आबादी पर एक स्पेवशयवलस्ट डॉक्ट्टर है, चाहे िह बच्चों का 

डॉक्ट्टर हो, चाहे रवेडयोलॉवजस्ट हो, इन सीटों को बबाणद होने से बचाया जाए। जो डॉक्ट्टर पोस्ट 
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गै्रजएुट कोसण में एडवमशन लेना चाहते हैं, उन्हें इसमें एडवमशन देने के वलए स्िास्थ्य मंत्रालय वनदेश 

जारी कर ेऔर पोस्ट गै्रजएुट कोसण की सिी सीट्स को िरें या इन्हें सवुनवित करें।  

 आपका बहुत-बहुत धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष : डॉ. वकररट पी. सोलंकी, श्री एस. सी. उदासी, श्री उदय प्रताप वसहं, श्री सधुीर 

गपु्ता एि ंडॉ. मनोज राजोररया को डॉ. सजंय जायसिाल द्वारा उठाए गए विषय के साथ सबंद्ध करने 

की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री राम षशरोमषण (श्रावस्ती): माननीय अध्यक्ष महोदय, उिर प्रदेश का अवत वपछिा ससंदीय 

के्षत्र श्रािस्ती पयणटन के वलहाज़ से बहुत ही महत्िपूणण स्थल है, जहा ंबौद्ध धमण से सबंवंधत तीथण 

स्थल है, वजसे देखने के वलए देश-विदेश से हजारों पयणटक प्रवतवदन आते हैं, परन्त ुपयणटकों को 

आिागमन की सवुिधा के वलए रलेिे कनेवक्ट्टविटी के न होने से ि अंतराणष्रीय स्तर के एयरपोटण  न 

होने के कारण यहा ंघूमने िाले पयणटकों को बहुत असवुिधा का सामना करना पिता है। 

 अध्यक्ष महोदय, आपके माध्यम से मैं सरकार का ध्यान इस ओर वदलाना चाहता ह  ं वक 

बलरामपरु पयणटन स्थल, श्रािस्ती तक रलेिे कनेवक्ट्टविटी बढाई जाए तथा श्रािस्ती एयरपोटण  में 

वनमाणण को विस्तार करके इसे पयणटकों के वलए जल्द से जल्द शरुू वकया जाए। इससे उस के्षत्र के 

लोगों के वलए नए रोजगार उत्पन्न होंगे तथा इससे उनकी आवथणक वस्थवत सदुृढ़ होगी। इससे िहा ं

पयणटन को बढ़ािा वमलेगा। 

 धन्यिाद। 

SHRI RAJMOHAN UNNITHAN (KASARAGOD): Sir, thank you very much for 

giving me this opportunity to raise a maiden issue in this august House on a 

subject which attracts paramount priority and importance associated with my 

Parliamentary constituency Kasaragod, which is in the northern part of Kerala 

bordering Karnataka. 
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(1240/GM/MY) 

From 1975 to 2000, the Plantation Corporation of Kerala was using 

helicopters to spread the pesticide on cashew plantation on 12,000 acres. The 

residues of the pesticide would spread far and wide via wind and rain, affecting 

Kasaragod and neighbouring regions in Karnataka as well. More than 1,000 

innocent people were killed and almost 6,000 people and several animals were 

affected. The Endosulfan contaminated the water bodies in the area and 

mutilated the genes of unborn children. The endosulfan was banned in 2000. 

Even after that, many new-born babies are having physical deformities and 

genetic disorders. Thousands of children are born with congenital disabilities, 

diseases of nervous system, cerebral palsy and other severe physical and 

mental disabilities. The victims of this man-made disaster from my constituency 

are still fighting a long frustrating battle demanding adequate rehabilitation 

packages, financial aid and healthcare facilities. So, I demand that the Central 

Government may take immediate steps on humanitarian grounds to build a 

state-of-the-art rehabilitation village for the victims and provide them with 

immediate and adequate financial help as well.  

डॉ. अमर षसहं (फतेहगढ़ साषहब): स्पीकर सर, आपने मझेु पहली बार बोलने के वलए मौका वदया 

है, मैं आपको बहुत-बहुत धन्यिाद करता ह ।ं मैं पहली बार चनुकर आया ह ।ं 

 सर, मैं आपके माध्यम से कहना चाहता ह  ंवक वजस जगह से मैं चनुकर आया ह ,ं िह जगह 

फतेहगढ़ सावहब है, जहा ंहमार े वसख कौम के 10िें गरुु श्री गरुु गोवबदं वसहं जी के दोनों छोटे 

सावहबजाद ेबाबा जोरािर वसहं, वजनकी उम्र नौ साल थी और बाबा फ़तेह वसंह, वजनकी उम्र सात 

साल थी, उनको मगुल राज में दीिार में वजदंा ही चनुिा वदया गया था। सरवहदं के गिनणर िज़ीर 
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खान थे और औरगंजेब राजा थे। उस िक्त इतनी तशद्ददु थी, पजंाब में तीन सौ साल के बाद आज 

िी उस जगह की िैसी ही मान्यता है। यह  27 वदसम्बर, 1705 की घटना है। िहा ंआज िी वदसबंर 

के आवखरी हफ्ते में 26 से 28 वदसबंर के दौरान 20 से 30 लाख लोग ‘शहीदी जोि मेला’ मनाने 

आते हैं। 

 मेरा वनिेदन यह है वक इतनी बिी घटना हुई, वसख धमण के वलए हमारा फेथ वजदंा रहे और 

छोटे सावहबजादों को यहा ंतक कहा गया वक बहुत ईजी लाइफ रहेगी, इस्लाम धारण कर लो, 

उन्होंने कहा- नहीं, हमें जो सजा देनी है, दे दो। मेरा वनिेदन यह है वक यह बहुत ऐवतहावसक बात है 

और बहुत कम घटनाए ंदवुनया में हैं, जो इस तरह की होंगी। 

सर, मेरा आपके माध्यम से केन्र सरकार से वनिेदन है वक इस जगह फतेहगढ़ सावहब को 

इन् टरनेशनल टूररस्ट सवकण ट पर लाया जाए। िहा ं पर सारा इन् रास्रक्ट्चर ऐसा बनाए ं वक सारी 

दवुनया जान सके वक वसख धमण को बचाने के वलए छोटे सावहबजादों ने वकस लेिल की कुबाणनी की 

थी। यह मैं आपके माध्यम से विनती करना चाहता ह ।ं 

 बहुत-बहुत धन्यिाद। 

माननीय अध्यक्ष: श्री सधुीर गपु्ता को डॉ. अमर वसहं द्वारा उठाए गए विषय के साथ सबंद्ध करने की 

अनमुवत प्रदान की जाती है। 

श्री रामदास तडस (वधाू): अध्यक्ष जी, सदन के माध्यम से मेर ेससंदीय के्षत्र िधाण के अंतगणत आने 

िाले एक महत्िपूणण विषय पर रले मंत्री जी का ध्यान आकृष्ट करना चाहता ह ं। यह प्रश्न तीन-चार 

बार इस सिा में आया है। अंगे्रजों के जमाने से एक छोटी रले लाइन पलुगािं से आिी तक है। इस 

छोटी रले लाइन को िॉडगेज में पररितणन के वलए िारत सरकार के पूजंीवनिेश कायणिम में स्िीकृत 

वकया गया है। इस महत्िपूणण रले लाईन का कायण शीघ्र गवत से प्रारिं करने के वलए मैं रले वििाग से 

आग्रह करना चाहता ह  ंवक पलुगािं से आिी तक रले लाइन के िॉडगेज कायण जल्द से जल्द प्रारिं 

करने के वलए आिश्यक वनवध तथा सूचीबद्ध समय में प्रकल्प पूणण करने के वलए आिश्यक 

कायणिाही करने की कृपा करें। इस प्रकल्प के साथ-साथ आिी से िरुड और िरुड से आमला तक 



02-07-2019     Dir(Vp)/Hcb                  Uncorrected/Not for publication                                              298 

 

नई रले लाइन का सिेक्षण रले मंत्रालय के माध्यम से वकया जा रहा है। इस प्रकल्प को गवत प्रदान 

करने के वलए रले मंत्री जी से मेरा वनिेदन है वक इसको जल्दी से जल्दी पूरा वकया जाए। इस 

प्रकल्प का कायण पूणण होने के बाद वकसानों तथा विदिण के प्रिासी िगण को बिा फायदा होने िाला है। 

पलुगािं से आिी और आिी से िरुड तक िॉडगेज रले मागण का वनमाणण होने से विदिण के वपछिे 

इलाकों को ऊजाण वमलेगी। मेरा आग्रह है वक रले वििाग इस पर कायणिाही कर।े 

(1245/RK/CP) 

SHRIMATI SUMALATHA AMBAREESH (MANDYA): Thank you hon. Speaker, 

Sir, for giving me this opportunity to speak for the first time in this august 

House. 

*At the outset, I congratulate all the people of Mandya Parliamentary 

constituency. I feel proud for my people who are known for self respect. I 

would like to express my thanks to all of them.  

Honourable Speaker, Sir, through you, I would like to draw the kind 

attention of the Union Government to the ongoing burning issue in my State of 

Karnataka, particularly in my constituency of Mandya which is basically an 

agrarian district. 

Sir, we have had several deficit monsoons over the past few years and 

this year, we are looking at a huge water crisis and impending drought 

conditions, which are already present in my region.  This presents a very bleak 

scenario for the farmers,     basically the sugarcane and paddy growers,    who 

___________________________________________________________ ___ 

*Original in Kannada 
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already are caught up in a vicious cycle of inadequate pricing for their produce, 

defunct sugar mills, failure to repay bank loans and the inability of the State 

Government to fulfil loan-waiver promises.  Besides this, there are looming 

drinking water crisis and scarcity of fodder for cattle.  I fear, we have a 

readymade formula for hundreds and thousands of desperate farmers’ 

suicides.  We need to address this immediately. 

 Through you, Sir, I would earnestly appeal to the hon. Prime Minister, to 

the hon. Jal Shakti Minister and to all the concerned authorities to provide 

immediate relief measures, compensatory measures and heed to their cries of 

help on an emergency scale.  We have to save our Annadata, give him back 

his right to dignity, right to live.  Otherwise, it is not just the monsoons which 

would be failing them but we collectively would also be failing them. 

 Jai Jawan, Jai Kisan, Jai Hind, Jai Karnataka.  Thank you, Sir. 

माननीय अध्यक्ष : डॉ. वकररट पी. सोलंकी को श्रीमती समुलता अम्बरीश द्वारा उठाए गए विषय के 

साथ सबंद्ध करने की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

SHRI KOMATI REDDY VENKAT REDDY (BHONGIR): Respected Speaker, 

Sir, I heartily convey my sincere thanks for giving me this opportunity.  Though 

I am a first-time Member of this august House, I have served as MLA and 

Minister in Andhra Pradesh and Telangana States for 20 years.  Let me 

appreciate this Government for taking up a noble cause of cleaning the Ganga 

River and able to succeed in its endeavour. 

 Sir, Musi River is also one of the important rivers of Hyderabad in 

Deccan Plateau.  It is a tributary of River Krishna. It flows from Telangana 
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State and merges with Krishna River.  The total course of this river is 240 kms.  

It flows through almost 70 per cent of my Parliamentary constituency.  It is the 

lifeline of Hyderabad, Rangareddy and Nalgonda districts.  Once upon a time, 

this river had provided all the needs of the villagers.  More than 1.5 lakh acres 

of crop and several lakhs of people are dependent on this water.   

Of late, the river got polluted and one can see bubbling and spewing 

froth even as a pungent smell hangs in the air.  If a study were to be 

conducted, it is feared that the high concentration of heavy metals like Iron, 

Chromium, Manganese, Lead, Copper, Cadmium, Nickle and Zinc may be 

found in the Musi river bed. 

(1250/PS/NK) 

The Hyderabad Metropolitan Water Supply and Sewerage Board 

recently ascertained that Hyderabad generates 1,482 MLD of domestic 

sewage per day. It also estimated that another 500 MLD of sewage was 

generated from other sources. Assuming that the 20 sewage treatment plants, 

maintained by the Board with a total capacity of treating 750 MLD, are 

operating at full capacity, this means that 1,233 MLD of untreated domestic 

sewage water still remains.…(Interruptions) 

माननीय अध्यक्ष :  माननीय सदस्य आप अपनी बात सवंक्षप्त में कहें। 

श्री कोमती रड्ेडी वेंकेट रड्ेडी (भोंगीर): सर, यह इम्पोटेंट है, बहुत सीररयस मैटर है। हैदराबाद 

और मेरी कंस्टीट्यूएसंी के लाखों पवधलक के हैल्थ से जिुा है। Our Nalgonda is famous for 

the highest fluoride content in the groundwater itself. दवुनया में कहीं िी उतना 



02-07-2019     Dir(Vp)/Hcb                  Uncorrected/Not for publication                                              301 

 

फ्लोराइड नहीं है, मेरी कंस्टीट्यूएसंी की बीस लाख पवधलक इससे प्रिावित हो रही है। हैदराबाद 

का डै्रनेज िॉटर मेरी कंस्टीट्यूएसंी में बह रहा है।  

Lastly, the Musi River is Telangana’s own river. I would like to request 

the Government, through you, to take immediate steps to clean the river by 

establishing Sewerage Treatment Plants (STPs) to clean 3000 MLD. Thank 

you once again.  

SHRI KARTI P. CHIDAMBARAM (SIVAGANGA): Hon. Speaker, Sir, thank you 

for giving me this opportunity.  

 I represent Sivaganga in Tamil Nadu. Sivaganga is the land of the 

fearless queen Velu Nachiyar who fought the British in the late 1700s -- a good 

75 years earlier than the more celebrated Jhansi Rani.  

 Sir, we, in Tamil Nadu, feel that many of our heroes and icons are not 

acknowledged or celebrated in the rest of India, particularly in the North. 

Another case in point is Vanchinathan. A young man in the early 1900s who 

assassinated Ashe, the British tax collector in Tirunelveli.  

 Sir, today, I would like to draw the attention of this House to Keeladi, a 

village in Sivaganga. The ASI has been excavating a site in this village. They 

have made some startling discoveries. They have unearthed signs of a 

possible civilisation which perhaps predates Harappa and Mohenjo-Daro. 

Another very interesting preliminary finding is that the excavation so far has not 

unearthed any religious relic. This could possibly mean that this civilisation 

predates organised religion. Of course, this needs to be validated.  
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 History is a serious subject. It must be studied dispassionately. It cannot 

be interpreted to suit our present-day ideologies or beliefs. Sir, through you, I 

have the following points to make as an appeal to the Central Government: the 

ASI must acquire the 110 acres which needs to be excavated. Adequate and 

proper compensation must be given to the present land owners; the 5th phase 

of excavation is being done by the TN Archaeological Department. The ASI 

must also involve itself in this endeavour; the young officer Amarnath 

Ramakrishnan, who made the initial discovery, must be brought back to the 

project; the artefacts numbering about 13,600, unearthed so far that have 

apparently been sent to Mysore, should be brought back to Tamil Nadu; select 

artefacts must be sent to Beta Analytic in Florida, USA for carbon testing; the 

discovery of the excavation must be opened up to international experts; and a 

parliamentary oversight committee must be formed.  

 Sir, history must be recorded and interpreted correctly and accurately. 

The findings of Keeladi will have a far-reaching impact not only on Indian 

history, but also on world history.  

 In this age, where at times myths and beliefs are mixed up as history, we 

owe to the generations to study Keeladi properly. Thank you.  

माननीय अध्यक्ष: मैं सिी माननीय सदस्यों से आग्रह करना चाहता ह  ं वक यह शून्य काल है। 

शून्यकाल में अपने के्षत्र की बात सवंक्षप्त में कह दें।  

श्री सुदीप बन्दोपाध्याय (कोलकाता उत्तर): महोदय, पहले शून्यकाल में स्टेट सधजेक्ट्ट को उठाने 

देना, यह किी हाऊस में नहीं होता। State subjects are not allowed to be raised on the 

floor of the House, if  it is on a law and order situation. If it starts, then every 
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Hon. Member will raise matters that comes under their jurisdiction, and  then, 

the purpose of Zero Hour will be a big zero.  

 I would like to request you to take a strong step in this regard. 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्य, यह ससंद है। हमारी कोवशश होनी चावहए वक हम केन्र सरकार 

या केन्र से सबंवंधत या पूर ेदेश से सबंवंधत विषय उठाने का प्रयास करें। माननीय सदस्य नए हैं, 

धीर-ेधीर ेअभ्यास हो जाएगा।   

(1255/SK/RC) 

श्री लालूभाई बाबूभाई पटेल (दमन और दीव): माननीय अध्यक्ष, मैं आपके माध्यम से माननीय 

सदन को बताना चाहता ह ,ं करीब 25-30 साल से कायणरत कमणचारी, जो दमन और दीि में हैं, 

आज िी डेली िेवजस पर है। मेरी विनती है वक  उन्हें रगैलेुट कर वदया जाए। 

 मैं इस विषय पर ध्यान आकवषणत करते हुए कहना चाहता ह  ंवक  ग्रपु-बी, नॉन गैजेटेड, ग्रपु-

सी और डी की वनयवुक्त दमन और दीि से ही की जाए। आवखर में, मैं कहना चाहता ह  ंवक  ररजिण 

कैटेवगरी के एम्पलाइज को दमन और दीि प्रशासन ने नोवटफाई वकया है, उन्हें ही इसे वदया जाए, 

प्रशासन इस बात को ध्यान में रखे तावक दमन और दीि के कावबल उम्मीदिार अच्छी नौकरी पा 

सकें । आपने मझेु शून्य काल में बोलने का अिसर वदया, इसके वलए मैं आपको बहुत-बहुत धन्यिाद 

देता ह ।ं 

SHRI B. Y. RAGHAVENDRA (SHIMOGA): Sir, I thank you for giving me an 

opportunity to speak.   

 I would like to draw the attention of this House to the issue of 

disinvestment proposal of Visvesvaraya Iron and Steel Plant.  The VISL is 

situated in Bhadravathi which is in my constituency.  It is a Union Public 

Sector Undertaking and it is a property of the people of Karnataka.  It was 
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the first public sector undertaking in this country.  This year, we are 

celebrating the centenary year but unfortunately, VISL is under the dark 

cloud of privatisation.  It is a hundred year old public sector undertaking in 

this country.   

 The VISL was handed over by the Government of Karnataka to the 

Government of India on 10th August.  During this process, the State 

Government cleared all the debts and handed over the golden key to the 

Steel Authority of India Limited.   

As per the information which I have for the last 30 years from 1989 

to 2019, SAIL has made an investment of only Rs.157 crore for supply of 

raw material and maintenance out of Rs.75,000 crore investment in other 

SAIL Units. 

I would like to request the Government for withdrawal of 

disinvestment proposal of Visvesvaraya Iron and Steel Plant.  I would also 

request the Government to invest liquid capital for renovation of VISL.  

There should be job security for the present work force.  The contract 

labour should be given job for 26 days in a month instead of the 

current practice of giving job for 11 days in a month.  The process of 

removing contract labour should be stopped with immediate effect.  

The Government should take its possession and start mining activity.  

This is my prayer. 
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HON. SPEAKER: Shrimati Agatha Sangma – not present. 

*SHRI NALIN KUMAR KATEEL (DAKSHINA KANNADA): 

Hon’ble Speaker, Sir, I would like to raise an important issue pertaining 

to an incident occurred in my Parliamentary constituency Dakshina 

Kannada  district. On Sunday an Air India flight from Dubai was about 

to land at Mangalore International airport. It skidded off the runway but 

fortunately a huge tragedy was avoided. If the aircraft moved just 

twenty meter farther it would have fallen into a ditch. Similar incidents 

took place in the past.  On 22nd May 2019, a Plane from Dubai met with 

an accident in this airport in which 158 passengers lost their lives. In 

another accident on 19th August 1981 an Indian Airlines plane crash-

landed when it had stuck with stones. All these unfortunate accidents 

are taking place due to narrow runway at the Mangalore International 

Air port.  

Therefore I urge upon the Union government to take urgent steps 

for expansion and development of runway of the said airport and to 

give appropriate instructions to the officials concerned in this regard. 

______________________________________________________ _ 

*Original in Kannada 
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I would also request the government to conduct an enquiry into 

the incident that occurred last Sunday. 

माननीय अध्यक्ष: श्री एस.सी. उदासी, कंुिर पषु्पेन्र वसंह चन्देल और कुमारी शोिा 

कारान्दलाजे को श्री नवलन कुमार कटील द्वारा उठाए गए विषय के साथ संबद्ध करने 

की अनमुवत प्रदान की जाती है। 

SHRI HIBI EDEN (ERNAKULAM): Sir, the fishermen of Kerala are 

considered to be the super heroes for the rescue operations they 

did during the devastating floods.  Kerosene is the major 

component for fishing activities.  They used to get kerosene at 

Rs.20 but now they have to pay Rs.70 a litre.  Now trawling has 

been banned since the monsoon has started.  I believe their lives 

become more miserable during this time.  The Central subsidy has 

to be allocated exclusively for the fishing activities and not just 

through the rationed Public Distribution System. 
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(1300/SNB/MK) 

 Sir, now the Central Government, for the last four months, have cut the 

central subsidy. The State Government also has not taken a very positive stand 

on this issue. So, I would like to request the Central Government to make sure 

that the fishermen are given proper accommodation. Their lives have been 

miserable for the last four months. They have been getting this subsidy for many 

decades and so this central subsidy has to be restored. The Government should 

make sure that they get all the benefits of the scheme.  

 Thank you.  

माननीय अध्यक्ष : एडवोकेट अदूर प्रकाश को श्री हिबी इडन द्वारा उठाए गए हवषय के साथ सबंद्ध 

करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 

SHRI T.R. BAALU (SRIPERUMBUDUR): Hon. Speaker, Sir, I have given 

notices of Adjournment Motion and also for `Zero Hour’ submission. 

…(Interruptions) 

ADV. DEAN KURIAKOSE (IDUKKI): Sir, I would like to draw the kind attention 

of the Government towards repeated custodial deaths taking place in the State 

of Kerala. The last custodial death that happened in the State was in my district 

Idukki. A 49-year old, by the name Rajkumar, was killed in police custody on 

June 21. All evidences including the post-mortem report clearly suggested that 

it was a custodial death and it happened because of continuous police torture 

for four days. Such incidents are being repeated. It is because of the criminal 

nexus between the supporters of CPI(M) and the police officers who are taking 

part in criminal activities.  
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 Sir, in the State of Kerala, the CPI(M) criminals are getting more support 

from the police officers who have contacts with the CPI(M) leaders. The 

judgement of the Supreme Court in Shri D.K. Basu versus the Government of 

West Bengal clearly states that the human rights of an accused should be 

protected. The police cannot detain an accused person without records and the 

police has to produce the accused before the Magistrate on time. This rule has 

not been followed by the police officers in the State. Even the directives of the 

National Human Rights Commission have also been violated by the State police.  

 I would like to request the Government that there should be an enactment 

to prevent custodial torture, which would apply uniformly to all States. The 

National Law Commission in 2004 had recommended for enactment of a law for 

the prevention of custodial torture. The Report also presented a draft Bill for 

prevention of torture in police custody to the Government. It is high time for us 

to have such a law having uniform application across all States.  

 Thank you.  

SHRIMATI MAHUA MOITRA (KRISHNANAGAR): Hon. Speaker, Sir, thank you 

very much for giving me this opportunity to speak during `Zero Hour’. I am 

actually going to call attention to a point already brought up by our leader Shri 

Sudip Bandyopadhyay.  

 We note with surprise and worry that the Parliament of India is 

increasingly being converted into a forum to discuss the law and order issues of 

West Bengal. While Uttar Pradesh and some other States are witnessing a spate 
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of uncontrolled violence, the State of West Bengal is being singled out unfairly 

for discussion …(Interruptions) 

“िम आि भी भरिे िैं िो िो जािे िैं बदनाम, 

वे कत्ल भी करिे  िैं िो चचाा निीं िोिी।” 

 We also note with concern the over generalisation and the communal 

nature of these discourses. Our discourses in Parliament should be more 

nuances, sensitive and truthful. To summarise, the Parliament and the 

Government of India should avoid politicised discussions in Parliament with 

focus on only one State and should desist from fallacious communal biases 

inherent in these sweeping generalisations. This is not good for anyone. I hope, 

this would be taken into account.  

 Thank you.  

डॉ. शफीकुर्रहमान बकर  (सम्भल): अध्यक्ष मिोदय, आज देश में मसुलमानों के साथ जो सलूक 

हकया जा रिा िै, इससे सार ेमलु्क के अंदर …(व्यवधान) सहुनए, िमारी बाि भी सनु लीहजए हक 

जगि-जगि माब हलंहचगं िो रिा िै । अभी झारखडं में िवरज़े को पीट-पीट कर मार हदया गया। 

…(व्यवधान) इसके अलावा मालदा के अन्दर सनाउल्ला शेख को भी मार हदया गया। …(व्यवधान) 

एक मोिन लाल जो हक झारखंड के अंदर अपनी फलों की दकुान लगािा था, उसको इसहलए 

…(व्यवधान) आप सहुनए, आप सनुिे क्यों निीं िैं इस बाि को । मिलब यि िै हक मसुलमान हकस 

िरीके से हिन्दसु्िान के अंदर रिेगा। …(व्यवधान) 

(1305/YSH/RU) 

यि फैसला करना िोगा िमने इस देश को आजाद कराने के हलए कुबाानी दी िै …(व्यवधान)  

श्रीमती र्जंनबेन भट्ट (वडोदर्ा): अध्यक्ष जी, धन्यवाद। आपने मझेु शून्यकाल में बोलने के हलए 

समय हदया। अध्यक्ष जी, मैं वड़ोदरा के नव-हनहमाि ग्रीन एयरपोटा  टहमानल भवन (अंिरााष्ट्रीय स्िर 
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का) अंिरााष्ट्रीय िवाई उड़ान सेवा के हलए “िब एण्ड स्पोक ” ऑपरशेन प्रारभं करने के हवषय में 

बोलने के हलए उपहस्थि िुई ि ूँ। आदरणीय प्रधान मंत्री जी के करकमलों से वड़ोदरा में देश का दूसरा 

नव-हनहमाि ग्रीन एयरपोटा  टहमानल भवन का लोकापाण िुआ िै। अभी िक अंिरााष्ट्रीय िवाई यात्रा के 

हलए गजुराि के 33 हजलों में िमाम िवाईयात्री, अिमदाबाद अंिरााष्ट्रीय िवाई अड्डे पर हनभार रिे 

िैं।  

माननीय अध्यक्ष जी, अंिरााष्ट्रीय स्िर का नव-हनहमाि ग्रीन एयरपोटा  टहमानल भवन, केवल 

वड़ोदरा और आस पास के 10 हजलों के िी निीं हकन्ि ुपूर ेगजुराि के हलए एक नए हवकल्प के रूप 

में प्रस्थाहपि िुआ िै, क्योंहक वड़ोदरा देश का 18वा ंऔर राज्य का िीसरा बड़ा शिर िै। मैं माननीय 

मंत्री जी से आस-पास के 9 से 10 हजलों से वड़ोदरा के हलए, वड़ोदरा ग्रीन एयरपोटा  टहमानल भवन, 

कस्टम-इहमगे्रशन-हसक्योररटी और एयर कागो की सेवा की मागं रखना चाििी ि ूँ। धन्यवाद। 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : कुूँ वर पषु्ट्पेन्र हसिं चन्देल और श्री नारणभाई काछहड़या को श्रीमिी रजंनबेन भट्ट 

द्वारा उठाए गए हवषय के साथ सबंद्ध करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 

श्री अधीर् र्जंन चौधर्ी (बहर्ामपुर्): अध्यक्ष जी, यि बिुि मित्वपूणा बाि िै। 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्य प्लीज बैठ जाइए आप अलग से नोहटस दे दीहजए। 

…(व्यवधान) 

डॉ. भार्तीबेन डी. श्याल (भावनगर्): धन्यवाद सर, आपने मझेु बोलने का अवसर हदया। सबसे 

पिले मैं अपने माननीय प्रधान मंत्री जी नरने्र भाई मोदी सािब और िमारी नई सरकार को अहभनन्दन 

देना चाििी ि ूँ …(व्यवधान) 

अध्यक्ष महोदय: मैं सबको मौका देिा ि ूँ। 

…(व्यवधान) 

डॉ. भार्तीबेन डी. श्याल (भावनगर्):  माननीय अध्यक्ष जी, इस पहवत्र सदन से मैं मेर ेससंदीय के्षत्र 

भावनगर और बोटाद की जनिा-जनादान को भी यिा ंसे नमन करिी ि ूँ, हजसने दूसरी बार आहशवााद 
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देकर मझेु इस सदन में पिुंचाया िै। सर, मैं भावनगर से आिी ि ूँ। भावनगर और सूरि दोनों डायमण्ड 

हसटी िै। दोनों व्यावसाहयक िौर से व आहथाक, सामाहजक िरीके से इिने जड़ेु िुए िै, जैसे हक ट्हवन 

हसटी िैं, उनका व्यविार भी ट्हवन हसटी जैसा िै। िजारों की सखं्या में लोग रोजाना भावनगर से 

सूरि आिे-जािे रििे िैं। 600 से ज्यादा प्राइवेट बसें भावनगर से सूरि आिी- जािी रििी िै। िेवी 

रेहफक जाम बना रििा िै। कई बार गंभीर दरु्ाटनाओ ंकी वजि से िमने अमूल्य मानव हजदंहगया ंभी 

गवा ंदी िै। सर, मैं पिले भी बार-बार यि मागं करिी रिी ि ूँ हक भावनगर से सूरि एक इन्टरहसटी रेन 

चलाई जाए। मैं आपके माध्यम से हफर से माननीय रले मंत्री जी से आग्रि पूवाक हनवेदन करिी ि ूँ हक 

भावनगर से सूरि एक इन्टरहसटी रेन चलाई जाए और भावनगर और बोटाद के हवकास के द्वारा 

खोले जाए। 

माननीय अध्यक्ष : कुूँ वर पषु्ट्पेन्र हसिं चन्देल, श्री नारणभाई काछहड़या, श्रीमिी रजंनबेन भट्ट और 

श्रीमिी दशाना हवक्रम जरदोश को श्रीमिी भारिीबेन डी. श्याल द्वारा उठाए गए हवषय के साथ सबंद्ध 

करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 

SHRI B. MANICKAM TAGORE (VIRUDHUNAGAR): Hon. Speaker Sir, I would 

like to draw the attention of the Government to the issue of educational loans 

across India.  

 The UPA Government headed by Dr. Manmohan Singh started the 

system of educational loans by which many poor and middle-class students got 

an opportunity to get into professional colleges.  There are many success stories 

of families which saw their children enter into great institutions.   

After the change of Government, the priority of the Government has 

changed.  I would like to make some suggestions to which I would request the 

attention of the Government.  
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Most of the applications are not processed in 15 days’ time.  Due to such 

delay, parents are forced to borrow money from the money lenders.  Due to 

unemployment among engineering students, banks are reluctant to give loans 

to students studying in Tier-III and Tier-IV engineering colleges. There is no 

grievance redressal mechanism set up by the banks as well.   

Therefore, I would request the hon. Finance Minister to take up 

educational loans on priority in the forthcoming Budget, as it was done by the 

previous Government. 

(1310/NKL/RPS) 

If possible, the youth who have not got employment, their education loan 

should be waived off.  

 Thank you so much. 

माननीय अध्यक्ष: श्रीमिी राम्या िररदास । 

 माननीय सदस्यगण, िाली बजाए,ं नई माननीय सदस्य सदन में पिली बार बोल रिी िैं। 

ब्लॉक पचंायि की अध्यक्ष भी रिी िैं और बेििर काम हकया िै। 

SHRIMATI RAMYA HARIDAS (ALATHUR): Speaker Sir, my Constituency, 

Alathur, is mainly an agriculture-based area where paddy and various types of 

vegetables are cultivated. But our poor farmers do not get even minimum price 

for the agricultural products. Many vegetables and fruits are coming from a 

nearby area which is highly polluted. We are cultivating all types of vegetables 

and fruits through organic method. Unfortunately, we do not have any facility to 

preserve these products. We do not have any modern type of cold storage facility 

to preserve the vegetables and fruits. So, I request the Central Government to 
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allow a modern type of procurement centre to preserve agricultural products and 

improve the supply chain to help the poor farmers in my area, Alathur. Thank 

you. 

SHRI GAJANAN KIRTIKAR (MUMBAI NORTH- WEST): Thank you, Speaker 

Sir, for giving me this opportunity.  

 I would like to raise the issue of acute drinking water scarcity in my State 

of Maharashtra. The State of Maharashtra is facing the problem of water scarcity 

because of scams in the irrigation department committed by the previous 

Government. The present Government prepared a proposal of Rs. 6,496 crore 

to develop 21 irrigation projects in the State. This proposal is pending with the 

Ministry of Environment, Forests and Climate Change for the forest clearance. 

The Government of Maharashtra has allocated Rs. 1,332 crore but it is lying 

unutilised for the want of environmental clearance. It is also meant for 

developing six other irrigation projects. Therefore, I request the Government of 

India to convey its approval to this project at the earliest. Thank you.  

माननीय अध्यक्ष: कुूँ वर पषु्ट्पेन्र हसिं चन्देल को श्री गजानन कीहिाकर द्वारा उठाए गए हवषय के साथ 

सबंद्ध करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 

श्रीमती र्खेा वमार (धौर्हर्ा): अध्यक्ष मिोदय, आपने मझेु बोलने का मौका हदया, इसके हलए आपको 

धन्यवाद देिी ि ।ं 

 मिोदय, राष्ट्रीय राजमागा सखं्या-24 लखनऊ से बरलेी िोिे िुए हदल्ली को जोड़िा िै। 

हदल्ली आने-जाने का यि एक मखु्य मागा िै। हपछले कुछ वषों से इस मागा से सीिापरु से बरलेी के 

बीच में काम चल रिा िै, जो आज िक पूरा निीं िो पाया िै। काम बिुि िी धीमे िरीके से हकया जा 
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रिा िै। विा ंपर के्षत्रीय लोगों को बिुि हदक्कि िो रिी िै और आए हदन इस मागा पर दरु्ाटनाए ंिो रिी 

िैं। 

 अि: आपके माध्यम से, मेरा सरकार से अनरुोध िै हक इस मागा के हनमााण काया में िेजी लाई 

जाए और इसे जल्द से जल्द पूरा कराया जाए। धन्यवाद। 

माननीय अध्यक्ष: माननीय सदस्यगण, एक-एक हमनट में अपना हवषय रखें िाहक ज्यादा से ज्यादा 

सदस्यों को मौका हमल सके। 

श्री गरु्जीत ससहं औजला (अमतृसर्): स्पीकर सािब, यि बिुि बड़ी र्टना िै, हजसकी ओर मैं 

आपका ध्यान ले जाना चाििा ि ।ं आज से कुछ हदन पिले पाहकस्िान बॉडार से 600 हकलोग्राम 

िेरोइन पकड़ी गई, हजससे िमार ेदेश के छ: लाख बच्चे अफेक्टेड िोिे, यहद उसका हिन्दसु्िान में 

सेवन िोिा। जो इंटीगे्रटेड चेक पोस्ट बनी िै, हजसके जररए यि आ रिी िै। जब इम्पोटा-एक्सपोटा  का 

कारोबार शरुू िुआ िो इंटीगे्रटेड चेक पोस्ट वषा 2013 में बनी थी। इसके अंदर रक स्कैनर लगना 

था। लैण्ड पोटा  अथॉररटी और एटॉहमक एनजी रगेलेुटरी बोडा  की िरफ से उसकी ररकमेंडेशन िुई िै। 

वषा 2013 में इसका उद्घाटन िुआ था, 2008 का यि प्रपोजल िै और पाहकस्िान ने 2008 में अपने 

यिा ंरक स्कैनर लगा हलया िै, लेहकन भारि सरकार के जो अहधकारी िैं, उनकी िरफ से अभी िक 

विा ंरक स्कैनर निीं लगा िै। मैं सरकार का ध्यान इस िरि ले जाना चाििा ि  ंहक 2017 में श्री 

हकरने ररजीजू जी विा ंगए थे। उन्िोंने रक स्कैनर लगाने के काम का उद्घाटन हकया था हक अब रक 

स्कैनर लगने जा रिे िैं, लेहकन 15 माचा, 2018 िक वि काम कम्पलीट निीं िुआ। हफर उसकी डेट 

15 हसिम्बर िक बढ़ाई गई। …(व्यवधान) सर, यि बिुि जरूरी हवषय िै। यिा ंिोम हमहनस्टर सािब 

बैठे िुए िैं, उन्िीं का इश्यू िै। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : आप अपना इश्यू कहिए। 

(1315/RAJ/KSP) 

श्री गरु्जीत ससहं औजला (अमतृसर्): सर, माननीय गिृ मंत्री जी बैठे िुए िैं, मैं आपके माध्यम से 

उनसे किना चाििा ि  ंहक क्या सरकार का ध्यान निी िै, क्या अहधकारी लापरवाि िैं? जिा ंउन 
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अहधकाररयों की पाहकस्िान के साथ हमली-भगि  िै, जो ड्रग िमार ेपजंाब को सप्लाई हकया जा रिा 

िै, पजंाब के नौजवान लोगों को िबाि हकया जा रिा िै। मैं माननीय िोम हमहन स्टर सािब से ररक्वेस्ट 

करंूगा हक इसकी इंक्वायरी भी िो, क्योंहक  हजस कस्टम अहधकारी ने उसको पकड़ा िै, जो लोग 

पकड़े गए िैं, उनको ररमांड पर निीं हलया गया और डायरकै्ट जेल में भेज हदया गया िै। इसकी 

इंक्वायरी कीहजए। हजनकी वजि से आज आठ-दस साल की देरी िुई िै, उनको सजा दीहजए। िमार े

बच्चे ड्रग की वजि से िबाि िो गए िैं। 

श्री र्मेश सबधूड़ी (दसक्षण सदल्ली): अध्यक्ष मिोदय, एक बिुि िी सेंहसहटव और हदल्ली के 10 लाख 

लोगों से जड़ुा िुआ मामला िै। एमरजेंसी के दौरान कांगे्रस की सरकार थी। भूहमिीन लोगों को मकान 

बनाने के हलए प्लॉट्स हदए गए थे। उनको मकान द ेहदए गए लेहकन मकान देने के बाद 10 सालों के 

शासन में यूपीए की सरकार ने 14 लाख लोगों को मकान बना कर हदए। िमार ेप्रधान मंत्री जी ने डेढ़ 

करोड़ लोगों को मकान बना कर, बिनों को रहजस्री उनके िाथ में दे दी। चालीस साल परुाने मकान, 

जो उनको हद ए गए थे, आज िक उनको उनका माहलकाना िक निीं हदया गया। विा ंडेवेलपमेंट का 

काम निीं िोिा िै और सड़कें  भी निीं बनिी िैं। विा ंपर हदल्ली सरकार के अहध कारी बीडीओ वगैरि 

जािे िैं और उन गरीब लोगों से िफ्िा वसूली करिे िैं। 

 मेरा आपके माध्यम से हदल्ली सरकार से हनवेदन िै हक हदल्ली सरकार जो उन पर 

कुठारार्ाि कर रिी िै, उन लोगों ने खलु कर भारिीय जनिा पाटी को हदया िै िो वे कि रिे िैं, जैसे 

वे लोग इनकी बपौिी थे, उन्िोंने उसको वोट हदया िै िो उनको टॉचार हकया जा रिा िै। उन लोगों 

को माहलकाना िक हमलना चाहिए। असोला, अम्बेडकर नगर, आया नगर, लालकुआं, हबजवासन, 

इन कॉलोहनयों में लैंडलेस लोगों को प्लॉट हदए गए िै, उनको प्लॉट का माहलकाना देने के हलए 

सरकार कोहशश कर।े मैं आपके माध्यम से यि हनवेदन करना चाििा ि ।ं 

माननीय अध्यक्ष : डॉ. मनोज राजोररया को श्री रमेश हबधूड़ी द्वारा उठाए गए हवषय के साथ सबंद्ध 

करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 
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SHRI JAYADEV GALLA (GUNTUR): Mr. Speaker, Sir, the admission season in 

the Delhi University has begun and all sorts of problems have already started, 

first with the High Court case and now the decision of the Delhi University to 

count CGPA 10 or A1 as 95 per cent. 

 The current batch of Andhra Pradesh State Board students is the first to 

be given CGPA. Admissions in DU are based on subject-wise marks obtained 

by an individual student. But students from Andhra Pradesh Board have got 

CGPA which is the sum of all subjects. When the State Board has released 

subject-wise marks, the Delhi University should have taken into consideration 

these marks and prepared the First Cut-Off List. Instead, it took the mid-point 

conversion which goes against the interests of the students of Andhra Pradesh 

who, otherwise, would have got more than 95 per cent. There are many students 

who have got A1 and their marks are in the range of 97 and 98 per cent. But, if 

the Delhi University considers it as 95 per cent, how will they get admission? 

 So, in view of the above, I request the immediate intervention of the hon. 

Minister of Human Resource Development to direct the Delhi University not to 

take the mid-point conversion, but to take the real marks released by Andhra 

Pradesh Board for admission in DU College. I also request for an extension of 

the admission date on the basis of the First Cut-Off List by three days and 

prepare a new Cut-Off List taking into account the marks of Andhra Pradesh 

students in their Class XII Exam. 

श्री मोहन मण्डावी (काकेंर्): अध्यक्ष मिोदय, मैं पिली बार सदन में बोलने का अवसर हमला िै। मैं 

के्षत्र की जनिा को धन्यवाद देिा ि ,ं पूर ेसदन को धन्यवाद देिा ि ।ं िमार ेदेश में अहधकाशं जगिों पर 
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हमड-डे हमल चल रिा िै। मध्याह्न भोजन बनाने वालों को बिुि िी कम िनख्वाि हदया जा रिा िै। 

उन लोगों की मानदेय बिुि कम िै। उनको िजार रुपये हदए जा रिे िैं।  

विश्व भरण पोषण कर जोई, 

िाकर नाम भरि अस िोई। 

 िमारा देश हवश्व का पालन-पोषण करने वाला देश िै। मैं इन्टीररयर के्षत्र, उत्तर बस्िर काकेंर 

से चनु कर यिा ंआया ि ।ं मैं चाििा ि  ंहक हकसी भी व्यहि को उनका सम्मानजनक मानदेय हमलना 

चाहिए। मैं ज्यादा निीं बोलना चाििा ि ।ं मैंने समय-सीमा में िी बोला और आपको र्टंी बजाने का 

अवसर निीं हमला। धन्यवाद। 

माननीय अध्यक्ष : डॉ. सजंय जायसवाल को श्री मोिन मण्डावी द्वारा उठाए गए हवषय के साथ सबंद्ध 

करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 

(1320/IND/SRG) 

श्री सुनील कुमार् सोनी (र्ायपुर्): अध्यक्ष जी, मैं आपको मन से धन्यवाद देिा ि  ंहक आपने मझेु 

पिली बार बोलने का अवसर हदया िै। 

 मिोदय, वे बेजबुान अवश्य िैं, लेहकन बेसिारा निीं िैं। भारिीय वन्य जीव सरंक्षण अहधहनयम, 

2002 के प्रावधानों का ठीक ढंग से अनपुालन न हकए जाने के कारण बीमारी और कुपोषण का 

जानवर हशकार िो रिे िैं। 17 जून, 2019 को छत्तीसगढ़ के हबलासपरु हजले के कानन पेंडारी हमनी 

हचहड़यार्र में एक मादा दररयाई र्ोड़ा, हजसका नाम सजनी था, उसकी मौि िो गई। सजनी के 

पोस्टमाटाम में बच्चा हनकाला गया। इससे पिा चलिा िै हक वन्य प्राहणयों का रूटीन चैकअप निीं 

िो रिा िै। इसी प्रकार से शिरुमगुा से लेकर अन्य प्राहणयों की भी बाि िै और जिा ंभी हचहड़यार्र िैं, 

विा ंसे छत्तीसगढ़ सरकार लाखों रुपये हटकट लगाकर कमा रिी िै, लेहकन उन प्राहणयों की रक्षा 

निीं कर रिी िै। मेरा राज्य सरकार से िाथ जोड़ कर हनवेदन िै हक इस मामले की जाचं कराए। 

माननीय अध्यक्ष : कंुवर पषु्ट्पेन्र हसिं चन्देल को श्री सनुील कुमार सोनी द्वारा उठाए गए हवषय के 

साथ सबंद्ध करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 
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श्री सबदु्यत बर्न महतो (जमशेदपुर्): अध्यक्ष जी, मैं जमशेदपरु लोक सभा के्षत्र से आिा ि ।ं विा ं

काफी बड़े और मझोले हकस्म के उद्योग िैं। एमएसएमई और ऑटोमोबाइल सैक्टर के िजारों उद्योग 

िैं। उनके पाट्ास आयाि और हनयााि िोिे रििे िैं। इसके साथ-साथ आयरन ओर, यूरहेनयम, मैंगनीज 

िथा गोल्ड की माइन्स भी िैं। इसी कारण विा ंदेश-हवदेश के लोग आिे जािे रििे िैं। लेहकन 

धालभूमगढ़ एयरपोटा  की हपछले कई वषों की मागं िै। हपछली सरकार ने ित्कालीन हवमानन राज्य 

मंत्री जयंि हसन्िा जी और िमार ेमाननीय मखु्य मंत्री रर्वुर दास के नेितृ्व में भूहम पूजन िुआ था, 

लेहकन आज िक इस एयरपोटा  का काम शरुू निीं िुआ। बिुि सार ेछात्र-छात्राए ंबैंगलरुू, भवुनेश्वर, 

वेस्ट बगंाल पढ़ने जािे िैं। इस कारण यि एयरपोटा  बनना बिुि आवश्यक िै।  

अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से माननीय मंत्री जी से मागं करिा ि  ं हक धालभूमगढ़ में 

एयरपोटा  का हनमााण अहवलम्ब कराया जाए। 

माननीय अध्यक्ष : कंुवर पषु्ट्पेन्र हसिं चन्देल को श्री हबद्यिु बरन मििो द्वारा उठाए गए हवषय के 

साथ सबंद्ध करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 

SHRI PRADYUT BORDOLOI (NAWGONG): Hon. Speaker Sir, it is very kind of 

you for allowing me to raise this issue of national importance.  We have a very 

few biodiversity hotspots in the country today.   These hotspots do exist in a 

string of rainforests that we have in upper Assam, which extends up to across 

Arunachal Pradesh and Hukawng Valley of Myanmar.  It is a matter of regret 

that for nearly three years now, a very organized coal mafia has been indulging 

in rat-hole coal mining inside the forest reserve and also in Dehing Patkai Wildlife 

Sanctuary in Tinsukia district of Assam.  What is very, very regrettable is that 

this coal mafia is in connivance with the local administration. They have a big 

nexus and they have been running it.  What is also very important to mention 

here is that we have certain insurgent elements/insurgent outfits who operate 
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from across Myanmar and they get sustenance from the slush money that is 

generated by this rat-hole coal mining and coal trading. When they indulge in 

rat-hole coal mining, scores of daily wagers have been dying because these rat-

hole coal mines are very unsafe and very unscientific.  My request to you is to 

form an inter-Ministerial fact-finding team, comprising of the representatives of 

the Ministry of Environment, Forests and Climate Change, Ministry of Coal and 

Ministry of Home Affairs.  This fact-finding team should be deputed immediately 

to find out the details 

श्री हसनैन मसूदी (अनन्तनाग): स्पीकर सािब, मैं आपके माध्यम से सरकार की िवज्जो कल 

हकश्िवाड़ में िुए रैहफक िादसे की िरफ हदलाना चाििा ि ।ं इस रैहफक िादसे में 36 लोगों की मौि 

िुई िै, हजसमें 17 महिलाए ंऔर 11 बच्चे िैं। इससे 6 हदन पिले मगुल रोड पर एक और िादसा िुआ, 

हजसमें 9 बहच्चया ंहजदंगी से िाथ धो बैठीं और इससे पिले रामबन में िादसा िुआ था। हपछले चार 

मिीनों में 1600 के करीब रैहफक िादसे जम्मू-कश्मीर में िुए िैं। इनमें से ज्यादािर नेशनल िाईवे पर 

िुए िैं। क्या वजि िै हक रैहफक िादसों में इस िद िक बढ़ोिरी िुई िै? सड़कों की िालि बदिर िै 

और जो रैहफक का हनजाम चलाने वाले िैं, उनका किीं नामोहनशान निीं िै। मैं चाि गंा हक सरकार 

इस बार ेमें एक बयान दे हक कब िक बहनिाल-काजीकंुड टनल मकुम्मल िोगी, कब िक रामबन और 

बहनिाल सैक्टर रैहफक के माहफक बनाया जाएगा। 

(1325/VB/KKD) 

 इसके अलावा, मैं खासिौर से यि िवज्ज़ो हदलाना चाििा ि ूँ हक पूर ेकश्मीर ने अभी 

अमरनाथ यात्रा का अहभनन्दन हकया, इिक़बाल हकया। अमरनाथ यात्रा के हलए िो हसक्योररटी के 

इंिज़ाम करने िी िैं, लेहकन उस िद िक न हकये जाएूँ, हजससे लोकल पॉपलेुशन को असहुवधा िो 

और उनकी रोज़ी-रोटी मिुाहस्सर िो।  
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 मेरी यि गज़ुाररश िै हक उनको सीहमि रखा जाए। कंसना अपनी जगि पर िै, वि रीजनेबल 

कंसना िै, लेहकन उस िद िक न िो, जैसे बेज़बाड़ा-पिलगाम रोड को बदं हकया गया िै और जो 

नेशनल िाइवे िै, उस पर भी आमद-रफ़्ि पर रहेस्रक्शसं लगाए गए िैं। वि िो कश्मीर की लाइफलाइन 

िै। अगर उस पर रहेस्रक्शसं लगाए जाएगें, िो उससे छोटे जमींदार और छोटे कारोबारी प्रभाहवि 

िोंगे। मैं चाि ूँगा हक सरकार इस बार ेमें कोई कदम उठाए।  

श्रीमती र्ीती पाठक (सीधी): माननीय अध्यक्ष मिोदय, आपने 17वीं लोक सभा में मझेु पिली बार 

बोलने का अवसर प्रदान हकया िै, इसके मैं हृदय से आपका आभार व्यि करिी ि ूँ। इसके साथ िी, 

मैं भारिीय जनिा पाटी और मेर ेससंदीय के्षत्र सीधी-हसगंरौली की जनिा-जनादान का आभार व्यि 

करिी ि ूँ, हजन्िोंने मझु पर हवश्वास जिाया और अपना आशीवााद देकर सदन में बोलने का अवसर 

हदया िै। 

 मेर ेससंदीय के्षत्र सीधी में रीवा से हसगंरौली िक की सड़क िै। यि राष्ट्रीय राजमागा सखं्या 

39 किलािी िै। इसमें रीवा से सीधी िक का हनमााण-काया लगभग पूरा िो चकुा िै और जो कुछ बचा 

िै, उसमें काम चल रिा िै। परिं,ु सीधी से हसगंरौली िक का काया सहंवदा काया  की उदासीनिा के 

कारण आज भी उसी हस्थहि में पड़ा िुआ िै। हवगि सत्र में, मेर ेद्वारा माननीय सड़क पररविन मंत्री 

जी को उि हवषय से अवगि कराया गया था। माननीय मंत्री मिोदय ने आश्वासन हदया था हक वे इस 

हवषय में कारावाई करेंगे।  

 मैं आपके माध्यम से पनु: माननीय मंत्री जी का ध्यान उस ओर हदलाना चाििी ि ूँ। अभी 

बरसाि का मौसम िै। विाूँ पर सड़क की िालि बेिद खराब िै, हजसके कारण लगािार दरु्ाटनाएूँ 

िोिी रििी िैं। इसहलए सदन के माध्यम से मेरा हनवेदन िै हक माननीय सड़क पररविन मंत्री इस पर 

शीघ्र कारावाई करने की कृपा करें।  

SHRI T. N. PRATHAPAN (THRISSUR): Hon. Speaker, Sir, I am raising a very 

important issue concerning my State Kerala.  
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 The Central Government has been constantly cutting down the share of 

kerosene to our State. Yesterday, the Ministry of Petroleum and Natural Gas 

has issued a notification to block 85 lakh households from getting kerosene.  The 

fishing community would be the worst affected section due to this act of 

negligence by the Central Government.   

 Now, one household will not get even 500 millilitres of kerosene a month 

in Kerala. The Central Government is allocating only 9,000 litres of kerosene. It 

was 13,000 litres earlier. So, there is a serious situation prevailing in Kerala. 

Why is the Centre continuing with the inimical stand towards Kerala?  

Hon. Speaker, Sir, the fishing community of Kerala have already been 

demanding more kerosene with subsidy.  There are more than 25,000 outboard 

engine boats, which use kerosene as fuel. Now, they are compelled to use diesel 

or kerosene from outside markets, and they are not able to afford it.  

 Finally, Sir, the poorest of the poor of the State will have to bear the burden 

of price rise of sea products.  

 Sir, I need to remind the Central Government that they just cannot judge 

Kerala as a wealthy State by merely seeing the number of households with 

electricity and gas connections.   We cannot generalise the situation in all the 

States.  Each State has got a different situation.  

 I would, therefore, request the Central Government to restore the 

kerosene share with subsidy and also increase the share of kerosene to Kerala.  

This demand of ours should be considered positively, and the last notification of 
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the Ministry of Petroleum and Natural Gas be withdrawn immediately.  Thank 

you. 

(1330/PC/RP) 

श्री सदलीप घोष (मेदीसनपुर्) : अध्यक्ष मिोदय, धन्यवाद। 

 मैं एक सगंीन हवषय पर आपकी अनमुहि से सदन और गिृ मंत्रालय की दृहि आकहषाि करना 

चाििा ि ।ं इस मिान सदन के सदस्य िमार ेसाथी, बैरकपरु से एमपी, श्री अजुान हसिं मेर ेबगल में 

बैठे िैं, इन पर बार-बार जानलेवा िमला िो रिा िै। 

 अध्यक्ष मिोदय, हजस प्रदशे में एक एमपी की जान-माल सरुहक्षि निीं िै, विा ंकानून व्यवस्था 

क्या िै, यि िम समझ सकिे िैं। इस चनुाव के समय िमार े10 एमपी कैं हडडेट्स के ऊपर िमला 

िुआ, हजनमें मैं भी ि ।ं …(व्यवधान) िमार ेअसम के माननीय मंत्री जी हबस्वा शमाा जी आए थे, उनके 

ऊपर भी िमला िुआ। …(व्यवधान) िमार े मंत्री बाबलु सहुप्रयो जी के ऊपर आक्रमण िुआ। 

…(व्यवधान) आपने उसकी वीहडयो देखी िै। …(व्यवधान) रूपा गागंलुी के बाल पकड़कर रास्िे में 

र्सीट-र्सीट कर मारा गया िै। …(व्यवधान) ये कोई सामान्य लोग निीं िैं। …(व्यवधान) ये लोग 

दहुनया में मशि र कलाकार िैं। …(व्यवधान) िमार े 158 कायाकिाा र्ायल िैं, िॉहस्पटल में िैं। 

…(व्यवधान) सैकड़ों कायाकिााओ ंको गाजंा केस बनाकर जेल में डाला गया िै।…(व्यवधान) 

 मिोदय, इस साहजश में विा ंकी सरकार और पहुलस सम्महलि िै। …(व्यवधान) यि सगंीन 

मामला िै। …(व्यवधान) इस पर ध्यान हदया जाए। …(व्यवधान) हवरोहधयों को गाजंा केस बनाकर 

जेल में डाला जा रिा िै। …(व्यवधान) इसहलए, मैं आपके माध्यम से हनवेदन करिा ि  ंहक इस हवषय 

पर हवशेष ध्यान हदया जाए। …(व्यवधान) विा ंकी सरकार के ऊपर अंकुश रखा जाए। …(व्यवधान) 

विा ं के लोगों का जान-माल सरुहक्षि निीं िै। …(व्यवधान) रास्िे में सरआेम गोली चल रिी िै। 

…(व्यवधान) विा ंपर इनकी हिफाज़ि के हलए जो लोग आए, उन पर गोली चलाई गई, हजससे दो 

लोग मार ेगए। …(व्यवधान) विा ंएक सेंरल टीम भी गई िै। …(व्यवधान) सार ेदशे में हिसंा समाप्त िो 



02.07.2019         sh/rsg(ks)         Uncorrected/Not for publication                                           323 

गई िै। …(व्यवधान) मिोदय, कल उनके र्र पर िलाशी लेने के हलए फोसा गई थी। …(व्यवधान) 

धन्यवाद। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : कुूँ वर पषु्ट्पेन्र हसिं चन्देल एवं डॉ. मनोज राजोररया को श्री हदलीप र्ोष द्वारा 

उठाए गए हवषय के साथ सबंद्ध करने की अनमुहि प्रदान की जािी िै। 

सभा की कायावािी दो बजकर िीस हमनट िक के हलए स्थहगि की जािी िै। 

1331 बजे 

ित्पश्चाि् लोक सभा 2 बजकर 30 हमनट िक 

के हलए स्थहगि िुई। 
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(1430/RCP/SPS) 

1432 hours 

The Lok Sabha re-assembled after Lunch 

at thirty-two minutes past Fourteen of the Clock. 

 

(Shri A. Raja in the Chair) 

 

MATTERS UNDER RULE 377 – LAID 

1432 hours 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A.RAJA): Hon. Members, the Matters under 

Rule 377 shall be laid on the Table of the House. Members who have been 

permitted to raise matters under Rule 377 today and are desirous of laying 

them may personally hand over text of the matter at the Table of the House 

within 20 minutes. Only those matters shall be treated as laid for which text of 

the matter has been received at the Table within the stipulated time. The rest 

will be treated as lapsed.  
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Re: Need to extend benefits of Ayushman Bharat Yojana to more 

categories of people 

श्रीमती रक्षा निनिल िडसे (रावेर): जन आरोग्य आयषु्मान भारत योजना ग्रास रूट लेवल के 

करीब 5 करोड़ पररवार के ललए मेलिकल की एक ऐसी सलुवधा है लजसके चलते मेर ेलनवााचन के्षत्र में 

अभी तक 4.5 लाख से भी ज्यादा मरीजों को लाभ हुआ है। यह योजना अभी येलो कािा  धारक 

पररवार के लकसी भी सदस्य को उपयकु्त है। महाराष्र राज्य में महात्मा ज्योलतबा फुले जन आरोग्य 

योजना 1 अपै्रल, 2017 से कायाालववत की गई लजसका लाभ आज महाराष्र की जनता को लमल 

रहा है। इस योजना के तहत सभी वगा के येलो तथा सैफरन कािा  धारक को इसका लाभ लमल रहा 

है। आयषु्मान भारत योजना के अंतगात येलो कािा  पररवार सदस्य ही अभी इस योजना का लाभ 

उठा सकते हैं, मेरा इस सदन के माध्यम से सरकार से अनरुोध है लक इस योजना का दायरा बढाया 

जाए जैसे लक महाराष्र राज्य में यह योजना येलो। तथा सैफरन कािा  धारक पररवार के सदस्य के 

ललए कायाालववत हुई है इसी तरह केवर सरकार की जन आरोग्य आयषु्मान भारत योजना का लाभ 

ज्यादा से ज्यादा पररवार ले सकते हैं और पररणामस्वरूप यह देश को सशक्त व आरोग्य सम्पन 

भारत बनाने के ललए होगा। इस योजना के दायर ेमें हॉलस्पटल को सरकार से प्राप्त होने वाली रालश 

आजकल के मेिीकल रीटमेंट व सलुवधाओ ंसे अत्यंत कम होने के कारण बहुत से प्राइवेट स्पेशल 

मेलिकल रीटमेंट से सामावय व गरीब जनता वंलचत रहती है इसललए इस रालश को पयााप्त मात्रा में 

हालस्पटल को देने व ऐसे ज्यादा से ज्यादा मेलिकल रीटमेंट प्राइवेट हॉलस्पटल को सलंग्न करने से 

गरीब मरीजों को इसका फायदा लमलेगा इस लदशा में कोलशश करने का अनरुोध भी मैं सरकार से 

करती ह ।ं 

(इलति)  
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Re: Need to provide adequate medical facilities in Maldah Uttar 

parliamentary constituency, West Bengal 

श्री िगिे ममुुु (माल्दहा उत्तर): महोदय, मेर ेलोक सभा के्षत्र मालवा (उत्तर), पलिम बगंाल 

में स्वास््य सेवाओ ंका घोर अभाव है। समलुचत स्वास््य सेवाओ ंकी व्यवस्था न होने के कारण मेर े

के्षत्र की जनता को काफी मलुककलों का सामना करना पड़ता है। ईलाज के अभाव में छोटी-मोटी 

बीमाररयों के ललए मेर े के्षत्र की जनता को बाहर के के्षत्रों में जाना पड़ता है, लजसके कारण उवहें 

काफी परशेानी होती है। 

अतःिमहोदयि केिमाध्यमि सेि मैंिसरकारि सेिअनरुोधिकरनािचाहताि ह ंि लकि मेरेिलोकिसभाि के्षत्रिकीि

जनतािकोिहोिरहीिपरशेालनयोंिकोिध्यानिमेंिरखतेिहुएिबेहतरिस्वास््यिसेवािउपलबधिकरानेिकीिकृपाि

करेंितथािमेरेिलोकिसभािके्षत्रिसेिएम्सिकेिस्तरिकािअस्पतालिकािलनमााणिलकयािजायेितालकिज्यादािसेि

ज्यादािआमिजनतािलाभालववतिहोिसकेि।                                                              (इलति) 

 

 

Re: Setting up of Railway Coach Factory at Srinivasapura, Karnataka 

SHRI S. MUNISWAMY (KOLAR): Railway Coach Factory at Srinivasapura 

Taluk, Kolar was proposed in the budget 2012-13. In 2014, a MoU 

(Memorandum of Understanding) was signed between the Government of 

Karnataka and the Ministry of Railways to share the project cost on a 50:50 

basis, with land to be provided by the state government.  

I request you to kindly ensure that Railway Coach Factory becomes 

operational at the earliest.  

 (ends) 



02-07-2019      Dir(Vp)/Hcb                 Uncorrected/Not for publication                                              327 

 

Re: Regarding development of Dubri Sanjay Tiger Reserve 

 in Madhya Pradesh 

श्रीमती रीती पाठक (सीधी):  मैं आपके माध्यम से माननीय पयाावरण व पयाटन मंत्री से लनवेदन 

करना चाहती ह  ंकी मेर ेसंसदीय के्षत्र सीधी में दबुरी सजंय टाईगर ररजवा है, सदन को बताते हुए गवा 

हो रहा है लक सफेद शेर मोहन सबसे पहले यहीं दखेा गया था। लवगत कायाकाल में मेर ेआग्रह पर 

केवर सरकार द्वारा 290 करोड़ रूपये की रालश प्रदान कर इसका लवस्तार लकया गया था परतं ु

पयााप्त लवस्तार न हो सका, यहा ंकी प्राकृलतक सुदंरता होने के बावजूद सलुवधाओ ं के अभाव में 

पयाटक चाह कर भी नहीं आते । मेरािआपकेिमाध्यमिसेिमाननीयिमंत्रीिमहोदयिजीिसेिआग्रहिहैिलकि

उक्तिस्थलिकािएकिबारि केवरीयिटीमि सेिअवलोकनिकरािकरिपयााप्ति लवस्तारिकरना,िपयाावरणिवि

पयाटनितथािववयिप्राणीिसंरक्षणिकीिलदशािमेंिपहलिअलभनदंनीयिहोगी।िििििििििििििििििििि(इलत) 

Re: Need to start operation of Akashvani Kendra in Rajgarh 

parliamentary constituency, Madhya Pradesh 

 

श्री रोड़मल िागर (राजगढ़): महोदय,िहमारेियहांि राजगढिमेंिआकाशवाणीि केवरि पूणािसजुलज्जति

होकरिअत्याधलुनकिररकॉलििंगिस्टूलियोिसलहतिलस्थतिहै,िजोिलकिकेवलिस्टाफिकेिअभाविमेंिररकालििंगि

विस्थानीयिस्तरिपरिप्रसारणिनहींिकरिपािरहािहै!िस्टूलियोिकाफीिसमयिसेिबदंिपड़ािहोनेिविदेखरखेि

केिअभाविमेंिनष्टिहोिजायेगा,िलजसकेिललएिस्टाफिप्रलतपूलतािलकयेिजानेिकीिमागंिहमारेिद्वारािलम्बेिसमयि

सेिकीिजातीिरहीिहै।ियलदिदूरदशानिकेवरिकेिररक्तिहुएिस्टाफिकोिआकाशवाणीिकेवरिमेंिपदस्थिकरि

लदयािजाताि हैितोिआकाशवाणीिकेवरिकीि ररकालििंगिविरथानीयिस्तरिपरिप्रसारणिआलदिकायोंिकीि

समस्तिव्यवस्थायेंिसचुारूिरूपिसेिचलिसकें गी।िअतःिमैंिमंत्रीिमहोदयिसेिदूरदशानिकेवरिकेिस्टाफिकोि

आकाशवाणीिकेवरिराजगढिमेंिपदस्थिकरनेिविस्टूलियोिकेिपनुःिपररचालनिकरिररकालििंगिविस्थानीयि

स्तरिपरिकायाक्रमोंिकेिप्रसारणिसबंधंीिस्वीकृलतिजारीिकरनेिकािअनरुोधिकरतािह ।ं 

(इलति) 
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Re: Production of fighter jets by Hindustan Aeronautics LImited, Ojhar in 

Dindori parliamentary constituency, Maharashtra 

डॉ. भारती प्रवीण पवार (नदन्डोरी): मेर े ससंदीय के्षत्र लदविोरी में ओझर में लहवदसु्तान 

ऐयरोनोलटक्स लल0 हवाई जहाज के लनमााण का बहुत बड़ा उद्योग है जहा ंपर वतामान समय में 

लड़ाकू लवमान का लनमााण काया बवद पड़ा है। जहा ंपर हम स्वदेशी लिाकू लवमान एवं मेक इन 

इंलिया के तहत देश में ही लड़ाकू लवमान बना सकते हैं इससे हम लवदेशों से लड़ाकू लवमान खरीदने 

पर जो लवदेशी मरुा खचा करते है उसको बचा सकते हैं। एच ए एल से स्थानीय तौर कई छोटे उद्योग 

धवधे चल रहे हैं लजसमें सैंकड़ों लोगों को रोजगार लमला हुआ है। परवतु सदन को बताते हुए खेद हो 

रहा है लक एच ए।ं एल में लड़ाकू लवमान नहीं बनाए जा रहे हैं। लजसके कारण इस एच ए एल में 

कायारत 5000 मजदूर एव ंअलधकाररयों पर रोजगार का खतरा बना हुआ है। 5000 लोगों में 3000 

लोग लनमााण काया में सलंग्न हैं। लनमााण काया बवद होने से इन तीन हजार मजदूर एवं इंजीलनयरों की 

नौकरी समाप्त हो सकती है। पूवा में एच ए एल अपनी क्षमता का पूरा उपयोग लवलभवन टाईप के 

लड़ाकू लवमान का लनमााण लकया जा चकुा है। सखुाई 30 एम के आई के लनमााण आदेश इस एच ए 

एल को लदया जाए लजससे एच ए एल में लड़ाकू लवमान का लनमााण लकया जा सके और उत्पादन 

काया को शरुू लकया जा सके । 

सदनिकेिमाध्यमिसेिअनरुोधि हैि मेरेिससंदीयिके्षत्रि लिविोरीिमेंि लस्थतिएचिएिएलिमेंिलड़ाकूि

लवमानोंिकाि लनमााणिकायािऔरिउत्पादनिकोि पूवा िकीितरहिचालूि लकयािजाएि लजससेिइसमेंिकायारति

मजदूरिकीिनौकरीिबचीिरहे। 

(इलति) 
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Re: Improving train journey between Balurghat and Siliguri Junction 

 

DR. SUKANTA MAJUMDAR (BALURGHAT): There is only one Train that runs 

from my constituency Balurghat to Siliguri. Though the Train runs daily, it gets 

frequently cancelled for weeks and even more leading to completely paralysing 

the normal life of people of my constituency. 

I, therefore, urge the Minister of railways to take steps in this regard.  

 The train carries patients for advanced treatment to Siliguri but does not 

have a sleeper coach or Air conditioning facility. As you know travelling in such 

a condition for about 300 kilometres is painful for the patients as well as the 

attendants. I request the Minister of Railways to attach few sleeper coaches for 

the smooth travel of patients of my area.  

 The train never reaches on time. It needs to be improved.  

 After the train detours via Thakurganj, it gets further delayed.  

 I urge the Minister of Railways to take note of the worsening condition of 

the rail journey between Balurghat and Siliguri Junction and take urgent 

necessary measures to improve the situation. 

 (ends) 
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Re: Need to provide funds for construction of Metro Rail Services Phase 

II in Jaipur, Rajasthan 

 

श्री रामचरण बोहरा (जयपुर):  महोदय, आदरणीय नरवेर मोदी जी ने लपछले कायाकाल में स्माटा 

लसटी प्रोजेक्ट के तहत भारत के प्रथम 20 शहरों में जयपरु को चनुा तथा इसके ललए में और 

जयपरु की जनता हृदय से माननीय प्रधानमंत्री नरवेर मोदी जी का आभार व्यक्त करते हैं। लेलकन 

महोदय, यहा ं पर बढती आबादी के चलते रासंपोटा  व्यवस्था बहुत लचर हो चकुी है। लनयलमत 

दघुाटनाए ंहोने लगी हैं। रैलफक जाम यहा ंकी आम समस्या है। मैं सदन का ध्यान आकलषात करना 

चाह गंा लक वर्लिा  हैररटेज लसटी के नाम के ललए पूर ेभारत से एकमात्र शहर जयपरु का नाम गया है। 

इसके ललए मैं जयपरु की जनता की तरफ से आप सभी का आभार व्यक्त करता ह ।ं 

महोदय,िमैंियहिलनवेदनिकरनािचाह गंािलकिमैरोिफैजिप्रथमिकािकायािसम्पूणािहुएिबहुतिअसााि

होिचकुाि हैिजोि लकिरांसपोटा ि केि ललएिमानसरोवरिसेिचादंपोलितकिकीिव्यवस्थािकरताि है,ि लेलकनि

महोदय,िजयपरुिकािरासंपोटा ि लसस्टमिइसितरहिसेिहोिचकुाि हैि लकिहमेंिमेरोिफेजिलद्वतीयिकािकायाि

जर्लदिशरुूिकरनाि होगा,ि क्योंलकिचादंपोलि सेि लेकरि हरमािाि होतेि हुएि चोमूि तकि रैलफकिकाि बड़ाि

दबाविहै।िमैंि येि लनवेदनिकरनािचाह गंाि लकियलदिमेरोिकािलद्वतीयिफेजिशरुूिलकयािजायेितोि लवश्वकमााि

औद्योलगकिके्षत्रिऔरिचोमूितकिजानेिवालेियालत्रयोंिकोिफायदािहोगा,िइसकेिसाथिहीिदघुाटनाओंिमेंि

कमीिआयेगी,िसाथिहीितेजीिसेिप्रदूलषतिहोतािशहरिजयपरुिइसिसमस्यािसेिबचिपायेगा। 

 महोदय,िमैंियहिलनवेदनिकरनािचाह गंािलकिमेरोिफेजिलद्वतीयिकेिललएिराज्यिसरकारिसेिबाति

करिजर्लदीिसेिजर्लदीिफंििस्वीकृतिलकयािजाये।ितालकिजयपरुिकािस्वरूपिऔरिसदुृढिलकयािजािसके,ि

दघुाटनाओंिमेंिकमीिआिसकेिऔरिबढतीिहुईिप्रदूषणिकीिसमस्यािकािसमाधानिहोिसके।िमेरािआपसेि

यहीिअनरुोधिहै। 

 (इलति)
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Re: Regarding irrigation facilities in Kodarma parliamentary 

Constituency, Jharkhand 

 

श्रीमती अन्िपूणाु देवी (कोडरमा): सदन के माध्यम से सरकार का ध्यान मैं अपने ससंदीय 

के्षत्र कोिरमा के अंतगात तीन लजले हजारीबाग का कुछ लहस्सा, लगररिीह का कुछ लहस्सा एवं 

कोिरमा के लसचंाई असलुवधा पर ध्यान लाना चाहती ह ूँ। इन के्षत्रों के लकसान बहुत ही गरीब हैं और 

अपने खेती के ललए बरसात पर पूरी तरह से लनभार हैं साथ ही इन के्षत्रों में सूखा पड़ना आम बात हो 

गई है। इस के्षत्रों में नलदयाूँ भी हैं परवत ुसदन को बताते हुए खेद हो रहा है लक इन के्षत्रों में सरकार 

की लसचंाई योजनाओ ंका पूरा लाभ यहा ंके लकसानों को नहीं लमल पा रहा है। यहा ंपर एक कैशो 

जलाशय है लजसका काया अभी तक अधूरा पड़ा है और वषों से कैशो जलाशय को पूरा बनाने का 

काया ललम्बत पड़ा है। लतलैया िैम पयााप्त जल सगं्रह के बाद भी कोिरमा एव ंहजारीबाग के के्षत्रों को 

समलुचत रूप से लसचंाई उपलब्ध नहीं करवाई जा रही है। पचंखेरा लसचंाई भी बन गई है परवत ुपानी 

की आपूलता लकये जाने हेत ुपयााप्त नहरों का लनमााण नहीं हुआ है। कोिरमा, हजारीबाग एवं लगरीिीह 

के जो लजले मेर ेससंदीय के्षत्र में पड़ते हैं वे लसचंाई की सलुवधा से वषों से वंलचत हैं। लजसके कारण 

यहा ंके लकसान चाहते हुए खेती का काया पानी के अभाव में यथोलचत ढंग से नहीं कर पाते हैं। 

सदनि केिमाध्यमि सेिसरकारि सेिअनरुोधिकरनािचाहतीिह ूँि लकि मेरेिससंदीयि के्षत्रिकोिरमािअंतगाति

कोिरमा,िहजारीबागिएवंि लगररिीहिसभीिलजलोंिमेंिहोिरहेि ।ि लसचंाईिकायािसेि लकसानोंिकोिहोनेिवालेि

लाभि कीि समीक्षाि केवरि स्तरि परि करवाईि जाएि लजससेि मेरेि ससंदीयि के्षत्रि कोिरमाि अंतगाति सभीि

ब्लाकोंिमेंिगरीबिलकसानोंिकेिखेतोंिकोिसमलुचतिमात्रािमेंिपानीिकीिआपूलतािकीिजािसके। 

(इलति)   
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Re: Development of water saving irrigation techniques in the country 

 

श्री अजय कुमार (िीरी): वषाा से पहले देश के लवलभवन भागों से पेयजल सलहत लसचंाई के पानी 

का सकंट बढ रहा है। वहीं वषाा के भी उम्मीद से कम रहने की सभंावना लवशेषज्ञों द्वारा व्यक्त की गई 

है। नीलत आयोग ने भी पानी के सकंट को एक चनुौती बताया है। गंभीर जल सकंट को रखेालंकत 

करते हुये इसके कई कारण बताये गये हैं, समस्या के हल के ललए कारण के साथ लनवारण पर 

लवचार करना चालहए। 

अभीिमाननीयिप्रधानमंत्रीिजीि नेि इसि लवषयिकीिगंभीरतािविहलि लनकालनेि हेतुिदेशभरिकीि

सभीि ग्रामि सभाओंि केि सरपचंोंि कोि पत्रि ललखाि वि उनकेिआवाहनि परि पूरेि उ0प्र0ि कीि सभीि ग्रामि

सभाओंिमेंि22िजूनिकोिजलिसरंक्षणिहेतुिकायाक्रमिभीिहुये। 

जलिसकंटिवालेिके्षत्रोंिमेंिअलधकिपानीिकीिजरूरतिवालीिफसलेंिनिबोईिजायें,िक्योंलकिउक्ति

के्षत्रोंिमेंि ऐसीिफसलेंि भूलमगतिजलिकािदोहनिकरकेिउगायीिजातीिहैंि लजसकेिकारणिजलस्तरिनीचेि

चलािजातािहैिविजलिसकंटिगंभीरिहोिजातािहै।िलजसकेिउदाहरणस्वरूपिहमिमहाराष्रिविपजंाबिकाि

उदाहरणिलेिसकतेिहैं। 

माननीयिअध्यक्षिजीिमैंिआपकेिमाध्यमिसेिसरकारिसेिअनरुोधिकरतािह ंिलकियलदिजरूरीिहोि

लनयमिकानूनिबनानेिकेिसाथिहीिकमिपानीिसेिलसंचाईिकेितरीकेिलवकलसतिकरनेिकेिसाथिहीिपानीिकीि

बचतिकरनेिकेिसाथिहीिउसेिदूलषतिहोनेिसेिबचानेिकेितरीकेिभीिलवकलसतिकरनेिहोंगे। 

 (इलति)  
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Re: Need to introduce Ayushman Bharat Scheme in Rajasthan 

 

SHRI DUSHYANT SINGH (JHALAWAR-BARAN): The scheme Ayushman 

Bharat was announced by the Hon'ble Prime Minister during his Independence 

speech in 2018. This Scheme is the biggest welfare scheme to help 10 crore 

families. 

But the State of Rajasthan has not adopted this scheme. Till now, the 

old health scheme is in operation in the State. 

I urge the Central Government to ensure that the state government 

implement the Scheme. As the beneficiary gets a 5 lakh insurance cover, 

implementation of this scheme will help those covered by the Social-Economic 

Caste Census (SECC), 2011.  

The rural and urban areas will be covered and the process is cashless 

and paperless. This scheme will include more women and children with no limit 

relating to age and size of families. The Scheme will cover my constituency of 

Jhalawar - Baran. As my district belongs to the 114 inspirational district, it will 

help this region. This will provide medical facility to the poor and needy people.  

I, therefore, urge the Government to ensure that the scheme is 

introduced in the State and all the necessary steps for its implementation are 

taken at the earliest. 

 (ends) 
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Re: Need to recognise Baba Raghav Das Post Graduate College, as 

Agriculture University 

 

श्री रमापनत राम निपाठी (देवररया): बाबा राघव दास स्नातकोत्तर महालवद्यालय जो देवररया 

जनपद मखु्यालय पर लस्थत है लजसमें 1964 से कृलष के्षत्र में शोध लशक्षण प्रचार सेवाए ंप्रदान की 

जा रही हैं, महालवद्यालय अपने ससंाधनों से 12 कृलष लशक्षण ससं्थान सचंाललत कर रहा है। यह 

महालवद्यालय प्रख्यात स्वतंत्रता सगं्राम सेनानी बाबा राघव दास के गौरव को अपने आप में समेटे 

हुए है। सरकार इस के्षत्र में कृलष लवकास हेत ुसंकलर्लपत है। कृषकों की आय दगुनुी करने हेत ु

आवकयक है लक कृलष लशक्षा व तकनीक कैसे लवकलसत हो। इस लदशा में यह महालवद्यालय काया कर 

रहा है। जबलक इस महालवद्यालय को लवश्वलवद्यालय का दजाा नहीं लमल पाया है। लवश्वलवद्यालय की 

स्थापना होने से इस के्षत्र में लकसानों का उत्थान व लवकास होगा। 

अतःिमैंिचाह गंािउपरोक्तित्योंिकेिसापेक्षिमेंिबाबािराघविदासिस्नातकोत्तरिमहालवद्यालयिकोि

कृलषिलवश्वलवद्यालयिकीिमावयतािप्रदानिकीिजाएिलजससेिपूवााचलिसेिसटेिलबहारितकिकेिकृषकोंिकीि

दशािमेंिपररवतानिलायािजािसके। 

 (इलति)  
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Re: Need to expedite doubling and electrification of Jhansi-Manikpur 

railway line 

 

श्री आर. के. नसिंह पटेल (बािंदा):उत्तर मध्य रलेवे के अंतगात झॉसी से मालनकपरु वारस्ता बादंा - 

लचत्रकूटधाम कवी रले खण्ि का दोहरीकरण एवं लवद्यतुीकरण का काया चल रहा है यह रले खण्ि 

बवुदेलखण्ि के्षत्र की जीवन रखेा है। आये लदन स्थानीय आबादी को अपने स्थान से गंतव्य स्थान 

तक पहुचंाने का एकमात्र साधन है। 

अतःिभारतिसरकारिसेिमागंिकरतािह ूँिलकितत्कालिझॉसी-िमालनकपरुिरलेिखण्ििकाि

दोहरीकरणिविलवद्यतुीकरणिकािकायािशीघ्रिसम्पवनिकरायािजाएितालकिआमिजनिजीवनिकोिसलुवधाि

लमलिसके। 

 (इलति)  
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Re: Proper implementation of Ayushman Bharat Yojana in Muzaffarpur 

parliamentary constituency, Bihar 

 

श्री अजय निषाद (मजुफ्फरपुर): माननीय प्रधानमंत्री जी की अलत महत्वाकाकं्षी योजना प्रधानमंत्री 

जन आरोग्य योजना (आयषु्मान भारत) की ओर सरकार का ध्यान आकृष्ट कर रहा ह ।ं हमार े

ससंदीय के्षत्र मजुफ्फरपरु के पूर ेलजले में पहले चरण में 5 लाख 19 हजार 625 लोगों को गोर्लिन 

कािा  को लवतररत करने का लक्ष्य तय लकया गया है लेलकन अब तक केवल 10-12 हजार लोगों को 

ही कािा  महैुया हुआ है और इससे अदंाजा लगाया जा सकता है लक सभी लोगों को कािा  पहुचंने में 

6 महीने से अलधक का समय और लग सकता है। अभी सदर अस्पताल एवं प्राथलमक स्वास््य 

केवरों में कािा  बनाने का काम चल रहा है और कमाचाररयों की पयााप्त सखं्या नहीं होने के कारण 

कािा  धीमी गलत से बन रहे हैं। साथ ही वसधुा केवर को भी कािा  बनाने की लजम्मेदारी सौंपी गई है 

लेलकन उनकी भी सखं्या उतनी नहीं है जो समय पर लक्ष्य प्राप्त कर सके। साथ ही इसका सचंालन 

लनजी हाथों में है, जो लोगों से कािा  बनाने के नाम पर मनमानी अवैध रालश वसूल रहे हैं। एक बात 

और भी कालबलगौर है। लक कािा  का प्रलतवषा नवीनीकरण होना है। अगर लनलित समयालवलध में कािा  

ही नहीं बनेगा तो प्रलतवषा लकस कािा  का नवीनीकरण होगा। 

मैंिआपकेिमाध्यमिसेिसरकारिसेिमागंिकरनािचाह गंाि लकि दूरेि लजलेिकेिसभीिअस्पतालोंिएवंि

प्राथलमकिस्वास््यिकेवरोंिपरिकािा िबनानेिकीिपयााप्तिव्यवस्थािकीितायेितालकिलनलितिसमयावलधिमेंि

लक्ष्यिकोिप्राप्तिलकयािजािसके।िसाथिहीि लनजीिअस्पतालोंियाि गैरिसरकारिअस्पतालोंिमेंिलोगोंिकोि

उपचारिदेनेिमेंिजोिआनाकानीिएवंिअलनयलमततािबरतीिजािरहीि है।िउसिपरिलगामिलगानेि केि ललएि

लनगरानीिकरनेिकीिसख्तिव्यवस्थािकीितायेितालकिलोगोंिकोिआयेिलदनिहोिरहीिपरशेालनयोंिसेिलनजाति

लमलिसके। 

(इलति) 
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Re: Publication of final NRC 

 

SHRI ABDUL KHALEQUE (BARPETA): As final NRC likely to be published on 

31st July, 2019, I urge the Government to bring a bill to abolish the 'D' voter 

system of Assam, through which many genuine Indian Citizens are being 

harassed. 

 (ends) 

 

Re: Condition of Government schools 

 

SHRI GURJEET SINGH AUJLA (AMRITSAR): Government Schools in rural 

areas are in total neglect.  With old and dilapidated school buildings, the quality 

of teachers are areas of major concern. I urge the Government to take 

remedial steps in this regard. 

 (ends) 
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Re: Need to construct new railway line connecting Ariyalur, Perambalur, 

Thuraiyur and Namakkal in Tamil Nadu 

 

DR. T. R. PAARIVENDHAR (PERAMBALUR): My constituency Perambalur in 

Tamil Nadu is an under developed one. 70% of people are engaged in 

agriculture. In the absence of rail transportation, farmers are not able to move 

their produces to different markets to realize better price. If the rail connection 

is provided, it will be of great help to the farmers. Their produces could be sold 

at fair price in the nearby markets. Absence of rail route also deters 

industrialists from establishing new industries. The industrialists will come 

forward to establish industries only if there is rail line connectivity. 

 Sometime back there was a proposal to lay down the rail lines 

connecting Ariyalur-Perambalur-Thuraiyur and Namakkal. The distance 

connecting these four Centres, is about 108 kms. It will also provide vital link to 

all the main rail routes. The Government of India surveyed the land a few years 

ago at a cost of Rs.16.5 lakhs. Still the project has not taken off and the 

reasons are not known. 

 Considering the helpless farmers' and unemployed youth's plight, I urge 

upon the Union Government through this august house to take necessary 

action for laying of new rail lines which connects Ariyalur-Perambalur-

Thuraiyur and Namakkal. 

 (ends) 
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Re : Problems afflicting powerloom weaving 

SHRI S. JAGATHRAKSHAKAN (ARAKKONAM): Arakkonam, which is my 

constituency in Tamil Nadu is famous for powerloom weaving. The power loom 

weaving industry in the country, especially in Tamil Nadu is facing a long-

drawn recession. The Association has urged the Union Government to conduct 

a detailed survey of the impact of GST. More than 80,000 workers have lost 

their jobs in weaving sector in the State.  

 The condition of weavers has deteriorated and many of them are not 

able to sustain the weaving and spinning job. Sir, GST is levied when the 

weaver purchases the yarn. And when it is given for dyeing, again GST is 

levied. When the finished product comes for sale, again another slab of GST is 

slapped. The price of their finished products becomes uneconomical because 

of levy of GST at three stages. The scheme for Rebate of State and Central 

Taxes and Levies for garments and made-ups should be extended to all the 

textile products especially yarn fabrics.  

 Moreover, if the Government wants the weavers to sustain and continue 

in the job, they should be given electricity free of cost. The load of electricity for 

powerloom is very less and the Government can extend this facility as subsidy. 

There should be a scheme to give pension to the weavers who have attained 

60 years of age.  

 I would, therefore, urge upon theिHon’bleिTextileिMinisterिtoिexamineिtheि

whole issue and provide relief at the earliest.         (ends) 
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Re : Need to construct flyovers in Rajahmundry, Andhra Pradesh 

SHRI MARGANI BHARAT (RAJAHMUNDRY): I want to raise a very important 

issue relating to construction of flyovers in Rajahmundry,  Andhra Pradesh. In the 

absence of flyovers at Diwancheruvu, Lalachervu, Vemagiri and Jonnada junctions, 

accidents are taking place frequently and people are losing precious lives in the 

accidents.  Of course, flyover at Morampudi has been sanctioned.  I would request 

the hon'ble Minister to sanction the remaining flyovers also so that precious lives of 

citizens of Rajahmundry, Andhra Pradesh can be saved.                        (ends) 

 

Re: Problems faced by farmers in insurance claims under Pradhan Mantri 

Fasal Bima Yojana in Hingoli parliamentary constituency, Maharashtra 

 

श्री हमेन्त पानटल (नहिंगोली): महोदय, भारत एक कृलष प्रधान देश है और ग्रामीण आबादी का 

अलधकतम अनपुात कृलष पर आलित है। सरकार ने फसल के नकुसान से लकसानों की रक्षा के ललए 

प्रधानमंत्री फसल बीमा योजना शरुू की लेलकन इसके नाम पर लकसानों का शोषण लकया जा रहा ह ैऔर 

लाभ लनजी बीमा कंपलनयों को लमल रहा ह।ै 

मेरेिसंसदीयिके्षत्रिलहगंोलीिमेंिफसलिबीमाियोजनािकािलाभिलकसानोंिकोिनहींिलमलािह।ैिमहाराष्रिमेंि

लकसानोंिनेि16000िकरोड़िरूपयेिकािप्रीलमयमिभरािथािऔरिलकसानोंिकोिबीमािकेिरूपिमेंिकेवलि3,634ि

करोड़िरूपयेिलमलेिइसकािमतलबिहैिलकिबीमािकंपलनयोंिकोि10,000िकरोड़िरूपयेिकािशदु्धिलाभिहुआिहै।ि

मेरािआपकेिमाध्यमिसेिसरकारिसेिलनवेदनिहैिलकिलकसानोंिकोिबीमािरालशिकेिभगुतानिमेंिहोिरहीिपरशेानीि

कािसरकारिसंज्ञानिलेिऔरिइसिप्रलक्रयािकोिसगुमिऔरिसरलिबनायेिलजससेिलकसानिकोिअपनेिहकिकीि

रालशिलमलनेिमेंिलकसीिप्रकारिकीिबाधािनािआए।िमेरािसरकारिसेिलनवेदनिहैिलकिइसिसंवेदनशीलिमदेु्दिपरि

संसदिमेंिगहनिचचाािहोनीिचालहएिऔरिजर्लदिहीिइसकािलनवारणिकरनािचालहए।   

           (इलत) 
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Re: Need to take flood control measures in Bihar 

 

श्री महाबली नसिंह (काराकाट): महोदय, लबहार एक ऐसा राज्य है जहाूँ आधा लबहार बाढ से एवं 

आधा लबहार सूखे से प्रभालवत रहता है। नेपाल के अलधग्रहण के्षत्र में भारी वलृष्ट के चलते नेपाल से 

लनकलने वाली कोशी । गंिक नलदयों में बाढ आने के चलते लाखों लोग घर से बेघर हो जाते हैं तथा 

हर साल करोड़ों रुपये की क्षलत होती है। अतः सरकार से मागं करते है लक नेपाल सरकार से बात 

कर बाढ रोकने के ललये कोई ठोस कदम उठाये । 

(इलति) 

 

Re : Including Rangeilunda Airport in Odisha under UDAN Scheme 

SHRI CHANDRA SEKHAR SAHU (BEHRAMPUR): In my parliamentary 

constituency since pre independence a small Air port is functioning.  Now the 

Airport which is in Rangeilunda is under state government.  It is well 

maintained. Only small Air craft and helicopters are occasionally landing there.  

Gopalpur-on-sea is a tourist place and Beharampur, the main city of South 

Odisha is only 10 Kilometers from the Airport. So I request the Civil Aviation 

Ministry to include the Rangeilunda Airport under "UDAN" scheme, so that this 

Airport becomes functional and will connect places like Vishakhapatnam, 

Bhubaneswar, Jharsuguda, Kolkata etc. 

(ends) 
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Re : Providing Central Assistance for Nehru Trophy Boat Race 

ADV. A.M. ARIFF (ALAPPUZHA): I request the central government to provide 

assistance for Nehru Trophy Boat race on the Punnamda Lake, in my 

constituency Alappuzha, Kerala which is held on the second Saturday of 

August every year. On the day of this fiercely fought boat race, the tranquil 

lake front is transformed into a sea of humanity with an estimated three lakh 

people, including tourists from abroad, coming to watch the event.  

 It was on 1 July 1969 that the trophy was renamed as Nehru Trophy. It 

was decided in the NTBR meeting held on that day. The financial assistance 

given by the central government for the promotion of Nehru trophy boat race is 

very low.  So I request the Tourism ministry to provide at least Rs. 5 crore for 

Nehru trophy boat race from this year.      (ends) 
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Re : Completion of Madurai to Bodinayakkanur railway gauge conversion 

project in Tamil Nadu 

 

SHRI P. RAVEENDRANATH KUMAR (THENI): I would like to urge the 

government to expedite the gauge conversion project of 90.41 km from 

Madurai to Bodinayakkanur which is pending for long period . This railway line 

has historical value since it had been used since pre independence period 

particularly for transporting cardamom, coffee and other agricultural products 

to other parts of the state and for exports. The gauge conversion project was 

sanctioned in the year 2008- 09 and this line was closed for works. In the year 

2016 the estimated amount of Rs.302.90 cr was also sanctioned by the 

Government. But due to non-allocation of adequate fund in time, this project 

has been pending and the works are being undertaken very slowly. In case of 

completion of this project and introduction of rail services again on this line, 

more than one lakh people will be benefited everyday besides generating 

significant revenue to the Railways. Therefore, I request the Government to 

allocate the sanctioned amount of Rs.302.90 crore immediately and take 

necessary action for the early completion of this project.  

(ends) 
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STATUTORY RESOLUTION RE: DISAPPROVAL OF INDIAN MEDICAL 

COUNCIL (AMENDMENT) SECOND ORDINANCE 

AND 

INDIAN MEDICAL COUNCIL (AMENDMENT) BILL 

 

1433 hours 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Hon. Members, Item Nos. 10 and 11 

will be taken up together. Shri Adhir Ranjan Chowdhury. 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): I beg to move: 

“Thatि thisि Houseि disapprovesि ofि theि Indianि Medicalि Councilि

(Amendment) Second Ordinance, 2019 (No. 5 of 2019) 

promulgatedिbyिtheिPresidentिonि21िFebruary,ि2019.” 

 

THE MINISTER OF HEALTH AND FAMILY WELFARE, MINISTER OF 

SCIENCE AND TECHNOLOGY AND MINISTER OF EARTH SCIENCES (DR. 

HARSH VARDHAN): I beg to move: 

“Thatि theि Billि furtherि to amend the Indian Medical Council Act, 

1956,िbeिtakenिintoिconsideration.” 

 

सर, इस इलण्ियन मेलिकल काउंलसल (अमेण्िमेंट) लबल, 2019, लजसको मैंने अभी मूव 

लकया है, इसके पूर ेसदंभा को समझने के ललए लपछले कुछ वषों की क्रोनोलॉजी ऑफ इवेंट्स को 

हमें समझना पडे़गा, इस हाउस को समझना पडे़गा, तब हमें इसका महत्व समझ में आएगा। इसललए 

मैं आपकी और ऑनरबेल मैम्बसा की परमीशन चाहता ह ,ं इसको लवस्तार से आपके बीच में रखने 

के ललए।  
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(1435/KDS/SMN) 

सर, हम जानते हैं लक जो इंलियन मेलिकल काउंलसल है, उसका मेलिकल काउंलसल एक्ट 

1956 में बना और उसी के आधार पर इंलियन मेलिकल काउंलसल, लजसको साधारणतया 

मेलिकल काउंलसल आफ इंलिया के नाम से हम जानते हैं, वह बनी। इसकी प्रमुख रूप से लजम्मेदारी 

इस देश में मेलिकल प्रोफेशन के स्टैंिि्ास को रगेलेुट करने की थी। मेलिकल प्रोफेशनर्लस के 

एलथकल स्टैंिि्ास को मेंटेन करने के ललए, मॉनीटर करने के ललए, नए मेलिकल कॉलेजेस को 

खोलने के ललए परलमशन देने के ललए, देश में एम.बी.बी.एस. की, पोस्ट गे्रजएुशन की सीट्स 

इत्यालद को समय-समय पर बढाने के ललए नए मेलिकल एजकेुशन के इंलस्टट्यूशवस और मेलिकल 

एजकेुशन के कररकुलम को समय-समय पर ररवाइज़ करने के ललए इसको एक महत्वपूणा लजम्मेदारी 

दी गई। उस लजम्मेदारी को लनभाते-लनभाते लपछले लगभग दो दशकों में, लवशेष रूप से सार ेदेश में 

यह परसेप्शन बना, मेलिकल प्रोफेशन में भी यह परसेप्शन बना लक शायद मेलिकल काउंलसल 

अपनी लजम्मेदारी को लनभाने में पूरी तरह से असफल रही है और उसके बार ेमें यह भी परसेप्शन 

बना लक मेलिकल काउंलसल में बहुत ज्यादा करप्ट पै्रलक्टसेज़ का बोलबाला है। बहुत सार ेमेलिकल 

कॉलेजेज़ जो अच्छे स्टैंिि्ास मेवटेन करते थे, उनको अपने कॉलेज को आगे चलाने के ललए 

परलमशन लिनाई हो  जाती थी और बहुत सार ेऐसे कॉलेजेज़ जो लक अप टू द माका  नहीं होते थे, 

उनको परलमशवस लमल जाती थीं। बहुत लंबे समय तक लोगों को इंतजार कराया जाता था और 

एक प्रकार से यह परसेप्शन बना लक वह भ्रष्टाचार का एक बड़ा अि्िा बन गया है। मझेु बहुत आिया 

हुआ जब हमार ेमाननीय अधीर रजंन जी ने यह कहा लक मैं इसका इंरोिक्शन अपोज़ करता ह ।ं मैं 

बहुत परुानी लहस्री में नहीं जाना चाहता। मैं लहस्री को वषा 2010 से शरुू करना चाहता ह ।ं वषा 

2010 में िॉ. मनमोहन लसहं जी की सरकार थी और आप भी शायद उस सरकार के अंदर मंत्री थे। 

लजतना लक मैं जानता ह ,ं आप रले राज्य मंत्री थे। …(व्यवधान) 

SHRI BHARTRUHARI MAHTAB (CUTTACK): Sir, Shri Adhir Ranjan Ji is not 

opposing the introduction. He has just disproved the Ordinance.  
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DR. HARSH VARDHAN: I will explain the necessity of that Ordinance. Anyway, 

in whatever form you are opposing it, I just want to take you back to 2010. जब 

मनमोहन लसहं जी की सरकार थी और एक समय ऐसा आया जब मेलिकल काउंलसल ऑफ इंलिया 

के बार ेमें लजस परसेप्शन की मैं बात कर रहा ह ,ं वह एक प्रकार से अपने एक्स्रीम पर पहुचंा। 

मेलिकल काउंलसल ऑफ इंलिया के लोगों को अरसे्ट भी लकया गया। उस समय एग्जैक्टली जो 

अभी हमारी सरकार ने लकया, वह भी एक सीरीज़ ऑफ इवेंट्स के बाद लकया है। वह िॉक्टर 

मनमोहन लसहं की सरकार भी करने के ललए मजबूर हो गई थी। मेलिकल काउंलसल ऑफ इंलिया 

को सपुरसीि करके 2010 में एक्स्पट्ास का एक बोिा  ऑफ गवनासा बनाया गया। मेलिकल 

काउंलसल ऑफ इंलिया की सारी पॉवसा उस बोिा  ऑफ गवनासा को दे दी गई ं और लगभग 2013 

तक उस बोिा  ऑफ गवनासा ने काम लकया। इस पररपे्रक्ष्य में और इस बैकग्राउंि के साथ जो 

मेलिकल काउंलसल ऑफ इंलिया के बार ेमें परसेप्शन था, वषा 2014 के मई माह में देश में हमारी 

सरकार आई।  

(1440/MM/MMN) 

उस समय हमारी सरकार ने मेलिकल काउंलसल ऑफ इंलिया की ओवरऑल वलकिं ग के 

बैकग्राउंि को ध्यान में रखते हुए उसके बार ेमें ररव्यू करने के ललए प्रो. रजंीत राय चौधरी, जो लक 

देश के जाने-माने और प्रलतलित, अभी वे इस दलुनया में नहीं हैं, लेलकन शायद मेलिकल प्रोफेशन के 

अकेिलमक वर्लिा  में वह एक बहुत महान ररस्पैक्ट एजंॉय करते थे और आज भी करते हैं। उनकी 

अध्यक्षता में एक कमेटी बनाई गई और उनको कहा गया लक आप मेलिकल काउंलसल की 

फंक्शलनगं के बार ेमें सरकार को राय दीलजए लक सरकार को क्या करना चालहए। This was in the 

context of what the earlier Government had done for those three years. उन तीन 

सालों की समालप्त के बाद मेलिकल काउंलसल ऑफ इंलिया ने दोबारा से इलेक्शन करके they had 

brought back the original Medical Council of India. That Committee was led by 

Prof. Ranjit Roy Chaudhury. उस कमेटी ने बहुत लम्बी-चौड़ी ररपोटा  दी है। लेलकन मैं आप 
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सबका धैया चाहता ह  ंतालक उनकी ररपोटा  में से हमार ेसजं्ञान में यह लवषय आ जाए। मैं उसमें से कुछ 

अंश पढकर इस सदन के सामने रखना चाहता ह ।ं पेज नबंर 10 पर एक पैराग्राफ है, लजसमें उस 

कमेटी का ऑबज़वेशन है – 

 “Inि practice,ि itि hasि beenि theि Medicalि Councilि ofि Indiaि thatि hasि

exercised control under the Act. Over time, through frequent and 

piecemeal amendments to the original Act, the MCI has gained a 

tight control over every aspect of medical education. Through its 

power to frame regulations for the establishment and inspection of 

medical colleges, the MCI has a virtual stranglehold over every 

detail of medical education, from permission to establish medical 

colleges, start post-graduate courses to the details of the 

curriculum. Through its supervisory provisions, it stipulates the 

requirements for infrastructure and teachers, and demands strict 

adherence.” 

 

I quote from page 11. 

 

“Theि rulesि and regulations for setting up medical schools are 

outdated and not aligned with current global norms of medical 

education. MCI has restricted its role purely to that of a regulator 

for granting permission to start a new medical college, permit 

continuation or recommend rejection even on minor variance from 

its listed infrastructural or faculty norms. This centralised opaque 

structure has led to questionable practices and decisions leading 

toिaिlargeिnumberिofिlitigations.” 

 

Then, on page 12, there is a paragraph which says: 

 

“Theिpublicिperceptionिisिthatिtheिmedicalिregulatoryिbodyिprotectsि

its own members rather than the public. In recent times, due to the 

tardy processes of the Councils, State and Central, the medical 

profession is seen in poor light by the public and has lost much of 

itsिstature.” 
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Then, on page 14, the Expert Committee says: - 

 

“Ifि theिoverallिobjectiveिofिprovidingिhealthcare,िandिnotि justि treatि

disease, to all the citizens of this country is to be achieved, there 

is need for radical changes both in the medical training processes 

and in the oversight over the practice of medical professionals. 

We need to acknowledge the problems that exist in the current 

system and establish a system that has adequate transparency 

and accountability to win the confidence of the profession and the 

general public. The goal should be to provide competent ethical 

and professional healthcare to all the citizens of India. There is an 

urgent need to restore faith in the profession and its regulatory 

mechanisms. The concentration of power in a single agency, 

which lays down the educational standards, approves the creation 

of institutions for UG and PG education and also overseas 

professional conduct of practising physicians, has not served its 

purpose. 
 

(1445/VR/SJN) 

 The structure of the present Council is such that actions are 

 unidirectional leaving no room for dialogue. Its structure violates the 

 general principle in education, which is that laying down the educational 

 standards and accrediting organisations based on their capability in 

 achieving these standards need to be done by different agencies.” 

  

 Then, on page 15 there is a paragraph, which says: The regulatory 

mechanism should be responsible for protecting the interests of the general 

public and encourage that medical competence is sustained and medical 

practice is ethical. In order to achieve this, major reforms in the existing 

structure are needed. In keeping with global standards and as is the practice in 
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other educational fields in our country like All India Council for Technical 

Education (AICTE) and University Grants Commission (UGC), regulatory 

structures should be run by persons selected through a transparent 

mechanism rather than by the current process of election and nomination.  

 Then, Sir, I want to bring to your kind notice a report of the 

Parliamentary Standing Committee on Health and Family Welfare. इसी ररपोटा  के 

कावटेक्स्ट में जो लिपाटा मेवट ररलेटेि पाललायामेंरी स्टैलविंग कमेटी थी, उसने सओु मोटो अपनी 

चचाा में इस लवषय को ललया था। उसके कुछ ऑब्जवेशवस मैं आपके सामने रखना चाहता ह ।ं  

 The Department Related Parliamentary Standing Committee on Health 

and Family Welfare in its 92nd Report observed that the challenges facing 

medical education are truly gigantic and cannot be addressed with an ossified 

and opaque body like Medical Council of India (MCI). Calling for game changer 

reforms immediately and urgently, the Committee observed that if revamping 

of the regulatory structure is delayed any further on any grounds including 

political expediency, it will be too late as too much momentum will have been 

built to offset attempts at reversing the direction later with the result that our 

medical education system will fall into a bottomless pit and the country will 

have to suffer great social, political and financial costs.  

 उस पाललायामेंरी स्टैलविंग कमेटी की बहुत बड़ी ररपोटा  है। I am just referring to a few 

very relevant paragraphs.  

 The Committee is shocked to find that compromised individuals have 

been able to make it to the MCI. But the Ministry is not empowered to remove 

or sanction a member of the Council even if he has been proved corrupt. In 
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this day and age, when the need for sturdy systems and enhanced 

transparency regimes are being increasingly emphasised, such state of affairs 

indicates that the Medical Council of India has not evolved with the times. Such 

a state of affairs is also symptomatic of the rot within and point to a deep 

systematic malice. Otherwise, how could it happen that the MCI which has laid 

down elaborate duties and responsibilities of the physicians under the Indian 

Medical Council (Professional Conduct, Etiquette and Ethics) Regulations, 

2002 could have at its very top a person who was arrested on charges of 

corruption in 2010.  

 Then, the Committee is of the view that there is too much power 

concentrated in a single body and it has failed to create a transparent system 

of licensing of medical colleges. The MCI currently sets standards for 

recognition, inspects and licences medical colleges, oversees registration and 

ethicalिconductिofिdoctors.ि…(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): The hon. Minister is entitled to 

express his views.  

…ि(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Do not worry. Definitely, a discussion will take place.  

DR. HARSH VARDHAN: I think the hon. Members need to be enlightened on 

the total history of this whole subject. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: The hon. Minister is just elaborating it.  

…(Interruptions) 
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(1450/SAN/GG) 

DR. HARSH VARDHAN: I think, there are a lot of new Members who probably 

do not know much about MCI. These are the extracts from a Report of a 

Parliamentary Standing Committee related to our Department; this is not a 

report which has come from someone who is an outsider. This is a Report of a 

Committee consisting of the Members of Parliament. I am pointing out just 

some salient features. I would seek your permission and I seek the patience of 

the hon. Members also. I will try to cut it short. 

 I will speak in the end also, but just to give you a brief as to why it was 

necessary and why it became necessary for their Government also to do that 

in 2010. It reads: 

“The Committee is of the view that there is too much power 

concentrated in a single body (i.e. the MCI), and it has failed to 

create a transparent system of licensing of medical colleges. The 

MCI currently sets standards for recognition; inspects and licenses 

medical colleges; overseas Registration and Ethical Conduct of 

Doctors. It now proposes to undertake accreditation as well. Such 

concentration of powers creates a serious conflict of interest and 

provides a fertile ground for misuse of authority. The Committee, 

therefore, favours bifurcation of the functions of MCI and 

recommends that different structures be created for discharging 

differentिfunctions.” 

 

I want to make one more reference about the observation made by the 

Supreme Court during the same period. Hon. Supreme Court, keeping in view 

these recommendations in its judgement dated 2nd May, 2016, in the matter of 

Modern Dental College and Research Centre and Others versus State of 
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Madhya Pradesh and Others, issued directions to the Central Government to 

consider the recommendations of the Standing Committee and to take further 

appropriate action in the matter at the earliest. Then, the Apex Court had also 

arranged for the constitution of an Oversight Committee for the interim period 

till an alternate mechanism was put in place by the Central Government in 

place of MCI. 

 Sir, these are the few observations made by different bodies. The 

Supreme Court said that an Oversight Committee should be made and the 

Supreme Court itself suggested and a committee headed by Justice R.M. 

Lodha, the former Chief Justice of Supreme Court,  with Dr. Sarin and Shri 

Vinod Rai was made. This committee had a tenure of one year. During that 

period of one year, this Committee, while it was observing the functions of the 

Medical Council of India as Oversight Committee, gave two reports to the 

Supreme Court through the Registrar.  In those reports, it mentioned that the 

MCI was not cooperating with them and it was virtually difficult for them to 

discharge their duties. They were supposed to be overseeing everything that 

was being done there. So, at the end of one year, their term, in fact, expired 

and then a new Oversight Committee was formed with Dr. Paul, who is right 

now a member of the NITI Aayog. Under his leadership, another committee 

was formed. Everything is done under the direction of the Supreme Court itself. 

This Committee also, after a year or so, wrote a long letter to the Government 

of India. If you have the patience, I will read some contents of the letter 

whereby they have also said that they could not, in fact, function properly 
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because the MCI was not cooperating; rather they were creating all sorts of 

hurdles.  

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): You give only the substance and pith 

of the letter. 

DR. HARSH VARDHAN: In fact, suddenly, because of the non-cooperation 

from the MCI, this Oversite Committee also resigned. The Government again 

went to the Court. After that, it was suggested that the Government should 

constitute another committee. 

(1455/RBN/KN) 

 The Medical Council of India was, by a decision of the Cabinet, like it 

was done in 2010, superseded. In fact, it was replaced by the Board of 

Governors.  

 I would come to the details of what the Board of Governors had done in 

the last couple of months. As there has to be continuity in the work of the 

Medical Council of India, as it is a regulatory body and also because the 

Parliament was not in session, an Ordinance was promulgated. Then, in the 

next session, in 2018, this Amendment Bill was passed by Lok Sabha. But it 

could not be taken up in Rajya Sabha. Again it was brought as an Ordinance, 

but once again it could not be taken up in Rajya Sabha. Now, again this is 

being brought as an Ordinance after it was cleared by the Cabinet.  

 In the meantime, based on the recommendations of the Ranjit Roy 

Chaudhury Committee, the Government has already drafted the National 

Medical  Commission Bill, which it proposes to bring before the Parliament in 
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the near future after getting the clearance from the Cabinet. So, this 

Amendment Bill is a simple procedural issue. It is the need of the hour.  

 I would like to bring to the knowledge of the Members about the 

exemplary work that the Board of Governors has done in the last six months. 

Of course, ultimately we intend to bring the National Medical Commission Bill 

in the near future. But right now, to have continuity and as a legal norm – 

because every Ordinance has ultimately to be converted into a law – which 

has to be facilitated by the Members, we have brought this Bill here.  

(ends) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI A. RAJA): Motions moved: 

 

“Thatि thisि House disapproves of the Indian Medical Council 

(Amendment) Second Ordinance, 2019 (No. 5 of 2019) 

promulgated by the President on 21 February,ि2019”.” 

 

“Thatि theि Billि furtherि toि amendि theि Indianि Medicalि Councilि Act,ि

1956,िbeिtakenिintoिconsideration.” 
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1458 hours 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, at the outset I 

would like to remind hon. Minister, Shri Harshvardhan ji, who is a very 

accomplished doctor himself, that I have never opposed the introduction of the 

Bill as has already been pointed out by my esteemed colleague, Shri 

Bhartruhari Mahtab ji. What I have opposed is the way the Government has 

been resorting to the route of promulgation of Ordinances, which is unhealthy 

for democracy.  

 The Constitution, under article 123, provides for the issue of Ordinances 

by the President subject to the condition that the Parliament approves them 

within six weeks. We know it. But when the Ordinance was promulgated, it was 

a case of re-promulgation of this Ordinance. There is a time and space 

dimension to every discussion.  When elections were afoot and a change in 

the composition of Parliament could have been possible, the Executive should 

not have issued this kind of Ordinance because it is contrary to morality. That 

is the reason why the Constitution provides for Vote on Account, generally 

resorted to by the out-going Government. That is only for four months. The 

Vote on Account is an established instrument of Parliament which is resorted 

to before the elections. That is I strongly object to the time of invocation of this 

Ordinance. 
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(1500/SM/CS) 

Sir, it may be safely called that this is an Ordinance-turned legislation 

upon which we are going to have our discussion. Hon. Health Minister has been 

rolling out chapter after chapter, para after para in order to substantiate his 

argument but I think everything has been ended in smoke because he has failed 

utterly to convince anybody whosoever in this House to substantiate the 

argument for the Ordinance. आप कह रहे थ ेिक मेिडकल काउंिसल के बार ेम¤ ऐसा परसÈेशन 

है। हम भी जानते ह§ िक एमसीआई के बार ेम¤ ³या परसÈेशन है। यह एक Öकैम टैिÆटड अथॉåरटी बन 

गई ह,ै यह हम भी जानते ह§। 

1501 hours  (Shrimati Meenakashi Lekhi in the Chair) 

 The 1956 Act provides for supersession of the MCI and its reconstitution 

within a period of three years from the date of its supersession. In the interim 

period, the Act requires the Central Government to constitute a Board of 

Governors to exercise the powers of the MCI. The Bill amends the Act to reduce 

the time period for supersession of the MCI from three years to two years. This 

is the first issue.   

Secondly, the Act provides for Board of Governors to consist upto seven 

members including persons of eminence in medical education appointed by the 

Central Government. The Bill amends the provision to increase the strength of 

the Board from seven members to twelve members.  

Further, it allows for persons with proven administrative capacity and 

experience to be selected to the Board.  The Bill provides for the Board of 

Governors to be assisted by a Secretary General appointed by the Central 
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Government. So, your objective is to ensure accountability, quality and 

everything which are imperative for a structure like MCI.   

In your statement, you have pointed out that the Standing Committee on 

Health and Family Welfare has proposed for National Medical Council Bill. May 

I ask you why you are adopting this kind of a piece-meal approach. Why are you 

not adopting the way for a permanent solution, that is, to bring a holistic and 

comprehensive legislation? अगर आप कह रहे ह§ िक हमार ेएमसीआई का परसÈेशन खराब 

हो रहा है। जब परसÈेशन खराब हो रही ह,ै तो ³वािलटी कैस ेमैÆटेन होगी, एकाउÆटेिबिलटी कैसे 

मैÆटेन होगी और ůांसपेर¤सी कैस ेमैÆटेन होगी? आपको एक कािÌÿहेिÆसव लेिजÖलेशन लाने के िलए 

िकसन ेरोका ह?ै आप ³यŌ बार-बार आिडªन¤स, री-ऑिडªन¤स करते-करते इस तरीके का राÖता अपना 

रहे ह§? हम भी चाहते ह§ िक एक कािÌÿहेिÆसव लेिजÖलेशन लाया जाए।  

 So, I subscribe to the view expressed by the Hon. Minister that this is 

nothing but a very procedural Bill and also it does not address the issue at hand. 

It is a mere stopgap arrangement. Considering the MCI’s repeated flouting of 

directives, one can safely argue that such a parallel structure will not be effective 

in handling the issue at hand. You are simply replacing MCI to Board of 

Governors. Do you think that the constitution of Board of Governors will be an 

efficacious structure to deal with this deteriorating situation across the country?  

The Government’s commitment to resolve the issue could be put to test 

through the National Medical Council Bill in the light of the broad issues of NMC 

ranging from over-centralisation which has been pointed by you, under-

representation of States, and field-specific issues like entry of Ayush doctors, 

flouting of medical ethics, silence over curriculum indifference towards capitation 
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fee, etc. These are all indicative of the Government’s incompetence and 

unwillingness in revamping the field. 

(1505/AK/RV) 

 One the one hand, you are talking about revamping the sector, but in 

reality, you are not at all serious and rather indifferent. Hence, the sector is not 

being revamped. However, there is enormous potential in the health sector, 

which is known to everybody. The sector has been growing by leaps and 

bounds. We need a driving force of quality education in order to revamp this 

institution. Ageing of population, rising incomes of middle-class, occurrence of 

newer diseases, and development of primary care facilities are expected to save 

the sector in the future provided you are serious enough. 

 Fake faculty, patients on hire, and rented medical equipment are some of 

the dubious means adopted by several medical colleges across the country 

aimed at duping Inspectors who visit colleges to scrutinise facilities before 

granting or renewing permission for admissions before the start of every 

academic session.  

 Now, I would like to refer to an RTI query. An RTI query has revealed that 

only 920 Government medical college seats were added in the last five years 

against an approval of 10,000 seats. To place this statistic in perspective, India 

today has just one Government allopathic doctor for over 11,000 people 

according to the findings of the National Health Profile 2018. This is against the 

WHO norm of 1:1,000. When private practitioners are taken into account, the 

ratio looks more respectable at one doctor for about 1,600 people. But private 
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care is both expensive and of uncertain quality for which the state of medical 

education is substantially to blame. Hence, a robust, regulated private health 

space needs to co-exist with a growing presence of Government hospitals and 

colleges. 

 Hon. Minister, you have failed to refer to one of the other suggestions of 

the 92nd Report of the Standing Committee that this Government has been stingy 

enough to expend on this sector because the expenditure on health vis-à-vis our 

GDP is as abysmal as 1.8 per cent. However, the Standing Committee 

repeatedly has been proposing for 2.5 per cent of GDP to be spent on the health 

sector. 

According to the Medical Council of India, which regulates both medical 

practice and education, there are about 500 private and Government medical 

colleges offering nearly 62,000 seats whereas our country needs one million 

doctors per year of which the Government medical colleges accounts for about 

half the number. The paucity of Government doctors is, therefore, also due to 

the large number of graduates opting for private practice.  

Medical education was thrown open to the private sector about three 

decades ago to address the sheer paucity of doctors. Today, a cocktail of 

unethical practices, sheer incompetence and lack of inclusiveness needs to be 

dealt with. It is an open secret that seats in medical colleges can be bought for 

a price that can go up to a few crores of rupees. Such colleges produce dubious 

doctors who are focussed on recovering their expenses. …(Interruptions) 
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HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI MEENAKASHI LEKHI) : You have exceeded 

the time allotted by three minutes. So, please conclude. The time allocated was 

10 minutes. You have already taken almost 15 minutes. There is one more 

Member to speak from your Party.  

… (Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR) : At the other end, 

even reputed institutions such as the new AIIMS facilities in small towns lack 

faculty and infrastructure. Doctors would rather work or teach for larger sums in 

private hospitals. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: You have a right to reply. 

… (Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR) : Madam, kindly give 

me five more minutes to speak. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude now. Otherwise, your Member’s time 

will be cut. 

… (Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR) : I know it, Madam. He 

is under my care.  

 (1510/SPR/MY) 

To level the scales, working condition in Government hospitals need to 

improve. As far as medical education is concerned, there can be no substitute 

for the varied hands of clinical experience that public hospitals can provide.  
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 I would like to refer to two newspaper reports. First, there is an 82 per 

cent shortfall in specialists, which puts healthcare in sick bed,  Dr. Harsh 

Vardhan ji.  

The crisis in India's public health infrastructure is laid bare by stark official 

statistics that reveal that the country faces a shortfall of around 82 per cent in 

specialists. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI MEENAKASHI LEKHI): Shri Chowdhury, 

please speak when you get a chance to respond. Whatever else you want to 

bring up, bring it up in your response. …(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): What? 

…(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: You have to speak anyway. You will get extra time when 

you get time to respond. …(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): But why are you 

restricting me? Our Party’s time is half an hour. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: No. It is 11 minutes. …(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Then, I would sit. 

…(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Eleven minutes is your Party’s time. You have already 

exceeded that. …(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): I know that half an 

hour has been allocated to us. …(Interruptions) 
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HON. CHAIRPERSON: No, Sir. Eleven minutes have been allocated, out of 

which, you have already taken more than 14 minutes. …(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Okay. I have two more 

points. Then, I would conclude my speech. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Whatever else you want to say, kindly do so in your 

response. You have the right to respond also. …(Interruptions) 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Doctor, would we be 

able to achieve the Sustainable Development Goals for 2030 in this situation? 

For people between the age of 30 and 70 in India, according to The Lancet 

Report, the risk of dying from one of the four major NCDs was 20 per cent in 

women, 27 per cent in men. The Committee is dismayed at the increasing 

burden of Non-Communicable Diseases in the country. As the statistics suggest 

the country has made limited national progress in the NCDs front. The 

Committee, therefore, recommends that the Ministry should take effective 

measures to reduce the risk factors of NCDs and promote lifestyle changes.  

HON. CHAIRPERSON: Thank you. 

(ends) 
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1513 बज े

डॉ. सजंय जायसवाल (पिĲम चÌपारण): सभापित महोदय, बहòत-बहòत धÆयवाद िक आपने मुझे 

इंिडयन मेिडकल काउंिसल (अमÆे डमÆेट) िबल के सपोटª  म¤ बोलने का मौका िदया। 

 माननीय अधीर रजंन जी तो ®ी ÿेमचÆþन जी के बहòत कुछ अिधकार छीन रहे ह§। हम लोगŌ 

न ेपांच सालŌ तक उनको ऑिडªनÆेस का अपोज़ करते सनुा है। माननीय ÖवाÖÃय मýंी जी न ेअभी 

जो चचाª कì, उसम¤ उÆहŌने िबÐकुल साफ-साफ बताया ह ैिक ऑिडªनÆेस ³यŌ लाना पड़ा। एक साल 

स ेबार-बार यह डेट बढ़ रही है। ऑिडªनÆेस लाने का कारण उÆहŌन ेबहòत अ¸छी तरह स ेसमझा िदया। 

िचिकÂसा जगत म¤ तीन बार बहòत बड़ी øांितकारी पåरवतªन हòए ह§। सबस ेपहला पåरवतªन आज स े

ढाई हज़ार साल पहल ेचरक और स®ुतु मुिन न ेिकया था। उÆहŌन ेपूरी कì पूरी सजªरी और मेिडसीन 

को कोिडफाई िकया था। ऐसा हो सकता ह ैिक हमार ेऑपोिजशन के लोग इस ेनहé माने। कल भी म§ 

देख रहा था, िनशंक जी कह रहे थ ेिक आप हजारŌ साल परुाने चीज को कैसे मानते ह§, हम लोग 

मानते ह§ और परूी दिुनया भी मानती ह ैिक फादर ऑफ सजªरी चरक थे। िवदेशŌ म¤ फादर ऑफ सजªरी 

के नाम स ेउनकì मूितª भी लगी हòई है। नहé, सॉरी, फादर ऑफ सजªरी स®ुतु ह ैऔर फादर ऑफ 

मेिडसीन चरक है। पूरी दिुनया म¤ फादर ऑफ सजªरी स®ुतु कì मूितªयां लगी हòई ह§। जब िवदेशी इसे 

मानते ह§, काúेंस तो हमेशा स ेिवदेिशयŌ को मानने म¤ बहòत अ¸छी रही है। 

 हमार ेयहां दूसरा सबस ेबड़ा øांितकारी पåरवतªन वषª 1956 म¤ आया, जब मेिडकल काउंिसल 

ऑफ इंिडया को इसी लोकतंý कì मंिदर न ेफुल ऑटोनमी ÿदान कì। ऑटोनमस काउंिसल बनान े

के बाद मेिडकल कॉलेजेज़ का कैस ेरµेयलेुशन हो, मेिडकल कॉलेजेज़ म¤ डॉ³टसª कì ³या एिथ³स 

हो, िकस तरह स ेवह काम कर,े ³या åर³वायरमेÆट हो, इन सब चीज़Ō के िलए इस लोकतंý कì मंिदर 

म¤ बहòत ही बिढ़या िडÖकशन हòआ, उसका नतीज़ा िनकला और ऑटोनमस काउंिसल (एमसीआई) 

को पूणª Öवाय°ा दी गई। उस समय मेिडकल काउंिसल ऑफ इंिडया न ेबहòत ही अ¸छा काम िकया। 

म§ आज भी मानता हó ंिक मेिडकल काउंिसल ऑफ इंिडया न ेअ¸छा काम िकया और खुद हमार ेयहा ं



02.07.2019       Sh/Rsg(Ks)              Uncorrected / Not for Publication                                            367 

 
िबहार स ेडॉ. ए.के.एन. िसÆहा रहे ह§। मेिडकल काउंिसल ऑफ इंिडया न ेइस देश कì िश±ा जगत म¤ 

बहòत ही अ¸छा काम िकया है। इसका सबूत ह ैिक आप दिुनया के िकसी भी देश म¤ चल ेजाइए, सार े

टॉप डॉ³टसª आपको इंिडयन िमल¤गे। 

(1515/CP/UB) 

कम स ेकम 50 पस¦ट डॉ³टसª तो जłर इंिडयन िमल¤गे, चाहे िकसी भी टॉप इÖंटीट्यूट म¤ 

चल ेजाइए। हम यह नहé कह सकते ह§ िक एमसीआई न ेखराब काम िकया। …(Óयवधान) पूरी बात 

हो जान ेदीिजए। …(Óयवधान) पूरी बात सनु लीिजए। एमसीआई का बेिसक परपज ³या था? वषª 

1946 म¤ सर जोसेफ भोर ेन ेएक कमेटी बना कर åरकम¤डशÆस दी थé िक इस देश म¤ ÿित दस लाख 

कì आबादी म¤ एक मेिडकल कॉलेज होना चािहए और उसस ेही हमार ेदेश का भला हो सकता है। 

यह िāिटश राज म¤ कहा गया था। यह हमारी Öवाधीनता स ेपहल ेनहé था, लेिकन हम लोगŌ न ेउसको 

माना। ÿोफेसर जोसेफ भोर ेकì åरकम¤डेशÆस बहòत अ¸छी थé और उसी के िहसाब स ेकाम हो रहा 

था।  

गड़बड़ी शłु कहां स ेहòई? गड़बड़ी शłु हòई वषª 1993 म¤ एमसीआई का एक अम¤डम¤ट हòआ 

– 10(ए)। जो मेिडकल कॉलेज खोलने का अिधकार Öटेट को था, गवनªम¤ट ऑफ इंिडया को था, वह 

छीनकर एमसीआई को दे िदया गया। एमसीआई का काम केवल रेगुलेशन था, फं³शिनगं था। 

एमसीआई का काम यह हरिगज़ नहé था िक कौन ÿदेश मेिडकल कॉलेजज़ खोले, कौन देश मेिडकल 

कॉलेज खोले, यह नहé था। सारी गड़बड़ी कì जड़ वषª 1993 का 10(ए) अम¤डम¤ट ह,ै िजसने 

एमसीआई को असीिमत अिधकार द ेिदए। मेिडकल कॉलेजज़ खोलने का अिधकार राºय सरकारŌ 

को नहé होगा, मेिडकल कॉलेज खोलने का अिधकार भारत सरकार को नहé होगा, बिÐक केवल और 

केवल एमसीआई को होगा। यहé स ेसार ेĂĶाचार, सार ेिववाद और सब कुछ शłु होता है। उसके 

पहल ेÿाइवेट मेिडकल कॉलेजेज़ भी खुल रहे थ,े बहòत अ¸छे खुल रहे थ ेऔर बहòत Öट§डडª के खुल 

रहे थे। इंिµलश म¤ एक कहावत ह ै - “Power corrupts and absolute power corrupts 
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everything”. So, the absolute power was given to the MCI which was the genesis 

of all the faults which we are seeing today.  

 उसके बाद एमसीआई िनयम कानून पढ़ने लगी। जो भोर कमेटी कì 10 लाख कì åरपोटª  थी, 

वह ठंडे बÖते म¤ चली गई। पडुुचेरी जहा ंपर 5 लाख कì आबादी, वहा ं9 ÿाइवेट मेिडकल कॉलेजेज 

खुल गए और िबहार जहा ं11 करोड़ कì आबादी ह,ै वहा ंभी वषª 2014 तक 9 मेिडकल कॉलेजेज़ 

थे। यह सारा रीजनल िडसबैल¤स शłु हो गया। उसी के बाद स ेएमसीआई कì गुणव°ा को खÂम कर 

िदया गया। इतना ही नहé, मेिडकल कॉलेज खोलने के िलए इतने िÉल Ìसी िनयम बना िदए, िजनका 

पालन करन ेम¤ गवनªम¤ट के िलए िद³कत हो रही थी। िनयम बन गया िक लाइāेरी 40 हजार वगª फìट 

कì होनी चािहए और 276 इंटरनेशनल जनªÐस हर मेिडकल कॉलेज म¤ होने चािहए। आज कì डेट म¤ 

जब आप मोबाइल म¤ गूगल म¤ पूरी दिुनया देख सकते ह§, तब 276 मेिडकल जनªÐस का िनयम हो 

गया, ऑिडटोåरम होना चािहए। मेिडकल कॉलेज म¤ Öटूड¤ट्स जłरी ह§, पढ़ाई जłरी है। वहा ँ

ऑिडटोåरयम होना ³यŌ जłरी ह?ै एमसीआई न ेłल बना िदया। चार एµजािमनेशन हॉÐस होने 

चािहए। मतलब कुल िमलाकर ऐसा कर िदया। 276 जनªÐस ÿाइवेट कॉलेजेज के िलए बहòत आसान 

था िक एक जगह सार े276 जनªÐस हŌ। जहा ँजाचँ हŌ, वहा ँ276 जनªÐस पहòचँ जाए ंऔर वे åरकµनाइज 

हो जाए।ं गवनªम¤ट कॉलेजेज के साथ धांधली शłु हो गई िक आप इंटरनेशनल जनªल नहé रखते हो, 

यह नहé रखते हो, इसिलए आपको हम परमीशन नहé द¤गे। इसी कारण स ेएमसीआई को कर³ेट 

करन ेकì जłरत इस देश को पड़ी। वषª 2010 म¤ आपने भी ÿयास िकया, लेिकन ÿयास एमसीआई 

को कैÈचर करन ेका िकया, सधुारने का नहé िकया। 

जो तीसरा सबस ेबड़ा पåरवतªन इस देश म¤ हòआ, वह माननीय नरÆेþ मोदी जी के समय म¤ 

हòआ, िजसम¤ माननीय हषªवधªन जी और माननीय ज.ेपी.नड्डा जी हमार ेÖवाÖÃय मýंी थे। यह सबसे 

बड़ा पåरवतªन है। अभी अधीर रजंन जी कह रहे थ ेिक हमार ेयहा ँÿाइवेट कॉलेजेज़ म¤ करोड़Ō Łपये 

खचª करके ड्यूिबअस Öटूड¤ट आते ह§। आज कì डेट म¤ कोई ड्यूिबअस Öटूड¤ट नहé आ सकता है। 

यह ÿधान मýंी मोदी जी, नड्डा जी और हषªवधªन जी कì देन ह ै िक पूरी पारदिशªता है। ÿाइवेट 
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मेिडकल कॉलेजेज कì सÆेůलाइºड काउंसिलंग होती है। िजसकì र§क ऊपर ह,ै वही घसु सकता है। 

मेर ेबहòत सार ेिमý मेिडकल कॉलेजज़ के ओनर ह§। वे लोक सभा म¤ भी ह§, राºय सभा म¤ भी ह§। वे 

यह कहते ह§ िक हम¤ एक सीट द ेदो िक हम अपने ब¸च ेका एडिमशन करा सक¤ । यह पॉवर भी उनको 

नहé ह ैिक आपका मेिडकल कॉलेज ह ैऔर आप अपने एक बेटे का भी एडिमशन करा सक¤ । यह मोदी 

जी कì दने है। यह ज.ेपी. नड्डा जी और माननीय हषªवधªन जी कì देन ह ैिक आप मेिडकल कॉलेज 

के मािलक हो सकते ह§, लेिकन आप अपने बेटे को उस मेिडकल कॉलेज म¤ नहé पढ़ा सकते ह§।   

(1520/NK/KMR)  

नीट के माÅयम स ेिश±ा जगत म¤ च¤जेज आए ह§,  इसम¤ बहòत बड़े च¤जेज आए, पूर ेदेश को 

रµेयलेुट िकया गया। माननीय िवप± के नेता कह रहे थ े िक 920 सीट¤ जड़ुी ह§, इस आंकड़े को 

सधुाåरए। कुल सात एÌस खोले गए ह§, म§ िगना तो नहé सकता, लेिकन सात एÌस म¤ 1200 Öटुड¤ट 

एडिमशन ले रहे ह§, 920 का आंकड़ा ही गलत है। इसके अलावा 81 मेिडकल कॉलेज या तो खुल 

गए ह§ या खुलन ेकì ÿिøया म¤ है। वषª 2014 स े2019 तक नरÆेþ मोदी जी कì सरकार म¤ सबस ेबड़ा 

पåरवतªन यह हòआ िक हमने इलाके को कोिडफाई िकया िक हर तीन लोक सभा ±ेý म¤ एक मेिडकल 

कॉलेज खुलेगा, यह सबस ेबड़ा गेम च¤जर है। आज अगर हमार ेसाऊथ के पांच Öटेट हÐैथ के मानकŌ 

म¤ दिुनया का मुकाबला करते ह§ तो उसम¤ कहé न कहé ÿाइवेट मेिडकल कॉलेज का रोल ह,ै उसम¤ 

एमसीआई का भी रोल ह ै³यŌिक उसने िनयम बनाया था िक 75 परस¤ट बड्ेस Āì म¤ देने हŌगे, टेÖट 

20 परस¤ट कॉÖट म¤ करना होगा, ÿाइवेट कॉलेज के िलए भी नाÌसª है। आपको 75 परस¤ट बेड Āì म¤ 

देना होगा। उसी के चलते सदनª Öटेट म¤ 70 परस¤ट कॉलेज तीन साल पहल ेतक थ,े उÆहŌन ेहÐैथ के 

सदंभª बहòत बड़ा जाइंट लीप िलया।  

सवाल यह उठता ह ैऔर यह बार-बार पूछा जा रहा ह ैिक हम लोग ³यŌ करना चाहते ह§? 

मेिडकल एजकेुशन ³यŌ स¤ůल गवनªम¤ट के अंदर रहे? वÐडª म¤ कोई भी ऐसा देश नहé ह ैजहा ंपॉिलसी 

मेिकंग और रµेयलेुशन म¤ गवनªम¤ट का हाथ न हो, ³यŌिक गवनªम¤ट जनता कì ÿितिनिध होती ह,ै 

जनता के साथ ³या अ¸छा और ³या बरुा हो रहा ह ैइसके िलए åरÖपॉिÆसबल होती है। अगर गवनªम¤ट 
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को यह पॉवर नहé रहेगी, दूसर ेको पॉवर रहेगा तो उसकì कोई åरÖपॉिÆसबेिलटी नहé होगी, अ¸छा 

हो या बरुा हो, ऑटोनामी के नाम पर दूसरा खेल चलता। इसिलए यह बहòत जłरी है। अमåेरका म¤ 

िमिनÖटर तो नहé सøेेटरी होते ह§, वे हÐैथ के ²ाता होते ह§। म§ अभी एक पेपर म¤ देख रहा था, he is 

the pharmaceutical officiast. हम अपने यहां इस तरह के शÊद को सपन ेम¤ भी नहé सोच सकते 

ह§, कोई राजनीित के बार ेम¤ बोलेगा लेिकन वह अ¸छे स ेबोलते ह§। जो उनका सजªन जनरल होता ह,ै 

वह सबस ेफेमस ³वािलफाइड डॉ³टर होता ह ैजो सार ेहÐैथ पॉिलसीज बनाता है। 

हमार ेयहां िद³कत ³या ह,ै हमार ेयहां बाबूडम का राज होता  है। हमार ेयहां जो आईएएस ह§, 

कल ओ.एन. जी. सी और पůेोिलयम के ÖपेशिलÖट होते ह§, अगले िदन वह हÐैथ के ÖपेशिलÖट हो 

जाते ह§, वह सोचते ह§ िक सब हम ही बना ल¤गे, इसीिलए इस फìÐड म¤ डॉ³टसª का रहना इतना 

जłरी है। इतना ही नहé, एमसीआई को हटान ेम¤ सार ेगवनªम¤ट मेिडकल कॉलेजŌ को रोका जा रहा 

था। म§ खुद बेितया म¤ एक गवनªम¤ट मेिडकल कॉलेज खुलवान ेम¤ सफल रहा हó,ं अगर ज ेपी नड्डा जी 

मýंी नहé होते, हम लोग ÿैशर नहé डालते तो म§ उसको पांच सालŌ तक चला भी नहé पाता। सरकारी 

मेिडकल कॉलेज खुला ह,ै जब स ेहमारी गवनªम¤ट आई ह,ै मेर ेससंदीय ±ेý म¤ 811 करोड़ Łपये का 

एक अÖपताल खुल रहा है। इसका सारा पैसा केÆþ सरकार देती ह ैइसिलए म§ केÆþ सरकार का 

बहòत-बहòत आभार Óयĉ करता हó।ं िबहार सरकार और केÆþ सरकार Ĭारा गाधंी जी के चÌपारण 

सÂयाúह के डेढ़ सौ साल पूर ेहोने पर िबहार म¤ इतना बड़ा अÖपताल खोल रही है। मेरा कहना ह ैिक 

थोड़ा सा हम लोग इस पर Åयान द¤, मेर ेकुछ सझुाव ह§। म§ ºयादा कुछ नहé कहóंगा, इतना कुछ बोला 

गया िक ÖटैिÆडंग कमेटी ने कहा, ÖटैिÆडंग कमेटी न ेहटाया। म§ 2016 कì ÖटैिÆडंग कमेटी का म¤बर 

था, हम लोगŌ न ेबहòत मेहनत िकया  था िक हम लोग मेिडकल काउिÆसल को ठीक कर सक¤ , बहòत 

सार ेåरकोमेÆडेशन िदए थे। उसी åरकोमेÆडेशन के ऐवज म¤ यह सब कुछ हòआ है। जब एनएमसी िबल 

बन,े तब भी ÖटैिÆडंग कमेटी के åरकोमेÆडेशन का ´याल रखा जाए। हम सभी न ेउसके िलए बहòत 

मेहनत कì है। मुझको लगता ह ैिक एक चेक एडं बैल¤स होना चािहए, ऐसा नहé हो िक चेक और बैल¤स 

खÂम हो जाए नहé तो िफर हम लोगŌ को इसी तरह स ेबैठना पड़ेगा। म§ माननीय मýंी जी को दो सझुाव 
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देना चाहóगंा, जब एनएमसी लाए,ं बोडª  ऑफ गवनसª सदÖयŌ को सात स ेबारह िकया ह,ै म§ उसका 

समथªन करता हó।ं  

(1525/SK/SNT) 

यह Åयान रिखए, हम लोगŌ के िदल म¤ डॉ. वी.के. पॉल और रनदीप गलेुåरया के िलए बहòत 

इº ़जत ह,ै बहòत एिफिशएटं लोग ह§। िजस चीज कì माननीय मýंी जी न ेचचाª कì और एिथ³स, 

रैगुलेशन, कॉलेज देखने कì बात कही, लेिकन इन लोगŌ के पास समय कहां ह?ै अब आप रनदीप 

गलेुåरया स ेउÌमीद कर¤ िक  एÌस िदÐली छोड़कर िदन भर एमसीआई के आिफस म¤ बैठकर 500 

मेिडकल कॉलेज को दखे¤, यह ÿैि³टकल नहé है। हम लोगŌ पर जनता न ेिवĵास िकया ह,ै पूणª बहòमत 

स ेसरकार बनाई ह,ै म§ माननीय ÖवाÖÃय मýंी जी स ेकहóगंा िक जब माननीय नरÆेþ मोदी जी पर परू े

देश कì जनता का भरोसा ह ैतो इस भरोसे को कायम रखते हòए अ¸छे ÿोफेसर मेिडकल कॉलेज के 

िलए लीिजए और उनसे एमसीआई अ¸छे स ेचलाए,ं होल टाइमसª स ेचलाए।ं पाटª  टाइमर लोग, जो 

कभी–कभी आते ह§, अंत म¤ वे कभी नहé आते ह§। सैøेůी जनरल म¤ एक आईएएस बैठ गया और पता 

चला िक सब कुछ वही कर रहा ह ैऔर बाकì कोई कुछ नहé कर रहा है।  

आपका बहòत अ¸छा ÿपोजल 12 करन ेका ह,ै आप Åयान रख¤ िक  एिमन¤ट ÿोफेससª ल¤। यह 

िलÖट बहòत सुदंर लगती ह।ै आईएलबीएस के डायर³ेटर, एÌस के डायर³ेटर, पीजीआई चंडीगढ़ के 

डायर³ेटर, िनमहैÆस के डायर³ेटर, सब बीओजी के मैÌबसª ह§। सुनने म¤ बहòत अ¸छा लगता ह,ै लेिकन 

इनके पास समय कहां ह ैिक  अपने इÖंटीट्यूशÆस छोड़कर 500 मेिडकल कॉलेज ईमानदारी स ेचला 

सक¤ ? आप इस पर जłर िवचार कìिजए। पूरा देश आपके साथ है। आप जो िडसीजन मेिडकल 

कॉलेज के फेवर म¤ ल¤गे, वह हम सब कर¤गे लेिकन होल टाइमर ÿोफेससª खोिजए, मेरी यही åर³वेÖट 

है। 

हम लोगŌ को साथ ÿाइवेट मेिडकल कॉलेज चलन ेदेने चािहए। कृपा करके सÿुीम कोटª  के 

च³कर म¤ पड़कर उनका गला मत घŌिटए। कांúेस राज का एकमाý अ¸छा फैसला हÐैथ म¤ िक नीट 

को ऑल इंिडया म¤ लागू करन ेका था, लेिकन माननीय सÿुीम कोटª  के जज अलतमस कबीर जी ने 
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åरटायरम¤ट के एक िदन पहले गला घŌट िदया। अब यह सवाल पूछा जाना चािहए िक  जब आप कल 

åरटायर होने वाले थ ेतो ÿाइवेट कॉलेज के फेवर म¤ इतना बड़ा जजम¤ट देने कì जłरत ³या थी और 

कैस े िदया? लेिकन हमार ेयहां तो होली काओ ह,ै कोई सÿुीम के जजेस के बार ेम¤ पूछ भी नहé 

सकता, इतना खराब जजम¤ट चला गया और हम कुछ नहé कर सके। अब इस देश के कम स ेकम 

5,000 ब¸च ेिवदेशŌ म¤ जा रहे ह§। हमारा करोड़Ō डॉलर का नकुसान हो रहा ह ैऔर वे सार ेब¸च े

इंिडया म¤ पढ़ना चाहते ह§। एमसीआई कì जो गाईडलाइंस बन¤, एनएमसी कì बन¤, दोनŌ Éलåरश 

कराइए, ÿाइवेट भी Éलåरश कराइए, गवनªम¤ट भी Éलåरश कराइए। यह जłर देिखए िक  ÿाइवेट 

मेिडकल कॉलेज वहé खुले जहा ंसरकारी मेिडकल कॉलेज नहé ह§। एमसीआई का नामª ह ै िक  75 

परस¤ट बैड मेिडकल कॉलेज म¤ Āì हŌगे, इसस ेवहा ंलोगŌ को सिुवधा िमलेगी, उनको भी चलने 

दीिजए। हम करोड़Ō डॉलर बबाªद कर रहे ह§, िवदेशŌ म¤ ब¸च ेजा रहे ह§। पहल ेनेपाल के सार ेब¸च े

पटना मेिडकल कॉलेज म¤ पढ़ने आते थे। अब 100 मेिडकल कॉलेज नेपाल म¤ खुल गए ह§ और सार े

इंिडयन ब¸चŌ स ेचल रहे ह§। हम इस ेअपने देश म¤ ³यŌ नहé कर¤? हम अपने दशे के ब¸चŌ को िवदेशŌ 

म¤ ³यŌ भेज रहे ह§? इस पर भी िवचार करना चािहए, ईमानदारी स ेिवचार करना चािहए। गवनªम¤ट 

मेिडकल कॉलेज बहòत अ¸छे स ेचले। म§ माननीय ÿधान मýंी जी का आभारी हó ंिक  उÆहŌन ेÿपोजल 

िदया िक  हर तीन लोकसभा ±ेý  म¤ एक सरकारी मेिडकल कॉलेज खुलेगा और िसफª  ÿपोजल ही 

नहé िदया, मेर ेयहां लगभग 22 मेिडकल कॉलेजŌ कì परिमशन हो चकुì है। 

म§ बहòत आभार Óयĉ करता हó,ं एनएमसी िबल आएगा, उसम¤ सार ेमĥेु इनकॉरपोरटे करके 

आएगें। पूरी दिुनया म¤ भारत के डॉ³टरŌ को िसरमौर माना जाता ह,ै यह िÖथित बरकरार रहे। इसी के 

साथ, म§ आईएमसी िबल, 2019 का पूरा समथªन करता हó।ं  

(इित) 

  



02.07.2019       Sh/Rsg(Ks)              Uncorrected / Not for Publication                                            373 

 
 

1528 hours 

SHRI GAUTHAM SIGAMANI PON (KALLAKURICHI): Hon. Madam, Vanakkam! 

 Madam, in this maiden speech of mine, I wish to remember and thank the 

great Dravidian forefathers Thanthai Periyar, Aringnar Anna and Dr. Kalaignar. 

I would not have been here but for the self-respect movement spear headed by 

them towards the goal of social justice. And I am thankful to our great leader 

Thalapathi M K Stalin, who relentlessly pursues the Dravidian ideals and is in 

the forefront of defending the federal structure of this nation and has achieved a 

historic victory. I would like to thank my father and mother and also T.R. Baalu 

Sir, who is the leader of the Parliamentary Board of DMK and other office 

bearers. 

(1530/GM/MK) 

 I rise to strongly oppose the Indian Medical Council (Amendment) Bill 

2019 and the National Medical Commission Bill. At the outset, I want to draw the 

attention of the House to the Statement of Objects and Reasons appended to 

the amendment Bill. It is evident from the same that the previous Government, 

under the present incumbents, had also allowed the National Medical 

Commission Bill 2017 to lapse, the reason stated being the dissolution of Lok 

Sabha. But the actual reason is obvious. The Bill could not be passed in the 

Upper House for want of majority.  

 This Government, under the guise of containing the so-called arbitrary 

actions of the previous Medical Council of India, had been running the Medical 
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Council on ad hoc basis through a series of Presidential promulgations from the 

year 2016 onwards. These amendment Bills are just excuses to overcome legal 

objections. The very spirit of the National Medical Commission is to favour and 

privatise medical education by removing regulation for starting medical colleges 

and by having fees regulatory mechanism on 40 per cent seats of private 

colleges. These measures are pro-rich, pro-private management and against 

the socio-economic groups. 

 I wish to bring to your kind notice that this Bill undermines the State 

Medical Councils founded under sovereign State legislative authority. Moreover, 

the NMC allows only five States out of 24 to be represented at a time on rotation 

basis. Many States ruled by the Governments of Opposition parties may never 

find a place in the body. The role of the medical universities is side-lined and 

they have no place in the Council functioning. The provision to allow AYUSH 

practitioners to practice modern medicine is unethical and will legalise quacks. 

The provision to permit foreign medical graduates to practice freely and 

clamping Indian graduates with licentiate examination is atrocious and mala fide.  

 Any effort of a Government in introducing a law should be an attempt at 

improving the administrative structure of the country. But unfortunately, it seems 

that this Government’s main intention is to undermine the powers of the States. 

This effort encroaches the State power quite often and causes great damage to 

the federal structure of this vast nation of multiple linguistic, religious and cultural 

diversities. One nation, one language; one nation, one religion; one nation, one 

tax, and now one nation, one ration card is not good science. Every move by 
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this Government is towards creating a unitary State. We want to register our 

strong protest against this.  

 Repeated acts of destroying autonomous institutions has become the very 

character of this Government. The medical education is one of the most vital 

sectors in this country and any action even to improve the same could be done 

only by taking the stakeholders into confidence.  

 Ruining of the important autonomous body which has produced talented, 

eminent doctors of world repute is not acceptable. The medical fraternity is 

deeply hurt and agitated. The autonomous Medical Council should be allowed 

to be run by a body of eminent doctors democratically elected through a 

transparent process.  

 The Amendment Bill seeks to replace medical experts with administrators 

from other fields which is thoroughly condemnable. Nomination of administrators 

of other fields who have no medical expertise is not acceptable and the move 

will be stiffly resisted by the doctors’ fraternity. Expertise in respective field 

should be recognised and encouraged. This is the primary importance in respect 

of medical field. Intentional undermining of expertise of medical fraternity, that 

too when the Ministry is headed by a medical doctor, is not fair.  

 I want to know the status of the Tamil Nadu Government’s Bill 

unanimously passed by the Legislative Assembly seeking exemption from NEET 

sent for the President’s acceptance two years ago. The NEET for Tamil Nadu is 

thoroughly unwarranted. The nation knows that Tamil Nadu has the largest 

number of medical colleges and medical seats and 80 per cent seats of Indian 
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super-speciality studies. Tamil Nadu is the top medical tourism destination and 

we rank among the top in medical education and healthcare. Compulsory 

imposition of the NEET is an act against the poorer sections of the society. The 

NEET is nothing but an entrance examination for business proliferation to the 

tune of Rs. 12,000 crore. We do not want the NEET to kill the poor and 

depressed class, who otherwise through the system followed by Tamil Nadu, 

would have made it to medical colleges.  

 I use this opportunity to plead with the Health Minister for upgradation of 

Government hospitals at Kallakurichi and Athur in my Parliamentary 

constituency till the Government establishes the medical college due for 

Kallakurichi.  

(1535/RK/YSH) 

 So, on behalf of our DMK Party, I would request the Government to 

withdraw this amendment Bill which seeks to undermine the medical fraternity. 

 Finally, I would like to conclude with a couplet from Thirukkural, written 

almost two thousand years ago in Tamil, by the great Ayyan Thiruvalluvar: 

Idipparai illa yemara mannan 
 keduppar ilanum kedum.  

 This is roughly translated as, the ruler who is not indicted by wisemen, 

loses even without an enemy. 

 Thank you, Madam. 

           (ends) 
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1536 hours 

DR. KAKOLI GHOSH DASTIDAR (BARASAT): Thank you, Madam.  We are 

discussing the Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2019, which actually is 

a prelude to another Bill, preface to another chapter, the NMC. 

 The Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2019, is to repeal the 

Ordinance promulgated by Mahamahim Rashtrapati ji on 12th January, 2019.  

This Bill has also been scrutinised by the Department-Related Standing 

Committee on Health and Family Welfare.  This was not the first Ordinance.  

There had been three Ordinances promulgated earlier, one each in 2010, 2018 

and 2019. 

 Let me clarify first that my Party, All India Trinamool Congress, is always 

against this attitude of the Government to by-pass the elected House of People 

and pass Ordinances.  In the last few years we have seen the Government 

coming out with the Bills and the Ordinances in the ratio of 10 to four,  whereas, 

after Independence, in the first 30 years the ratio was one Ordinance to ten Bills 

and in the next 30 years we saw two ordinances to ten Bills.  It is undemocratic 

and unhealthy for our democracy. 

 The question is, why the Bill on such a serious matter was allowed to lapse 

several times from 2016.  It has seen many deaths, in particular more than 50 

deaths in only one State of our nation.  So, I consider it my sacrosanct duty, as 

a responsible Opposition, to sound out to the Government that promulgation of 

Ordinance is a peril to democracy. 
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 The Medical Council, which was formed in 1933, formulated the first 

Indian Medical Council Act in 1956.  But thereafter, rampant all-pervasive 

corruption had crept in.  The function of the Medical Council was: to make 

recommendations to the Central Government in the matter of medical 

qualification; Determine the course of study; Examination of such study at the 

end of the syllabus; Inspection of examination; and Maintenance of the register 

of medical practitioners. 

As per the Constitution - Seventh Schedule, Article 246, List-II – Health is a 

State subject.  So, the Central Government should not formulate rules to 

interfere in this provision of empowerment of the State.   

This Bill deals with the fate of those whose face we see first when we are 

born and the last when we die, the doctors.  A former HRD Minister, if I may 

quote, contradicted the Darwin’s Theory of Evolution stating that none of our 

ancestors have seen an ape turn into a man.  Such statements are not only 

dangerous but highly irresponsible as they attack the very fundamental 

principles on which modern medical science has been built. 

It has been stated and I quote: 

“Cancer is the result of past life sins and a form of divine retribution.” 

It is ridiculous.  Some have stated that cow urine or gomutra can cure 

cancer.  That is absolutely against the present scientific standard of research 

all over the world. 

 The Vice Chancellor of a State University claims that the test tube baby 

technology existed in ancient India and he referred to the Kauravas. 
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(1540/PS/RPS) 

 According to the Indian Constitution, the development of scientific temper, 

humanism, and the spirit of inquiry and reform is the duty of every citizen, and 

implicitly, it is the responsibility of the States. So, the States should take 

cognizance of this fact. However, it is highly unfortunate that irresponsible 

statements have been made by individuals holding high public offices which 

attack the very basis of Medicine. We agree that India has a very rich cultural 

heritage. The history of medical sciences dates back to Charaka Samhita in the 

200 BC and the Sushruta Samhita. Sushruta was known as the ‘Master of 

Surgery in India’ in the 13th Century. But we have come a long way from that. 

Today, we have stem cells research, in medicated coronary stents in vitro-

fertilization, and preimplantation genetic counselling. …(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI MEENAKASHI LEKHI): Sorry, Ms. Ghosh, 

please give me one minute. Mr. Barq, I have to warn you. Newspapers are not 

allowed here. Barq Sahab, newspapers are not allowed. Please continue. 

DR. KAKOLI GHOSH DASTIDAR (BARASAT): Today is the age of modern 

developments, like stem cells research, medicated coronary stents, in vitro-

fertilisation and preimplantation genetic counselling. Today’s modern medicine 

is very strong. The inspiration doctors get is from practitioners like Leonid 

Rogozov, a Soviet GP, who had the strength to perform appendectomy on 

himself alone on his 6th Antarctic Expedition, when he was stationed in the 

Novolazarevskaya Camp. The doctors are not kathputli or puppets. 
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 A 16 years old or 17 years old foregoes movies with friends, family 

reunions, shopping sprees with mother to sit and study for 16 to 18 hours a day 

to crack the medical entrance examination. Students, of our country with multiple 

linguistic areas and regional sentiments, should be allowed to sit for the exams 

in their mother tongue in which they are proficient. The National Eligibility cum 

Entrance Test has seen deaths. I may particularly quote one such incident from 

Tamil Nadu where one girl, a topper committed suicide because she could not 

crack the NEET. So, what do we suggest? We suggest that so many suicides 

should be prevented. We should do away with this entrance test. We should 

depend on the class 12th qualifying examination marks to get entrance into the 

medical college, depending upon the quality of the results. It is because students 

study very hard for this exam. They study 12 hours a day for six years to become 

a Bachelor of Medicine and Bachelor of Surgery, MBBS, as it is called. Can 

these rigorous six years be diluted by a six months abridged course of a quack? 

For the clinical training, many junior doctors perform emergency surgeries 

throughout the day and night, and being also a human being, they feel tired. So, 

they sleep on mackintosh – which is used while doing operative procedures - on 

the floor of the OT. I do not know any other professional who sleeps on the floor 

of his office while performing his duty. 

 Doctors are nearly Gods. An accepted mortality rate is there in the 

statistics of Medical Science. But in India, today when a moribund patient 

expires, the family of the said patient have the gall to beat and hurt the healer. It 

is not unusual in this lynchisthan of ochlocracy. This is condemnable.  
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 Socrates once asked, “Tell me: Is a doctor, in the precise sense, a money-

maker or someone who treats the sick.” Plateau remarked: “Is the practice of 

Medicine a science, an art, a trade, a craft, a business, a profession or a 

combination thereof.” Well, a doctor, nearly for ten years, after back-breaking 

training, is a godly figure. But to run his family and himself, he requires money. 

So, he should not be blamed for earning. His life, property and personal safety 

should be looked after by the State and the Government. Security fund should 

be increased. The budgetary allocation for the medical curriculum should be 

increased. In our country, we have less than two per cent of the budgetary 

allocation for medicine. None other than Shri Arvind Panagariya Ji had 

commented that the rural health-care in India faces crisis unmatched by any 

other sector. So, instead of trying to enhance the budgetary allocation, we are 

trying to rein in the doctors.  

 I agree that the MCI has been very corrupt. The officers have been 

arrested. We know this. It was actually, so to say, that there was all-pervasive 

rampant corruption by medical mafia.  

(1545/RC/RAJ) 

 So, we have to do away with this but we should not over run the State 

Government’s responsibility because health is a State subject and it should 

remain with the State.  There should not be nomination.  When it is quoted that 

people in the nominated body or Board will be from medical education and of 

proven administrative quality;  though I agree, administration is required to run 

the back office administrative qualification holders will not know the scientific 
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nuances, will not know the cutting-edge technology and will not know the science 

of the medical fraternity.  So, it should be manned by medical people only.   It 

should be through election process in all the branches of the State.  The doctors 

should be allowed to elect their chosen members who will come and form the 

Central body.  The bureaucrats would know that they have no quality at all to 

run the Medical Council because they have no idea as to the cutting-edge 

technology.   

HON. CHAIRPERSON (SHRIMATI MEENAKASHI LEKHI): Please conclude.  

Dr. Ghosh, you have exceeded your time. 

DR. KAKOLI GHOSH DASTIDAR (BARASAT): Madam, just one minute.  

Raising the number of members from seven to 12 is a ridiculous thing because 

if the unqualified people are there, they will not be able to take decisions as to 

the medical curriculum and as to the examination .…(Interruptions).   So, there 

has to be inclusion of doctors.  This is a State subject and the doctors of the 

State should be allowed to elect amongst themselves.  The qualified doctors will 

represent and run the whole country’s medical system.  This federal system 

should not be tampered  with. 

           (ends) 
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1547 hours 

DR. SANJEEV KUMAR (KURNOOL): Hon. Chairperson, at the outset, I would 

like to thank you for giving me this opportunity to participate in the discussion on 

the Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2019, on behalf of my Party -  

YSRCP.   

 I would like to take this opportunity to express my sincere gratitude to my 

mentor and my beloved leader, YSRCP President and hon. Chief Minister of 

Andhra Pradesh, Sri Jagan Mohan Reddy Garu, and the people of my 

constituency as also my Party colleagues who have helped me to come here.  I 

also take this opportunity to congratulate all the Members of this House for 

having got elected to the 17th Lok Sabha. 

 Our Party - YSRCP, strongly feels that the Indian Medical Council 

(Amendment) Bill, 2019 is a necessity and need of the hour and hence we 

support the Bill.  However, I would like to tell the hon. Minister that like him, I am 

also a medical doctor.  I am a General Surgeon, a Urologist and an Andrologist.  

I have conducted 45000 surgeries till date.  I come from a family of 23 doctors.  

With this background, I have some suggestions to improve the medical field in 

India.  I hope Dr. Harshvardhan Ji would take note of my suggestions.  I am a 

first time MP and this is my maiden speech.   I thank all of you. 

 Now, coming to the Bill, there are three major valid points.  The Bill seeks 

to amend the Act to reduce the time period for supersession of MCI from three 

years to two years.  We welcome this.  The Bill seeks to increase the strength of 
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Governors from seven to twelve.  We strongly support this move and we 

welcome it.  The Bill also provides for the Board of Governors to be assisted by 

a Secretary General appointed by the Central Government.  This is also a 

genuine requirement and we strongly support this initiative. 

 Despite strong support to the Bill, on behalf of my Party, I would like to 

draw the attention of the hon. Minister to the following suggestions.  Firstly, the 

rules for recognizing medical colleges should be liberalised.  There are 10 lakh 

MBBS doctors and seven lakh AYUSH doctors in India.  There are 529 medical 

colleges and 71,000 MBBS seats as of now.  Out of this, 50 per cent of the 

MBBS seats are in private sector.  In the last academic year, 80 colleges were 

denied admissions for simple reasons like lack of a conference hall or lack of 1-

2 professors, due to which we lost nearly 12000 seats in the last academic year.  

So, these 12000 seats were abolished and the students were forced to go to 

countries like China, Russia and Philippines to study MBBS.  We are stringently 

following the rules to recognize medical colleges of India whereas we are not 

following the same rules with regard to the foreign medical institutions. 

(1550/SNB/IND) 

 We are conducting an examination for two hours and we are granting 

permission to those students who are studying in foreign medical colleges. In 

the process we are losing a sum of Rs. 400 crore per year. In order to prevent 

migration of students we need to be liberal in sanctioning medical colleges in 

India.  
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 Secondly, special incentives should be given to the colleges located in rural 

areas. Though we have a good number of doctors, yet our primary healthcare is not 

as expected. This is because most of the doctors are living in urban areas. Only 23 

per cent of the doctors are in rural areas and are serving 66 per cent rural population. 

People in rural areas are forced to travel to cities and spend more money and more 

time. This discrepancy can be corrected by encouraging rural medical colleges.  

 Sir, the third point that I would like to make is that though we are about to reach 

the target of 1:1000 doctors as suggested by WHO, we are way behind many 

countries in HAQ index ranking. HAQ is HealthCare Access and Quality Index. We 

are ranked at 145. We are far behind countries like Bangladesh and Sudan. It is sad 

to note that we are lagging behind even the BRICS countries also. Nations like Brazil, 

Russia, China and South Africa are way ahead of us in this regard. There is a small 

consolation at the end and that is we are better than Pakistan and Afghanistan. The 

reason for this poor HAQ ranking could be inadequate funding and inadequate 

number of paramedics.  

 The next point is that our 63-year old curriculum needs to be changed. For the 

benefit of reservation to Economically Weaker Sections, the Government has 

increased the number of seats in Government medical colleges. The same provision 

should be made in private medical colleges also. This is one way to prevent migration 

of students to foreign countries.  

 Sir, last but not the least, attack on doctors needs to be tackled seriously. If 

that is not done, then a day may come when parents will not allow their children to 

pursue medical profession. We have got a good number of doctors but paramedics 

are very less in number. We should concentrate on that aspect.  
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 Sir, the biggest fortune of any individual is his/her health -- Arogyame 

Mahabhagyam. With good health comes productivity. If our rural India is sick, then 

productivity will decrease and consequently earning also will decrease. This vicious 

cycle will continue. Modi ji’s vision of Sabka sath, sabka vikas aur sabka vishwas’ will 

not get reflected on the ground. So, I would like to urge upon the Government to take 

appropriate measures to improve the primary healthcare facilities. Budgetary 

allocations should be increased.  

 In conclusion, I would like to say that I am a novice in politics; I am a first-timer. 

I will follow the footsteps of my predecessors. I shall participate in the deliberations 

in this Pavitra Devalayam, in a meaningful way. A doctor means a teacher. I am a 

doctor of medicine and I will try to be a doctor of politics also! I shall try and live up 

to the aspirations and expectations of my Party and also the people of my 

constituency. I represent the Kurnool Parliamentary constituency which was once 

represented by stalwarts like the late Neelam Sanjeeva Reddy, our ex-President and 

the late P V Narasimha Rao, our ex-Prime Minister.   

 Sir, I would like to end my maiden speech with a few words in Telugu to thank 

the people of my Kurnool Parliamentary constituency.  

*You have sent many great personalities to this august House in the Past.  I 

thank people of Kurnool constituency for sending me to this temple of democracy by 

believing in my honesty, commitment and capability.  And I will be indebted to them 

forever.  I will work hard to the best of my ability to solve problems of Kurnool 

constituency.  I thank Hon. Speaker for giving me this opportunity. 

(ends) 

                                    
* Original in Telugu 
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1554 बजे 

डॉ. ®ीकांत एकनाथ िशदंे (कÐयाण): सभापित महोदया, म§ आज यहां इंिडयन मेिडकल काउंिसल संशोधन 

िवधेयक, 2019 पर अपने िवचार रखने के िलए खड़ा हòआ हó।ं इस िवधेयक के माÅयम से देश कì मेिडकल िश±ा 

म¤ पारदिशªता, एकाउंटेिबिलटी और साथ म¤ गणुव°ा लाने हेत ुएमसीआई के दो साल के िलए अिधúहण करने का 

मदु ्दा रखा गया है। इस कायªकाल म¤ शासी बोडª ,  गविन«ग काउंिसल का गठन िकया है। उसे एमसीआई के अिधकार 

ÿाĮ हŌगे, िजससे वह एमसीआई का काम कर पाए। इसके सदÖयŌ कì सं́ या 7 से बढ़ाकर 12 कì गई है। यह 

िवधेयक इसिलए बहòत महÂवपणूª है, ³यŌिक यह मेिडकल िश±ा का पूरा łप बदल देने वाला है। मझेु लगता है िक 

आने वाले समय म¤ जो एनएमसी िबल है, उसकì नéव आज इस िबल के माÅयम से रखी जा रही है। एमसीआई 

कì कायªवाही को लेकर भारी माýा म¤ आलोचना हòई और आरोप भी लगे। मालÿैि³टसेज हो, िश±ा का दजाª न 

बढ़ा पाने कì बात हो और ऐसी कई बात¤ िजनकì वजह से हमेशा िववाद म¤ एमसीआई रही है, इसिलए आज 

एमसीआई को åरÈलेस करने कì जłरत आन पड़ी है। 

(1555/VB/RU) 

 इस िवधेयक का उĥेÔय है िक मेिडकल िश±ा के दज¥ म¤ सुधार िकया जाए और सबको मेिडकल िश±ा 

का समान अवसर िमले। म§ सरकार का Ńदय से अिभनÆदन इस बात के िलए भी करता हó ँ िक वषª 2016 म¤ 

आइएमसी िबल म¤ जो संशोधन लाया गया और नीट के माÅयम से सभी को समान अवसर ÿाĮ हòआ, उसके िलए 

म§ सरकार का शुøगज़ुार हó।ँ म§ इसके िलए माननीय ÿधान मंýी जी और पूवª  हेÐथ िमिनÖटर ®ी जे.पी. नड्डा जी 

को भी बहòत-बहòत धÆयवाद देता हó।ँ आज लाखŌ छाýŌ को पूर ेदेश म¤ एक समान लेवल Èलेइंग फìÐड िमल रही 

है, िजससे उनको मनचाहे मेिडकल कॉलेज म¤ एडिमशन िमल सकता है। मझेु लगता है िक आज़ादी के बाद 70 

वषŎ म¤ पहली बार Öट§डडाªइजेशन इन मेिडकल एजकेुशन अगर िकसी ने लाया है, तो इस सरकार ने लाया है। म§ 

इस सरकार को बहòत-बहòत धÆयवाद अदा करता हó।ँ  

 म§ यह भी सझुाव देता हó ँिक आज नीट पूर ेदेश म¤ लागू हो चुका है, लेिकन नीट का िसलेबस यूिनफॉमª 

होना चािहए। आज अलग-अलग Öटेट्स म¤ अलग-अलग बोड्ªस ह§। महाराÕů म¤ एसएससी बोडª  है, लेिकन नीट का 

जो िसलेबस है, वह सीबीएसई डेराइÓड है। आने वाले समय म¤ धीर-ेधीर ेऐसी िवषमताओ ंको दूर करने का काम 

सरकार कर ेऔर नीट एµजाम म¤ एक यूिनफॉमª िसलेबस लाया जाए, िजससे िकसी के साथ अÆयाय न हो सके।  
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 मेरा एक और सुझाव यह है िक नीट म¤ जो छाý ³वालीफाई करते ह§, उनको अपने-अपने Öटेट का 

िÿफर¤स िदया जाए ³यŌिक अगर कोई नॉथª  का ब¸चा नीट म¤ ³वालीफाई करता है और उसको साउथ के कॉलेज 

म¤ एडिमशन िमलता है, तो उस ब¸चे म¤ और पेश¤ट के बीच हमेशा एक कÌयुिनकेशन गैप पाया जाता है। आज 

डॉ³टसª कì जो समÖया है, उनम¤ से एक समÖया इस कÌयुिनकेशन गैप के कारण भी है।  

 म§ मýंी जी से िनवेदन करता हó ँिक एनएमसी के िलए जो पािलªयाम¤ůी Öट§िडंग कमेटी गिठत कì गई थी, 

म§ उस पािलªयाम¤ůी Öट§िडंग कमेटी का िहÖसा था, आप उसके सुझाव पर भी गौर-तलब कर¤। पािलªयाम¤ůी Öट§िडंग 

कमेटी ने जो भी सझुाव िदये ह§, आने वाले समय म¤ उनको भी एनएमसी िबल म¤ लाए।ँ  

 म§ िāज़ कोसª के बार ेम¤ एक उदाहरण देना चाहता हó,ँ िजस पर एनएमसी िबल को लेकर पूर ेदेश म¤ 

एिजटेशन हòआ, उसका सबसे बड़ा कारण िāज़ कोसª था। आज गवनªम¤ट िāज कोसª इसिलए इůंोड्यूस कर रही 

है ³यŌिक आज डॉ³टसª और पेश¤ट का जो रेÔयो है, वह बहòत ही कम है। आज डॉ³टसª और पेश¤ट का रेÔयो 0.7 

ÿित हजार पेश¤ट है। हमार ेदेश म¤ 331 मेिडकल कॉलेजेज ह§ और 63 हजार मेिडकल सीट्स ह§। लगभग सात 

लाख पचास हजार कì सं́ या म¤ डॉ³टसª कì कमी है।  

 जो यह िāज़ कोसª को लाने का सुझाव आज सरकार Ĭारा रखा गया है, मझेु लगता है िक आज जो भी 

एमबीएसीएस कì िश±ा ÿाĮ करता है, म§ भी एमबीबीएस का Öटूड¤ट रहा और उसके बाद म§ने 

एम.एस.(ऑथōपेिड³स) िकया। हम साढ़े पाचँ साल तक एमबीबीएस कì िश±ा लेते ह§। उसम¤ साथ-साथ ÿैि³टकल 

हमेशा चलता रहता है। अगर हम बी.ए.एम.एस, बीडीएस या होÌयोपैथी के डॉ³टसª को छह महीने का िāज़ कोसª 

करवाए ँऔर उनको उसके बाद एलोपैथी कì ÿैि³टस करने द¤, तो मझेु लगता है िक आज डॉ³टसª कì जो िÖथित 

है, उन पर होने वाले जो हमले ह§, उसकì और बढ़ने कì आशंका हो जाएगी।  

 आज म§ यहा ँपर एक सझुाव रखना चाहता हó।ँ जैसािक म§ने कहा िक हर साल देश म¤ 63 हजार एमबीबीएस 

डॉ³टसª पास-आउट होते ह§ और हमार ेपास िसफª  23,729 पोÖट-गैजुएट सीट्स ही ह§। इसका मतलब है िक 

बाकì डॉ³टसª या तो ÿाइवेट ÿैि³टस करते ह§ या िफर से एµजाम देते ह§। यह भी बड़ी िचÆता कì बात है। इसिलए 

पोÖट-úैजएुट सीट्स को भी बढ़ाने का काम सरकार को करना चािहए। जो एमबीबीएस úैजुएट्स ह§, मझेु लगता है 

िक सरकार कì वेलनेस सेÆटसª कì जो योजना है, िजसके तहत सरकार को अभी एक लाख पचास हजार वेलनेस 

³लीिन³स कì Öथापना करनी है, िजन डॉ³टसª को पोÖट-úैजएुट सीट्स नहé िमलती ह§, यिद उनको इन वेलनेस 

सेÆटसª म¤ परमान¤ट काम द े िदया जाए, तो इससे सरकार का उĥेÔय भी फुलिफल हो जाएगा और जो अन-

एÌÈलॉयड डॉ³टसª ह§, उÆह¤ भी काम िमल जाएगा।  
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(1600/PC/NKL) 

 हम हमेशा कंप्लेंट करते रहते हैं कक गावंों में डॉक्टर्स नहीं जाते हैं। इर्के माध्यम रे् हम 

गावंों तक डॉक्टरों को पह चंा र्कते हैं। मझेु लगता है कक हर एक पैथी की अपनी अलग-अलग 

कवशेषताए ंहैं, एलोपैथी की अलग है, आयवेुद की अलग है, यूनानी की अलग है। र्रकार ने आयषु 

स्थाकपत ककया है। मझेु लगता है कक ये किज कोर्स लाने के बजाय, ये जो अलग-अलग पैथीज़ हैं, 

इनको भी बढ़ावा कदया जाए। इर्रे् ये अलग-अलग पैथीज़ प्रॉस्पर कर र्कती हैं और उनमें अच्छे-

अच्छे डॉक्टर्स का कनमासण हो र्कता है।  

 र्भापकत महोदया, आज देश में जो डॉक्टरों की कमी है, मैं उर्के बार ेमें कुछ और र्झुाव 

देना चाहता ह ं। जो-जो कडकस्िक्ट हॉकस्पटल्र् हैं, उनको अगर हम मेकडकल कॉलेजेज़ में कनवटस  

कर र्कें , तो हमें उन कडकस्िक्ट हॉकस्पटल्र् में स्पेकशकलस्ट डॉक्टर्स कमल जाएगें, कजर्रे् डॉक्टरों 

की जो कमी है, हम उर्को फुलकफल कर पाएगें। मेरा यह भी कहना है कक हमें प्राइवेट प्लेयर्स को 

एनकरजे करना चाकहए। पीपीपी मॉडल को पूर ेदेश में लागू करना चाकहए। र्रकार प्रयत्न करती 

रहती है कक ज़्यादा रे् ज़्यादा मेकडकल कॉलेजेज़ खोले जाए,ं लेककन र्भी बातें र्रकार रे् र्ंभव 

नहीं होतीं। इर्कलए पीपीपी मॉडल का भी यहा ंएक्र्पेररमेंट करना चाकहए। लोगों को स्टेकहोल्डर्स 

बनाना चाकहए, उर्ी के र्ाथ में गवनसमेंट को भी स्टेकहोल्डर बनना चाकहए, कजर्रे् पूजंी खड़ी हो 

र्कती है और गवनसमेंट का भी र्ीधे-र्ीधे उर् मेकडकल कॉलेज पर कंिोल हो पायेगा।  

 र्भापकत महोदया, मैं अपनी बात पाचं कमनट में खत्म करता ह ।ं मैं इर्ी के र्ाथ-र्ाथ यहा ं

पर फॉरने मेकडकल गे्रजएुट्र् के बार ेमें कुछ बातें रखना चाहता ह ।ं फॉरेन मेकडकल गे्रजएुट्र् हमार े

देश में आते हैं। आज हमार ेपार् 6 हज़ार फॉरने मेकडकल गे्रजएुट्र् हैं, जो तीन, चार या पाचं र्ालों 

तक एग्ज़ाम देते हैं, लेककन पार् नहीं होते हैं। ऐरे् फॉरने मेकडकल गे्रजएुट्र् का क्या ककया जाए? 

मझेु लगता है कक इन फॉरने मेकडकल गे्रजएुट्र् को गावंों में भेजा जाए, उनरे् बॉन्ड कलखवाया जाए, 

इर्रे् गावंों में डॉक्टर्स न कमलने की जो र्मस्या है, उनको डॉक्टर्स भी कमल जाएगें और ये फॉरने 

मेकडकल गे्रजएुट्र्, जो कई र्ालों तक अनएम्पप्लॉयड रहते हैं, उनको भी एक जॉब कर्क्योररटी 
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कमल जाएगी। इर्रे् हमें र्ीधे-र्ीधे ये 6 हज़ार डॉक्टर्स कमल पाएगें। इर्ी के र्ाथ जब हम ककर्ी 

डॉक्टर को गावं-देहात में भेजते हैं, तो गावंों में इंफ्रास्िक्चर भी बह त अच्छा होना चाकहए, कजर्रे् 

उनको कर्क्योर लगे। अगर वहा ंकोई फीमेल डॉक्टर जाती है, तो उर्को रे्ल्फ कर्क्योररटी होनी 

चाकहए, कजर्रे् फीमेल डॉक्टर वहा ंजाकर पै्रकक्टर् कर र्के। 

1602 बजे    (श्री राजेन्र अग्रवाल पीठार्ीन ह ए) 

र्भापकत महोदय, मैं आज मंत्री जी रे् यह भी अनरुोध करता ह  ं कक मेकडकल कॉलेज 

खोलने के कलए जो नॉम्पर्स हैं, वे भी थोड़े कस्म्पपकलफाय होने चाकहए, न कक यह देखा जाए कक 

ऑकडटोररयम इतना बड़ा होना चाकहए, लाइिेरी इतनी बड़ी होनी चाकहए, इतने टीचर्स होने चाकहए। 

इर्रे् हम ज़्यादा रे् ज़्यादा मेकडकल कॉलेजेज़ खोल र्कें गे, कजर्रे् ज़्यादा रे् ज़्यादा मेकडकल 

गे्रजएुट्र् इर् देश को कमल र्कें गे।  

 महोदय, मैं इर्ी के र्ाथ में बजट पर आता ह ।ं आज हम हैल्थ में इनवेस्टमेंट कर रहे हैं। 

आज हमारा जीडीपी 1.4 परर्ेंट है, जो कक नेपाल, भूटान और बागं्लादेश रे् भी कम है। आज 

आपके रूप में एक अच्छे हैल्थ कमकनस्टर हमें कमले हैं, जो कक पै्रकक्टकर्गं र्जसन भी हैं। मझेु लगता है 

कक आने वाले र्मय में आप हैल्थ का बजट बढ़ाने का काम करेंगे। इर्रे् इर् देश में जो-जो 

इंफ्रास्िक्चर का काम है, वह बह त अच्छी तरह बढ़ेगा।  

माननीय सभापति (श्री राजेन्द्र अग्रवाल) : अब आप कंक्लूड कीकजए। 

डॉ. श्रीकाांि एकनाथ त ांदे (कल्याण) : र्भापकत महोदय, मैं पाचं कमनट में अपनी बात खत्म कर 

रहा ह ।ं आज हैल्थ बजट के कलए टोटल एलोकेशन 14 हज़ार करोड़ रुपये है, जो कक प्रोजेक्टेड 

एलोकेशन रे् 21 परर्ेंट कम है। पाकलसयामेंटरी स्टैंकडंग कमेटी ऑन हैल्थ हमेशा यह र्झुाव देती है 

कक हैल्थ के कलए बजट बढ़ना चाकहए। इर् बार डॉ. हषस वधसन जी हैल्थ कमकनस्टर बने हैं। र्भापकत 

महोदय, आप भी हैल्थ कमेटी में रहे हैं। आपने भी यही र्झुाव कदए हैं। आने वाले र्मय में हमार े

देश की हैल्थ र्धुरगेी।  



02-07-2019      Dir(Vp)/Hcb                  Uncorrected/Not for publication                                             391 

 

 मैं आज एक और मदु्दा यहा ंपर लाना चाहता ह ,ं जो कक वॉयलेंर् अगेंस्ट डॉक्टर्स का मदु्दा 

है। 75 प्रकतशत डाक्टर्स हमेशा वॉयलेंर् के कशकार होते हैं, चाहे वह वबसल वायलेंर् हो या 

कफकज़कल वॉयलेंर् हो। महाराष्ट्ि में भी लास्ट दो र्ालों में ऐरे् 50 कर्लकर्ले ह ए हैं। डॉक्टर्स 

स्िाइक पर गए, डॉक्टर्स ने एकजटेशन ककया। मैंने कपछले रे्शन में प्राइवेट मेंबर कबल भी डाला था 

कक डॉक्टरों पर ये जो हमले हो रहे हैं, उनको कम करने के कलए एक लकजर्लेशन लाया जाए। 

(1605/SPS/KSP) 

आज लोग इनटॉलरेंट हो गए हैं। अगर उनका पेशेंट मर जाता है तो पूर ेहॉस्पीटल की तोड़-

फोड़ और डॉक्टरों को मारना, यह बह त गलत बात है। आने वाले र्मय में एक अच्छा लेकजस्लेशन 

इन डॉक्टरों के कखलाफ जो वायलेंर् हो रहा है, उर्को रोकने के कलए हो। अंत में मैं एक ककवता 

र्नुाना चाहता ह :ं 

मोटी-मोटी ककताबों में अपना आधा जीवन खपाना, 

अपना वक्त भी औरों को द ेपाना, 

आर्ान नहीं है एक डॉक्टर हो पाना। 

पर्सनल लाईफ कफर बचती कहा हैं, 

लम्पबी छुट्टी कफर कमलती कहा ंहै, 

जी जान लगाकर र्बकी जान बचाना, 

गर न बच पायी तो कफर मार भी खाना, 

आर्ान नहीं है एक डॉक्टर बन पाना। 

जनता कफर कर्फस  कहती कहा ंहैं, 

अपना गसु्र्ा इन पर कनकाले कबन रहती कहा ंहै, 

अर ेडॉक्टर भी इंर्ान है प्यार,े 

क्या इंर्ान के हाथ में है ककर्ी को कजदंा रख पाना, 

हम गोवा, मनाली जाते हैं ये छुरट्टया ंभी लाइिेरी में मनाते हैं, 

इनकी आंखों के काले घेर ेदेख तो जाना, 

आर्ान नहीं है एक डॉक्टर हो पाना। 

 मझेु लगता है कक आप खदु डॉक्टर हैं। इन डॉक्टरों की र्मस्या अच्छे रे् र्लुझा पाएगें। 

धन्यवाद। 

(इकत) 
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1607 hours 

SHRI ANUBHAV MOHANTY (KENDRAPARA): Mr. Chairman, Sir, I, Anubhav 

Mohanty from Biju Janata Dal, rise to support this Bill. 

 The Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2019, introduced by the 

Government, seeks to replace the Indian Medical Council (Amendment) Second 

Ordinance issued during the previous regime. This Bill shall supersede the Indian 

Medical Council for a period of two years. During the period of supersession, a 

Board of Governors, which is an alternative mechanism, shall be carrying out the 

functions of the Medical Council of India, that is, to oversee the medical 

education and practice and shall exercise all powers and functions of the Medical 

Council of India under the Indian Medical Council Act, 1956. This move shall 

ensure transparency, accountability and quality in governance of medical 

education. The number of members in the Board of Governors will be increased 

from the existing 7 to 12. 

 Now, the reason why this Bill has been brought is because the arbitrary 

action by the Medical Council of India is in disregard of the provisions of the 

Indian Medical Council Act and it came to the notice of the Health Ministry. The 

Supreme Court appointed an Oversight Committee to oversee the functioning of 

the Medical Council of India. The Medical Council of India did not comply with the 

instructions of the Oversight Committee. This led to the resignations by all the 

members of the Oversight Committee. The Government, under these 

circumstances, brought an Ordinance and dissolved the Medical Council of India. 

This is how the functions of the Medical Council of India have been entrusted to 

the Board of Governors. These are the normal features of the Bill. 



02-07-2019      Dir(Vp)/Hcb                  Uncorrected/Not for publication                                             393 

 

 But I have few questions and I would request the hon. Minister to clarify 

them. I would like to put those questions, through you, to the hon. Minister. 

 My first question is this. If there were provisions which were misused by 

the previous MCI, what precautions has the Government taken to ensure the 

same things will not be repeated? 

 My second question is this. What are the new measures that the 

Government is taking to ensure that the members of the Medical Council of India 

are kept under constant check and vigil? 

 My third question is, how is the Government planning to strengthen the 

accountability of the Medical Council of India? 

 My fourth question is, what action has the Government initiated against 

those who grossly misused their position and authority as the members of the 

Medical Council of India? 

 Sir, I have made my speech very comprehensive and very straight 

forward. I am not going to speak much on this Bill. But my questions are very 

important and very straight forward to the hon. Minister. So, I would expect him to 

answer all the questions. 

 My fifth question is, what is the reasons to increase the number of 

members of the Board of Governors? 

 My sixth question is, is the Government planning to create space for their 

loyal, retired bureaucrats in the Board? If not, please clarify your stand for 

including bureaucrats. 
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(1610/SRG/KDS) 

 My seventh question is - will that not create a tussle between the doctors 

and the bureaucrats and hamper the functioning of the Council? My eighth 

question is – will such a move, in any way, curtail the autonomous character of 

the Council? My ninth question is, after which only one question will be left, what 

are the steps the Government is taking to ensure the spirit of the purpose when 

the larger interest is upheld. My last question is, how does the Government 

propose to settle the grievances of the public against the wrong decisions of the 

Medical Council of India?    

 While thanking you for the opportunity given to me to speak, I shall 

honestly request the hon. Minister kindly to address my questions.   As I 

represent one of the wonderful constituencies of Odisha, which is Kendrapara, 

through the State Government, from my side and from the people of Kendrapara, 

I request the hon. Minister to kindly set up a medical college in Kendrapara.  Why 

should we not have in each district of the country, a medical college like in 

Phulbani or Bhadrak in Odisha?  It will help those patients who come because 

people have to travel a long way otherwise.  We have wonderful medical 

colleges, but to travel, to communicate, to reach the place on time or on the right 

time is really difficult.  As the Minister himself is here, I would expect an answer 

from him.  All support shall be provided to him from the State Government and he 

shall not face any kind of hurdles or any kind of problems.  We are open. Please 

open a medical college for Kendrapara and other districts of Odisha.  

 With these words, I conclude. 

(ends) 
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1612 hours 

DR. SUBHASH RAMRAO BHAMRE (DHULE):  Sir, I thank you for giving me 

this opportunity to talk on such an important subject, which deals with the 

healthcare of the people. Reforms in the field of medical education, to give 

push to the goal of quality health coverage to the citizen of India, has been one 

of the major pillars of the NDA Government led by our beloved Prime Minister, 

Shri Narendra Modi Ji. Keeping this spirit alive and to fulfil yet another promise 

of the Government, the Union Cabinet chaired by the Prime Minister, Mr. 

Narendra Modi, has approved the Indian Medical Council (Amendment) Bill, 

2019 to replace the Indian Medical Council (Amendment) Second Ordinance, 

2019. Through an Act of Parliament, the Bill will be introduced in the ensuing 

Session.  The move will ensure transparency, accountability and quality in 

governance of medical education in the country.   

The new Bill provides to supersede the Medical Council of India for a 

period of two years with effect from 26 September, 2018.  During this period, 

the Board of Governors shall exercise power and functioning of MCI as 

assigned under the MCI Act, 1956. The number of members in the Board of 

Governors will be increased from the existing 7 to 12, because the Ministry of 

Health and Family Welfare had come across certain arbitrary actions by MCI in 

regard to the provisions of MCI Act, 1956 and the regulations made 

thereunder. Further, the Oversight Committee constituted by the Supreme 

Court to oversee the functioning of MCI had also cited the instances of non-

compliance of their instructions and subsequently all members of the Oversight 
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Committee tendered their resignations.  That is why, the Government had no 

other option but to bring this Bill.  Yesterday, all of us celebrated `Doctors’

Day’. 

(1615/KKD/MM) 

 I am a member of medical fraternity. I am an Oncosurgeon.  I am 

running a cancer hospital और 25 र्ाल रे् मैं स्वास््य रे्वाए ं द े रहा ह ।ं मैंने गवनसमेंट 

मेकडकल कॉलेजेर् भी देखे हैं, as a medical student, as a resident और प्राइवेट मेकडकल 

कॉलेजेर् की फंक्शकनगं भी देखी है। मैं प्रधान मंत्री जी का, पूवस हेल्थ कमकनस्टर आदरणीय नड्डा 

जी का और हषस वधसन जी का अकभनदंन करना चाहता ह ।ं पूर ेदेश में मेकडकल फे्रटकनसटी के कजतने 

भी मेकडकल पे्रकक्टशन्र्स हैं, कंर्ल्टेंट्र् हैं, हम र्ब ने मेकडकल एजकेुशन के ररफाम्पर्स के कलए कभी 

न कभी कुछ बातें रखी हैं और र्ारं्द बनने के पहले भी जहा-ंजहा ंभी मझेु फोरम कमला मैंने कहा 

है। हमार ेमंत्री जी ने बराबर कहा कक जो पररै्प्शन मेकडकल कम्पयूकनटी के मन में एमर्ीआई के बारे 

में है, वह गलत नहीं है। इर्कलए आज यह जो कबल आया है, उर्के र्मथसन में मैं खड़ा ह ।ं 

 Sir, the Statement of Objects and Reasons very clearly says: 

“The IndianMedicalCouncil Act, 1956was enacted to provide for the

reconstitution of the Medical Council of India and the maintenance of a 

Medical Register for India and for matters connected therewith. The 

main function of the Medical Council of India (the said Council) is to 

make recommendations to the Central Government in matters of 

recognition of medical qualifications, determining the courses of study 

and examinations required to obtain such qualifications, inspection of 

examinationsandmaintenanceofregisterofmedicalpractitioners,etc.” 

 

We also expect the MCI to maintain uniform standards of medical 

education for both undergraduates and postgraduates.  
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There are recommendations for recognition, derecognition, qualification 

of medical institutions in India and for permanent registration and provisional 

registration of medical doctors with recognised medical faculty.  

र्र, यहीं रे् भ्रष्टाचार की बात शरुू होती है। The MCI is supposed to regulate and 

monitor the medical profession from granting approval for setting up a medical 

college to allocate seats. यहीं पर भ्रष्टाचार होता है। क्योंकक हमार ेदेश में कुल 460 मेकडकल 

कॉलेजेर् हैं और उनमें रे् आधे प्राइवेट मेकडकल कॉलेज हैं। प्राइवेट मेकडकल कॉलेज को जब 

परकमशन देनी होती है या नबंर ऑफ र्ीट्र् देनी होती हैं, तो यहीं रे् भ्रष्टाचार शरुू होता है। कुछ 

प्राइवेट मेकडकल कॉलेजेर् अच्छे हैं। हम उनरे् जो अपेक्षा करते हैं, उर् प्रकार की कशक्षा वहा ंरे् 

आती है और अच्छे डॉक्टर्स भी वहा ंरे् कनकलते हैं। लेककन ज्यादातर मेकडकल कॉलेजेर् मैंने ऐरे् 

देखे हैं, मेरा र्रं्दीय के्षत्र धलेु है, जो कडकस्िक्ट प्लेर् है। वहा ंदो मेकडकल कॉलेजेर् हैं। एक प्राइवेट 

है और दूर्रा गवनसमेंट मेकडकल कॉलेज है। दोनों मेकडकल कॉलेजेर् को मैंने देखा है कक वहा ंक्या 

होता है। बड़ा दखु होता है जब प्राइवेट मेकडकल कॉलेज को अंडरगे्रजएुट की 150 र्ीट्र् दी जाती 

हैं। प्राइवेट मेकडकल कॉलेज को प्रोस्ट गे्रजएुट की र्ौ र्ीट्र् दी जाती हैं। लेककन जो र्रकारी 

अस्पताल है, गवनसमेंट मेकडकल कॉलेज है in spite of  a good number of patients and in 

spite of good experience in the hospitals, वहा ंअडंर गे्रजएुट कोर्स के कलए केवल 50 

र्ीट्र्। 30 र्ाल हो गए हैं, पोस्ट गे्रजएुट्र् र्ीट्र् के कलए हम झगड़ रहे हैं, लेककन कमल नहीं रही 

है। कजर् प्राइवेट कॉलेज को र्ौ के ऊपर पोस्ट गे्रजएुट र्ीट्र् दी जाती हैं, वहा ंकी क्या ररएकलटी 

है क्या आपको मालूम है? आपके माध्यम रे् इर् र्दन को मैं बताना चाहता ह  ंकक कर्फस  कबकल्डंग्र् 

हैं। आप र्कजसकल वाडस  देखेंगे तो तीन-चार रे् ज्यादा पेशटं नहीं हैं। मेकडकल वाडस  देखेंगे तो वहा ं

पेशटं नहीं है। मेकडकल स्टूडेंट्र् की टीकचगं के कलए फैकल्टी नहीं है। 
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 (1620/SJN/RP) 

महीने में एक-दो आपरशेन्र् होते हैं। आप मझेु बताइए कक अगर दो-दो करोड़ रुपये पीजी 

र्ीट्र् के कलए पैरने्ट्र् देते हैं, उनके बच्चे वहा ंपर एडकमशन लेते हैं, वहा ंपर टीकचगं के कलए 

फैकेल्टी नहीं है, पेशेन्ट्र् नहीं हैं, आपरशेन्र् नहीं होते हैं। आप मझेु बताइए कक ऐरे् मेकडकल 

कालेज में कोई स्टूडेन्ट एमबीबीएर् में एडकमशन लेता है, पीजी में एडकमशन लेता है, उरे् शायद 

कडग्री कमल भी जाए, लेककन जब वह बाहर आएगा, तो वह ककर् तरह की पै्रकक्टर् करगेा? यही मेरा 

र्वाल है। कहते हैं कक ‘बोये पेड़ बबूल का, तो आम कहा ंरे् आए’। अगर ऐरे् मेकडकल कालेजों को 

परमीशन्र् दी जाती हैं और पोस्ट गे्रजएुट र्ीटें कमलती हैं, तो मेरी यही आपकि है। ऐर्ा कोई एक 

कालेज नहीं है। ऐरे् काफी कालेजेर् हैं। 1970 के बाद प्राइवेट मेकडकल कालेज को परमीशन कदया।  

HON. CHAIRPERSON (SHRI RAJENDRA AGRAWAL):  Now, please 

conclude. 

…(Interruptions) 

डॉ. सुभाष रामराव भामर े(धुले) : र्भापकत महोदय, मझेु दर् कमनट कदए गए हैं।  

माननीय सभापति : आपके दर् कमनट हो गए हैं। मैं यहा ंघड़ी देख रहा ह ।ं आप कन्क्लूड कीकजए।  

डॉ. सुभाष रामराव भामर े (धुले) : र्भापकत महोदय, मैं यही कहना चाहता ह  ं कक जब परमीशन 

की बात आती है, तो  many changes are required in granting approval for setting 

up a medical college. यही बात हमने पाकलसयामेन्िी ररलेटेड स्टैकन्डंग कमेटी में उठाई थी। मैं 

वषस 2016 की पाकलसयामेन्िी ररलेटेड स्टैकन्डंग कमेटी का र्दस्य था। हमार ेजायर्वाल र्ाहब भी 

उर्में थे। हमने काफी डेकलबरशेन ककया, काफी मीकटंग्र् भी लीं, तभी जाकर ये र्ब रकेमेन्डेशन्र् 

र्ेंशन ह ई हैं। The working of the said Council has been under scrutiny since long 

time and the same was examined by various expert bodies including the 

Department-related Parliamentary Standing Committee on Health and Family 

Welfare which in its 92nd Report in March, 2016, severely indicted the said 
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Council.  The Committee recommended that the Government should bring a 

new comprehensive Bill; revamp the regulatory system of medical education 

and medical practice; and to reform the Medical Council of India.  

र्भापकत महोदय, अगर रकेमेन्डेशन्र् र्ही मायने में इंप्लीमेंट हों, तो मझेु लगता है कक जो 

हम चाहते हैं, एमर्ीआई बदलकर यह जो नई व्यवस्था खड़ी करना चाहते हैं, तो हम उर्में 

कामयाब हो जाएगें। मझेु बोलना तो बह त है, इर्कलए मझेु पाचं कमनट और कदए जाए।ं मैं हमारी 

र्रकार का अकभनदंन करना चाहता ह ।ं  

माननीय सभापति : र्मय र्ीकमत है, इर्का उिर भी कदया जाना है।  

DR. SUBHASH RAMRAO BHAMRE (DHULE): Sir, I will take only two minutes.  

I thank the Government which has taken many policy initiatives like 

strengthening of existing medical colleges and converting district hospitals to 

new medical colleges to increase the number of doctors and specialists in the 

State with large human resource deposit. The policy recognises the need to 

increase the Post-Graduate seats. The policy supports expanding the number 

of AIIMS like centres for the continuous flow of faculty for medical colleges.  

महोदय, आकखरी दो कमनट। मैं आदरणीय हषस वधसन जी को एक र्झुाव देना चाहता ह ।ं 

हमार ेजो र्रकारी अस्पताल हैं, मझेु लगता है कक चाहे वहा ंपर इन्फ्रास्िक्चर हों या न हों, लेककन 

एज ए मेकडकल स्टूडेंट हमें वाडस  में अनभुव कमलता है। आज हमार ेकजतने भी टीकचगं इंस्टीट्यूशन्र् 

हैं, कजतने भी र्रकारी अस्पताल हैं, वहा ंपर अलग-अलग तरह के मरीज भारी मात्रा में होते हैं। 

हमार े मेकडकल स्टूडेंट के एक्र्पीररयंर् का जो र्ही कठकाना है, वह वाड्सर् हैं। उर्में हमें अच्छी 

तरह रे् एक्र्पीररयंर् कमलता है। आप देखेंगे कक र्रकारी अस्पतालों में कजन्होंने एक्र्ीकपररयंर् 

कलया है, जैरे् एम्पर् है, केएम है, बड़े-बड़े र्रकारी अस्पताल हैं, उर् डाक्टर के एक्र्पीररयंर् में 
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दकुनया में कहीं भी कमी नहीं रहती है। मेरा दावा है चाहे हमार ेर्कजसकल एक्स्पटासइज़ हों या 

मेकडकल एक्स्पटासइज़ हों, दकुनया के ककर्ी भी डाक्टर रे् हमार ेदेश के डाक्टर्स अव्वल हैं।  

(1625/GG/RCP) 

र्र, मैं एक र्झुाव देना चाहता ह ू।ं हमारी फैकल्टीज़ की कमी का कारण यह है कक हम जब 

एमबीबीएर् पार् होते हैं, पोस्ट गै्रजएुट पार् होते हैं तो एक्र्पीररएरं् के कलए लैक्चरर की नौकरी के 

कलए अप्लाई करते हैं। टीकचगं एक्र्पीररएरं् के कलए पाचं र्ाल का टीकचगं एक्र्पीररएरं् होना 

आवश्यक होता है, तभी जा कर वह फैकल्टी ररक्गनाइज़ होती है। As a medical student, 

after completing my post-graduation, I apply for the lecturer’s post.  

मेरा एक ही उदे्दश्य रहता है कक दो र्ाल का एक्र्पीररएरं् रहे और प्राइवट पै्रकक्टर् में चला जाता 

है। उर्में फैक्लटीज़ कमलती नहीं हैं। माननीय स्वास््य मंत्री जी रे् मेरा कनवेदन है कक आप 

कंप्लर्री करें कक पाचं र्ाल तक कोई भी लैक्चरर ररज़ाइन नहीं करगेा, ताकक हमारी फैकल्टी 

कडकफकशएरं्ी उर्में हो जाए। 

(इकत)  
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1627 बजे 

कुां वर दातन  अली (अमरोहा): र्भापकत महोदय, मैं यहा ंपर इंकडयन मैकडकल काउंकर्ल कबल, 

2019 के बार ेमें बोलने के कलए खड़ा ह आ ह ू।ं डॉक्टर्स, कजनका दजास ईश्वर के बाद माना जाता है, 

उनकी एजकेुशन में जो भयंकर भ्रष्टाचार फैला ह आ था, कजर्का र्जं्ञान माननीय र्पु्रीम कोटस  ने भी 

कलया, उर् भ्रष्टाचार को खत्म करने के कलए र्रकार एक अध्यादेश लाई थी और यह कबल उर्ी 

अध्यादेश के प्रावधानों को कानूनी शक्ल देने के कलए लाया गया है। जैर्ा कक र्भी जानते हैं, देश 

की मैकडकल एजकेुशन व्यवस्था कपछले कई दशकों रे् मैकडकल काउंकर्ल ऑफ इकडडया चलाती 

आ रही है। कपछले कुछ र्ालों में इर् र्सं्था पर गंभीर भ्रष्टाचार के आरोप लगे हैं। इर् पर आरोप है 

कक यह र्सं्था पैरे् की घूर् ले कर मैकडकल कॉलेज स्थाकपत करने में कनयम-कानूनों को दरककनार 

कर के काम करती थी। कई कशकायतें इर् तरह की र्ामने आई हैं। इर्कलए मैकडकल काउंकर्ल में 

र्धुार लाना या उरे् भगं करना तो एक र्ही कदम है, लेककन उर् र्सं्था की जगह जो वैककल्पक 

व्यवस्था र्रकार ला रही है, वह पूरी तरह रे् ठीक नहीं है। इर् कबल में एमर्ीआई की जगह एक 

बोडस  ऑफ गवनसर्स स्थाकपत करने का प्रावधान ककया गया है। मैकडकल काउंकर्ल आफ इकडडया एक 

चनुी ह ई र्सं्था थी। उर्की जगह र्रकार द्वारा नॉकमनेकटड बोडस  लाया जा रहा है। अच्छा होता कक 

र्रकार लोकताकंत्रक मूल्यों को ध्यान में रख कर देश की मैकडकल एजकेुशन व्यवस्था डॉक्टरों 

द्वारा चनुी ह ई एक नई र्सं्था के हाथ में रहने देती। इर् र्रकार की र्िा पॉवर के केन्रीकरण की 

नीयत इर्के हर कनणसय में कदखाई देती है। अब र्रकार देश की मैकडकल एजकेुशन भी खदु चलाना 

चाहती है। क्या आपने डॉक्टरों रे् चचास कर के एक नई लोकताकंत्रक व्यवस्था स्थाकपत करने का 

प्रयार् ककया? क्या कारण है कक आप र्ारी पॉवर्स अपने हाथ में ले लेना चाहते हैं? क्या आपको 

देश के डॉक्टरों पर भरोर्ा नहीं है।  

 र्भापकत जी, एक और महत्वपूणस बात मैं र्रकार रे् जानना चाहता ह ू ंकक क्या इर् र्रकार 

को देश के प्राचीनतम् ग्रथंों में जो ज्ञान है, उर् पर कवश्वार् है या नहीं है? हमने इन्हीं रे् र्नुा कक 

प्राचीन भारत में प्लाकस्टक र्जसरी और स्टेम रै्ल टैक्नोलॉजी इस्तेमाल होती थी। आयवेुद में 
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कवश्वार् देश का एक बड़ा तबका करता है। लेककन लगता है कक देश की र्रकार को आयवेुद पर 

कवश्वार् नहीं है। शायद इर्कलए यह र्रकार चाहती है कक आयवेुकदक डॉक्टर्स एलोपैथी दवाई 

कप्रस्राइब करें। क्या अपका कवश्वार् आयवेुद रे् खत्म हो गया है? 

 मान्यवर, देश के र्ार ेआयवेुकदक डॉक्टर्स र्रकार द्वारा ककए गए इर् अपमान रे् द:ुखी हैं। 

र्रकार को यह बताना पड़ेगा कक वे देश में आयवेुद और होम्पयोपैथी को कज़दंा रहने देना चाहती है 

या नहीं? कपछले कदनों हम र्नु रहे थे कक ग्रामीण इलाकों में जो आयवेुद और होम्पयोपैथी के डॉक्टर्स 

हैं, उन्हें एक किज कोर्स करवाने की व्यवस्था र्रकार लाने जा रही है। यह किज कोर्स क्या है? यह 

किज कोर्स यह है कक मान्यवर, आयवेुद और होम्पयोपैथी के डॉक्टर एलोपैथी की दवा देना र्ीख 

र्कें ।  

(1630/KN/SMN) 

र्रकार का यह कदम दशे में हजारों र्ाल रे् चल रही आयवेुद पद्धकत का र्वसनाश कर 

देगी, इर्को खत्म कर देगी। यह द:ुख की बात है कक मेक इन इंकडया की बात करने वाली र्रकार 

देश में कवककर्त औषकध प्रणाली कजर् पर करोड़ों लोगों का कवश्वार् है, उरे् खत्म करने वाला कदम 

उठा रही है। यही नहीं मान्यवर, जहााँ एक तरफ आयवेुकदक और होम्पयोपैथी डॉक्टर नाराज हैं कक 

उनकी कवधा, उनके ज्ञान पर र्रकार को कवश्वार् नहीं रहा और उन्हें ऐलोपैकथक दवा देने को कहा 

जा रहा है, वहीं दूर्री ओर ऐलोपैकथक डॉक्टरों की कम्पयकुनटी भी नाराज है कक आयवेुकदक और 

होम्पयोपैकथक डॉक्टरों रे् ऐलोपैकथक दवा कदलवाने की पहल इर् र्रकार द्वारा की जा रही है। 

 र्भापकत महोदय, ककर्ी रे् कछपा नहीं है कक इर् देश में जहााँ डॉक्टरों की कमी है, जहााँ 

अस्पतालों की कमी है और मैं केवल इर् र्रकार की बात नहीं कर रहा ह ाँ, कपछले पााँच र्ाल की 

र्रकार की, उर्रे् पहले की र्रकारों ने भी कजर् तरीके रे् र्ोशल रे्क्टर रे् अपने आपको कवदड्रा 

ककया, हेल्थ रे्क्टर रे् कवदड्रा ककया, गरीब कहााँ जाता है, गरीब र्रकारी अस्पताल ढूाँढता है। 

ककर्ी गरीब के बर् में नहीं है कक वह बड़े िाडेंड अपोलो और फोकटसर् जैरे् कारपोरट्ेर् द्वारा चलाए 

जा रहे अस्पतालों में इलाज करा र्के। र्ही बात है कक यह र्रकार इंश्योरेंर् पॉकलर्ी लेकर आई 
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है, लेककन जो र्च्चाई है, उर्रे् हम कहीं न कहीं बह त दूर हैं। इर् देश में आज भी लाखों लोगों को 

एक मामूली इलाज नहीं कमल पाता है और वह अपनी जान गंवा देते हैं। पूर-ेपूर ेपररवार बबासद हो 

जाते हैं। इर् कबल पर जो चचास हो रही है, मैं आपके माध्यम रे् हेल्थ कमकनस्टर र्ाहब का ध्यान 

आककषसत करना चाहता ह ाँ कक जब तक र्रकार हेल्थ रे्क्टर में ज़्यादा कनवेश नहीं करगेी और 

कनवेश का मतलब यह नहीं कक कारपोरटे हाउरे्र् को अस्पताल खोलने की परकमशन दे दी जाए। 

जब मरीज वहााँ एडकमट होता है तो पहले उर्रे् पूछते हैं कक इंश्योरेंर् कौन र्ी कम्पपनी का और 

ककतने लाख का है, तब इलाज शरुू करते हैं। हम कहीं न कहीं जो बकुनयादी र्वाल है, उर्रे् कहीं 

भटक रहे हैं। 

 माननीय र्भापकत जी, मैं अपना, अपने के्षत्र के लोगों का, इर् देश के गरीब अवाम का ददस 

यहााँ बाटंना चाहता ह ाँ और मैं अपेक्षा करूाँ गा कक र्रकार और माननीय स्वास््य मंत्री जी कुछ ऐर्ी 

योजना लाए,ं कजर्रे् गरीब अपना इलाज करा र्कें । 

(इकत) 
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1633 बजे 

श्री मोहम्मद आज़म खाां (रामपुर): मान्यवर, एक अच्छा कबल ह ैऔर बड़ी मायूर्ी ह ई थी कक गत 

र्रकार में इर्की पहल ह ई। अच्छे तरीके रे् पहल ह ई और अच्छा रं्दशे गया। र्रकारी और गैर-

र्रकारी मेकडकल कॉलेजज़े में जो फकस  यहााँ बताया गया, र्च यह ह ै कक वह फकस  नहीं ह।ै प्राइवेट 

यूकनवकर्सटीज़ और गनवसमेंट यूकनवकर्सटीज़ में, प्राइवेट मेकडकल कॉलेज और गवनसमेंट मेकडकल कॉलेज 

में, क्योंकक मकुाबला होता ह ैर्रवाइवल का। इर्कलए कोकशश की जाती ह ै कक वह बेहतर रे् बेहतर 

ररजल्ट्र् द ेर्कें । अच्छे अस्पताल चलाते हैं, अच्छा इलाज करते हैं, अच्छी दवा दतेे हैं। यह हमार े

र्भी माननीय र्दस्य जानते हैं कक जो प्राइवेट प्रकेक्टर्नर्स हैं या जो अपने छोटे-छोटे अस्पताल या 

नकर्िंग होम्पर् चलाते हैं, उनका अपना दवाखाना होता ह ैऔर वह दवा जो डॉक्टर्स कलखते हैं, वह पूर े

भारतवषस में ककर्ी दकुान पर नहीं कमलती, कर्वाय उर्ी डॉक्टर के। बड़ी कवडम्पबना ह ै कक यह कबल 

बह त-र्ी रोशनी द ेर्कता ह,ै बह त रे् उन कमजोर लोगों को जो एक अच्छे इलाज का ख्वाब या 

र्पना दखे रह ेहैं। 

 मान्यवर, इर्में दो बकुनयादी चीज़े हैं- एक तो इंफ्रास्िक्चर और दूर्रा फैकल्टी। अगर हमार े

पार् इंफ्रास्िक्चर अच्छा ह ैतो मैं र्रकार रे् यह कहना चाह ाँगा कक फैकल्टी का एक करप्शन का 

माध्यम था कक कई करोड़ रुपये का इंतजाम करना होता था, मेकडकल कॉलेज शरुू करने वाले के 

कलए, कक वह एक र्ाल तक फैकल्टी को बलुा कर कबठाए रखता था। यह मालूम नहीं होता था कक कब 

इंस्पेक्शन हो जाएगा। 

(1635/CS/MMN) 

 मान्यवर, मैंने उर् कदन भी अजस ककया था कक मेरा मेकडकल कॉलेज बन रहा ह,ै बन चकुा ह ै

और मैं पूर ेर्दन को दावत दतेा ह ाँ कक अगर पूर ेभारतवषस में उर्रे् अच्छा मेकडकल कॉलेज हो, तो मैं 

मेकडकल कॉलेज के कलए मान्यता नहीं चाह ाँगा। 3 र्ाल रे् मेरा अस्पताल चल रहा ह।ै मझेु र्पु्रीम कोटस  

जाना पड़ा, क्योंकक एमर्ीआई ने इंस्पेक्शन रे् इंकार कर कदया था। र्पु्रीम कोटस  ने आदशे कदया कक 

आप जाइए, इंस्पेक्शन कीकजए और यहााँ तक आदशे कदया कक अगर कोई कमी हो तो आप ररजेक्ट 
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नहीं करेंगे, आप ककमयााँ बताकर दोबारा इंस्पेक्शन करेंगे। अगर दोबारा भी कमी हो तो आप र्रकार 

को नहीं देंगे, र्पु्रीम कोटस  को ररपोटस  करेंगे।  

 मान्यवर, एमर्ीआई ने बह त दखुी ककया था, इर्में कोई दो राय नहीं हैं और र्च यह ह ैकक 

अगर उर् वक्त का आप ररकॉडस कनकालेंगे कक 10 परर्ेंट मेकडकल कॉलेजेज़ के कलए फैकल्टी चाकहए 

थी, आप उन फैकल्टीज को जोड़ लीकजए, उतने डॉक्टर्स पूर ेभारतवषस में नहीं हैं, कजतने कागज पर 

कदखाए जाते थे।  

 मान्यवर, यह एक बड़ा करप्शन का मदु्दा था। अगर इंफ्रास्िक्चर आपके क्वाकलटी स्टैन्डडस रे् 

10 गनुा ज्यादा हो, तो मैं र्मझता ह ाँ कक फैकल्टी वाली शतस को आप शतस न बनाए,ं बकल्क उरे् मौका 

दें कक आप 3 महीने, 4 महीने, 6 महीने के अंदर फैकल्टी का इंतजाम कर लीकजए और तब आपको 

पक्की मान्यता द ेदी जाएगी। आप उरे् टेम्पपररेी मान्यता द ेदीकजए। अगर आप उरे् 150 र्ीट्र् दनेे 

वाले हैं, तो आप उरे् 100 र्ीट्र् दीकजए, आप 50 र्ीट्र् द ेदीकजए, लेककन कर्फस  फैकल्टी को 

बकुनयाद बनाकर ककर्ी मेकडकल कॉलेज को मान्यता न दी जाए, यह मेकडकल कॉलेज के र्ाथ न्याय 

नहीं होगा। 

 मान्यवर, मेर ेयहां मेकडकल कॉलेज में, जो कक अभी रन नहीं कर रहा ह,ै कर्फस  हॉकस्पटल ह,ै 

वह 3 र्ाल रे् रन कर रहा ह।ै वहााँ 8 ऑपरशेन कथएटर्स हैं। उर्रे् अच्छा ऑपरशेन कथएटर न्यूयॉकस  में 

ही होगा, भारतवषस में नहीं होगा। मेरा मेकडकल कॉलेज पूरा राष्ट्िपकत भवन जैर्ा बना ह आ ह।ै वहााँ के 

लोगों को कदल्ली आने की जरूरत नहीं ह।ै जहााँ मेर ेबच्चे पढ़ेंगे।…(व्यवधान) 

डॉ. सांजय जायसवाल (पतिम चम्पारण): महोदय, हमारा मेकडकल कॉलेज ह,ै…(व्यवधान) ऐर्ा 

कहना ठीक नहीं ह ै कक मेरा मेकडकल कॉलेज ह।ै…(व्यवधान) यहााँ आपर्ी बात करना ठीक नहीं 

ह।ै…(व्यवधान) मेरा पॉइंट ऑफ ऑडसर ह।ै…(व्यवधान)   

श्री मोहम्मद आज़म खाां (रामपुर): मान्यवर, यह तो आपको खशु होना चाकहए कक आपके एक र्ाथी 

के पार् एक ऐर्ा बड़ा ऐरे्ट ह,ै जो र्माज के कलए ह।ै…(व्यवधान) वह आपका ह।ै…(व्यवधान) वह 

आपके आने वाले बच्चों के कलए भी ह।ै…(व्यवधान) हम बर् उर्के कस्टोकडयन हैं।…(व्यवधान) 

श्री अनुभव मोहांिी (केन्द्रपाड़ा): महोदय, ऐर्ा बोलना र्ही नहीं ह।ै…(व्यवधान) 
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श्री मोहम्मद आज़म खाां (रामपुर): नहीं, ऐर्ा बोलना ही र्ही ह।ै…(व्यवधान) अगर र्रकार की यह 

र्ोच होगी।…(व्यवधान) 

माननीय सभापति (श्री राजेन्द्र अग्रवाल): आप व्यवधान पैदा मत कीकजए। आप बैकठए। आप 

माननीय र्दस्य को बोलने दीकजए।  

…(व्यवधान) 

श्री अनुभव मोहांिी (केन्द्रपाड़ा): ऐर्ा बोलना र्ही नहीं कक हमारा मेकडकल कॉलेज र्बरे् अच्छा 

ह।ै…(व्यवधान) 

माननीय सभापति : आप उन्हें बोलने दीकजए। वे अपनी बात पूरी करेंगे। 

…(व्यवधान) 

श्री मोहम्मद आज़म खाां (रामपुर): मान्यवर, यहााँ र्भी र्ाकथयों ने अपने कॉलेज, अपनी प्रैकक्टर्, 

अपनी एमबीबीएर्, अपनी एमएर्, अपनी एमडी का कजर ककया ह।ै…(व्यवधान) अगर कोई कॉलेज 

ऐर्ा बन रहा ह ैया बना ह आ ह,ै तो र्रकार की यह कजम्पमेदारी ह ैकक उरे् प्रमोट कर,े उर्की मदद 

कर।े  

 मान्यवर, मैं बर् इतना ही कहना चाह ाँगा कक आप मान्यता देंगे, नहीं देंगे, ककर्को देंगे, ककर्को 

नहीं देंगे, एक तो इर्में अकधकाररयों की बह तायत नहीं होनी चाकहए। इर्में टेक्नोरेट्र् होना चाकहए। 

इर्में मेकडकल टेक्नोरेट्र् होना चाकहए, डॉक्टर्स होना चाकहए ताकक वे र्ही चीज को र्मझ र्कें  और 

र्ही कनणसय ले र्कें । इर्के अलावा जो बकुनयादी बात ह,ै कजर् पर मैं जोर दनेा चाहता ह ाँ कक 

इंफ्रास्िक्चर पहले दखेा जाए और फैकल्टी की शतस बाद में लगाई जाए।  

 मान्यवर, यह मानना कक प्राइवेट मेकडकल कॉलेज के डॉक्टर्स अच्छे नहीं होंगे, र्रकारी 

मेकडकल कॉलेज के डॉक्टर्स अच्छे होंगे, शायद हमारी यह जानकारी में होगा कक र्बको कडग्री एक ही 

जगह रे् कमलती ह ैऔर परचे बनकर एक ही जगह रे् आते हैं।  

 मान्यवर, आपका बह त-बह त शकुरया।  

(इकत) 
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1639 hours 

SHRI SUNIL DATTATRAY TATKARE (RAIGAD): Sir, thank you very much for 

giving me the opportunity to speak on the Indian Medical Council (Amendment) 

Bill, 2019. Thanks to my leader, Supriya Ji also.    

 The National Medical Commission Bill is unlikely to provide a dynamic 

new thrust to medical care in India. There is no doubt that the Medical Council 

of India has outlived its utility and should be reformed or replaced. The remit of 

the proposed new body, the National Medical Commission, should be clear, 

direct and workable. A regulatory body should be expected only to regulate 

and not to formulate the policy which is the function of the Parliament; and it 

requires inputs from a number of sources, preferably, with different points of 

view. 

(1640/VR/RV)  

 The fundamental flaw in the proposed Medical Commission is the lack of 

clarity on its functions. Unfortunately, in the National Medical Commission Bill, 

2017 in the chapter titled “Powers and Functions of the Commission”, the

phrase ‘lay down policy’ occurs repeatedly. The Commission is also expected 

to“assesstherequirementsinhealthcare,includinghumanresources…”Such

complex tasks, which require inputs from multiple agencies, will be done 

poorly, if at all, by the Commission. The Commission should only be expected 

to monitor and regulate the training of health-care personnel and maintain 

professional standards. 
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 Sir, I would like to say that in 2006, WHO identified India amongst 57 

countries facing a critical shortage of health workforce. Doctor-patient ratio in 

India is 1:2000 instead of the ‘1,000 people norm’ of the WHO. Inequitable 

presence of doctors, lack of doctors in rural areas, prevalence of quacks and 

unqualified medical practitioners are other issues aggravating this situation. 

For example, two per cent providers of modern medicine in rural areas do not 

have a medical qualification. 

 Since 2010, the Medical Council of India (MCI) has been surrounded by 

controversy when the erstwhile President of the Council was accused of 

corruption and bribery while granting permits to medical colleges. In 2016, a 

Parliamentary Committee’s report revealed that the Medical Council of India 

was largely responsible for corruption in health care. It observed that the 

Medical Council of India had failed in its duties in setting up high standards in 

health care. 

 Sir, dissolving the Medical Council of India and the proposed 

appointment of members of National Medical Commission (NMC) by the 

Centre would adversely affect the functioning of medical profession. This 

would make the body completely answerable to bureaucracy and non-medical 

administrators. Further, it will also give greater control to the Government in 

running the Commission. There will be inadequate representation of the 

States. 

 Moreover, lack of clarity in the functioning of National Medical 

Commission is a major issue. The Bill mandates the National Medical 
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Commission with the task of laying down policies and assessing requirements 

in healthcare including human resource. These tasks however require inputs 

from multiple agencies. Assigning these tasks to the Commission will render 

poor results. 

 The Medical Advisory Council (MAC) has not been given an 

autonomous status. It includes members of the National Medical Commission 

as its ex-officio members and is headed by the chairperson of the National 

Medical Commission. Critics are of the opinion that views and suggestions of 

Medical Advisory Council are expected to be prejudiced.  

 Sir, many of my colleagues have already expressed their feelings about 

NEET in this august House.  NEET replaces all State-based medical entrance 

exams and has been highly criticised as it violates the rights of the States. 

Further, it is considered to be highly biased and disadvantageous for non-

CBSE students. The Bill fails to provide a holistic approach to healthcare. It 

excludes nurses, paramedics and other medical professionals from its ambit. 

 I would request the Government to increase the number of doctors and 

impart them proper training in their respective fields. There should be presence 

of public and private healthcare in the remotest regions. The problem of brain 

drain should be addressed. Emigration of doctors is a major factor contributing 

to shortage of doctors. The issue of reluctance of doctors to serve in rural 

areas should be addressed. National Medical Commission should limit the 

emigration of newly graduated doctors.  
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 The Bill should also include paramedics, nurses and other medical 

professionals under its ambit. There is also a need to revamp the admission 

test system. Further, there is no scope for testing ethics of an aspirant. 

Countries like Thailand have successfully adopted a measure to limit the 

emigration of doctors way back in 1972.  

(1645/SAN/MY) 

 Their policies mandate three years of the Government work for all post-

graduates. The first year is spent in provincial hospitals while the second and 

third years are spent in rural or community hospitals. So, such rules should be 

strictly followed in our country also. 

 Sir, I would like to suggest one thing. When I happened to be the 

Finance Minister of the State of Maharashtra because of my leader, hon. 

Pawar saheb, at that time, I had sanctioned one medical college in my Raigad 

area. I will urge the Central Government, through you, that medical college in 

the Raigad District should come up in the coming new year.  

 I would also like to suggest to the hon. Minister that there are a number 

of medical practitioners in this august House; and if at all, any one or two, 

which the hon. Minister selects as this is his prerogative, of those Members of 

Parliament are appointed in this Council, it will be better for the future of the 

MCI. 

 Thank you very much. Jai Hind. Jai Maharashtra. 

           (ends) 
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HON. CHAIRPERSON (SHRI RAJENDRA AGRAWAL): Shri Kesineni Srinivas. 

डॉ. तनत काांि दबुे (गोड्डा): र्भापकत महोदय, मेरा प्वाइंट ऑफ ऑडसर 255 है। अभी जो आज़म 

खान र्ाहब ने कहा, वह कनयम 255 के तहत नहीं बोल र्कते हैं। यह मेरा ऑब्जेक्शन है। उन्होंने 

‘हमारा-हमारा’ की तरह कजतनी बातें कहीं, मेरी आपरे् ररक्वेस्ट है कक उनकी र्ारी बातों को 

एक्र्पजं कर कदया जाए, क्योंकक यह पाकलसयामेन्ट है। यह उनका डायरके्ट इन्िेस्ट है और 

काकन्ललक्ट ऑफ इन्िेस्ट में कोई मेम्पबर उर् कवषय में भाग नहीं ले र्कता है, यकद ले र्कता है तो 

स्पीकर की परकमशन रे् ले र्कता है। चूकंक उन्होंने स्पीकर की परकमशन रे् भाग नहीं कलया है, 

इर्कलए उनके पूर ेस्पीच को एक्र्पंज कर कदया जाए। 

SHRIMATI SUPRIYA SADANAND SULE (BARAMATI): Sir, he is not here to 

defend himself. 

माननीय सभापति (श्री राजेन्द्र अग्रवाल):  इर् कवषय में स्पीकर महोदय ही कनणसय लेंगे। 
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1647 hours 

SHRI KESINENI SRINIVAS (VIJAYAWADA): Sir, I thank you for giving me this 

opportunity.  

 The Indian Medical Council (Amendment) Bill is hanging fire for quite 

some time. The Government is still grappling with the issue of getting in place 

a suitable and creditable successor in its place and as a result, the regulation 

of medical education and other important areas is left in doldrums. 

 The World Health Organisation three years back revealed certain 

startling facts about the state of affairs relating to qualifications and 

professional competence of medical and paramedical professionals in the 

country. According to that report, only 19 per cent of medical practitioners 

practicing in rural areas have the requisite professional qualifications and that 

57 per cent of medical practitioners in the country do not possess accredited 

medical qualifications. 

 Sir, the share of expenditure on the health sector out of the total GDP of 

the nation is less than two per cent, which is very low as compared to the 

developed nations. As per WHO norm, there should be one doctor per 

thousand population whereas in India, the doctor to population ratio is very low 

at 0.7 per 1000 population while it is 3.2 per 1000 population in Australia, 2.7 

per 1000 population in the UK, 2.5 per 1000 population in the US and 1.4 per 

1000 population in China.  

 Sir, I have seen in the last few years that due to inadequate health 

facilities and infrastructure and lack of proper hospitals, especially in the rural 
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areas, many poor middle class people became poor, poor became the poorest 

of the poor and the upper middle class became middle class because they 

were not able to pay the bills of big hospitals or corporate hospitals in 

connection with their health-related problems. All said and done, whatever is 

the Central Government or the State Government, they should consider 

providing free health facilities or services to all sectors of people or all sections 

of society because due to their expenditure on health facilities, people are 

becoming bankrupt. They are becoming debt-ridden and committing suicides.  

The number of suicides on account of people going bankrupt on account of 

health-related expenditure is also very high in our country. 

 As per the NITI Aayog Report, there is a need for 6.40 lakh beds in all 

hospitals in the country and as per the Government estimate, under 

Ayushmaan Bharat Scheme, there is a need for setting up 2,500 modern 

hospitals in small towns and cities. 

(1650/RBN/CP) 

 Even those hospitals which were set up recently do not have adequate 

medical staff. The Government has so far not formulated any comprehensive 

action plan to provide adequate medical staff in these hospitals. India needs 20 

lakh doctors and 40 lakh nurses. Till 2017, 462 medical colleges in the country 

are imparting education to 56,748 medical students and 3,123 nursing colleges 

are providing education to 1,25,764 students. As per the Nat Health Survey, an 

apex organisation of health care industry, by 2025 there will be a requirement 
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of 2 to 2.5 crore doctors and other medical and para-medical staff in the 

country. 

 Keeping in view the huge requirement of medical staff and professionals 

in the country, the Government should set up more Government medical 

colleges and hospitals in each district and also in each mandal or tehsil of the 

country. So, the Government should take steps expeditiously for converting or 

upgrading all district hospitals into medical colleges. Further, under Ayushman 

Bharat, the Government wants to cover 50 crore people under medical 

insurance which is quite laudable. However, for the scheme to become a 

success, availability of doctors and provision of medical infrastructure is 

essential. Presently, for 135 crore population, there are an estimated 23,582 

hospitals in the country. Therefore, the Government should allocate more 

funds in the coming Budget to the health sector, more particularly for medical 

education. 

 I hope the present Bill will suitably address all these issues and help 

promote spread of quality medical education in the country. 

 The Government should also introduce Tele medicine in a big way and 

should formulate a comprehensive policy in this regard.  

 In the end, I urge upon the Government to allot sufficient funds to the 

AIIMS being set up in Mangalagiri in Andhra Pradesh and complete it 

expeditiously so that the people of the recently carved out State of Andhra 

Pradesh will have access to world-class medical facilities. 
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 I would like to put forth a few questions before concluding my speech. 

What is the need to create an interim structure of Board of Governors? Why 

could the MCI not be re-constituted before two years? What are the changes 

being envisaged with respect to the responsibilities of Board of Governors or 

the MCI? How will you ensure that the BoG or the MCI does not become one 

more mafia?  

 With these few words, I support the Bill. Thank you. 

(ends) 
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1653 hours 

DR. HEENA VIJAYKUMAR GAVIT (NANDURBAR): Mr. Chairman, Sir, I rise to 

Support the Indian Medical Council (Amendment) Bill, 2019. I would like to 

thank the Government and the hon. Minister for bringing in this important Bill to 

supersede the MCI, the scam-tainted body, and to introduce reforms in the 

field of medical education in order to give a push to the goal of quality health 

coverage to the citizens of India. Providing quality health care to the citizens of 

India has been one of the major objectives of the NDA Government led by 

Prime Minister Modi ji. By bringing this Bill, the Government has kept the spirit 

alive and fulfilled the promise of the Government. This move will ensure 

transparency, accountability, uniformity and quality in the governance of 

medical education in the country. 

 I would like to throw some light on the fact as to why this Bill is 

important. The Medical Council of India has faced a lot of criticisms from 

different parts of the society and different parts of the country over the past few 

decades. The criticisms include some serious charges of corruption as well.  

The MCI has a mandate to regulate two things. One is to regulate 

medical practice and the other is to regulate medical education. But it was 

seen that the MCI always focussed more on the education part rather than 

monitoring the ethical part.  

The Standing Committee on Health and Family Welfare, in its 92nd 

Report has enumerated a long list of reasons for failure of the MCI. The prime 

reason is its failure to create a curriculum that would fit in for a country like 
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India which has a much larger rural population to be catered to. I would 

specifically like to mention that when a student is studying in a medical college, 

he is taught about how to examine a patient, what investigations have to be 

done, what treatment has to be given, etc. That is the normal curriculum of a 

medical course. In the Indian context, especially in the rural areas, where there 

is no investigation facility, where all the drugs and medicines are not available, 

they should also be taught as to how practically a doctor should handle a 

patient or how a doctor should treat a patient. 

(1655/SM/NK) 

 So, this focus was missing in the curriculum that was framed by MCI 

earlier. There was an excessive focus on nitty-gritty, infrastructure and human 

staff etc. during inspections without a substantial evaluation of quality of 

teaching, training and imparting the skills.  

 While sanctioning a medical college or giving an approval for a medical 

college, there were certain norms fixed for infrastructure and these were 

completely non-practical. For example, in case of an examination hall, it was 

mandatory that there should be an examination hall where 200 to 300 students 

should sit. If there are four subjects and eight papers, the examination will go 

on for only eight days in a year and for the entire year, the examination hall will 

be locked. This had no practical implication. Such rules were made earlier.  

Sir, I would also like to mention that today there is a shortage of doctors. 

Somewhere or the other the norms/rules framed by the MCI are responsible for 

this. The standard norm which is set by WHO with regard to doctor to 
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population ratio is 1:1000. As per the Committee Report, today, in India, we 

have 1:1674. That is the ratio.  So, we are behind in this respect.  

There is a failure to rationalise the setting up of medical colleges in the 

country as per the need. Earlier, MCI used to sanction medical colleges as per 

their policy but it was not need-based. There was a geographical 

maldistribution seen in medical colleges.  

Sir, I come from the State of Maharashtra which has the maximum 

number of medical colleges in the country. We have some other States which 

do not have a single medical college. Such States are also there. That is why, 

there was a need that the MCI should be replaced by another body. I thank the 

Minister for bringing in this Bill. MCI never had the focus on rural India.  

Sir, the Government shows its commitment by taking different initiatives 

towards improvement of the healthcare delivery system. Our Hon. Prime 

Minister had announced earlier that there will be one medical college for every 

three Parliamentary constituencies which is definitely a very big move and I 

congratulate the Government for making this announcement.  We are definitely 

sure that in the near future, we will be having a greater number of medical 

colleges.   

Sir, the major problem that was seen earlier was about the capitation 

fees in the private medical colleges. By bring in the NEET for Medical 

Entrance, a uniform education system is being set up in the country, especially 

for those who are aspiring/deserving students. They will also get admission in 

the private medical colleges and will be able to do medical education.  
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Sir, I would also like to mention that in my State, Maharashtra, our Hon. 

Chief Minister Shri Devendra Fadnavisji has brought in a new policy of 

establishing a medical college in each district which is definitely a very big 

move for our State.  My district is one of the aspirational districts. We are 

getting a medical college. It will definitely improve the health status of our area 

and also produce more doctors who can serve in that area.   

Sir, lastly, through you, I would like to request the Hon. Minister that the 

Parliamentary Standing Committee has given some very good 

recommendations. I request the Hon. Minister to consider those 

recommendations when he brings forward the NMC Bill next time. Once again, 

I whole-heartedly support the Bill. Thank you.  

(ends) 
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1659 बजे 

श्री हनुमान बैननवाल (नागौर): सभापति महोदय, आज सदन में भारिीय आययु तिज्ञान पररषद 

(सशंोधन) तिधेयक, 2019 पर चचाु हो रही है। स्िास््य और पररिार कल्याण तिभाग सबंधंी ससंदीय 

सतमति ने तबल के उदे्दश्यों और कारणों में बिाया है, एमसीआई में भ्रष्टाचार का बोलबाला था, पूर ेदेश 

में बदनामी हो गई थी, तजन मेतिकल कॉलेजों का इतिहास ठीक नहीं रहा है िे लोग अप्लाई करिे थे 

और मान्यिा लेकर आ जािे थे। ससंदीय सतमति ने इस भ्रष्टाचार को खत्म करने के तलए िषु 2016 

में अपनी एक ररपोरु् ससंद को सौंपी थी। इसकी शयरुआि िषु 2017-18 से हो गई थी। मैं मंत्री जी 

को धन्यिाद दूगंा तक यह तिधेयक यहा ंपर लाया हैं।   

(1700/SK/AK) 

एमसीआई के भगं होने के बाद सरकार का हस्िके्षप सीधे िौर पर रहेगा। माननीय प्रधान मंत्री 

जी का नारा है तकि भ्रष्टाचार को खत्म करेंगे, इस भ्रष्टाचार को खत्म करने में आपका बहुि बड़ा रोल 

रहेगा। पहले जो चयने हुए प्रतितनतध थे, िे अपने तहसाब से काम करिे थे, सरकार कम से कम हस्िके्षप 

कर पािी थी, िे दयकान खोलकर बैठ गए थे। जयपयर में तनम्हैन्स मेतिकल कॉलेज का मातलक दो बार 

पकड़ा गया, एक बार भ्रष्टाचार के मामले में और एक बार िहा ंकी स्र्यिेंर् की छेड़छाड़ के मामले में 

जेल गया था। महात्मा गाधंी अस्पिाल का मातलक भी पकड़ा गया था और लबें समय िक जेल में 

रहा था, लेतकन तिर भी उनकी मान्यिा इसतलए रद्द नहीं हुई क्योंतकि तदल्ली िक एमसीआई के 

माध्यम से अपना काम कर लेिे थे, चाहे सरकार कोई भी होिी थी, िे अपना काम कर लेिे थे। 

1701 बजे    (श्री कोतिकय तन्नल सयरशे पीठासीन हुए) 

 सभापति जी, माननीय प्रधानमंत्री जी का सकंल्प है तकि आम और गरीब आदमी को अच्छी 

स्िास््य सेिाए ंतमलें। इसके तलए िषु 2014-19 के दौरान देश में अच्छे काम हुए। माननीय प्रधान 

मंत्री जी ने जनिा को उच्चस्िर की सेिाए ंदेने के तलए क्ातंिकारी कदम उठाए, माननीय मंत्री जी ने 

उठाए। मैं माननीय मंत्री जी को भी धन्यिाद देिा ह  ंतकि अभी नई पारी की शयरुआि की है। तनतिि 
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रूप से गािं के अंतिम छोर पर बैठे व्यति को तकस िरह से स्िास््य सेिाओ ंका लाभ तमले, इसके 

तलए माननीय मंत्री जी पूरी कोतशश कर रहे हैं। 

 देश में 50-55 साल िक तपछली सरकारें जो कागें्रस की रही हैं, उन्होंने नारों और कागजों में 

ही सेिाए ंदी हैं। नार ेखूब लगाए और कागज खूब तलखे, इस िजह से तहदंयस्िान बीमार हो गया। 

आययष्मान योजना से करोड़ों लोगों को िायदा तमला। हर आदमी पाचं लाख रुपये का िायदा ले 

सकिा है। प्रधानमंत्री जन औषधी कें द्र में जनिा को आसानी से दिाए ंउपलब्ध हो जािी हैं। पहली 

बार देश में आययष मंत्रालय का गठन तकया गया। इसमें आययिेद, योग, प्राकृतिक तचतकत्सा, ययनानी, 

होम्योपैथी के तलए मंत्रालय का गठन करके अतखल भारिीय स्िर का आययष अस्पिाल तदल्ली में 

स्थातपि तकया। इससे लोगों को बहुि िायदा तमला। दयतनया में अगर कोई आययिेद का जनक है िो 

तहदंयस्िान है। इसे भी बढ़ािा तदया। भारि योग का गयरु था, माननीय प्रधान मंत्री जी ने योग को िल्िु 

लैिल पर दोबारा स्थातपि तकया। 157 तजले के अस्पिालों को मेतिकल कॉलेज में बदला, लगभग 

10,000 नए एमबीबीएस स्र्यिेंर््स को मौका तदया िातक िॉक्र्रों के जो पद खाली हैं, िे भर ेजाए।ं 

हर एक राज्य को एम्स तमले, नाथु-ईस्र् के छोरे् राज्यों में भी एम्स दे रहे हैं। इसके साथ बहुि से 

अंिराुष्रीय सगंठन अन्य देशों को कह रहे हैं तकि भारि में िषु 2014-19 में तचतकत्सा पद्धति में जो 

काम हुआ है, उससे सीख लेनी चातहए। यह अंिराुष्रीय सगंठन कह रहा है। 

 माननीय सभापति जी, मैं तनिेदन करना चाहिा ह ,ं माननीय मंत्री जी एमसीआई में भ्रष्टाचार 

पर पाबदंी िो लगा देंगे लेतकन देश में जो हड़िालें हो रही हैं, इसके तलए कौन तजम्मेदार है? हड़िाल 

पर िॉक्र्र ियरिं चले जािे हैं, सरकार से िनख्िाह लेिे हैं, चाहे जब हड़िाल कर देिे हैं। राजस्थान 

में तपछले तदनों हड़िाल हुई, 100 जानें गई ं। इसके तलए कौन तजम्मेदार है? ऐसे िॉक्र्रों के तखलाि 

तक्तमनल केस दजु होना चातहए। ऐसे िॉक्र्र जो हड़िाल के तलए उकसािे हैं, बेिजह चाहे जब 

हड़िाल कर देिे हैं, जो लोग अस्पिाल जािे हैं, उनके साथ मारपीर् करिे हैं। िॉक्र्रों के तहिों की 

रखिाली होनी चातहए लेतकन जनिा भी सिोपरर है। कय छ लोग सरकार पर हड़िाल की आड़ में दबाि 

बनाकर गलि िायदा उठािे हैं, इसके तलए तजम्मेदारी िय होनी चातहए। आप एम्स अस्पिाल िो द े
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रहे हैं, जोधपयर और तदल्ली में एम्स है। जोधपयर में तबना तिज्ञति तनकाले जाति आधार पर सतंिदाकमी 

1000 भर तदए, क्या अब उनको परमानेंर् करेंगे? एम्स में जाति की दयकान थोड़े खयली है तक चाहे जो 

लाओ और भर दो, यह िो एक िरीके से दयकान हो गई। इस िरह से िो एम्स पर से भरोसा ही उठ 

जाएगा और लोग प्राइिेर् अस्पिाल में जाएगें। माननीय मंत्री जी, आपको इसकी भी जाचं करानी 

चातहए। जोधपयर और तदल्ली में जब तजनकी सरकारें रहीं, कागें्रस की सरकार रही, तकस जाति का 

एमपी िहा ंगितनिंग काउंतसल का मैम्बर है, उसने अपनी जाति के 300 छोर ेलगा तदए, दूसर ेने 600 

लगा तदए, यह िो एक िरीके से धंधा बन गया। इस धधें को कैसे खत्म करें, आपको यह जाचं भी 

करानी चातहए।  

 एक एमपी गितनिंग काउंतसल में तनययि करिे हैं, मेरा तनिेदन है तकि कम से कम पाचं मैम्बर 

आि पातलुयामेंर् लें और दो िॉक्र्र, जो लोकसभा और राज्य सभा के मैम्बर आि पातलुयामेंर् हैं, 

तजनको जानकारी हो। अब तकसी एमपी को तबठा दो तजसे पिा ही नहीं है तक मेतिकल काउंतसल 

क्या है, जो दिाई का नाम ही नहीं जानिा हो। 

(1705/MK/SPR) 

िह आदमी िहा ंबैठकर क्या कर सकिा है? मैं एक तमनर् लूंगा, अच्छा बोल रहा ह  ंसबको 

पसदं आ रहा है। मैं आपसे यही कहना चाह गंा तक कम से कम तदल्ली का एम्स हो चाहे जोधपयर का 

एम्स हो या भारि के अंदर कहीं का एम्स हो, अगर मेम्बर ऑि पातलुयामेंर् तसिाररश कर,े चूतंक 

एम्स मंत्री जी के अधीन होिा है इसतलए इलाज होना चातहए। हम स्रे्र् के अंदर िीन बार एमएलए 

थे। हम तकसी भी स्रे्र् के हॉतस्पर्ल में बड़े-से-बड़े िॉक्र्र को िोन करिे थे … (Not recorded) 

तक िह हमार ेमरीज को न देखे, उसको देखना पड़िा था। यहा ंएम.पी. को कोई नहीं पूछिा। यह मेरी 

पीड़ा नहीं है। यह तमतनस्र्रों की पीड़ा है। एम्स में इलाज कराने के तलए मंतत्रयों को लाइन में लगना 

पड़िा है तक मेर ेपेसेंर् को देख लो, मैं आपसे तनिेदन कर रहा ह ।ं 
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श्री राजीव प्रताप रूडी (सारण): मैं आपसे नम्र तनिेदन करंूगा तक जो तिषय रखा गया है तक हर 

शे्रणी के िॉक्र्र पूर ेभारि िषु में हैं । सदन में अगर हम यह कहें तक उन पर दबाि िालकर, धमकी 

देकर उनसे उपचार कराए,ं इसको बाहर करके आप आगे का तिषय देखें । …(व्यिधान) 

HON. CHAIRPERSON (SHRI KODIKUNNIL SURESH): Please conclude. Your 

time of over.ि…(Interruptions) 

श्री हनुमान बैननवाल (नागौर): एक तमनर् सभापति जी, रूिी साहब मैं एम्स िालों के बार ेमें नहीं 

कर रहा ह ।ं मैं यह कह रहा ह  ं…(व्यिधान) 

HON. CHAIRPERSON: Rudi ji,  weिwillिgoिthroughिtheिrecords.ि…(Interruptions) 

श्री हनुमान बैननवाल (नागौर): मेरा यह कहना था तक हड़िाल हो गयी, आपने समझौिा कर तलया, 

100 तदन हड़िाल चली, लेतकन जो जानें गयीं, उसके तलए तजम्मेदार कौन है? लाइतबतलर्ी िो िय 

होनी चातहए तक िॉक्र्र तजम्मेदार है, नेिा तजम्मेदार है या सरकार तजम्मेदार है। मैं यह नहीं कह रहा 

ह  ंएम्स में मैं रे्लीिोन करंू और िॉक्र्र खड़ा हो जाए। लेतकन, एम्स के अन्दर भी मेम्बर ऑि 

पातलुयामेंर् की चलनी चातहए। अगर हमार ेइलाके से मरीज आएगें और एम्स में आकर नहीं तदखा 

पाएगें िो लोक सभा के अंदर बैठने का मिलब क्या है?…(व्यिधान) मैंने यही कहा तक सासंदो को 

भी इस मामले में अतधकार तमलने चातहए। 

HON. CHAIRPERSON: Your clarification is enough. Your time of over. 

…(Interruptions) 

श्री हनुमान बैननवाल (नागौर): सबको इलाज तमले। यह देश की सबसे बड़ी पचंायि है और हर 

सासंद के इलाके से कोई आदमी इलाज कराने के तलए आएगा िो हमसे कहेंगे तक एम्स में आप हमारी 

मदद करो। हमारा खयद का ही जब अिा-पिा नहीं है िो हम लोग क्या मदद करेंगे। इसतलए मैंने अपनी 

िरि से यह तनिेदन तकया है। हमें िहा ंअपाइंर् नहीं होना है तक हम जाकर एम्स में बैठकर दयकान 

खोले। हमारी यह इच्छा है तक हमार ेलोग िाह ंआए,ं हम कोई बाि करें, यह केिल मेरी ही नहीं पूर े
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भारििषु के एम.पीज़ की तदक्कि है, तमतनस्र्र की तदक्कि है। मैंने आपको राजस्थान के दो उदाहरण 

तदये। 

HON. CHAIRPERSON: Nothing will go on record except the speech of Shri E.T. 

Mohammed Basheer.  

… (Not recorded) 

1708 hours 

SHRI E.T. MOHAMMED BASHEER (PONNANI): Sir, thank you very much for 

giving me this opportunity to speak on this very important Bill. The crux of this 

Bill is supersession of MCI for a period of two years. During this period, the 

powers of  MCI would be vested with the Board of Governors and to increase 

the number of Board of Governors from  seven to 12.  That is all.  

Cutting across party lines, we all agree that our ultimate aim is to ensure 

transparency, accountability and quality of medical education in our country. A 

question remains. Would this legislation serve that purpose? That is yet to be 

seen. Let us hope for the best.  

I would like to make two suggestions. Firstly, while selecting the Board of 

Governors, it should have a clear-cut merit criterion.  It should be on the basis 

of merit, not on the basis of any kind of recommendation. Secondly, instead of 

nominating the Secretary General by the Central Government, he should be 

picked up by a Select Committee of Experts. Instead of nomination, preference 

should be given to election. That would be a healthy practice.  

We all know that there were certain shocking realities. My learned friends 

were saying about doctor-patient ratio in our country. In an article appeared in 
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India Today weekly, an expert says that in India, one Government doctor for 

every 11,578 people; one nurse for 483 people.  

(1710/UB/YSH) 

 See how deplorable the situation is. With regard to medical syllabus, 

doctors were also saying that the syllabus has to be updated. Unfortunately, 

medical syllabus has not been updated yet. 

 There is scarcity of quality teachers in the medical field. We have to 

ensure that there are adequate number of teachers in this field. Doctors are also 

going abroad. According to the latest figures, around 47,000 doctors went to the 

U.S. and 25,000 doctors went to the UK. There is corruption in the medical field. 

We have also seen fake degrees. Such kind of things are happening. There was 

a bribery controversy in MCI which was mentioned today also. It was just a tip 

of an iceberg. Corruption has encroached upon this Department. So, we have 

to look into that. 

 With regard to medical ethics, I have gone through the medical ethics. 

How nice that is! But medical ethics are now vanishing. We have to be very 

careful about that also. 

 Sir, now, we are making this legislation. The very intention of this 

legislation is to ensure quality and such kind of things. But what about the 

patients?िHere,िmostिofिtheिMPsिwereिsayingिaboutिdoctors’िgrievances.िIिagreeि

that they have grievances and they are being attacked also. That also has to be 

curbed, there is no doubt about that. But, what about the right of the patients? 

That is a problem. Where will he go? If you go through the legislations of various 
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countries, they have legislations on rights of the patients. I urge upon the 

Government to come forward with a legislation on rights of the patients. That is 

the most important thing that we can do.  

 Sir, as far as the institutions are concerned, with the available resources, 

we may not be able to start institutions. So, we must have private institutions 

also. But as far as quality is concerned, there should not be any compromise. If 

we compromise on that, that would be suicidal. I do not want to take much time. 

I would like to appeal to the Government to take very, very strong action against 

the culprits of corruption. 

  (ends) 
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1712 बजे 

श्री भगवतं मान (सगंरूर): सभापति जी, आपका बहुि-बहुि शयतक्या, जो अमेंिमेन्र् का तबल आया 

है। मैं इसकी मंशा पर कोई शक नहीं कर रहा ह ूँ। बड़ी अच्छी मंशा से यह तबल आया है, लेतकन मेर े

एक-दो सयझाि हैं। मयझे उम्मीद है तक सरकार उसकी िरि ध्यान देगी। अकॉतििंग रू् िब्ल्यू.एच.ओ. 

नॉम्सु एक हजार के पीछे एक िॉक्र्र चातहए, लेतकन हमार ेयहा ं11-12 हजार के पीछे एक िॉक्र्र 

का ऐिरजे चल रहा है, इसका मिलब िॉक्र्सु की कमी है। सरकार िॉक्र्सु की कमी को पूरा करना 

चाहिी है, लेतकन िरीका क्या है? एक िरि िो साढ़े चार साल की पै्रतक्र्स उसके बाद पे्रतक्र्कल 

है, उसके बाद ्योरी और तिर पे्रतक्र्कल है। इस िरह िॉक्र्सु साढ़े पाचं साल िक पढ़ाई करके 

आिे हैं और एक िरि आप कहिे हैं तक तिज कोसु करिाकर छ: महीने में तकसी को भी हम इलाज 

करने के तलए एलाउ कर देंगे, मिलब आप एक रलेगाड़ी के ड्राइिर को छ: महीने में पायलर् बनाना 

चाहिे हैं, िो इससे क्या होगा? इससे कय छ न कय छ ऐसी चीजें तनकलेगी, जो देश के स्िास््य के तलए 

और ज्यादा गड़बतड़या हो । मेतिकल कॉलेज तकसके हैं? सर, मोस्र्ली मेतिकल कॉलेज 

पॉतलतर्तशयन्स के हैं या बहुि अमीर व्यापाररयों के हैं, इिनी महगंी उनकी िीस है तक गरीब का 

बच्चा तसिु मरीज बन सकिा है, िॉक्र्र नहीं बन सकिा िो इसतलए हमारा िेन डे्रन हो रहा है। 45 

परसेंर् िॉक्र्र अमेररका में इंतियन हैं।  

(1715/RPS/KMR) 

िे यहा ंकाम क्यों नहीं करिे हैं? पजंाब में िॉक्र्सु के तलए जो आिेदन पत्र मागें गए, एक भी 

िॉक्र्र ने एप्लाई नहीं तकया। िे अपना प्राइिेर् काम करना चाहिे हैं, क्योंतक िेिन नहीं है, उनके 

पास कोई िेतसतलर्ी नहीं है। इसतलए मैं कहना चाहिा ह  ंतक अब आप ‘नेक्स्र्’िनाम का एक रे्स्र् 

लेना चाहिे हैं तक तजसने एमबीबीएस कर तलया, एक बार तिर उसको रे्स्र् देना होगा। इसका मिलब 

है तक आपने करप्शन के तलए एक महकमा और पैदा कर तलया। मैं यह चाहिा ह  ंतक इसमें नॉन-

प्रोिेशनल लोग नहीं आने चातहए। एक िरि प्रधान मंत्री कह रहे हैं तक मैं आययिेद को अलग से एक 

इंिस्री के रूप में खड़ा कर दूगंा, लेतकन दूसरी िरि आप इसमें जो एन.एम.सी. बनाएगें, उसमें नॉन-
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प्रोिेशनल लोग आएगें, आययिेद से भी लेंगे, इधर-उधर से भी लेंगे। मेरा आग्रह है तक इसे करप्शन से 

बचाइए और मेतिकल के स्पेशतलस्र् पैदा कीतजए, िॉक्र्सु पैदा कीतजए, मेतिकल की पढ़ाई सस्िी 

कीतजए िातक आम लोगों के बच्चे िॉक्र्र बनें और िे इलाज़ करें, मरीज़ न बनें। मेरी आपसे यही 

तिनिी है। 

(इति) 
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1716 hours 

SHRI BENNY BEHANAN (CHALAKUDY): Mr. Chairman, Sir, as Mr. Adhir 

Ranjan Chowdhury mentioned here, I am not opposing the content of the Bill but 

I am opposing some amendments now proposed because they are not in the 

interest of MCI and betterment of medical education in the country. 

 Sir, I do not think that the Medical Council of India is a sacred institution. 

There are many allegations against this institution. This is one of the corrupt 

institutions in the country. Hon. Minister Dr. Harsh Vardhan, you are a doctor 

and I would request you to change the bad name of MCI by legislation. 

Sir, the Medical Council of India came into being in the year 1934 under 

the Indian Medical Council Act of 1933. The said Act was later replaced in 1956 

which is now in force. The main objectives of the Council as per the said Act are: 

(1) Maintenance of a uniform standard in medical education; (2) 

Recommendation for recognition of medical institutions in India and abroad; and 

(3) Permanent registration of doctors.  

In spite of the fact that MCI has been in existence from 1934 onwards, its 

main objective to maintain uniform standard in medical education for both 

undergraduate and postgraduate studies throughout India has not been 

achieved. As a result of this, the quality of medical education and healthcare is 

in a pathetic state in most of the States. In order to achieve a minimum 

uniformity, I would suggest that the MCI National Board must conduct a clinical 

examination, both theory and practical, for the final year undergraduate students 

throughout the country.   
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MBBS seats in our country are very less in number and hence a large 

number of students are going abroad for admission in various foreign 

universities across the world. In most of these institutions the students are not 

getting proper medical education and they lack clinical knowledge as they are 

not seeing the patients because many hospitals are not well equipped. The 

present practice followed by MCI in the case of such students is merely 

conducting an objective type examination for giving the registration. As a result, 

a large number of patients are suffering. So, in order to maintain a uniform 

standard in medical education, I would suggest that the MCI must conduct a 

theory and practical examination in all places before giving registration to the 

students who are having foreign qualifications.  

On the other hand, because of the faulty procedure of admission followed 

by the Medical Council of India, many seats in PG courses are lying vacant and 

it is also because of the failure to complete the admission process within the cut-

off date. In Kerala, we are facing a problem because the Fees Regulatory 

Committee has not so far fixed the fees of MBBS course because of which 

private self-financing medical colleges are refusing to admit students. This may 

also lead to wastage of thousands of seats. This happened because of the 

lethargy of the State Government also. The self-financing medical colleges are 

getting together and they want to raise the fee level. 

Sir, in the olden days, education was a cultural activity which was guided 

by moral values. 

 



02.07.2019         sh/rsg(ks)         Uncorrected/Not for publication                                           431 

(1720/SNT/RAJ) 

 But in this case, education is a financial activity determined by the profit 

motive. So, in such a situation, the medical council should be equipped to 

intervene. 

 Sir, the present practice followed by the MCI for giving recognition for new 

medical institutions or deemed institutions is to conduct an inspection before 

starting and to follow up with two more subsequent inspections in the 

subsequent years. The institutions are then given permanent recognition for the 

next five years. During that period no inspection is done by the MCI to reassess 

the deficiencies, if any. As a result, many private institutions and deemed 

universities are running with fake faculty members and without any patients in 

the OP/IP. Sir, this has led to the lowering of the quality of healthcare in the 

country. So, I would suggest that MCI should conduct yearly re-assessment to 

ascertain the deficiencies. Further, I would suggest, Sir, that a unique 

identification number may be assigned by the MCI to each faculty member of all 

the institutions in the country on the lines of Aadhaar. 

 Sir, regarding the objective of MCI to provide permanent registration to 

doctors, the present practice followed is that the State Medical Councils are 

empowered to give these numbers on behalf of the MCI. As a result, legally, the 

doctors are having difficulties in practicing in other States. This has led to various 

legal tangles and cases. So, I would, therefore, suggest that a unique 

identification number should be assigned for all the medical graduates in modern 

medicine. 
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 Sir, the MCI is also responsible to keep minimum standard in healthcare 

that include regular inspection of hospitals. At present, to my knowledge, this 

function is not done by the MCI. There should be a periodical inspection of the 

hospitals to confirm that they have at least basic infrastructure. Many of the 

hospitals are functioning without qualified nursing and equipment. A classic 

example is the incident which led to the death of 75 children in the hospital in 

Gorakhpur, U.P., and Yogi Adityanath is the Chief Minister there. 

 One major problem which we are facing today is the cost of healthcare. 

The cost has gone up phenomenally because of the five-star hospitals. Sir, some 

five-star hospitals have started in our country which are run by corporate houses. 

They are spreading their wings throughout the country. These five-star hospitals 

are offering high perks and salaries and many of the doctors are leaving villages 

and Government hospitals. As a result, poor patients are not getting proper 

treatment and diagnosis. Sir, healthcare cannot be run like business, which is 

now happening. So, what can the Medical Council do in this regard? 

 Sir, I am concluding now. The amendments proposed are not in the 

interest of the MCI and the betterment of the medical education of the country. 

So, I am opposing the amendment proposed in sub-section (2) of Section 3A of 

the MCI Act. The proposed amendment to reduce the period of the Council from 

three years to two years will lead to lack of continuity of the Council. Sir, two 

years is a very short period for the council to take any steps for the betterment 

of the medical education. The Council will not be able to conduct inspection or 
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follow up inspection for giving recognition to the institutions. The present period 

of three years may be retained. 

 Finally, Sir, I am opposing the amendment to sub-section (4) of Section 

3A of MCI Act 1956. The MCI is purely constituted for providing excellence in 

theि fieldि ofि modernिmedicalि education.ि Here,ि itि isि saidि that,ि “…andि medicalि

educationि orि provenि administrativeि capacityि andि experience”.ि Theि presentि

amendment will only help to lower the standard of the medical education if non-

medicalिadministratorsिareिinductedिintoिtheिCouncil.िSo,िinsteadिofिtheिwordि‘or’ि

theिwordि‘having’िmayिbeिinserted.िSo,िIिrequestिtheिhon.िMinisterिtoिconsiderिmyि

suggestions. 

(ends) 
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(1725/GM/IND) 

1725 hours 

SHRI K. SUBBARAYAN (TIRUPPUR): Hon. Chairperson, this type of Ordinance 

attitude is unhealthy for the democracy. I would like to make some points in this 

discussion. There have been several issues about the functioning of the Medical 

Council of India with respect to its regulatory role, composition, allocation of 

corruption and lack of accountability etc. But as a democratic institution, Medical 

Council of India should be protected. Proper reforms should be made by bringing 

changes in the structure of the Medical Council of India. It should be made to 

function in a more transparent and democratic way without any corruption. 

Abolition of Medical Council of India and replacing it with National Medical 

Commission will be against the rights of the States and the federal system of 

India. It will pave the way for more authoritarianism. Since most of the members 

of the National Medical Commission are to be nominated by the Central 

Government and the States are not to be represented, the formation of National 

Medical Commission will not solve the problem. The Medical Council of India 

should be restored to save the secular fabric of medical education and 

healthcare system. The shortcomings of the Medical Council of India should be 

rectified through suitable amendment in Medical Council of India itself. This is 

my appeal to the Government of India. In this context, I oppose the Bill. 

(ends) 
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1726 hours 

SHRI P. RAVEENDRANATH KUMAR (THENI): Hon. Chairperson, I thank you 

for giving me an opportunity to place my views on this Bill on behalf of my 

AIADMK Party. Streamlining the field of medical education so as to attain the 

goal of quality health coverage to every citizen of the country has been one of 

the major pillars of this Government led by our hon. Prime Minister Shri Narendra 

Modi. Another major step is that the Government has now finalized and placed 

the Indian Medical Council (Amendment) Bill to replace the Indian Medical 

Council (Amendment) Second Ordinance, 2019. As such, I welcome this 

amendment Bill as it has been brought by the Government to ensure 

transparency, accountability and quality in the governance of medical education 

throughout the country. The Medical Council of India and the Dental Council of 

India are set up under Acts of Parliament with a view to regulate medical and 

dental education in this country. Unfortunately, several years ago the Ministry of 

Health and Family Welfare of the Government of India had come across certain 

malpractices by Medical Council of India. I understand that due to such 

malpractices, the amendment to the provisions and regulations of the Indian 

Medical Council Act 1956, especially as far as the approval and renewal of 

licences are concerned, had become necessary. Therefore, the present 

amendment Bill superseding the powers of the Medical Council of India will 

ensure uniform standards of higher educational qualification in medicine, 

accountability and recognition of medical qualifications. This amendment Bill is 

brought in continuance of an Ordinance enforced by the Government. In this 
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amendment, the number of Members in Governing Board has been increased 

from 7 to 12 as per substitution of section 3A in the main Act. However, I would 

like to request the hon. Minister to inform us on what basis these 12 Members 

will be selected and what their roles and responsibilities would be.  

(1730/RK/VB) 

 I shall also be happy if proper representation is given to the States or the 

region in constituting the Governing Board which is going to be replaced by the 

Medical Council of India. 

 Sir, as per the World Health Organisation ranking, our country is at 112th 

position and this is mainly due to the shortage of doctors in our country.  

Therefore, there is a need to decrease the patient-doctor ratio by way of 

providing additional seats in medical colleges.  The Governing Board formulated 

through this amendment Bill should consider increasing the seats accordingly.  

In addition to this, with adequate support and infrastructure if all the district 

colleges in the country are converted into medical colleges, we can increase the 

number of doctors as per our requirement. 

 I once again welcome and support this amendment Bill brought by the 

Government with the hope that medical education in the country will go to the 

next level.  By providing adequate number of doctors and medical infrastructure 

in future, under the leadership of our hon. Prime Minister, Shri Narendra Modi ji, 

we will realise the vision of providing world-class medical facilities to every 

common citizen of the country.  Thank you, Sir. 

           (ends) 
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1731 hours 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Thank you very much, Mr. 

Chairman, Sir.  I rise to support the Statutory Resolution moved by Shri Adhir 

Ranjan Chowdhury, the Leader of the Congress Party in the Lok Sabha.  I would 

also like to oppose the Bill.  I am not going into the reasons as to why I am 

opposing the Ordinance because of the constraint of time. 

 You may see that by promulgating an Ordinance, invoking Section 3A of 

the Medical Council of India Act, 1956, the Government of India, unilaterally, 

without assigning any reason and without any provocation, has superseded the 

elected Medical Council of India.  This was reconstituted by the Government on 

5th November, 2013.   The elected body is further replaced by the Board of 

Governors, upon whom the Government has total disciplinary jurisdiction and 

control.  The act of supersession is done by the Government without assigning 

any reasons.  The office bearers of the existing Medical Council of India were 

not even given an opportunity of hearing.  The Medical Council of India is an 

elected body.  The principle of natural justice has not been complied with before 

superseding the Medical Council of India. 

I am not for the Medical Council of India.  I know very well that it is a 

notoriously corrupt organisation.  But it is unfortunate that when an elected body 

is being superseded, at least a chance of hearing should be given.  

Unfortunately, in this case no chance of hearing has been given.  

 Further, it is pertinent to note that the same exercise was done in the year 

2010.  On 15th May, 2010, at the time of the UPA Government, the Government 
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of India promulgated an Ordinance superseding the Medical Council of India and 

a Board of Governors was appointed but such supersession was based on the 

logical reasoning of rampant corruption and the Chairperson of the Medical 

Council of India was also behind the bars.  It is well known to the country.  After 

promulgation of the Ordinance, the Medical Council of India is superseded by 

the Board of Governors. 

 Chairman, Sir, you may see that from 2010 to 2013, three Board of 

Governors were appointed.  In 2010, the first Board of Governors was headed 

by the Chairman Dr. Sarin.  In 2011, it was headed by Dr. K.K. Talwar and in 

2013, it was headed by Dr. S.K. Srivastava.  Three Board of Governors were 

appointed between 2010 and 2013.  Again, the elected Medical Council of India 

was reconstituted by the same Government on 5th November, 2013.  The Five-

year term of the elected Medical Council of India expired on 5th November, 2018. 

 Here is an interesting fact.  As per the statutory rules, the Government of 

India was duty bound to reconstitute the Medical Council of India through due 

process of election. 

(1735/PS/PC) 

The election process has to start by 90 days before the date of expiry of 

the time of the Medical Council of India. The election process was started. The 

notification was issued by the Ministry of Health and Family Welfare. All health 

sciences universities were given directions to conduct elections and give their 

nominees to the Medical Council of India. Almost all these processes have been 

completed, but all of a sudden, the Government of India invoked Section 3A of 
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the Medical Council of India Act, 1956, superseding the Medical Council of India, 

without assigning any specific reason by promulgating the Ordinance in the year 

2018 and subsequent Ordinance of 2019.  

 Therefore, the supersession of the Medical Council of India through an 

Ordinance without assigning any reason is not proper as it is not in the public 

interest, is not legally tenable, morally viable, and ethically responsible. Hence, 

I oppose the Ordinance route of the legislation. 

 Now, I come to the Bill. It is absolutely incorrect that we have to strengthen 

the Medical Council of India. I have no doubt in the intent of the Government of 

India in order to strengthen the Medical Council of India, for which the National 

Medical Commission Bill was pending before the 16th Lok Sabha. It was sent to 

the Standing Committee. The Standing Committee has also submitted a report. 

A big and elaborate discussion took place in this regard.  

 Weिareिallिinिagreementिwithि‘healthcareिforिall’.िIिwouldिlikeिtoिmakeिoneि

point. A huge amount of expenditure for healthcare and for research and 

development in the health sector in our country is being borne by the 

Government. It is from the public fund. The public fund is being utilised. It is quite 

unfortunate to note that medical science and technology is developing out of the 

public fund and we are investing a lot of money in research and development, 

but the fruits of innovative medical science and medical technology are not 

reaching the poor people of the country. Why is it so? It is because of the five-

star culture of the hospital industry, which is denying better treatment for the 

poor and the downtrodden people of this country. In order to improve the 
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healthcare system, the Government definitely has to commence more medical 

colleges and super-speciality medical colleges in the form of AIIMS. They have 

to be started so that the poor people in the country will also be benefitted from 

research, which is being developed out of the Government or the public fund.  

 The National Medical Commission Bill is pending before the Lok Sabha. 

The Standing Committee has submitted its report. I urge upon the Government 

to come up with the National Medical Commission Bill with all the stakeholders 

being taken into confidence. The Standing Committee has given a very valuable 

report. The recommendations of the said report should also be taken into 

consideration. I urge upon the hon. Minister to come up with the National Medical 

Commission Bill so that we can avoid this promulgation of Ordinance year by 

year and have a comprehensive legislation in respect of medical education in 

the country. So many amendments have been proposed not only by the 

Opposition, but also by the Treasury Benches and so many suggestions have 

been given, as far as National Medical Commission Bill is concerned.  

 I would like to request the Government to come up with a comprehensive 

legislation instead of bringing these Ordinances one by one. With these words, 

I conclude. Thank you very much.  

(ends) 
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1738 बजे 

श्री बदरुद्दीन अजमल (धुबरी) : सर, मैं सबसे पहले आपका शयतक्या अदा करिा ह ।ं मैं खासकर 

िॉ. हषु िधुन साहब और उनकी पूरी तमतनस्री की िजह से इस तबल को सपोरु् करने के तलए खड़ा 

हुआ ह ।ं मेर ेकय छ सजेशसं हैं। मैं नरने्द्र मोदी जी को मयबारकबाद देना चाहिा ह ।ं इस तबल के अंदर 

कय छ लोगों ने कहा तक हर तितस्रक्र् में नहीं, बतल्क िीन एमपीज़ के एररया को तमलाकर एक मेतिकल 

कॉलेज खोला जाएगा। यह बहुि बड़ी बाि है, बहुि बड़ा िैसला है। हम सबको इसका स्िागि करना 

चातहए। 

 सर, हमारी बहुि सी प्रॉब्लम्स हैं, जो इस तबल से बहुि जल्दी सॉल्ि हो जाएगंी। मैं आपके 

माध्यम से इस मामले में िॉ. साहब से तसिु इिना कहना चाहिा ह  ंतक मेतिकल काउंतसल ऑि 

इंतिया को बदलकर एक नई कमेर्ी आप बनाना चाहिे हैं, इस मामले से कम से कम मयझे इते्तिाक 

नहीं है। इसके अंदर बहुि बदनामी हुई है, बहुि करप्शन हुआ है और करप्शन की हद हो गई। इसका 

इलाज तसिु यही नहीं है तक काउंतसल को बदलकर नई कमेर्ी बना दी जाए और नए खाने िालों को 

लाया जाए। इसतलए, जो अच्छे लोग हैं, जो मेतिकल लाइन के लोग हैं, उनको इसमें लाया जाए और 

उनके ऊपर आपकी तनगरानी हो। आप माशा अल्लाह एक कॉतम्पर्ेंर् तमतनस्र्र हैं। मयझे आपके बार े

में बहुि ज्ञान है। आप अगर ऊपर से ऐसी तनगरानी रखेंगे, िो ऐसे मामले नहीं होंगे और शायद इसको 

बदलने की ज़रूरि न पड़े। 

 सर, मैं असम से आिा ह ।ं असम में एम्स की एक िाचं खोलने की बाि थी, जो िीन-चार 

सालों से पास होकर रह गई है। िहा ंजगह को लेकर बड़े हगंामे हुए। आपकी बीजेपी पार्ी िहीं है। कय छ 

लोग इसे नदी के इस िरि चाहिे थे, कय छ नदी के उस िरि चाहिे थे। इसी झगड़े में आज चार साल 

गयज़र गए हैं। …(व्यिधान) मैं इस मामले में आपका इंर्रिेयरेंस चाह गंा, तजिना जल्दी हो सके, आप 

इस मामले में इंर्रिेयर करें।…(व्यिधान) 
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(1740/SPS/RC) 

Thankिyou.िDon’tिdisturbिme.ि…(Interruptions) 

HON. CHAIRPERSON: Please conclude now. 

…(Interruptions) 

श्री बदरुद्दीन अजमल (धुबरी): कोई अच्छा बोलिा है िो उसकी िारीि कीतजए, खाली तचल्लाना 

ही बड़ी बाि नहीं है।  

HON. CHAIRPERSON: You address the chair. 

श्री बदरुद्दीन अजमल (धुबरी): िब्ल्यू.एच.ओ. के  तहसाब से हमार ेइतडिया में जो रतेशयो है, सार े

लोगों ने कहा तक इसमें नया कहने की कोई बाि नहीं है तक ‘11िहजार के ऊपर एक’िमरीज का रतेशयो 

आिा है, जो बहुि कम है। इसको बढ़ाने की जरूरि है। मैं आपके माध्यम से िॉक्र्र साहब से कह गंा 

तक पूर ेइतडिया में तकस िरीके से इसको बढ़ाया जाए, तजससे हमार ेयहा ंिॉक्र्सु ज्यादा से ज्यादा 

अिेलेबल हों।  

 दूसरी बाि, मैं कहना चाह ंगा तक एक महीने के अंदर बगंाल में जो बहुि बड़ी स्राइक हुई। 

यकीनन एक िॉक्र्र दो हजार, पाचं हजार आदतमयों को अच्छा करिा है, उसकी कोई िारीि करने, 

बयके लेकर नहीं जािा है, लेतकन एक मरीज के साथ कय छ गड़बड़ी हो गयी िो पूरा इलाका उसको 

मारने और उसके हाथ-पैर िोड़ने के तलए आ जािा है। यह अिसोस की बाि है। हमको उनको कहीं 

न कहीं एतप्रतशयेर् भी करना पड़ेगा। इसी िरह से अभी तबहार में िकरीबन 150-175 बच्चे मर,े इसके 

ऊपर गिनुमेंर् ने कोई बड़ा एक्शन तलया है, िह मेरी नजर में नहीं आया है। मेर ेख्याल से इसके 

ऊपर आपको ध्यान देने की जरूरि है। मैं असम के धयबरी  से आिा ह ।ं धयबरी में एक मेतिकल कॉलेज 

को दस साल की कोतशश से बड़ी मयतश्कल से हमने शयरू कराया है, लेतकन िह इिना स्लो चल रहा 

है तक आने िाले दस साल में भी पूरा नहीं होगा। इसतलए मैं िॉक्र्र साहब से कह गंा तक उस मामले 

में खासकर ख्याल रखें। रूरल एररया में आप िॉक्र्रों को भेजिे हैं, मैं यह कहना चाह गंा तक उनके 

जब िक इंस्रक्शसं मजबूि नहीं होंगे, उनके रहने िथा सम्मान के साथ रहने की व्यिस्था नहीं होगी, 
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िॉक्र्र िहा ंनहीं जाएगा। मेर े के्षत्र में 255 िॉक्र्सु तलतस्र्ि हैं, लेतकन 18 लाख लोगों में 112 

िॉक्र्सु हैं। ये सब अक्सर तमतनस्री में सेतरं्ग कर लेिे हैं, ऑतिसरों से सेतरं्ग कर लेिे हैं और बड़े-

बड़े शहरों में चले जािे हैं। इस तसलतसले को बदं कराया जाए। मैं समझिा यह मसला पूर ेतहन्दयस्िान 

में है, िॉक्र्र साहब इसकी िरि ध्यान देंगे। आपने मयझे मौका तदया, इसके तलए आपका बहुि-बहुि 

शयतक्या। 

(इति) 
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1743 बजे 

डॉ. मनोज राजोररया (करौली-धौलपूर): धन्यिाद अध्यक्ष महोदय तक आपने मयझे इतडियन 

मेतिकल काउंतसल (अमेडिमेंर्) तबल, 2019 में बोलने का अिसर तदया।  

सबसे पहले मैं आपके माध्यम से सदन के ध्यान में यह चीज लाना चाह गंा तक आतखर क्यों 

इस तबल की जरूरि पड़ी? माननीय अध्यक्ष महोदय जी 2014 में देश की जनिा ने हमार ेदेश के 

प्रधान मंत्री श्री नरने्द्र भाई मोदी जी को चयना। जब उन्होंने प्रधान मंत्री पद की शपथ ली, उस िि 

देश की गरीब जनिा, उस बहन ने, उस मा ंने जब तिलीिरी के गािं से अस्पिाल के तलए जािी थी, 

लेतकन िहा ंउसको गायनकोलॉतजस्र् नहीं तमलिी थी। उसको पीड़ा होिी थी तक क्या इस देश पर 

कोई ऐसा व्यति राज करगेा, जो मेरी पीड़ा को समझेगा। जब गािं में कोई एक्सीिेंर् होिा था, लेतकन 

दूर-दूर िक हॉस्पीर्ल नहीं होिा था। जब हॉस्पीर्ल में चले जाए ंिो िहा ंऑथोपीतितशयन नहीं होिा 

था िो बड़ी पीड़ा होिी थी। इसी प्रकार तकसी बयजयगु को आंखों का एक छोर्ा सा कैर्रकै्र् का 

ऑपरशेन कराना होिा था िो उसको महीनों और सालों िक एक ऑप्थमोलोतजस्र् का इंिजार 

करना पड़िा था तक कभी कोई कैम्प लगेगा और मेरी आंखों की रोशनी लौरे्गी। ऐसी पीड़ा उस बयजयगु 

को होिी थी। उस बयजयगु की पीड़ा कौन समझेगा? जब तकसी मा ंकी गोद में बच्चा बीमार होिा था िो 

उस मा ंको पीड़ा होिी थी तक मेर ेलाल को कोई बच्चों का िॉक्र्र भी देखेगा, लेतकन हॉस्पीर्ल में 

जाऊंगी, िहा ंबच्चों का िॉक्र्र नहीं तमलेगा। ऐसी अनेकों पीड़ाए ंउन मािाओ ंकी, उन बहनों की, 

उन बयजयगों की और उन दयरु्र्नाओ ंमें पीतड़ि लोगों की थीं, लेतकन उनकी आशा तसिु एक व्यति से 

थी, िह हमार ेदेश के प्रधान मंत्री श्री नरने्द्र भाई मोदी जी से थी।  

 माननीय सभापति महोदय, मैं आपका ध्यान इस चीज़ की ओर तदलाना चाह गंा तक मेतिकल 

काउंतसल ऑि इतडिया के बार,े इसके सयधारों के बार ेमें मेर ेबहुि सातथयों ने बोला है। मैं भी सौभाग्य 

से उस स्रै्तडिंग कमेर्ी ऑन हैल्थ का मैम्बर था। सदन में जो 92 ररपोरु् तपछली बार पेश की गयी 

थी, उसका भी मैं सदस्य था। उस कमेर्ी के जो भी मैम्बसु थे, मैं  उनको भी बधाई दूगंा तक उन्होंने 

प्रधान मंत्री जी की गरीब जनिा की सेिा करने की भािना को समझा। उनको यह तिश्वास था तक हम 
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जो सयझाि देंगे, उन सयझािों को बड़े सकारात्मक िरीके से सरकार के द्वारा स्िीकार तकया जायेगा। 

िही हुआ, क्योंतक स्रै्तडिंग कमेर्ी के हमार ेएक साथी बाि कर रहे थे तक स्रै्तडिंग कमेर्ी में हमने 

बहुि गहनिा से मेहनि की और स्रै्तडिंग कमेर्ी में हमने बहुि अच्छे सयझाि तदए। मैं गिु के साथ 

कह सकिा ह  ंतक जो अतधकिर सयझाि थे, उन्हें सरकार इस तबल के अंदर लेकर आयी है।  

(1745/KDS/SNB) 

उस सयझाि के अंदर जहा ंगितनिंग बॉिी की बाि हो रही है, िहा ंगितनिंग बॉिी बनाई गई है। 

महोदय,  भ्रष्टाचार की बहुि लोगों ने बाि की, लेतकन भ्रष्टाचार रोकने की तपछले 70 सालों में तकसी 

ने बाि नहीं की। भ्रष्टाचार रोकने की बाि की, िो इस देश के प्रधान मंत्री श्री नरेंद्र मोदी जी ने की और 

भ्रष्टाचार को रोकने के तलए मेतिकल काउंतसल ऑि इंतिया का तबल इस सदन में तपछली बार लाया 

गया था। यह दयभाुग्य का तिषय रहा तक जब 16िीं लोक सभा का आतखरी समय था, उस िि यह 

ऑतिुनेंस लाना पड़ा और देश की जनिा ने पयनः श्री नरेंद्र भाई मोदी जी के काम को, उनकी नीयि 

को और उनके सेिा भाि पर तिश्वास करके पहले से ज्यादा बहुमि देकर अपनी सेिा के तलए यहा ं

दोबारा भेजा है, इसतलए इस देश की जनिा का भी आभार व्यक्िि करना चाह ंगा।   

माननीय अध्यक्ष जी, आपकी अनयमति से, इस ससं्था के बार ेमें बिाया गया है तक 12 लोगों 

का गितनिंग बॉिी बनाई गई है, तजस पर सरकार का पूरा तनयंत्रण होगा। आप सभी माननीय सासंदों 

की राय सयनी जाएगी, कहीं भी भ्रष्टाचार होगा िो उसको रोका जाएगा। कोई ऐसी चीज नहीं होगी तक 

भ्रष्टाचार हो पाए। साथ ही, मेतिकल काउंतसल को यहा ंएजयकेशन सेक्र्र में भी उसका कररकय लम, 

जो तसलेबस तपछले 22 साल में नहीं बदला, उस को बदलने का काम तकया गया। आप बाि करिे हैं 

तक इसमें नीर् के माध्यम से 2-2 करोड़ की िीस लगिी है।  

 माननीय अध्यक्ष महोदय जी, एक ऐसी रासंपेरेंर्, ईमानदार व्यिस्था की गई तक आज पूर े

देश में नेशनल एतलतजतबतलर्ी एग्जाम हो रहा है। उस एग्ज़ाम के माध्यम से आज एक गरीब बच्चा भी 

एग्जाम देिा है और जब िह पास होिा है िो तबना तकसी भेदभाि के उसका तसलेक्शन तकसी भी 

कॉलेज में होिा है। हमारी सरकार के द्वारा, माननीय प्रधान मंत्री जी द्वारा अनेकों बदलाि तकए गए। 
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हमार ेपूिु स्िास््य मंत्री श्री जे.पी. नि्िा जी को भी मैं धन्यिाद देना चाह गंा तक उनके सातनध्य में 

हमको इस स्र्ैंतिंग कमेर्ी के अदंर काम करने का अिसर तमला और मैं एक छोर्ी सी जानकारी 

आपके माध्यम से सदन को देना चाह गंा तक प्रधान मंत्री जी की मंशा तक-‘गरीब व्यति की सेिा की 

जाए, अंतिम व्यति की सेिा की जाए’,िको तजस िरह से हमार ेपूिु स्िास््य मंत्री श्री जे.पी. नि्िा ने 

एक तमशन मोि पर तलया और उनकी नीयि को एक कायाुतन्िि रूप में बदला। इसी का पररणाम है 

तक जब प्रत्येक जनप्रतितनतध के पास से यह तशकायि आिी है तक साहब मेर ेयहा ंपी.एच.सी. है, 

सी.एच.सी. है, लेतकन तितस्रक्र् हॉतस्पर्ल में िॉक्र्र नहीं है। यह सभी की तशकायि थी और इस 

तशकायि को दूर करने का और समझने का काम हमारी सरकार ने तकया था, हमार ेपूिु मंत्री ने तकया 

था, हमार ेप्रधानमंत्री ने तकया था। इसी का पररणाम था तक एमबीबीएस की  जो लगभग 27000 अंिर 

गै्रजयएर् सीर्ें थीं, उनको तपछले 5 साल के अदंर बढ़ाई गई हैं। अभी िक 27000 एितमशन हो चयके 

हैं। जब िे 5 साल बाद तनकल के आएगें िो यह एक बहुि बड़ी उपलतब्ध होगी।  

माननीय अध्यक्ष महोदय जी, मैं कय छ अतिररि समय लेने हेिय तिशेष अनयमति लेना चाह गंा, 

क्योंतक यह एक बहुि महत्िपूणु तिषय है। तपछले 5 सालों में लगभग 155 नए मेतिकल कॉलेज इस 

देश में खयले हैं। यह माननीय प्रधानमंत्री जी की नीयि है। आज मेर ेसातथयों ने कहा तक इससे पूिु 

जहा ंइिने मेतिकल कॉलेज खोलने में 70 साल लग गए थे, िहीं उिने ही मेतिकल कॉलेज तपछले 5 

सालों में खोले गए हैं। प्रत्येक िीन पातलुयामेंरी कॉन्र्ीर््यूएसंी पर एक मेतिकल कॉलेज खोलने का 

काम तकया गया है। यह बहुि बड़ा सयधार तकया गया है। इसी प्रकार से िीएनबी को भी इक्यूिेलेंर् रू् 

पी.जी. कोसु माना गया।  

माननीय अध्यक्ष जी, कय छ मेरो तसर्ीज़ में लोग कह रहे थे तक एम.सी.आई. में जो पयराने 

कानून थे, उनको भी बदला गया। िहा ंजमीन की जो आिश्यकिा थी, उसको भी कम तकया गया है। 

लगभग 82 तितस्रक्र् हॉतस्पर्ल्स को मेतिकल कॉलेजों में बदला गया है। मैं आपके माध्यम से एक 

बाि और बिाना चाह गंा तक सयपर स्पेशतलर्ी के मेतिकल कॉलेजों में प्रोिेससु की कमी होिी थी। 
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पहले एक प्रोिेसर पर एक स्रू्िेंर् होिा था। एक छोर्ा सा तनयम बदलकर एक प्रोिेसर पर दो 

स्रू्िेंर््स करके प्रोिेससु की और पी.जी. कॉलेज स्रू्िेंर््स की भी सीर् बढ़ाई गई है। 

माननीय अध्यक्ष महोदय जी, साथ ही मैं माननीय प्रधानमंत्री जी का और हमार ेस्िास््य 

मंत्री जी को तिशेष धन्यिाद दूगंा तक मेर ेससंदीय के्षत्र धौलपयर के अदंर भी उन्होंने एक मेतिकल 

कॉलेज खयलिाने की अनयमति दी थी। इसके तलए मैं आभार व्यि करना चाह गंा। माननीय अध्यक्ष जी, 

एक तमनर् और लूंगा। तपछले कायुकाल में हमारी इसी ससंद ने एक बहुि बड़ा तनणुय यह तलया था 

तक सामान्य जाति के जो गरीब लोग थे, उनको 10% आरक्षण देने का काम इसी सदन ने तकया था। 

मैं गिु के साथ कह सकिा ह  ं तक उसका लाभ मेर े राजस्थान को तमला। इस बार हमार े यहा ं

एम.बी.बी.एस. में जो एितमशन हुए, उसमें 450 सीर्ें बढ़ी हैं और गरीब बच्चों को भी एितमशन तमला 

है। इसके तलए भी मैं सबको बधाई देिा ह  ंऔर तिश्वास करिा ह  ंतक तजस प्रकार से प्रधानमंत्री जी ने 

‘आययष्मान भारि’िके माध्यम से इस देश की गरीब जनिा के तलए 50 करोड़ लोगों की सेिा करने का 

कायु शयरू तकया है, उसे जाति, धमु और पार्ी के भेदभाि से ऊपर उठकर पूर ेदेश के सभी सासंदों 

से आग्रह करंूगा तक अपने-अपने राज्य में उसे लागू कराने का प्रयास करें। आपका बहुि बहुि आभार। 

 धन्यिाद। 

(इति) 
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(1750/RU/MM) 

1750 hours 

SHRI THOL THIRUMAAVALAVAN (CHIDAMBARAM):  TAMIL SPEECH 

{For English translation of the speech  

made by the hon. Member,  

Shri Thol Thirumaavalavan in Tamil  ,  

please see the Supplement. (PP 448 A to 448 C)} 

 

  

 

           (ends) 
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(1755/SJN/NKL) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री महोदय। 

…(व्यिधान) 

डॉ. नननिकातं दुबे (गोड्डा) : अध्यक्ष महोदय, मैंने पाइंर् ऑि आिुर रज़े तकया था।  

माननीय अध्यक्ष : आपने तकस तनयम के िहि पाइंर् ऑि आिुर रज़े तकया था? 

…(व्यिधान) 

डॉ. नननिकातं दुब े (गोड्डा) : अध्यक्ष महोदय, जब आजम खा ंसाहब यहा ंपर बोल रहे थे, िो 

उनका कॉतन्ितलक्र् ऑि इंरेस्र् था और तनयम 255 पर मैंने रजे तकया था। मैंने उनका पूरा भाषण 

एक्सपजं करने के तलए कहा था, िह आपके रूतलंग के तलए पड़ा हुआ है।…(व्यिधान) 

माननीय अध्यक्ष : िह हम देखकर बिािे हैं। 

…(व्यिधान) 
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1756 बजे   

डॉ. हर्ष वधषन : अध्यक्ष जी, मैं आपके माध्यम से सदन के सभी माननीय सदस्यों का हृदय से आभार 

व्यि करना चाहिा ह ।ं सभी दलों के बहुि सार ेसदस्यों ने बहुि तिस्िार से इस तबल के बार ेमें अपने 

तिचार व्यि तकए हैं। मयझे इस बाि की खयशी है तक बहुि सार ेिाक्र्सु ने भी और बहुि सार ेनॉन 

मेतिकोज ने भी, सभी ने तिषय के ऊपर बहुि गहराई से अपने तिचार व्यि तकए हैं। मेतिकल 

एजयकेशन से लेकर, अस्पिाल की िैसेतलर्ीज़ से लेकर, रूरल हेल्थ केयर और आययष शायद कोई 

ऐसा महत्िपूणु और अत्यिं सिेंदनशील तिषय जो मेतिकल प्रोिेशन से, हेल्थ केयर से जयड़ा हो, 

सभी तिषयों के ऊपर सबने अपने-अपने िरीके से अपनी बाि को रखा है। एक या दो सदस्यों को 

छोड़कर िॉि्ली सभी ने तबल की इन्र्ेंशन को, भािना को शायद स्िीकार तकया है। यह भाि भी स्पष्ट 

रूप से उभरकर आया है तक जो भी भारि में मेतिकल काउंतसल ऑि इंतिया के माध्यम से व्यिस्था 

चल रही थी, उसमें रतेिकल सयधार की आिश्यकिा है। इसको शायद सभी ने स्िीकार तकया है।  

 मैं सबसे पहले दो बािें स्पष्ट करना चाहिा ह ।ं श्री अधीर रजंन जी ने जो बाि कही थी, उनकी 

बाि में दो बािें थीं। उनकी बाि से एक यह अथु तनकला तक शायद हम जो यह बोिु ऑि गिनेंस की 

व्यिस्था कर रहे हैं, यह परमानेंर् व्यिस्था है और उन्होंने कहा तक आप पीस मील में क्यों काम कर 

रहे हैं? क्योंतक यहा ंपर बहुि सार ेनए सदस्य भी हैं, उनके ध्यान में रहना चातहए तक यह जो मेतिकल 

काउंतसल ऑि इंतिया की करप्र् व्यिस्था है, इसको बदलने के तलए श्री नरने्द्र मोदी जी के नेितृ्ि 

में सरकार ने अपना जो काम है, मई 2014 में शपथ ली थी और जयलाई के अंदर प्रोिेसर रजंीि राज 

चौधरी जी की एक कमेर्ी बनाई गई थी। उसने अपनी ररपोरु् दो महीनों में दी थी। उसके बाद उसके 

ऊपर अध्ययन हुआ और प्रधान मंत्री जी ने स्िय ंनीति आयोग के िाईस चेयरमैन अरतिन्द जी के 

नेितृ्ि में चार मेंबर की कमेर्ी िषु 2016 में बनाई थी। उन्होंने कहा था तक यह जो नेशनल मेतिकल 

कमीशन तबल है, इसको ड्राफ्र् कररए। उस कमेर्ी के द्वारा उस तबल को ड्राफ्र् तकया गया। उसके 

बाद पातलुयामेंर् की स्रै्तन्िंग कमेर्ी ने उसको स्कू्र्नाइज़ तकया।     
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माननीय प्रधान मंत्री जी ने ग्रुप ऑफ मममनस्टर्स बनाए, उन्होंने उर्को स्रूटनाइज़ मकया। 

उर्में स्टैमन्डंग कमेटी ने मजतने अमेंडमेंट्र् मिए, उन अमेंडमेन्ट्र् को भी इन्कॉपोरेट मकया गया। 

वर्स 2018 में वह मबल इर् रं्र्ि के अिंर लाया गया था। अनेक कारणवश र्मय की बहुत र्ारी 

र्मस्याए ंथीं। वह बजट रे्शन में नहीं आ पाया।     

(1800/GG/KSP)  

इर्मलए वह मबल मपछली लोक र्भा में पार् नहीं हुआ। लेमकन न तो र्रकार की इन्टेंशन 

के अन्िर कोई कमी रही और न ही र्रकार की इन्टेंशन में आज भी कमी है। 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी, थोड़ा रुमकए। 

 माननीय र्िस्यगण, अगर र्भा की इजाजत हो तो माननीय मंत्री जी द्वारा प्रस्तुत मवधेयक 

के पार् होने तक र्िन की र्मय-र्ीमा को बढ़ा मिए जाए? 

अनेक माननीय सदस्य: जी हााँ, ठीक है। 

माननीय अध्यक्ष : र्िन का र्मय मवधेयक पार् होने तक बढ़ाया जाता है।  

माननीय मंत्री जी, अब आप बोमलए। 

डॉ. हर्ष वर्षन : र्र, जैर्ा मैंने शुरू में भी कहा था मक ये िो प्रमरयाए ंर्ाथ-र्ाथ चल रही हैं। एक 

अल्टीमेट प्रमरया है, मजर्का नाम है नैशनल मैमडकल कमीशन मबल, मजर्के ऊपर र्रकार ने 

मपछले टेन्योर के प्रारभं में ही काम शुरू कर मिया था। वह मपछली लोक र्भा में पार् नहीं हो पाया। 

लेमकन बहुत ही जल्िी वह कैमबनेट में आ कर और इर् रं्र्ि के अिंर िोबारा रे् आपके बीच में 

आएगा और आप र्बकी र्हममत रे् वह एक परमानेंट व्यवस्था बनेगी। िूर्री बात आपने भी और 

पे्रमचन्रन जी ने भी बार-बार यह बात कही है मक यह ऑमडसनेंर् क्यों लाए-यह ऑमडसनेंर् क्यों लाए, 

इर्की बात आपने की है। मैंने शुरू में भी अपनी बात कही थी, तब भी आपको बताया था मक 

र्पु्रीम कोटस ने एक स्टेज के ऊपर र्ुओमोटो, मकर्ी और केर् के जजमेंट के कंटेक्र्ट में जब बात 

कही, मैमडकल काउंमर्ल ऑफ इमडडया की फंक्शमनंग पर कही, उन्होंने प्रश्न मचन्ह लगाया तो 
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उन्होंने जमस्टर् लोढा के नेततृ्व में एक ओवरर्ाइट कमेटी बनाई। उर्का एक र्ाल का टेन्योर था। 

जमस्टर् लोढा की कमेटी ने एक र्ाल में िो बार र्पु्रीम कोटस को मलखा मक मैमडकल काउंमर्ल 

ऑफ इमडडया उनके र्ाथ न तो कोऑपरेट कर रहा है और जो उर्को एमथकल तरीके रे् करना 

चामहए वह नहीं कर पा रहा है। उर्के बाि र्पु्रीम कोटस ने ही एक िूर्री ओवरर्ाइट कमेटी मजर्के 

अन्िर डॉक्टर्स थे, डॉक्टर पॉल वगैरह भी थे, उनके बारे मडस्कशन कर के, र्जेशन कर के, एक 

िूर्री ओवरर्ाइट कमेटी बनाई। उर् ओवरर्ाइट कमेटी का जब काम चल रहा था तो जलुाई के 

महीने में, शायि 06 जलुाई, 2018 को इर् ओवरर्ाइट कमेटी ने भी भारत र्रकार को मचट्ठी 

मलखी और यह लंबी-चौड़ी मचट्ठी है, मैंने शुरू में भी कहा था मक आपके पार् धैयस होगा तो मैं इर्के 

कन्टेंट्र् पढ़ कर र्नुाना चाहता ह ू ं तामक आपको अिंाज़ा होगा मक र्पु्रीम कोटस की जो िूर्री 

ओवरर्ाइट कमेटी थी, इर्ने अपने ऑब्ज़वेशंर् में मलखा मक मैमडकल काउंमर्ल ऑफ इमडडया 

उनके र्ाथ कोऑपरेट नहीं कर रहा है। They had their own view points and they 

communicated their view points to the Government. इर् बीच इर्ी के अिंर फ्रस्रेट हो 

कर इर् ओवरर्ाइट कमेटी ने अपना इस्तीफा िे मिया। यह वह पीररयड था, जब मैमडकल 

काउंमर्ल ऑफ इमडडया का जो पांच र्ाल का टैन्योर था, वह र्माप्त हो रहा था। मैमडकल 

काउंमर्ल ऑफ इमडडया के अिंर कोई र्िस्य नहीं थे और एक वैक्यमु मरएट हो गया था। आप 

जानते हैं मक इर् तरह की जो रैग्यरुेटरीज़ बॉडीज़ हैं, There has to be continuity of action 

to actually be able to pursue everything that they are supposed to do और उर् 

पररमस्थमत में जब यह मवर्य कैमबनेट के र्ामने आया तो There was already a precedent 

जो मक आपकी र्रकार ने ही र्न् 2010 में मरएट मकया था, जो मक बोडस ऑफ गवनसर्स का था और 

क्योंमक मैमडकल काउंमर्ल ऑफ इमडडया में वैक्यमु था, मैमडकल काउंमर्ल ऑफ इमडडया के 

अिंर कोई र्िस्य नहीं था, काम को आगे परस्य ुकरने के मलए उर् र्मय यह जो बोडस ऑफ 

गवनसर्स है, इर् प्रमरया को र्न् 2010 की प्रमरया के अुनरूप लागू मकया गया और इर् ओवरर्ाइट 

कमेटी के जो र्िस्य हैं, मजन्होंने इस्तीफा मिया था, मजनको र्ुप्रीम कोटस ने अपॉइंट मकया था, 
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उन्हीं को ररक्वेस्ट की गई मक you please take over. उन्होंने उर् कॉन्टैक्टस्ट में टेकओवर 

मकया। आप यह जो बार-बार ऑमडसनेंर् की बात कर रहे हैं और उर्के बाि आप जानते हैं मकि जब 

भी उर् ऑमडसनेंर् के बाि यहा ंपामलसयामेंट में लाया गया, एक बार वह पार् हुआ। उर्के बाि जैरे्-

जैरे् वह आगे होता जाता था, र्न् 2019 में भी िो बार यह कोमशश हुई, लेमकन यह अल्टीमेटली 

लोक र्भा और राज्य र्भा में पार् नहीं हो पाया। Now it has again come back. ऑलरेडी 

उर् ऑमडसनेंर् के महर्ाब रे् बोडस ऑफ गवनसर्स मपछले 8-9 महीने रे् काम कर रहा है। यहां बहुत 

र्ारे लोगों ने, मझेु थोड़ा अफर्ोर् हुआ मक यह जो बोडस ऑफ गवनसर्स हैं, अभी र्ात लोग इर्में हैं, 

They are the doctors of the highest repute.मेरे ख्याल रे् अगर उनको प्राइड ऑफ ि 

नेशन कहा जााए तो इर्के अिंर भी कोई मकर्ी प्रकार की अमतश्योमि नहीं होगी।  

(1805/KN/SRG) 

र्माज रे् बेस्ट डॉक्टर्स को ऑररजनली अपॉइंट र्पु्रीम कोटस ने र्रकार रे् अपू्रवल लेकर 

मकया था। They are the same doctors. यहााँ कई लोगों ने इतने हाइली क्वामलफाइड डॉक्टरों 

के बार ेमें अनक्वामलफाइड भी बोला, कई लोगों ने कई तरह के ररजवेशन एक्र्पे्रर् मकए। कई लोगों 

ने कहा मक हम लोग मेमडकल काउंमर्ल ऑफ इंमडया को गायब करना चाहते हैं या उर्की 

ऑटोनॉमी को खत्म करना चाहते हैं। मकर्ी भी तरीके की हमारी इर् तरह की न कोई इन्टेंशन है, 

they are functioning in the most independent manner. र्रकार उनके काम के अिंर 

मकर्ी तरह का इन्टरफेरेंर् नहीं करती है, लेमकन र्रकार ज़रूर यह िेखती है, जैर्ा मक अभी पीछे 

कहा गया मक आप क्या मॉनीटर करते हैं, क्या उनको मजर् काम की मज़म्मेिारी िी गई है, मेमडकल 

काउंमर्ल ऑफ इंमडया की फंक्शमनंग को करने के मलए, क्या वह कर पा रहे हैं मक नहीं कर पा रहे 

हैं? मैं जस्ट आपको एक ब्रीफ एकाउंट so that this House can also be educated. डॉक्टर 

जायर्वाल र्ाहब ने कहा मक उनके टाइम क्या है? लेमकन मेरा अपना मज़न्िगी का तजबुास यह है 

मक जो र्बरे् मबजी होता है, उर्के पार् र्बरे् ज़्यािा टाइम होता है। It is only the intention 

that matters. आपकी इन्टेंशन कैर्ी है, आपकी कामबमलयत कैर्ी है, आपका जज्बा कैर्ा है, 
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आपका मवजन कैर्ा है, that is most important. मैं यह र्मझता ह ाँ मक यह जो बोडस ऑफ 

गवनसर्स हैं, मैं अगले पााँच-िर् ममनट्र् मर्फस  आपका अटैंशन चाह ाँगा। मैं आपको बताना चाह ाँगा मक 

इर् आठ महीने में, जबमक यह एक टेम्परेरी व्यवस्था है, बेमर्कली जब नेशनल मेमडकल कमीशन 

मबल आएगा तो नेशनल मेमडकल कमीशन बन जाएगा, उर्में तो बहुत मडटेल्ड व्यवस्था है। जब वह 

मबल यहााँ पर आएगा अनेक प्रकार की चचास उर्में होगी। उनकी वमकिं ग तो केवल आठ महीने ही हुई 

है। लगभग 15 हजार एमबीबीएर् की र्ीट्र् इर् बी.ओ.जी. ने, एक प्रकार का यह ररकाडस है in the 

total history of Medical Council of India. एक वर्स में जो मक अपने आप में यूमनक है मक 25 

परर्ेंट र्ीट्र् की बढ़ोतरी है यानी र्ीधे-र्ीधे आप यह मानकर चमलए मक 60,000 रे् र्ीधे-र्ीधे 

इर् बार यूजी र्ीट्र् काउंमर्ल और एडममशन के मलए एवेलेबल थी, मपछले र्ाल अगर वह 

60680 थी तो इर् बार वह 75,543 यूजी र्ीट्र् एवेलेबल हैं। यह इन्होंने अभूतपूवस काम करके 

मिखाया। मपछले िो र्ालों की तुलना में लगतार अगर आप िेखें तो ज़्यािा मेमडकल कॉलेजेज को 

इन्होंने अनुममत िी है। वर्स 2017-18 में 14 कॉलेजेज को परममशन िी गई। वर्स 2018-19 में 21 

कॉलेजेज को परममशन िी गई। इर् बार 37 कॉलेजेज को परममशन िी गई और उर्के अिंर भी 

आप िेखेंगे मक गवनसमेंट कॉलेजेज की रं्ख्या प्राइवेट कॉलेजेज के मकुाबले बढ़ गई यानी 37 में 25 

गवनसमेंट कॉलेजेज हैं और 12 प्राइवेट कॉलेजेज हैं। इर्के अलावा मजतनी रेग्यलेुटरी टाइम लाइन्र् 

थीं, उन र्ब को पूरा मकया और एकिम र्कारात्मक र्ारे के र्ारे फैर्ले मकए। 

अध्यापकों की आपूमतस में, इनके डैटाज भी आपको र्ाथ-र्ाथ िूाँगा, मैं ब्रॉड स्टेटमेंट 

आपके र्ामने िे रहा ह ाँ। अध्यापकों की आपूमतस और गणुवत्ता, र्ीटें बढ़ाने तथा ईज ऑफ वमकिं ग में 

इन्होंने इर् आठ महीने में बड़े मेजर र्धुार मकए। अमधकतर राज्यों के र्रकारी कॉलेजों के यूजी 

कोर्स में ममशन मोड में ई.डब्ल्यू.एर्. कोटे को इतने शॉटेज पोमर्बल टाइम के अिंर लागू करके 

मिखा मिया। र्ार े िेश में इर्ी पीररयड में यूमनवमर्सटीज के र्ाथ, स्टेट गवनसमेंट के र्ाथ और 

एकैडममक वल्डस के र्ाथ एक बहुत ही हेल्थी डॉयलॉग इन्होंने शुरू भी मकया और उन र्ब के र्ाथ 

इर्ी आठ महीने के पीररयड में अपनी पहुाँच बनाई। मर्स्टम में रांर्पेरेंर्ी आई मथकं बहुत हाई 
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लेवल की रांर्पेरेंर्ी को इंरोड्यूर् करने में वह र्फल हुए। पहले के मकुाबले जो डैटाज हैं मक 

मकुिमे मेमडकल काउंमर्ल ऑफ इंमडया के मखलाफ होते थे, उनकी रं्ख्या में बहुत ज़्यािा कमी 

आई और मवश्वार्, मज़म्मेिारी और रूल ऑफ लॉ का िेश में माहौल बना। 

(1810/CS/KKD) 

मैंने न्यू मेमडकल कॉलेजेज़ के बारे में तो अभी आपको बताया मक इर् वर्स 37 नए मेमडकल 

कॉलेजों को मक्लयरेंर् मिया गया। एमबीबीएर् कोर्स में पॉमजमटव मडमर्जन का जो रेट है, पहले यह 

होता था, जैर्ा मैंने कहा मक खराब है तो उरे् या तो कर िो या ठीक है तो भी उरे् हरैर् करते रहो, 

लेमकन पूरी ऑब्जेमक्टमवटी के र्ाथ इर् बार 74 नए मेमडकल कॉलेजों की स्थापना हेत ुआवेिन 

मिए गए, मजर्में रे् 37 यानी 50 परर्ेंट को अनमुमत ममली। पहले र्ालों में, वर्स 2017 रे् 2018 के 

बीच में 16 परर्ेंट को अनमुमत ममली, वर्स 2018 रे् 2019 के बीच में 24 परर्ेंट को अनमुमत 

ममली। इर्ी प्रकार रे् अनुममत के मलए, रेन्यअुल के मलए जो हर र्ाल एप्लाई करना पड़ता है, जो 

एप्लाई करते हैं, उर्में 86 परर्ेंट कॉलेजों को रेन्यअुल ममला। मपछले र्ाल यह र्खं्या 54 परर्ेंट 

थी। इर्ी तरह रे् मान्यता िेने का जो मवर्य है, उर्में भी 89 परर्ेंट को, मपछले र्ाल के 56 

परर्ेंट के मकुाबले यह अनमुमत िी गई है। यमि मपछले 2 वर्ों यानी 2017-18 और 2018-19 की 

तुलना करें तो यह पता चलता है मक बोडस ऑफ गवनसर्स ने िक्षतापूवसक नए मेमडकल कॉलेजों की 

अनमुमत के आवेिनों, मौजूिा मेमडकल कॉलेजों की अनमुमत के रेन्यअुल के आवेिनों और जैर्ा 

मैंने अभी बताया मक मौजूिा मेमडकल कॉलेजों की ररकमग्नशन के मलए अनमुमत के आवेिनों पर 

अमधक एमफमशएटंली और पॉमजमटवली मनणसय मकया। यह जो अभी मैंने कहा मक एमबीबीएर् र्ीट्र् 

में 15 हजार की बढ़ोतरी हुई है, यह एक ही र्ाल में शायि 25 परर्ेंट की बढ़ोतरी है, यह अपने 

आप में ररकॉडस है। 

 पीजी र्ीट्र् के बारे में बीओजी ने मपछले 2 वर्ों की तुलना में, पीजी र्ीट्र् शुरू करने या 

बढ़ाने के आवेिनों पर अमधक एमफमशएटंली और पॉमजमटवली मनणसय मकया है। जो एपू्रवल का 

प्रमतशत है, वह इर् बार वर्स 2019-20 में 72 प्रमतशत है, पहले वह 42 प्रमतशत या 49 प्रमतशत 
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था। ब्रॉड स्पेमशएमलटीज में पीजी की र्ीटों की रं्ख्या में वमृि हुई है, 2018-19 में 30,438 र्ीटें 

थीं, वर्स 2019-20 में ये बढ़कर 32,158 हो गई हैं। यह मपछले र्ाल की तलुना में 1.5 गनुा है। इर्ी 

तरह रे् जो र्ुपर स्पेमशएमलटीज हैं, डीएम और एमर्ीएच की र्ीटें, वर्स 2018-19 में ये र्ीटें 

2,797 थीं, वर्स 2019-20 में ये र्ीटें बढ़कर 3,204 हो गई ं यानी 407 र्ीटें बढ़ीं, यानी मक 14.5 

परर्ेंट की बढ़ोतरी हुई। We are talking about DM and MCH, which I think, as a 

doctor, I can say that it is a  very  significant number. एक बहुत बड़े-बड़े, अभी यहााँ 

भी कई लोगों ने इर् तरह के र्झुाव मिए, हमारे डॉ. र्भुार् जी ने भी कहा मक जो फैकल्टी आमि 

आती है, उर्को एक्र्पीररयरं् और अन्य र्ारी चीजों के कारण बहुत र्ारे इश्यूज आते हैं, लोग 

छोड़कर चले जाते हैं या मिक्कतें होती हैं। बहुत ही पै्रमक्टकल और पै्रग्मैमटक व्यू लेकर अपने 

अनभुव को िेखते हुए, क्योंमक जो भी लोग बोडस ऑफ गवनसर्स में हैं, वे र्ब बड़े इंस्टीट्यूशंर् में पढ़ा 

रहे हैं, उन्हें मजन्िगी भर का टीमचंग का ऐकडेममक एक्र्पीररयरं् है, प्रॉब्लम्र् को भी उन्होंने िेखा 

है, र्मझा है और िेश के अिंर जो हेल्थ केयर मडमलवरी मर्स्टम्र् की प्रॉब्लम्र् हैं, वे उरे् भी बहुत 

नजिीक रे् जानते हैं। अभी इर् बार फैकल्टी का नम्बर इंरीज करने के मलए, डॉक्टर लोग ज्यािा 

र्मझते हैं, वैरे् आज कल तो बाकी लोग भी र्मझते ही हैं, जो डीएनबी की योग्यता है, बहुत लंबे 

र्मय रे् इर्के ऊपर मवचार-मवमशस चलता था, लेमकन कोई मनणसय कभी नहीं लेता था। डीएनबी की 

योग्यता एमडी, एमएर् और डीएम, एमर्ीएच के बराबर कर िी गई है। इर्का पररणाम यह हुआ है 

मक डीएनबी क्वामलफाइड डॉक्टर्स भी अब मक्लमनकल कायस के र्ाथ-र्ाथ मेमडकल कॉलेजों में 

पढ़ा र्कें गे। यह एक बहुत बड़ा कायस हैं और इर्रे् हमें बहुत फायिा होगा। 

हम नए एम्र् भी बना रहे हैं, िूर्री चीजें भी कर रहे हैं, तो र्ब जगह पर फैकल्टी की कमी 

का इश्यू आ रहा है। So, somebody has to take a call and solve those issues. इर्ी 

तरह रे् जो र्ीमनयर रेमजडेंट है, जो एक तरह रे् हॉमस्पटल की वमकिं ग का बैकबोन होता है, उर्की 

आय ुर्ीमा बढ़ाकर 45 वर्स कर िी गई है। इर्रे् भमवष्य में अमतररि फैकल्टी के र्ृजन में मिि 

ममलेगी। मफर और ज्यािा उर्को गहराई रे् र्ोचा, उन्होंने अपनी मथमकंग को ब्रॉडबेर् मकया, तो 
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27 आमी के हॉमस्पटल्र् को पढ़ाने और फैकल्टी के तौर पर जो उर्में ररटायडस आमी डॉक्टर्स हैं, 

उनकी रे्वाए ंलेने को भी मान्यता िे िी है। Now, they can also be used as a faculty in 

the medical colleges. 

(1815/RV/RP) 

र्ुपर स्पेमशयमलटी कोर्स शरुू करने के मलए मानिंडों में छूट िी गई है। अब र्ुपर 

स्पेमशयमलटी कोरे्ज में फैकल्टी के मलए ऐर्ी फैकल्टीज पर मवचार मकया जा रहा है, मजनके पार् 

ब्रॉड स्पेमशयमलटी क्वामलमफकेशन के र्ाथ-र्ाथ रं्बंमधत र्ुपर स्पेमशयमलटी में िो रे् तीन वर्ों की 

मवशेर् रेमनंग हो, तामक र्ुपर स्पेमशयमलटी फैकल्टी/टीचर्स की रं्ख्या बढ़ाई जा र्के। परुाने जमाने 

में जब डी.एम्र्. या हायर क्वामलमफकेशंर् की मडमग्रयां नहीं होती थीं तो इर् प्रकार के डॉक्टर्स की 

रं्ख्या उतनी नहीं होती थीं, मगर अब र्ुपर स्पेमशयमलटी इंस्टीट्यूशंर् डेवलप हो रहे हैं। मैं 

र्मझता ह ं मक उन्होंने एक बहुत ही मववेकपूणस मनणसय मलया। पहले ज़माने में एम.डी. (मेमडमर्न) ही 

कामडसयोलॉमजस्ट होता था, अभी कहीं-कहीं डी.एम. (कामडसयोलॉजी), कामडसयोलॉमजस्ट कहलाता 

है। इर् तरह यह एक बहुत बड़ा ररवॉल्यूशनरी मनणसय मलया गया है। 

 पहले मेमडकल कॉलेजों को एप्लीकेशन प्रोरे्र् के िौरान एप्लीकैं ट्र् को महयररगं का 

अवर्र नहीं मिया जाता था। This was one way, I think, of harassing the people. बोडस-

ऑफ-गवनसर्स ने मेमडकल कॉलेज रेगलेुशंर् के क्लॉज़ 831 में रं्शोधन करके मेमडकल कॉलेजेज 

को महयररगं का अवर्र मिया है।  

महोिय, कई लोगों ने वाइज़ कमेंट्र् मिए। डॉ. महना गावीत ने कहा मक छोटे-छोटे कमरे के 

र्ाइज के हॉल को मकर्ी ने िो बार यूज मकया और कुछ इर् तरह की कंडीशंर् होती थीं, मजर्के 

कारण ररजेक्शंर् हो जाते थे, उर्के कारण ऑब्जेक्शंर् हो जाते थे। महयररगं की कोई फैमर्मलटी 

नहीं होती थी। लेमकन, इर्के कारण जो फाइनली एपू्रव्ड एप्लीकेशंर् हैं, इनकी रं्ख्या बढ़ गयी है।  

 कभी-कभी अरे्र्मेंट की तारीख पर इंस्पेक्टरों द्वारा पायी गयी छोटी कमी के कारण 

मेमडकल कॉलेज के आवेिन खाररज हो जाते थे। बोडस-ऑफ-गवनसर्स ने बेड ऑक्यूपैंर्ी नॉमस में छूट 
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िे िी। यह नॉमस मपछले तीन महीने के और्तन बेड ऑक्यूपैंर्ी डेटा के आधार पर होगा यानी मकर्ी 

मिन अगर इंस्पेक्शन हुआ और उर् मिन चीज upto the mark नहीं ममल रही है तो उर् मिन के 

बारे में मकर्ी को पता नहीं है। अभी जो उन्होंने व्यवस्था बनाई है, इर्में कोई नहीं जानता है मक 

मकर् मिन मकर्का इंस्पेक्शन होगा और इंस्पेक्शन के मलए कौन जाएगा। इर्के बारे में भी आमखरी 

पल तक जानकारी नहीं होती है। इर्के प्रोरे्र् को भी मडमजटाइज मकया गया है। अगर आप कहेंगे 

तो उर्की मडटेल पर हम चचास करेंगे। उर् मिन अगर चीजें ठीक नहीं हैं तो उर् हॉमस्पटल के मपछले 

तीन महीनों का जो डेटा है, वह कंमर्डर मकया जाएगा। मैं र्ोचता ह ं मक उन्होंने इरे् काफी 

व्यावहाररक तरीके रे् हैंडल करने की कोमशश की है।  

पहले यमि कोई मेमडकल कॉलेज एम.बी.बी.एर्. की 200 र्ीटें रखना चाहता था और 

उर्में कोई कमी रहती थी तो उर्का आवेिन पूरी तरह रे् ररजेक्ट हो जाता था। अब इन्होंने यह 

मकया मक अगर इंस्पेक्शन के बाि थोड़ी-बहुत कमी पायी जाती है तो वहां 200 र्ीटें र्ैंक्शन नहीं 

करनी है, बमल्क वहां 150 र्ीटें या 100 र्ीटें र्ैंक्शन कर र्कते हैं। अगर आपके पार् 50 र्ीटों के 

लायक र्मुवधा है तो आपको 50 र्ीटों के मलए भी छूट िी जा र्कती है। बोडस-ऑफ-गवनसर्स ने उर् 

मेमडकल कॉलेज में कम र्ीटें यानी 150 या 100 र्ीटें रखने की अनुममत िेने का प्रावधान मकया, 

यमि उर् कॉलेज का इंफ्रास्रक्चर आवेिनों की तुलना में कम रं्ख्या में र्ीट्र् रखने की पात्रता 

पूरी कर रहा है।  

जब मन में, वमकिं ग में, मवजन में और र्ोच में ईमानिारी और रांर्पैरेंर्ी है और अगर आप 

वास्तव में ररफॉम्र्स को इम्प्लीमेंट करना चाहते हैं तो मफर नए मर्र े रे् आउट-ऑफ-ि-बॉक्र् 

र्ोचना पड़ता है। मफर यह र्ोचना पड़ता है मक हमें रास्ता कैरे् मनकालना है। रास्ते में अड़ंगे कैरे् 

लगाने हैं, उर् र्ोच रे् बाहर मनकलना पड़ता है और यही इर् बोडस-ऑफ-गवनसर्स ने करने की 

कोमशश की है।  

 महोिय, पहले एक अजीबोगरीब रूल था, मझेु भी इर्की अभी जानकारी ममली है, मझेु भी 

पहले इर्के बार ेमें पता नहीं था मक आई.र्ी.यू. के बेड्र् की मगनती कुल बेड्र् की रं्ख्या में नहीं 
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होती थी। बोडस-ऑफ-गवनसर्स ने आई.र्ी.यू. के बेड्र् की भी मगनती करने का मनणसय मलया, मजर्के 

कारण पी.जी. र्ीट्र् की रं्ख्या बढ़ गयी। It was another revolutionary decision taken 

by them.  

 प्रमत फैकल्टी पी.जी. मवद्यामथसयों के मलए मानिंड ररलैक्र् करने रे् पी.जी. र्ीट्र् की 

रं्ख्या बढ़ी है। मान लीमजए मक एक प्रोफेर्र पर पहले एक मवद्याथी होता था। उन्होंने िेखा मक एक 

प्रोफेर्र या एर्ोमर्एट प्रोफेर्र िो मवद्यामथसयों को भी रेमनंग िे र्कता है। He is capable of 

doing that and he should do that. उर्के मलए मानिंड ररलैक्र् मकए गए और इर्के कारण 

पी.जी. की र्ीट्र् वगैरह बढ़ी है।  

 Somebody has spoken about public-private partnership. यहां जो ज्यािातर 

र्झुाव मिए गए हैं, उर्में हमने यह िेखा है मक ज्यािातर र्ुझाव इम्प्लीमेंटेड हैं।…(व्यवधान) 

माननीय र्िस्यों रे् मैं कहना चाहता ह ं मक मैंने आप र्बको र्नुा है, इर्मलए आप र्बको 

थोड़ा मझेु भी र्नुना पड़ेगा। 

(1820/MY/RCP) 

नए मेमडकल कॉलेजों की स्थापना के मलए प्राइवेट-प्राइवेट, यानी पमब्लक-प्राइवेट तो एक 

चीज है, प्राइवेट-प्राइवेट भी िो अलग-अलग प्राइवेट पाटसनर्स हैं, वे भी अपना कॉन्र्ॉमशसयम बनाकर 

काम करना चाहते हैं, उर्के मलए भी अनमुमत िेने के मलए रेग्यलेुशन के अिंर उन्होंने रं्शोधन 

मकया है। बोडस ऑफ गवनसर्स ने एक र्रकारी मेमडकल कॉलेज को कोलोकेटेड मडमस्रक्ट हॉमस्पटल 

के र्ाथ ममलकर, उर्के बेड्र् की रं्ख्या को शाममल करते हुए और कन्र्ल्टेन्ट्र् को फैकल्टी 

मानते हुए, पी.जी. र्ीटें बढ़ाने के मलए मनयमों में रं्शोधन मकया। अभी आप में रे् बहुत र्ारे लोगों 

के मन में इच्छा है मक हमारे मडमस्रक्ट में अस्पताल खुल जाए, मेमडकल कॉलेज खुल जाए या 

मडमस्रक्ट अस्पताल बड़े अस्पताल में पररवमतसत हो जाए, उन र्ारी चीजों को करने के मलए इर् 

प्रकार के रूल्र् के ररलैक्रे्शंर् के वगैर वे र्ब नहीं हो र्कते। इन र्ारी चीज़ों को मैं र्मझता ह ं 

और हमारे प्रधान मंत्री जी का भी मवज़न है, मैं मपछले चार-पांच र्ाल रे् उनके व्ियूज़ को कैमबनेट के 
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अिंर अरे्र् करता रहा। हमेशा उनके मन में यह रहता था मक जो रूल्र् है, people are not 

made for the rules; the rules are made for people.  People are not made for the 

rules; it is otherwise. हमें इर् प्रकार के रूल्र् बनाने की आवश्यकता है मक हम लोगों की 

र्मस्याओ ंका मकर् प्रकार रे् र्माधान कर र्कते हैं। 

 यू.जी. और पी.जी. टीमचंग की गणुवत्ता और इन्टेमन्र्टी को बढ़ाने हेत ुकॉलेज की फुल 

टाइम टीम को बढ़ाने के मलए बोडस ऑफ गवनसर्स ने मवमजमटंग फैकल्टी को अनुममत िेने पर र्हममत 

िी है। यह एक अनिर ररफॉमस है।  

 इंस्टीट्यूशनल ररफॉम्र्स, मलमटगेशंर् में कमी आना और मजर्के पररणामस्वरुप व्यय में 

बचत होना, एमबीबीएर् कोरे्ज़ के मलए अनमुमत िेने रे् रं्बंमधत बीओजी के मनणसयों के मवरुि 

अिालतों में अभी तक केवल छह मामले िजस मकए गए हैं, जबमक वर्स 2018 में 80 मामले और वर्स 

2017 में 75 मामले िजस मकए गए थे। आप इर्ी रे् अिंाजा लगा लीमजए मक what is the level of 

satisfaction and what is the level of happiness amongst the related 

stakeholders. मजर्रे् लीगल चाजेज़ में, र्रकार के भी लीगल चाजेज़ का जो खचास बचता है, 

इर्के कारण र्रकार को करीब 10.45 करोड़ रुपये की बचत हुई है, जो मक केरे्र् लड़ने के 

कारण पैर्ा िेना पड़ता था।  

 एस्टैमब्लशमेन्ट एक्स्िपेन्रे्र् में कटौती, वतसमान में बोडस ऑफ गवनसर्स में र्ात बोडस मेम्बर्स हैं, 

जबमक एमर्ीआई में 105 मेम्बर्स थे। इर्के कारण कुल 4.85 करोड़ रुपये की बचत हुई है। कई 

लोगों ने यह बात पूछी थी और यहा ंभी कहा गया मक पांच और क्यों बढ़ा रहे हैं। मेमडकल काउंमर्ल 

की जो व्यवस्था है, उर्में बहुत र्ार ेकाम हैं, यू.जी. का है, पी.जी. का है, एमथक्र् का है और िूर्र े

भी कई काम हैं। आपने खुि ही कहा है मक इन र्ात लोगों के पार् पहले रे् ही बहुत र्ारा काम है। 

इर्मलए, उर्के अिंर यह प्रपोज़ल आया मक we should add a few more Members to 

that to, at least, make it more efficient.  For transparency and objectivity, 

मेमडकल कॉलेजेज़ का इन्स्पेक्शन अत्यतं रं्वेिनशील मदु्दा था। बोडस ऑफ गवनसर्स द्वारा 
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कम्प्यूटराइज्िड मर्स्टम का उपयोग करते हुए अरे्र्र्स तथा इन्स्पेक्टर्स की मनयमुि रेन्डमाइज्िड 

तरीके रे् कर िी गई है, मजर्रे् इंस्पेक्शन पारिशी हो रहा है। मडमजटल तरीके रे् कहां पर 

इंस्पेक्शन होना है, उर्को कम्प्यूटर रे् मनकाला जाता है। कौन आिमी जा र्कता है, मान लीमजए 

तीन लोगों का नाम आया, उनको ऑटोमेमटक एर्एमएर् जाता है, उनको एर्एमएर् करके उनकी 

मर्फस  अवैलमबमलटी पता की जाती है। उनको कौन-रे् शहर में जाना है, उर्के मलए मटकट एक 

मडफरेन्ट मर्स्टम रे् अवेलबल मकया जाता है। उर् शहर में जाने के बाि उनको यह पता लगता है 

मक उर् शहर के मकर् मेमडकल कॉलेज के अिंर उनको जाना है और जब तक वह वहां नहीं पहंुचते 

हैं, तब तक यह पता नहीं होता है मक क्या उर् मेमडकल कॉलेज का उर् मिन इन्िस्पेक्शन होने 

वाला है। प्रधान मंत्री जी के मडमजटल इंमडया का जो स्वप्न है, मजर् पर वह इतने पैशन के र्ाथ 

काम कर रहे हैं, मैं र्मझता ह ं मक हमें भी उर् पर गहराई रे् मवचार चामहए। 

 इर्ी तरह रे् ऑनलाइन फैकल्टी अटेन्डेन्र् की मॉमनटररगं मर्स्टम की शुरुआत की गई है। 

बच्चों को मिि करने के मलए एमबीबीएर्, पी.जी. कोरे्ज़ में पात्र मिव्यांग मवद्यामथसयों के िामखले को 

आर्ान बनाने के मलए और मिव्यांगों रे् रं्बमंधत मिशा-मनिेशों को अमंतम रूप िे मिया गया है। 

मक्लमनकल मस्कल्र् के अलावा एटीट्यूड, एमथक्र्  और कम्यमुनकेशन को शाममल करने के मलए 

ऐकडेममक ईयर 2019-20 रे् कमम्पटेन्र्ी बेस्ड एमबीबीएर् कररकुलम की शुरुआत रे् 22 वर्ों के 

अतंराल के बाि ये चीजें की गई हैं। 

(1825/CP/SMN)  

इर्के अलावा बहुत र्ारी और चीजें हैं, जो ररफाम्र्स के रूप में की हैं। ये इतने मडटेल्ड 

इश्यूज हैं, लेमकन जैरे् ग्रॉर् एमपियरेंर् होती है, हमारे मेमडकल के डॉक्टर लोग जानते हैं, मैंने मर्फस  

आपको एक ग्रॉर् आइमडया िेने की कोमशश की है। मैं केवल इतना कहना चाहता ह ं मक 

ultimately, the Government will come up with the Medical Commission Bill 

which will be far more detailed and which will have a lot more of remedies for 

the problems that we have faced over the last 60-70 years. र्रकार की इनटेंशन 
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मबल्कुल पमवत्र है और र्ामत्वक है। प्रधान मंत्री जी की वमकिं ग में लोग र्ामत्वक भाव, अच्छाई, 

र्च्चाई, ईमानिारी, मवजन और मकतनी जल्िी रे् जल्िी हम अपने िेश के लोगों को बेहतरीन रे् 

बेहतरीन स्वास््य र्मुवधाए ं िे र्कते हैं, कैरे् उनके मलए बेहतरीन डॉक्टर बना र्कते हैं। आपने 

िेखा मक इतनी बड़ी आयषु्मान योजना की उन्होंने कल्पना की है। अभी र्ाल भर भी नहीं हुआ है। 

रोज मेर ेपार् डेटा आता है। 30-32 लाख लोग उर्रे् लाभ उठा चकेु हैं। डेढ़ लाख हेल्थ एडं 

वेलनेर् र्ेंटर्स र्ार ेिेश के अिंर मरएट करने की कल्पना है। प्रधान मंत्री जी यह चाहते हैं मक वहां 

पर बीमारी का इलाज होने रे् ज्यािा, लोग बीमार न पड़ें। प्रमोमटव हेल्थ को, मप्रिवेंमटव हेल्थ को, 

पॉमजमटव हेल्थ को, इर्को हम कैरे् एवाइड कर र्कते हैं, कैरे् हम नॉन-कम्यमुनकेबल मडर्ीजज़ 

की स्रीमनंग कर र्कते हैं, कैरे् हम कम्यमुनकेबल मडजीजज़ के मलए काम कर र्कते हैं। यूमनवर्सल 

इम्यनुाइजेशन प्रोग्राम के होते हुए एक भी बच्चा वैक्र्ीन रे् मडप्राइव्ड न हो। एक बहुत ही पॉमजमटिव 

र्ोच के र्ाथ और बहुत व्यापक दृमिकोण के र्ाथ प्रधान मंत्री जी जो यूमनवर्सल हेल्थ का कंरे्प्ट 

है, उर्को बहुत तेजी रे् आगे ले जा रहे हैं। उर् र्ारे मवर्य को र्पोटस  करने के मलए जो मेमडकल 

एजकेुशन का मर्स्टम है, उर्को बड़े पैमाने पर उर्में जो मोस्ट एप्रोमप्रएट ररफॉम्र्स हो र्कते हैं, 

उनको लाने की र्रकार की मंशा है। उर्ी मिशा में र्रकार काम कर रही है।  

माननीय र्िस्यों ने कहा इरे् क्यों लेकर आए, इर्का आमडसनेंर् क्यों लेकर आए? जो 

र्मय की जरूरत होती है, मजर् र्मय जो चीज जरूरी होती है, मेरे ख्याल रे् यह मवर्य इतना बड़ा 

है, इर्को छोटी टेमक्निकेमलटीज के अिंर िूर्रे वाले चश्मे रे् िेखेंगे, तो जो प्रधान मंत्री जी का 

व्यापक दृमिकोण है, उर्को शायि हम नहीं र्मझ पाएगें। जब वर्स 2010 में बोडस ऑफ गवनसर्स 

बनाया था, आप भी आमडसनेंर् ही लेकर आए थे। ऐर्ा नहीं था मक आप कैमबनेट के अिंर मनणसय 

करके पामलसयामेंट में लाए थे। उर् र्मय पामलसयामेंट नहीं चल रही होगी, इर्मलए आप आमडसनेंर् 

लेकर आए। हमारा कहना है मक राजनीमत अपनी जगह है, अपोजीशन अपनी जगह है, लेमकन जो 

व्यापक जन-महत के मदेु्द हैं, उनके प्रमत हम अपना दृमिकोण अलग रखें।  
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         ये जो तीन-चार अमेंडमेंट्र् मिए गए हैं, उनके बारे में अगर आप कहेंगे, तो वह भी आपको 

बता िू ं मक I do not think there is any logic in any of those amendments. मकर्ी 

माननीय र्िस्य ने 7 रे् 12 के बार ेमें अपोज मकया, मैंने आपको उर्का रीजन बताया है। मकर्ी 

र्िस्य ने 2 र्ाल के बारे में अमेंडमेंट मिया। यह जो कमेटी है, बोडस ऑफ गवनसर्स इर्का ऑलरेडी 

लगभग एक र्ाल, यह तो रेरोस्पेक्ट में हो रहा है, क्योंमक पहले यह वर्स 2018 में हुआ था। इर्में 

ऑलमोस्ट एक र्ाल पूरा ही हो गया है। अगले एक र्ाल में मझेु आशा है मक हमारा िूर्रा मबल आ 

जाएगा।  

आपने ररटायडस पर्सन्र् के बार ेमें कहा। The contract allows retired persons also.  

Otherwise, only serving officers can come on deputation.  Hence, यह जो ऑन 

कांरैक्ट बेमर्र् मलखा है, वह इर् वजह रे् मलखा हुआ है। ब्रॉडली जो आपने अपना मिमाग लगा 

कर कुछ अमेंडमेंट्र् मिए हैं, लेमकन हमने भी अपना मिमाग लगाया है। हमें लगता है मक आपके 

अमेंडमेंट्र् वथस नहीं हैं और उनकी आवश्यकता नहीं है। जो इर्के अिंर प्रोमविजन्र् हैं, इनके 

माध्यम रे् अभी मर्फस  ररफाम्र्स की शुरुआत है। अभी 6-8 महीने में हमारे पार् आपको इतना बताने 

के मलए है। 1-2 र्ाल के बाि तो I think you will see a radical reform in the medical 

education system of the country.  

मेरा र्भी माननीय र्िस्यों रे् यह अनरुोध है मक इर् मबल को पार् करें, तामक हमारी जो 

लीगल आवश्यकता है, वह भी पूरी हो और यह पामलसयामेंट का लॉ बने।    

                                 (इमति) 
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(1830/NK/MMN) 

1830 hours 

SHRI ADHIR RANJAN CHOWDHURY (BAHARAMPUR): Sir, I am entitled to 

my right of reply. I am the Mover of the Statutory Resolution. मझेु बोलने का मौका 

नहीं ममला, इर्मलए मझेु िो-चार बातें कहना है। डॉ. हर्सवधसन जी मैं आपकी बहुत तारीफ करता ह ं। 

लेमकन आपने जो तकरीर पेश की है उर्रे् यह लगता है मक  you are eulogising the 

constitution of the BoG in a lavish manner as if the BoG could act as a 

panacea. आप बोडस ऑफ गवनर्स के बारे में इतनी र्राहना करते है मक मझेु लगता है मक 

एमर्ीआई की कोई जरूरत ही नहीं है। आप उरे् बोडस ऑफ गवनसर् में रख िें बाकी मकर्ी चीज की 

कोई जरूरत ही नहीं होगा। हमारा कहना है मक यह इलेक्टेड बॉडी है। हर र्ाल आप इरे् रै्लेक्टेड 

बॉडी की हैमर्यत रे् नहीं रख र्कते। आपने िर् र्ालों का मजर मकया है। आज 2019 हो गया, 

हमने िर् र्ालों में मकर् हालत में आमडसनेर् लाए थे, वह आपको भी पता है। नौ र्ाल बाि अभी भी 

ओल्ड इंमडया में र्मामहत हो रहे हैं या हम न्य ू इंमडया की तरफ बढ़ रहे हैं। आप नहीं बढ़ रहे हैं 

क्योंमक हमने जो मकया वही आप कर रहे हैं, इर्मलए मैं कहता ह ं मक Health system itself 

needs a surgery. क्योंमक र्लाना छह करोड़ महन्िसु्तान के लोग बीपीएल बन जाते हैं इर्मलए 

रे्हत का खचास मनवासह नहीं कर र्कते। छह करोड़ लोग र्लाना बीपीएल तामलका में आ जाते हैं, 

इर्मलए हमें ज्यािा मचंता करनी पड़ती है। यह बात कही जा रही थी मक हम आऊट ऑफ मि 

बॉक्र् र्ोचें हम लोग भी आउट ऑफ मि बॉक्र् र्ोचने के मलए तैयार हैं। आपने िो बार ओवर 

र्ाइट कमेटी बनाई तो उर्में भी कुछ नहीं मनकला। अभी आप आमडसनेंर् लाये, आपको मकर्ने 

पाबंिी लगाया मक नेशनल मेमडकल कमीशन 2017 पाररत नहीं कर र्के, यह आपकी खामी है या 

नहीं? आप खिु बताइए। एक आऊटगोइंग र्रकार मजर्ने आमडसनेंर् लाया था, इन कममंग र्रकार 

आमडसनेंर् को मबल में रूपांतररत करते हैं।  
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डॉ. हर्ष वर्षन: अध्यक्ष महोिय, मैं क्षमा चाहता ह ं। अधीर रंजन जी, कोई अगर र्मझना ही न चाहे 

उरे् नहीं र्मझाया जा र्कता है। जो तकस  होता है उर्का जवाब मिया जा र्कता है लेमकन कुतसक 

का जवाब नहीं मिया जा र्कता। हमने इतना डीटेल में र्मझाया, हम नेशनल मेमडकल कमीशन 

मबल लेकर आने ही वाले हैं। अभी र्रकार पन्रह मिन के अिंर यह मबल लाई है। आज िूर्रा भी 

था, अभी हम कई और मबल लाने वाले हैं। हमने ऑन ररकाडस बोला है, हम यह तो नहीं कर रहे हैं 

मक उर्को रै्ल्फ में रख मिया है। But this is a legal requirement. इरे् पामलसयामेंट में लाकर 

आमडसनेंर् को अमेंडमेंट में कन्वटस करना है। यह िेश, कानून और हम र्बकी मजम्मेिारी है इर्मलए 

हम उर्को कर रहे हैं।    

श्री अर्ीर रजंन चौर्री (बहरामपुर): अध्यक्ष महोिय, मैंने शरुू में यह कहा मक यह प्रोमर्ड्यूरल 

मबल है, आप इरे् याि करके िेमखए, लेमकन आप मजर् तरह बीओजी की र्राहना करते हैं। मझेु 

बड़ा ताज्जबु हुआ। मैं यह नहीं कहता ह ं मक बीओजी में जो लोग हैं वे र्भी करप्ट हैं। यह भी र्ही 

नहीं है। …(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी और माननीय र्िस्य आपर् में बात न करें।  

…(व्यवधान) 

डॉ. हर्ष वर्षन: अधीर रजंन जी, मैं बोडस ऑफ गवनर्स में मपछले आठ र्ाल में क्या हुआ उर्की 

चचास न करता, लेमकन बहुत र्ारे लोगों ने उर्की कमम्पटेन्र् के ऊपर क्वेश्चन माकस  मकया था,         

I thought I should keep the House informed about this.  

(1835/SK/VR) 

…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष:  माननीय मंत्री जी और माननीय र्िस्य, आपर् में बात न करें। 

…(व्यवधान) 

श्री अर्ीर रजंन चौर्री (बहरामपुर): हैल्थ रै्क्टर में क्यों 1.2 परर्ेंट जीडीपी िी जाती है? 

मजुफ्फरपरु में 150 लोगों की एक्यूट एनरे्फेलाइमटर् रे् मौत हो चकुी है। 
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…(व्यवधान) आयषु्मान भारत कहां था? आप बताए।ं…(व्यवधान) 

माननीय अध्यक्ष : अब मैं श्री अधीर रंजन चौधरी द्वारा प्रस्तुत र्ांमवमधक रं्कल्प को र्भा के 

र्मक्ष मतिान के मलए रखता ह ं। 

प्रश्न यह है:  

“मक यह र्भा राष्रपमत द्वारा 21 फरवरी, 2019 को प्रख्यामपत भारतीय 

आयमुवसज्ञान पररर्ि् (रं्शोधन) िूर्रा अध्यािेश, 2019 (2019 का रं्ख्यांक 5) 

का मनरनमुोिन करती है।” 

 

प्रस्ताव अस्वीकृत हुआ। 

माननीय अध्यक्ष: प्रश्न यह है: 

“मक भारतीय आयमुवसज्ञान पररर्ि ्अमधमनयम, 1956 का और रं्शोधन करने 

वाले मवधेयक पर मवचार मकया जाए।” 

 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

 

माननीय अध्यक्ष: अब र्भा मवधेयक पर खंडवार मवचार करेगी। 

     श्री एन.के. पे्रमचन्रन जी। 

Clause 2 

SHRI N. K. PREMACHANDRAN (KOLLAM): Sir, my third amendment is 

regardingि qualificationि forि aिBoardि ofिGovernors.ि…(Interruptions) I want the 

wordि‘or’िtoिbeिreplacedिbyि‘and’िinि"medicalिeducationिorिprovenिadministrativeि

capacity and experience" inि clauseि 2ि ofि theि Bill.ि …(Interruptions) It is a 

harmlessिamendment.िItिisिaिgoodिamendment.ि…(Interruptions) I request the 

Governmentिtoिchangeिit.ि…(Interruptions).  
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Sir, I beg to move: 

 Page 2, line 1, -- 

 for “twoिyears” 

 substitute “oneिyear”.ि   (1) 

  

 Page 2, line 4, -- 

 for “twelveिyears” 

 substitute “nineिpersons”.  (2) 

  

 Page 2, line 7 – 

 for “or” 

 substitute “and”.    (3) 

  

 Page 2, lines 11 and 12, -- 

 omit “orिcontractिbasis”.   (4) 

  

माननीय अध्यक्ष : अब मैं श्री एन. के. पे्रमचन्रन द्वारा खंड 2 में प्रस्तुत रं्शोधन रं्ख्या 1 रे् 4 को 

र्भा के र्मक्ष मतिान के मलए रखता ह ं। 

 

रं्शोधन 1 रे् 4 मतिान के मलए रखे गए तथा अस्वीकृत हुए। 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न यह है : 

“मक खंड 2 मवधेयक का अंग बने।” 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

खंड 2 मवधेयक में जोड़ मिया गया। 

खंड 3 मवधेयक में जोड़ मिया गया। 

खंड 1, अमधमनयमन रू्त्र और नाम मवधेयक में जोड़ मिए गए। 

 

 

 



02-07-2019    Dir(Vp)/Hcb                  Uncorrected/Not for publication                                               468 

 

माननीय अध्यक्ष : माननीय मंत्री जी प्रस्ताव करें मक मवधेयक को पाररत मकया जाए। 

SHRI HARSH VARDHAN: Sir, I beg to move:  

“ThatिtheिBillिbeिpassed”. 

माननीय अध्यक्ष : प्रश्न यह है : 

“मक मवधेयक पाररत मकया जाए।” 

प्रस्ताव स्वीकृत हुआ। 

---- 

माननीय अध्यक्ष: र्िन की कायसवाही कल बधुवार, मिनांक 03 जलुाई, 2019 को र्ुबह 11 बजे 

तक के मलए स्थमगत की जाती है। 

1838 बजे 

तत्पश्चात् लोक र्भा बधुवार 03 जलुाई, 2019/12 आर्ाढ़, 1941 (शक) 

के ग्यारह बजे तक के मलए स्थमगत हुई। 

 

 


